
ن اجتماعی استان در حاشیه جلسه شورای شهر آمار بیمه بیکاری سال 94 را  اعلام کرد
مدیر کل تام�ی

عصــر یکشــنبه 20 تیــر مــاه، نشســت 
جدیدترین رویداد جهانی گردشگری 
در اصفهان با عنوان »کنفرانس بین المللی خدمات 
در گردشگری و مهمان نوازی؛ تجربه میراث ایرانی« 
در محل اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شد. مسوولان و 
دست اندرکاران این رویداد درباره چگونگی برگزاری 

کنفرانس دو روزه نکاتی را ذکر کردند و...

گزارش نشست مطبوعاتی کنفرانس 

خدمات در گردشگری

185ميليارد تومان، بيمه بيكاران اصفهان 

به پویش 
مهمان نوازی 

گردشگری 
بپیوندید!

313 موتورهای در بند
60 هزار موتورسیکلت در پارکینگ های استان توقیف شده اند
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 تعقیب متهمان 
حقوق های نجومی

گپ و گفتی با همسر 
شهید مدافع حرم 
لشکر   ۸ نجف اشرف

درس هایی که باید 
از یورو گرفت

 نیاز  اصفهان
کز  اعصاب    به مرا

و  روان 

2

19پایداری

امروز  در »    زندگی زیبا «  بخوانید؛   

برق و شکر و بستنی 

گفت و گو             

 رو دررو با مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 

اصفهان هم  مسجد 
می خواهد  و هم 

کنسرت
معاون توانبخشی اداره کل 

بهزیستی استان مطرح کرد:  

 چرا حمایت آل سعود
  از فرقه تروریستی رجوی

 علنی  شده است؟

15 و 14

12 چند متر خانه، یک میلیارد تومان؟
خانه های میلیاردی اصفهان در 30 روزی که گذشت

هر سه شنبه در
 اصفهان زیبا

             گزارش بازار مسکن 
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ت  مهدی )عج(  خجسته  باد ایام مبارک نیمه شعبان و میلاد مسعود ح�ض

 سردبـــــیر
د پیشنها

داعش ایرانیِ سعودی!
پاریس، عــراق، آلبانی .... و اینک شــاید 
عربستان! گروهک تروریستی منافقین 
که ســال هاســت آواره کشــورهای مختلف است، شاید 
این بار ســر از منطقه ای خوش آب و هوا در شبه جزیره 
عربستان دربیاورد! هر چند پیشینه روابط آل سعود و...



سال یازدهم، شماره 2693 02
سه شنبه

22 تیر  1395 
سیاست

 احتمال حمایت اصولگرایان
 از حسن روحانی

دبیرکل جبهه اصولگرایان پیروان خط امام و 
رهبری در نشســت خبری کــه در محل »کافه 
خبــر« خبرآنلاین برگزار شــد، بــا بیان اینکــه فیش های 
حقوقی ریشه های مختلف دارد. بهترین تعبیر  را رهبری 
داشتند، گفت: عده ای حقوق نجومی گرفتند و برپایه 
قانون بوده و عده ای حقوق نجومی گرفتند و بی قانون 
بوده است. وی خاطرنشان کرد:  ما حدود 100هزار مدیر 
در کشور داریم و کسانی که حقوق نجومی گرفتند حتی 
ک در کشور وجود  یک درصد هم نمی شوند. مدیران پا
دارد. نایب رییس پیشــین مجلــس اظهار کــرد: قانون 
اختیاراتی را به مجمع عمومی داده است که می توانست 
اینکارهــا را انجــام دهــد. در همیــن راســتا هــم برخــی 
حقوق های عجیب و غریب بــرای خود تصویب کردند. 
بعضــی جاهــا هــم ایــن کار را نکردنــد، ولــی برداشــت 
غیرقانونی داشتند. مهم این است که دولت کار را به طور 
جدی دنبــال کنــد. دبیرکل جبهــه پیروان خــط امام و 
رهبری در ادامه این نشســت خبری با اشاره به مسائل 
سیاســی کشــور، از احتمــال حمایــت اصولگرایــان از 
کاندیداتــوری حســن روحانی بــرای انتخابات ریاســت 
جمهوری سال 96 خبر داد. وی درباره احتمال حمایت 
اصولگرایان از روحانی اظهار کــرد: ما برای اینکه از آقای 
روحانی حمایت کنیم یا خیر، شرط مهمی داریم. باید 
ببینیم در ماه هــای آتی عملکــرد دولت چگونه اســت. 
باهنر در پاسخ به این سوال که کمال سجادی، سخنگوی 
کنون  جبهه پیروان خط امــام و رهبری که گفتــه بود تا

 30 گزینه برای ریاست جمهوری را بررسی کرده اند، پس 
چطور می گویــد که این جبهه تا اســفند مــاه وارد بحث 
نمی شود،  اظهار کرد:  این مسائل با هم مغایرت ندارد. 
ممکن است 30 نفر در لیست باشند و آقای روحانی یکی 
از آن 30 نفر است. اینکه می گوییم تا چند ماه دیگر گزینه ای 
معرفی نمی کنیم معنایش این نیست که اوضاع را رصد 
نمی کنیم. بلکه ما هر روز بحث کرده و موضوعات را رصد  
خواهیــم کــرد، امــا تصمیــم نهایــی اینکــه از چه کســی 
حمایــت می کنیــم را آن زمــان می گیریــم. باهنر ســوالی 
درباره اینکه آیا احمدی نژاد 
نیز در لیســت 30 نفــره آنها 
حضــور دارد،  را بــه صورت 
ســوالی پاســخ داد: آقــای 
احمدی نژاد مگر می خواهد 
کاندیدا شــود؟ او در پاسخ 
بــه اینکــه آیــا منظــورش 
احتمــــال رد صــلاحـــــیت 
احمدی نژاد اســت، بیان 
کــرد: تاییــد صلاحیــت کار 
کمیتی است و اصلا کار  حا
حزبــی نیســت. مــا نبایــد 
گــر حزبی  دخالــت کنیم. ا
بخواهد رقبایش بر اساس 
صلاحیت نگرفتن رقبایش 
کار کند،  ضعیف است. من 
درباره ردصلاحیت هیچکس نمی توانم صحبت کنم. 
باهنــر ادامــه داد: مــا رقابت هایمــان را بــر مبنــای 
صلاحیت هــا تعییــن نمی کنیم. بلکــه طــوری کاندیدا 

معرفی می کنیم که رای بیاورد.
وی درباره احتمال یک دوره ای شدن ریاست جمهوری 
روحانی اظهار کرد: حداقل دو رییس جمهور قبل از آقای 
گر  روحانی در دوره دوم بیش از دوره اول رای آوردند. اما ا
قرار باشــد که روحانــی دوره بعد کمتر رای بیــاورد،  چون 
آرای او لب مرزی بــوده؛ یعنی باخت. دولت یازدهم لابد 
می داند لازمه این امر آن اســت که مســاله رکود را دست 
کم در افکار عمومی حل کند. وی ادامه داد: توقع نداریم 
یک ساله انقلاب شود، اما باید در افکار عمومی روزنه های 
امیدی برای حل رکود ایجاد شود. آن هم نه با سخنرانی 
کره،  بلکه باید احســاس شــود. بعضــی پارامترها با  و مذا
احساس شــان فرق دارد. مثلا امنیت و احساس امنیت 
با هم فــرق دارد. دولت هــا باید هر دو را حــل کنند. چند 
روز پیش مــزاح کردم و گفتــم دولــت از رکود عبــور کرده، 
وقتش است ملت هم عبور کند. من فکر می کنم دولت ان 
شاءالله می تواند این کار را بکند. باهنر در پاسخ به سوالی 
درباره ســخنان جوانفکر مبنی بــر عبــور از  روحانی اظهار 
کرد: آقای جوانفکر که خیلی وقت اســت از آقای روحانی 
عبور کرده بودند. اصلا به آقای روحانی نرسیده بودند که 
گر توصیه ایشان به اصلاح طلب هاست،  عبور کنند. اما ا
بحث فــرق می کند. وی ادامــه داد: الان فضــا انتخاباتی 
نیســت. از رســانه ها هــم می خواهــم فضــا را انتخاباتــی 
نکننــد. هنــوز 14 مــاه از دولت مانــده و باید مشــکلات را 
حل کرد، اما زمان انتخابات می رویم و رقابت می کنیم. 
از طــرف جامعه مهندســین و جبهه پیروان خــط امام و 
 رهبری می گویــم، اما از دی ماه به بعد موضوع را بررســی
 می کنیــم. او در پاســخ بــه ســوالی دربــاره احتمــال 
کاندیداتوری ســعید جلیلی، گفت: دوســتانی که رسما 
اصــلاح طلــب باشــند و کاندیــدا شــوند مقدمشــان را 
گرامــی می داریــم، امــا حمایــت نمی کنیــم. امــا کســانی 
کــه در جرگــه اصولگرایــی هســتند مــا آنهــا را بررســی 
می کنیــم، ممکــن اســت اصولگراهــا الان 20 کاندیــدا 
داشــته باشــند، ولی باید ضوابطی باشــد که همــه اینها 
گــر قــرار باشــد  بــه یــک نفــر برســند. وی تصریــح کــرد: ا
  20 نفر شــروع بــه کاندیــدا شــدن کننــد و 18 نفــر بمانند

 از همین الان یعنی شکســت. در حال حاضر ما از حضور 
همه کاندیداها استقبال می کنیم، کاندیداهای اصلاح 
طلب بــه عنــوان رقیب بــرای مــا محتــرم  و کاندیداهای 
اصولگــرا هم قابــل احتــرام هســتند، به شــرط اینکــه در 
رقابــت درون حزبــی بــه یــک نفــر برســند. مقــدم آقــای 
جلیلــی را هــم در همیــن راســتا گرامــی می دانیــم، ولــی 
گزینــه جدیــد از ســوی اصولگراهــا   احتمــال معرفــی 

منتفی نیست. 

گفت                    شنود

مجتهدزاده :
دولت آمریکا روح برجام را نابود کرده است

دادستان تهران اعلام آمادگی کرد؛
تعقیب متهمان حقوق های نجومی

یــک کارشــناس روابط بیــن الملل با اشــاره به 
مواضع اخیر دولــت آمریکا درباره برجام گفت: 
صحبت هایی که مــا این روزها از اوبامــا، رییس جمهور 
آمریکا و وزیر خارجه آمریکا می شنویم در رابطه با روابط 
ایران و آمریکا و روابط ایران و اعراب و وضعیت استراتژیکی 
منطقــه، بحث هایــی اســت کــه فقــط می توانــد بــرای 

ناظران خیرخواه تاسف ایجاد کند. 
گر یک  پیروز مجتهدزاده در گفت وگو با تسنیم،  افزود: ا
نگاه مختصری به برجــام بیندازیم، می بینیم که هر دو 
کننده برجام گفته اند این تفاهمنامه هیچ  طرف امضا
ربطی به وضعیت تســلیحاتی ایران نــدارد، هر دو طرف 
کید کرده اند که از این ســکو نباید وارد بحث موشکی  تا
ایران شوند و این حرف های اوباما، یعنی اینکه ما برجام 

را دور زدیم، معنای آن این اســت. کارشــناس مســائل 
روابــط بین الملــل تصریح کــرد: دولــت ایــالات متحده 
آمریکا تا این لحظه روح قرارداد و تفاهم برجام را به کلی 

از بین برده است.
 منظــور مــن از روح قــرارداد، یــک جنبــه اش این اســت 
کــه وزیــر خارجــه مــا در یــک مقطعــی گفت مــن بــا وزیر 
خارجه ایالات متحده آمریکا یا با آمریکایی ها به تفاهم 
گسترده رسیدم. این تفاهم گســترده یعنی چه؟ یعنی 
تفاهــم فراتــر از آنچــه کــه روی کاغذ امضــا کرده ایــم. در 
حالــی کــه می بینیــم در محــدوده همــان کاغــذی کــه 
امضا شــده اســت، ما وظایف خودمان را انجــام دادیم 
 و از آن طــرف هیــچ یــک از وظایــف را نمی خواهنــد 

انجام بدهند. 

دادستان عمومی و انقلاب تهران، برای تعقیب 
کیفری متهمان دریافــت حقوق  های نجومی 
گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی  کــرد. بــه  اعــلام آمادگــی 
دادسرای عمومی و انقلاب تهران، جعفری دولت آبادی 
در نشست با معاونان دادســتان ها با اشاره به موضوع 
فیش های حقوقی نجومی، از آن به عنوان سونامی یاد 
کــرد و گفت: در ایــن خصوص بایــد به برکنــاری مدیران 
متخلف، اســترداد وجوه دریافتی و مجازات مســوولان 
متخلــف به صــورت توأمــان توجــه شــود. وی افــزود: از 
مراجــع و مســوولان نظارتــی می خواهیــم دربــاره اعلام 
جرایم صورت گرفته در این زمینه به دادســتانی تهران 
اقدام کنند تــا متعاقبــا اقــدام لازم برای پیگــرد کیفری 
افرادی که از طریق نامشروع، مبادرت به تحصیل مال 

کرده  اند، صــورت گیرد.  جعفــری دولت آبــادی اعتماد 
مردم به نظــام را فراتر از حیثیــت افراد دانســت و گفت: 
اقدام به موقع دســتگاه ها و مراجع ذیربط می توانست 
مانع از ایجاد برخی تردید ها به نظام جمهوری اسلامی 
ایران در میان مردم شــود.  دادســتان عمومی تهران با 
اذعــان بر حضــور و فعالیت مدیــران خدوم بســیاری در 
کشور، پیش بینی هرگونه رانت ویژه برای برخی مدیران 
کید کرد : در  را ممنوع و مستوجب پیگرد دانست.  وی تا
ج از نوبــت و  صــورت وصــول اینگونــه گزارش هــا خــار
قاطعانه رسیدگی خواهد شد. جعفری دولت آبادی در 
عین حال، انتشار مطالب و موضوعات متضمن افترا یا 
تخریب مســوولان و یــا دســتگاه ها را جرم و مســتوجب 

پیگرد کیفری دانست.   

  عده ای 
حقوق نجومی 

 گرفتند 
و برپایه قانون 
بوده و عده ای 
حقوق نجومی 
گرفتند و بی 
قانون بوده 

است

 پیرمرد عراقی
 نوه داعشی خود را کشت

یک جوان 18 ســاله در شهر شــرقاط استان 
صــلاح الدیــن کــه مــادرش را به علت ناســزا 
گفتن به ابوبکر البغدادی، ســرکرده داعش به شــدت 
مجروح کرده بود، به ضرب گلولــه پدربزرگ مادریش 
کشته شد. به گزارش العالم، »جبار المعموری« یکی 
از فرماندهان بسیج مردمی عراق به شبکه السومریه 
گفت: علت ناســزا  گفتن مادر به البغــدادی، جرایم و 
جنایات شنیع داعش در شهر شرقاط بود. المعموری 
درباره تلاش مذبوحانه داعش برای شســت وشــوی 
مغزی کودکان و جوانان اســتان صلاح الدین هشدار 
داد و افزود: داعــش در مناطق تحت تصــرف خود در 
اســتان صلاح الدین به جذب نوجوانــان و جوانان و 
شست وشوی مغزی آنها می پردازد تا اهداف خود را 
به دســت آنــان اجرایی کنــد. المعمــوری اعــلام کرد: 
پیرمردی که نوه داعشی خود را کشته بود، توانست با 

اعضای خانواده اش از شهر شرقاط فرار کند . 

موضع معاونان احتمالی کلینتون 
درباره ایران و توافق هسته ای

در شرایطی که مدت زمان زیادی تا برگزاری 
کنگره عمومی دو حزب اصلی آمریکا و معرفی 
رســمی نامزدهای ریاســت جمهوری نمانده، بحث 
درباره اینکه در صورت پیروزی هر یک از نامزدها، چه 
کسی معاون اول آنها خواهد شد، شدت گرفته است. 
یک روزنامــه اســرائیلی در مطلبــی به بررســی موضع 
گزینه های معاونت هیلاری کلینتون دموکرات درباره 
ایــران و رژیــم اســرائیل پرداختــه اســت. بــه گــزارش 
ک«، روزنامــه »جروزالــم پســت« نوشــت: تیم  »تابنــا
کنــون اصلی ترین  کین، ســناتور ایالــت ویرجینیا که ا
گزینه معاونت کلینتون شناخته می شود، در جریان 
مباحثــات مربوط به توافق هســته ای ایران در ســال 
201۵، خود را به عنوان یکــی از جدی ترین منتقدان 
ح  بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم اسرائیل مطر
کرد. وی ســخنرانی نتانیاهو در کنگره در بهار 201۵ را 
»به شدت نامناسب« خواند و یکی از هشت سناتوری 
بود که در آن جلســه شــرکت نکــرد. وی همچنین به 
شدت از توافق هســته ای ایران حمایت کرده است. 
الیزابــت وارن، ســناتور ایالت ماساچوســت، از جمله 
ســناتورهایی اســت کــه در موضــوع ایــران، از توافــق 
گزینــه  کــرده و آن را »بهتریــن  هســته ای حمایــت 

موجود« خوانده است. 
شــرود براون، ســناتور ایالت اوهایو نیز بــا وجود اعلام 
حمایت از رژیم اســرائیل و دادن رای مثبت به قانون 
شرکت اســتراتژیک آمریکا و اســرائیل در ســال 2014، 
از توافق هســته ای ایــران نیز حمایت کرده اســت. در 
  نهایت، جولیان کاسترو، وزیر مسکن و توسعه شهری 
دولــت اوبامــا، از دیگر گزینه هــای معاونــت کلینتون 
است که از توافق هســته ای ایران و هم از رویکرد کلی 
دولــت اوبامــا در قبــال رژیــم اســرائیل حمایــت کرده 

است. 

انتخابات آتی مهم است
غلامعلــی حداد عــادل در حاشــیه همایش 
قیــام ملــی گوهرشــاد در جمــع خبرنــگاران 
گفــت: مســلما انتخابات ریاســت جمهوری در ســال 
آینده یک آزمون مهم و یک ایستگاه سیاسی حساس 
اســت و اصولگرایــان نیــز تــلاش می کننــد تــا در ایــن 
انتخابات به وظیفه خود نسبت به انقلاب عمل کنند. 
وی بــا بیــان اینکــه نمی تــوان انتخابــات پیــش رو را 
پیش بینــی کرد، عنــوان کــرد: تجربــه وحدتــی که در 
تهران در انتخابات 94 در مجلس داشتیم، اما برای ما 
یک تجربه خوبی بود که از آن تجربه در انتخابات 96 

استفاده خواهیم کرد. 

حاشیه ها بر سر فیش حقوقی 
به حسین شریعتمداری رسید

عضو شورای سردبیری روزنامه کیهان با بیان 
اینکــه حســین شــریعتمداری کادر رســمی 
سپاه است، گفت: مدیر مسوول روزنامه کیهان هیچ 
نوع دریافتی از این موسسه ندارد و سازمان پرداخت 

حقوق وی همان سپاه است. 
حسین شمسیان اظهار کرد: مدیر مســوول روزنامه 
کیهان هیچ نــوع دریافتی از موسســه کیهــان ندارد و 
سازمان پرداخت حقوق وی همان سپاه است و تنها 
حقوق یک سردار سپاه را دریافت می کند و به عنوان 
مدیرمســوول کیهــان، از ایــن موسســه مطبوعاتــی 

حقوقی دریافت نمی کند. 

پیغام جدید آمریکا به حزب الله 
برای آزادسازی متوسلیان؟

عضــو کمیســیون امنیــت ملــی و سیاســت 
خارجی مجلس، از پیغام جدید آمریکایی ها 
بــه نیروهــای حــزب الله بــرای مبادلــه چندیــن تبعه 
آمریکایی و فرانسوی با دیپلمات های ربوده شده خبر 

داد. 
به گــزارش خانه ملت، جــواد کریمی قدوســی گفت: 
مقامــات آمریکایی در پیغــام خود اعلام کــرده اند که 
کــره به منظــور تبادل ایــن دو گــروه آمادگی  برای مذا
دارند، البته بخشــی از این مســائل به صورت رسمی 
در رســانه ها مطرح شــده اســت، بــه ویژه آنکــه اخیرا 
سیدحســن نصرالله، دبیر کل حزب الله لبنــان اعلام 
کرد که خود مسوول پیگیری آزادسازی دیپلمات های 

ربوده شده است.  

کوتاه از                       سیاست ح کرد؛ سازمان دیده بان شفافیت و عدالت مطر

پیشنهاد ایجاد سامانه اطلاع رسانی حقوق مدیران
رییس ســازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت و 
عدالت پیشــنهاد داد که ســامانه اطلاع رســانی 
حقــوق مدیــران ایجــاد شــود. احمــد توکلــی در نامــه ای 
نوشت: پرداخت حقوق های نامشروع، یکی از نمونه های 
اقدامات فسادآمیز است که چنانچه اصل شفاف سازی و 
دسترســی آزاد بــه اطلاعــات غیرمحرمانه بخــش عمومی 
طبق قانون آزادی دسترســی و انتشــار اطلاعــات به مورد 

اجرا گذاشته می شد، به وقوع نمی پیوست. 
متن این نامه به شرح زیر است:

مطالبات روز افزون مردم، مقام معظم رهبری و دلسوزان 
انقلابــی در زمینــه شفاف شــدن هرچــه بیشــتر عملکــرد 
کمیتــی باعــث شــده تــا از یــک ســو این  دســتگاه های حا
خواســته همگانی و ملی، بــروز و ظهور بیشــتری یابــد و از 

ســوی دیگر روند مبارزه با فســاد شــتاب 
بگیرد. پرداخت حقوق های نامشــروع، 
یکــی از نمونه هــای اقدامــات فســادآمیز 
اســت که چنانچــه اصل شفاف ســازی و 
دسترســی آزاد به اطلاعات غیرمحرمانه 
آزادی  قانــون  طبــق  عمومــی  بخــش 
دسترســی و انتشــار اطلاعــات بــه مــورد 

اجرا گذاشــته می شــد، به وقوع نمی پیوســت. از آنجایی 
که شــفافیت و امکان دسترســی آزاد به اطلاعــات، یکی از 
مهم ترین عوامل بازدارنده از وقوع فساد و محدودکننده 
بسترهای فسادخیز است، ســازمان مردم نهاد دیده بان 
شــفافیت و عدالــت بنــا بــه وظیفــه ذاتــی و مردمــی خــود 
کمیتی اعم از دولت،  پیشنهاد می  کند دســتگاه های حا

قوه قضائیه و مجلس شــورای اســلامی، 
شرکت ها و موسسات تابعه آنها، نسبت 
بــه ایجــاد ســامانه اطلاع رســانی حقوق 
کننــد. در  مدیــران ارشــد خــود اقــدام 
کــی از اخراج و  روزهای اخیر، اخباری حا
کنندگان حقوق های  یــا برخورد بــا افشــا
 نامشروع برخی مدیران، شنیده می شود.

لیکــن بــرای ایــن اخبــار مســتندی یافــت نشــد، ولــی راه 
 عملــی رد این شــایعات بــه اقــدام ســریع در پشــتیبانی از 
شــفاف کنندگان اطلاعــات مجرمان و متخلفان بســتگی 
دارد کــه قانــون ارتقــای ســلامت اداری و مبــارزه با فســاد 
و قانــون حمایــت از آمریــن بــه معــروف و ناهیــان از منکــر 
کنــد. ســازمان مردم نهــاد  آن را حمایــت قانونــی مــی  

شفافیت و عدالت از ملت شــریف ایران، دلسوزان انقلابی، 
خبرنــگاران محقــق و رســانه ها دعــوت می کنــد تــا ایجــاد 
سامانه اطلاع رسانی حقوق مدیران بخش عمومی را به عنوان 
ح  مطالبه جدی و بحق خود از مسوولان ارشد نظام مطر
کنند و از ایــن رهگذر گامــی در جهت کاهــش زمینه های 
فســاد برداشــته شــده و این اقــدام الگویــی برای توســعه 
فعالیت های مردمی در راه مبارزه با فساد قرار گیرد. جای 
امیدواری و خرســندی اســت که این موضــوع در گزارش 
معاون محترم رییس جمهور به ریاســت جمهور نیز مورد 
اســتقبال دولــت قــرار گرفتــه و آن را فرصتی بــرای ارتقای 
شفافیت و تقویت دسترسی آزاد به آمار و اطلاعات دانسته 
و حمایت قاطع ریاست محترم جمهوری مورد تقاضا قرار 

گرفته است. 

داعش ایرانی سعودی!
ح اســت، این  کنــون مطــر مهــم تریــن ســووالی کــه ا
که چرا آل ســعود دقیقــا در ایــن برهه زمانــی، روابط 
گسترده پنهانی و غیرعلنی خود با گروهک تروریستی 
منافقان را بــا اعزام یکی از مقامــات بلندپایه امنیتی 
و اطلاعاتــی ســابق و تاثیرگذار فعلــی در ایــن رژیم به 
نشســت فرقه رجــوی در پاریــس علنی کرده اســت؟ 
برخــی تحلیلگــران معتقدنــد حضــور ترکــی الفیصل 
شــاهزاده بلندپایــه ســعودی و دیگر شــخصیت ها و 
مقامات عربی سابق ضد ایرانی در نشست گروهک 
تروریســتی منافقان در پاریس نباید اینگونه تفســیر 
شود که آل سعود سیاست جدیدی را در قبال ایران 
در پیش گرفته اســت،  چرا که سیاســت سعودی ها 
طی سالیان پس از پیروزی انقلاب اسلامی تا کنون، 
سیاست های واضح و بدون هیچگونه ابهامی بوده 
و دشمنی و کینه توزی ویژگی مهم این سیاست از آن 
موقع تا کنون بوده و تغییری نکرده است،  تنها تغییر، 
علنی تر شدن این سیاســت های خصمانه طی پنج 
سال اخیر، یعنی از هنگام شکل گیری جنگ جهانی 
تمام عیار علیه سوریه یکی از اعضای محور مقاومت و 
حزب الله و تشدید اقدامات خصمانه علیه جمهوری 
اسلامی ایران بوده اســت. اما در مقابل، برخی دیگر 
چنین تحلیــل مــی کنند کــه عربســتان با اســتفاده 
از تجربه داعــش و با توجه بــه افول قــدرت این گروه 
تروریستی، درصدد تقویت منافقان و تبدیل آنها به 

یک داعش اختصاصی برای ایران است.

       آل ســعود در صــدد تعییــن جانشــین بــرای 
رجوی است

پیرامون دلیل حمایت آشــکار عربســتان از منافقان 
و شــیوه تــداوم آن در آینــده، تحلیل هــای مختلفی 
ح شده است. مشاور بین الملل رییس مجلس  مطر
شورای اسلامی و دیپلمات اســبق وزارت خارجه در 
این باره به خبرگزاری میزان گفت: » با توجه به اینکه 
ترکــی فیصل قبــلا رییــس ســابق ســازمان اطلاعات 
عربســتان بوده و ماموریت پرداخت پول به مسعود 
رجوی و حمایــت مالی از منافقان را برعهده داشــته 
اســت، اینک بــا اعلام خبــر مرگ مســعود رجــوی در 
صدد است تا گزینه دیگری را به جای وی در راستای 

دریافت پول از عربستان تعیین کند.«

ک ریاض      خطای خطرنا
معــاون ســابق عربــی و آفریقــای وزارت خارجــه هــم 
گفــت: »نبایــد در روابــط گســترده دســتگاه امنیتــی 
ســعودی بــا منافقــان بــه ویــژه در ســال هــای اخیــر 

تردیدی به خــود راه داد، ایــن اظهارات تاییــد می کند 
کــه  حمایــت هــای گســترده مالــی و امنیتی عربســتان 
سعودی از تروریسم در همه اشکال آن همواره در دستور 
کار ریاض بوده اســت.« حســین امیرعبداللهیــان که با 
خبرگزاری صداوســیما گفت وگــو می کرد، افــزود: »من 
موضوع تروریسم را در آخرین دیدارم با سعود الفیصل، 
وزیر امور خارجه سابق عربستان و در نخستین دیدارم 
بــا عــادل الجبیــر، وزیــر خارجــه کنونــی ایــن کشــور در 
حاشــیه نشســت وزرای ســازمان همکاری اســلامی در 
جده با زبانی دیپلماتیک بیان کردم و گفتم که امنیت 
مقوله ای به هم پیوســته و متعلق به کل منطقه است 
و نمی توان بــا اســتفاده ابزاری از تروریســم کشــورهای 
منطقــه را ناامــن کــرد و عربســتان را امن نگه داشــت.« 
امیرعبداللهیان هشــدار داد: »خطای راهبردی ریاض 
مبنی بر کاربرد تروریسم در تحولات منطقه، خود ریاض 
و همه ما را در منطقه با خســارت های جبران ناپذیری 

مواجه می کند. عربستان باید رویکرد نظامی و امنیتی 
خود را در منطقه تغییر دهد و با تمرکز بر راهکار 
سیاســی و توقــف حمایــت آشــکار و پنهــان از 

تروریسم نقش سازنده در منطقه ایفا کند.«

     عربستان شمشیر را از رو بسته است
مهدی محمدی، تحلیلگر مســائل سیاسی و 
عضو ســابق تیم هســته ای هــم در کانال خود 
در شــبکه اجتماعــی نوشــت: »صحبــت های 
ترکی الفیصل در گردهمایی منافقان را چندان 
گر درســت باشــد کــه او  جــدی نبایــد گرفــت. ا

لا به لای حرف هایش چندباری به اشارت خبر 
از ســقط شــدن مســعود رجــوی داده، هــدف 
چیزی غیر از رد گم کردن نبوده و اهل فن طبعا 
آن را جــدی نخواهنــد گرفــت. آنچــه حقیقتــا 
جدی است، اراده سعودی برای آشکار کردن 

پیوندهای عموما رازآلود خود با اسرائیل و منافقان، 
به عنوان مزدوران موساد اســت. عربستان شمشیر 
از رو بســته اســت؛ چرا کــه اولا بــازی در منطقــه را به 
نحو بازگشــت ناپذیــری به ایــران باخته اســت، ثانیا 
حس می کند به لحاظ داخلی وقتش به ســرعت رو 
به اتمام اســت، ثالثا یقین کرده آمریکا هم خود را به 
قدری ضعیف می داند که ریسک هماوردی با ایران 
را نخواهد پذیرفت و در نتیجه عربســتان تنهاست و 
رابعا هــم آمریکا و هم اســرائیل متقاعــدش کرده اند 
واقعا وزنــه ای بــرای مهــار ژئوپلتیکی ایران اســت.« 
محمدی افزود: »اینکه برنامه ســعودی - یا در واقع 
گذار شــده از سوی واشینگتن به  همان ماموریت وا
آن- چیســت، موضــوع نوشــته ای دیگــر اســت، اما 
تا اینجا آنچه اهمیــت دارد درک این نکته اســت که 
مدت هاست با یک »عربســتان جدید«مواجهیم و 

تصمیم خود را درباره ایران گرفته است.«

     بلاهت
کنش وزارت خارجه ایران به حضور رییس ســابق  وا
دستگاه اطلاعاتی عربستان در نشست منافقان در 
پاریس هــم در نوع خود قابــل توجه بــود. یک منبع 
گاه در ایــن وزارتخانــه، ایــن حضــور را نشــانه ای از  آ
وقاحت و بلاهت سیاسی دولت ریاض دانست. این 
منبع با اشــاره بــه نمایــش خیابانی تروریســت های 
ورشکســته بــا اســتفاده از تظاهرکننــدگان اجاره ای 
در پاریــس و حضــور و ســخنرانی ترکــی الفیصــل در 
جمع آنــان بــه خبرنــگاران گفــت: »از پــدر طالبان و 
کــه  القاعــده و شــریک صهیونیســت ها بعیــد نبــود 
استیصال دولت خود را با نمونه جدیدی از وقاحت 
و بلاهــت سیاســی بــا شــرکت در نشســت 
ورشکستگان مزدور تروریست به نمایش 
گــذارد.« وی افــزود: »اوج درماندگــی 
تروریست ها و حامیان پیدا و پنهان شان 
در این نمایش که برای دلداری دادن به 
یکدیگر گردآوری شــدند، زمانی بود که از 
آرزوهــای موهــوم  خــود ســخن گفتند.« 
این منبــع خاطر نشــان کــرد: »واماندگی 
ســعودی ها و تمســک و توســل شــان به 
تروریســت های شناســنامه دار در ایــن 
معرکه گیــری نشــان می دهــد بــرای  آنان 
همان طــور کــه در عــراق و ســوریه و یمــن 
نشــان داده اند، تروریســم و تروریست ها 
ابزاری بــرای پیشــبرد اهداف شــان علیه 

کشورهای مسلمان منطقه است.«

پاریـس، عـراق، آلبانـی .... و اینک شـاید عربسـتان! گروهک تروریسـتی منافقان که سـال هاسـت 
آواره کشـورهای مختلـف اسـت، شـاید ایـن بار سـر از منطقه ای خـوش آب و هوا در شـبه جزیره 
عربسـتان دربیـاورد! هـر چنـد پیشـینه روابط آل سـعود و منافقـان به زمان تشـکیل این فرقـه برمی گردد و 
طـی سـالیان اخیـر ایـن روابـط بـه صـورت گسـترده و عمیـق میـان دو طرف برقـرار بوده اسـت، امـا اخیرا 
ایـن روابـط از حالـت تقریبـا غیـر علنی خود خارج شـده و علنی و آشـکار شـده اسـت که مهم ترین نشـانه 
و سـند آن، حضـور یکـی از مهـم ترین شـاهزادگان آل سـعود و رییس سـابق سـازمان اطلاعـات این رژیم 
در تجمـع اخیـر فرقـه رجـوی و تبلیـغ مجانی بـرای این گروه تروریسـتی اسـت. الفیصل در سـخنرانی خود 

در کنفرانس منافقان در پاریس به منافقان وعده پیروزی علیه جمهوری اسلامی را داد.

چرا حمایت آل سعود از فرقه تروریستی رجوی علنی  شده است؟

اعتراضات خیابانی در »لوئیزیانا«

طی روزهای گذشــته پخش تصاویر تکان دهنده از جان دادن یک 
سیاه پوست که از فاصله نزدیک هدف گلوله پلیس آمریکا قرار گرفته 
بود، با اعتراض های گســترده مردم این کشــور روبه رو شــده است. 
تصاویر قتل آلتون استرلینگ، مرد سیاه پوستی که قربانی خشونت 
پلیس بتون روژ  در ایالت لوئیزیانا شــده است، به صورت گسترده در 
اینترنت پخش شده و بار دیگر  نژاد پرســتی پلیس آمریکا را در کانون 

توجهات قرار داده است.  وی در برابر یک فروشگاه زنجیره ای در حال 
فروش ســی دی هایی بود که برای فــروش آن نیز مجوز داشــت، اما 

پلیس مدعی شده است از رفتار این فرد شکایت شده بود.
 قتل این سیاه پوست و انتشــار تصاویر کشته شدن وی باعث شده 
اســت صدها نفر از معترضان به خشــونت پلیس، اقــدام به تحصن 

کنند.

 سیاست 
سعودی ها طی 
سالیان پس از 
پیروزی انقلاب 

اسلامی تا کنون، 
سیاست های 

واضح و بدون 
هیچگونه 
ابهامی بوده



03 خبر

 همزمان با   اجلاس جهانی شوراها
 و شهرداران برگزار می شود؛

 نشست دیپلماسی عمومی
 در توسعه  برند  ملی و شهری

معــاون  رســتمی،  محمدرضــا  مهنــدس 
ســاماندهی امــور جوانــان از برگزاری نشســت 
تخصصی نقش دیپلماسی عمومی در توسعه برند ملی و 
شــهری در اجلاس جهانی شوراها و شــهرداران نشست 
تخصصی نقش دیپلماسی عمومی در توسعه برند ملی و 
شــهری با محوریت برندینگ شــهری و هویــت رقابتی، 
نقــش دیپلماســی عمومــی )دیپلماســــی ورزشـــــی و 
دیپلماسی جوانــان( در جایگاه سازی برند شهری و ملی، 
در ابعــاد جهانــی در حاشــیه اجــلاس جهانی شــوراها و 
شهرداران 2016 خبر داد. مهندس محمد رضا رستمی با 
بیان این مطلب افــزود: محورهای اصلی این نشســت 
 تخصصی بررســی شــیوه هــای نوین برجســته ســازی و

 برنــد ســازی در شــهر هــای ایــران اســت كــه در بســتر 
دیپلماسی عمومی می تواند بسیار كارآمد و البته معرف 
باشد. وی با اشاره به اینكه برند سازی می تواند شهرهای 
مــا را از گــم شــدگی و بــی معنــای نجــات دهــد، گفــت: 
دیپلماسی عمومی می تواند بستر موثری برای گفت و گو 
و ارائه توانمندی های شــهر ها و مناطق كشــور باشــد تا 
شــهرداران و مدیران شــهری می توانند به خوبی از این 
بستر بهره ببرند. فرآیند برندینگ منجر به این می شود 
 كه توانمندی شــهر هــای ایــران شناســایی و در ســطح 
بیــن المللی ارائــه مطلوبــی از آن به طــوری كــه در ذهن 
مخاطبان جا بگیرد، صورت گیرد. رستمی با بیان اینكه 
شــهر هــای ایــران از دارایــی  بالقــوه و بالفعــل بســیاری 
برخوردار هستند كه یا فرآیند و برنامه ریزی درستی برای 
ارائه و اشاعه آن صورت نپذیرفته است یا خود را در سطح 
بین المللی اساسا تعریف و جانمایی نكرده اند، گفت: ما 
در شهرهای خود پتانســیل های بســیاری داریم كه در 
 چارچــوب برندینــگ و در راســتای اقتصــاد مقاومتــی 
می توانیم به آنها پرداخته و آنها را به شهرهای پویا، به روز 
و سرآمد بر اساس مزیت های نسبی و مطلقی كه دارند در 
ســطح جهانــی بنماییــم. مهنــدس رســتمی در ادامــه 
سخنانش به اهمیت موضوعی برگزاری اجلاس جهانی 
شــوراها و شــهرداران پرداخت و گفــت: در ایــن اجلاس 
قریب به  هزار و 800 نفر از اعضای شورای اسلامی شهرها و 
شهرداران سراسر كشور، روسای شورای شهر و شهرداران 
سراسر جهان ازجمله شهر برلین آلمان، پاریس فرانسه، 
ملبورن اســترالیا، ســئول كره جنوبی، بروكسل بلژیک، 
گ جمهوری چک و سایر شــهر های جهان و بیش از  پرا
100نفــر از صاحبنظران، ســرمایه گــذاران بیــن المللی از 
 كشــور انگلســتان، آمریكا، ایتالیــا، ســوئیس و... حضور

 دارند.

خبر                       روز

 غفلت برخی از مسوولان 
عامل تهاجم و ناتوی فرهنگی 

كثیــری از بانــوان و دختــران  جمــع 

ضحا 
قدوسی

اصفهانی عصر روز گذشــته همزمان با 
هفته عفاف و حجــاب همراه بــا مردم 
سراسر كشــور برای دفاع از ارزش ها و با 
شــعار» من چادرم را دوســت دارم« در 
كنار هتل پل گرد هم آمدند تا همچون 
ســال گذشــته در راهپیمایــی مردمــی عفــاف و حجاب 
حضور پیدا كنند. مــردان نیز  همگام بــا زنان محجبه با 
وجود گرمای هوا و با عزمی راسخ برای دفاع از خون شهدا 
این مســیر  را به طــرف میــدان آزادی طی كردنــد. محور 
راهپیمایی امسال بر اصل جذابیت استوار شد چنانچه 
استاندار اصفهان پیشتر گفته بود در راهپیمایی مردمی 
حجاب و عفــاف شــعارها باید بر اســاس جذب افــراد به 

حجاب باشد.  
در این راهپیمایی فرمانده تیپ مســتقل رزمی تبلیغی 
امام صادق)ع( خطاب به مردم اصفهان گفت: در همه 
صحنه هایی كــه نیاز هســت با عشــق به اهــل بیت)ع( 
و ولایت مداری حضور داشــته باشــید. حجت الاســلام 
والمســلمین حســین طیبی فر با بیــان اینكه امــروز این 
اجتمــاع بــزرگ و عظیم بــرای یكــی از موضوعات بســیار 
مهم برگزار شده است، به دو نكته مهم اشاره كرد و گفت: 
نكته اول در دنیای دو قطبی جهان یک زلزله سیاسی و 
فرهنگی به نام انقلاب اســلامی به وجود آمــد. این زلزله 
سیاســی بســاط نظام اســتكبار را به هم ریخت و ستون 
فقراتــش را لرزاند. دشــمن بــرای اینكه نظــام جمهوری 
اسلامی را از حركت بازدارد به عملیات های شبه نظامی 
و درگیری های قومی، گروهک ها و عملیات های نظامی 
وارد شد، اما در هشت سال دفاع مقدس نتوانست ملت 
برومند ایران را از پــای درآورد و به انقلاب اســلامی ضربه 
بزنــد. وی ادامــه داد: نكتــه دوم این اســت كه دشــمن 
با اســتفاده از غفلت برخی مســوولان و كــم توجهی آنها 
تهاجم و ناتوی فرهنگی علیه ملت ایران را آغاز كرد، اما با 
بیداری پرچمدار و دیده بان بزرگ انقلاب و هشدارهای 
پی در پی ایشان متاســفانه همچنان برخی از افراد این 
موضوع را توهم پنداشــتند و اجازه مقابله با این حركت 

توفنده دشمن را به ملت ایران ندادند.
  حجت الاسلام طیبی فر، تصریح كرد: تبلیغ اشرافی گری 
از ســوی برخــی از مســوولان حتــی در خطبه هــای نماز 
جمعه در تهران رواج پیدا كرد. وی اضافه كرد: اشرافی گری 
كه می آید یعنی شكم سیر می شود یعنی بی بند و باری 
می آید، بی دردی می آید و آدم هایی كه بی درد باشند 
و بــی دردی جــز ء زندگی آنها شــود پای بنــدی به اصول 

انقلاب اسلامی را آهسته آهسته فراموش می كنند.

       بیانیــه آیــت الله مهــدوی بــه مناســبت روز ملــی 
عفاف و حجاب

به همین مناســبت، آیت الله ســید ابوالحسن مهدوی 
عضــو مجلــس خبــرگان رهبــری و امــام جمعــه موقــت 
اصفهان همزمان با روز ملی عفاف و حجاب، بیانیه ای 
را منتشر كرد. در این بیانیه آمده اســت: »خواهرانی كه 
استفاده از  چادر مشكی را روش دائمی خود قرار داده اند، 
ضمن آنكه از  آرامش فكری و درونی و سلامت جسمی و 
روحی بیشتری برخوردار ند، نگاه های هرزه نامحرمان را 
از خود دور كرده و خود را از میدان مغناطیسی فكری آنان 

بیرون می كنند.«   

 60  مرکز  در خدمت 
توانخواهان شهرضایی

رییس اداره بهزیســتی شهرســتان شهرضا 
گفت: 60 مركز خدماتی زیر نظر بهزیستی به 
شــش هزار و 850 توانخواه شهرضایی خدمات ارائه 

می كنند. 
به گــزارش باشــگاه خبرنــگاران جــوان، محمد علی 
كــز  صادقــی در نشســتی خبــری اظهــار داشــت: مرا
جامع ســالمندان، مركز نگهداری بیمــاران عصبی، 
كز مشــاور  كــز درمان اعتیــاد، مرا توانبخشــی هــا، مرا
كز  خانــواده، اورژانس اجتماعــی، مهدكودک هــا و مرا
نگهداری كــودكان بی سرپرســت یا بد سرپرســت از 
كز فعال زیر نظر بهزیستی شهرضا هستند. جمله مرا
صادقی با اشــاره بــه وجود مشــكلات ایــاب و ذهاب 
كــرد: معابــر  بــرای معلــولان شــهرضایی تصریــح 
شهرســتان شــهرضا فقــط 19 درصــد بــرای تســهیل 
ایــاب و ذهــاب معلــولان مناســب ســازی شــده و 
پیشــرفت این موضوع، نه تنها بــرای معلولان بلكه 
بــرای بســیاری از اقشــار جامعــه از جملــه كــودكان، 
ســالمندان، جانبازان و بیماران قلبی مفید خواهد 
كید بر ضرورت افزایش مناســب سازی  بود. وی با تا
معابر در شــهرضا افزود: سرانه مناســب سازی معابر 
در كشــور 40 درصد بــوده كه ایــن میزان در شــهرضا 
طی پنج سال گذشته فقط چهار ونیم درصد افزایش 
داشته كه می طلبد تا دســتگاه های مربوط نهایت 
همــكاری را بــا بهزیســتی در راســتای رشــد بیشــتر 
این موضوع داشــته باشــند. رییس اداره بهزیستی 
شهرضا اظهار داشت: امسال ســهمیه اشتغال این 
اداره 548 نفــر تعییــن شــده كــه تــا كنــون 50 نفر آن 

محقق شده است.  

جمعیت بیش از استاندارد 
سالمندان چادگان

فرمانــدار چــادگان با اشــاره بــه اینكه طبق 
اســتاندارد باید كمتــر از 10 درصد جمعیت 
گفــت: جمعیــت  یــک جامعــه ســالمند باشــند، 

سالمندان چادگان بیش از استاندارد است.
 به گزارش مهر، حبیب الله معتمدی ظهر دوشــنبه 
در جلســه كمیته ســاماندهی ســالمندان چادگان، 
اظهــار داشــت: ســه هــزار و 895 نفــر ســالمند در 
شهرستان چادگان زندگی میكنند كه این تعداد 11 
و سه دهم درصد جمعیت كل شهرستان را تشكیل 
می دهند و این در حالی اســت كه طبق اســتاندارد 
باید كمتر از 10 درصد جمعیت یک جامعه ســالمند 

باشند. 
وی همچنین گفت: ۷2 درصد سالمندان چادگان 
چــادگان  بهداشــت  غربالگــری شــبكه  ح  طــر در 
شناســایی شــدند كه بــرای از بین بردن افســردگی، 
بــی خوابــی، اختــلالات روانــی و همچنین ســلامت 
بدنــی آنهــا، توســط شــبكه بهداشــت و درمــان بین 
آنها قرص هــای ویتامین دی، كلســیم و قرص های 
مولتــی ویتامین به صــورت رایگان توزیع می شــود. 
فرمانــدار چــادگان افــزود: مناســب  ســازی و ایجــاد 
محیطی بدون مانع و تســهیل دسترسی برای همه 
به خصوص معلولان، ســالمندان و كــودكان دارای 

الزامات قانونی است.

 وضعیت نامطلوب آب 
در شهرک صنعتی مبارکه

فرماندار مباركه گفت: آب شــهرک صنعتی 
مباركــه از لحــاظ بهداشــتی در وضعیــت 

مطلوبی قرار ندارد. 
كری در جلسه بررسی  به گزارش ایمنا، علی اصغر ذا
مشــكلات انتقال آب بــه شــهرک صنعتی ســه راهی 
مباركــه بــا قدردانــی از زحمــات شــركت آبفا، شــركت 
شــهرک ها و مالــكان زمین هــای كشــاورزی، گفت: 
امروز مشكل اصلی شهرک صنعتی، آب شرب سالم 
است كه با توجه به گزارشــات مكرر شبكه بهداشت 
از لحاظ بهداشــتی در وضعیت مطلوبی قرار ندارد  و 
ایــن امر جدیت مــا را در انجــام هرچه ســریعتر پروژه 

دوچندان می كند.
وی با بیان اینكه حــدود 466 متر از كل مســیر خط 
انتقــال آب به شــهرک صنعتــی مباركــه باقــی مانده 
اســت، تصریــح كــرد: ایــن مقــدار از مســیر از داخــل 
زمین های كشــاورزان عبور می كند و بایــد با تعامل 
بین كشــاورزان و شــركت شــهرک ها ادامه مســیر هر 
 چــه ســریعتر لولــه گــذاری شــود و آب وارد شــهرک

 شود.

بهره مندی 22 هزار نفر  از خدمات 
تامین اجتماعی در دهاقان

اجتماعــی  تامیــن  بیمــه  اداره  رییــس 
شهرســتان دهاقان از بهره مندی 22 هزار 
 نفــر از خدمــات تامیــن اجتماعــی در دهاقــان خبــر 

داد.
به گــزارش ایمنــا، محمد آقایــی با بیان ایــن مطلب 
اظهار داشــت: پرداخــت به موقــع تعهــدات قانونی 
كوتاه و بلند مــدت و مســتمری به افراد زیر پوشــش 
امســال نســبت به گذشــته بهتر بــوده اســت. وی با 
اشــاره به افزایــش تعــداد بیمه شــدگان شهرســتان 
افزود: بیش از 22 هزار نفر  از شهروندان دهاقانی زیر 

پوشش بیمه تامین اجتماعی هستند. 
رییــس بیمه تامیــن اجتماعــی شهرســتان دهاقان 
خاطرنشان كرد: كسب رتبه نخســت عملكرد بیمه 
دهاقــان در اســتان اصفهــان بــرای چندمین ســال 
پیاپی روی داده و سال گذشته نیز رتبه دوم كشوری 

هم از آن دهاقان شده بود.

سال یازدهم، شماره 2693 
سه شنبه

22 تیر  1395 

موتورهای  در بند
60 هزار موتورسیکلت در پارکینگ های استان توقیف شده اند

     60 درصد جرائم
موتــور بــه دلیــل قیمــت و هزینــه كمتــر در مقایســه بــا 
خودروهای شخصی و به دلیل ســرعت بالا در سفرهای 
درون شــهری در ســال های اخیر طرفداران زیــادی پیدا 
كــرده اســت و كمتــر خانــه ای می تــوان ســراغ گرفــت كه 
در آن موتــور وجود نداشــته باشــد. هــر چند این وســیله 
نقلیه موجبات سهولت و افزایش ســرعت حمل و نقل را 
برای ایرانی ها به همراه داشــته، اما از دیگر سو مشكلات 
زیادی نیز با خود در پی داشته اســت. تخلفات آشكاری 
همچون ســرعت بــالا، عبــور از چــراغ قرمز و عــدم تمكین 
برخی موتورسواران و برخورد ماموران پلیس با این هنجار 
شــكنی ها همچنــان حواشــی خــودش را داشــته و دارد. 
طبق آمار اعلام شده توسط جانشــین فرماندهی پلیس 

خ  اســتان، بیــش از 60 درصــد جرایــم نیز بــا این وســیله ر
می دهــد و موتورســیكلت ســواران شــش برابــر خودروها 
آلودگی هــوا و 10 برابر آلودگــی صوتی ایجــاد می كنند. این 
بخشی از داســتان موتورسوارانی اســت كه با دهن كجی 
قوانین راهنمایی و رانندگی را زیر پــا می گذارند و هر گونه 
كه صلاح بدانند در شــهر جولان می دهنــد. البته باید به 
كارنامه متخلفان موتور ســوار خســارت های ناشی از كار 
افتادگــی و فوتــی تصادفات این وســیله نقلیه پر حاشــیه 

را نیز افزود. 

    10 میلیون موتور
شــهریور مــاه ســال گذشــته بــود كــه حواشــی و حــوادث 
موتور ســواران متخلف پــای وزیر كشــور را برای پاســخ به 

ســوال نماینــده تهــران به مجلــس بــاز كــرد. بنا بــر اعلام 
 وزیر كشــور بیــش از 10 میلیــون و 100 هــزار موتور در كشــور 
شــماره گــذاری شــده و ایــن در حالــی اســت كه در ســال 
84 تنها حدود چهــار میلیــون و 600 هزار موتور ســیكلت 
در كشور وجود داشــته اســت. طبق آخرین آمار اعلامی، 
ســهم شــهر اصفهــان از یــک میلیــون و 300 هــزار موتــور 
ســیكلت اســتان، رقــم بــالای 600 هــزار موتــور اســت كه 
ســاماندهی هــر چــه بهتــر موتورســواران را مــی طلبــد. 
آمــار بــالای تصادفــات و خســارات موتورســواران پــای 
مقــام ارشــد اجرایــی اســتان را نیــز بــه ایــن پرونــده بــاز 
كــرد. زرگرپــور تیرمــاه 93 در دومیــن جلســه كمیســیون 
تصادفات اســتانی  تحلیلــی  بررســی  و  یابــی  ریشــه 
 طــی ضــرب الاجلــی یــک ماهــه خواســتار ســاماندهی 
هر چه ســریع تر موتورســیكلت ها شد. ورود اســتاندار به 
این پرونده به این كمیسیون ختم نشد و زرگرپور دی ماه 
همان سال در جلسه ساماندهی موتور سیكلت سواران 
خواســتار مســدود شــدن شــماری از خیابــان ها بــر روی 
موتورسواران شد.برخورد با متخلفان، به مانند حوادث و 
تخلفات مخاطبان این وسیله نقلیه البته حواشی خاص 
خودش را داشته است. چه آنجا كه موتورسیكلت سواران 
نسبت به برخورد نیروی انتظامی معترض می شوند و چه 

آنجا كه شــمار زیادی از آنها برای ترخیص و پرداخت 
جریمه خود عطای موتور را برای همیشه به لقای آن 
می بخشند. بنا به ســرهنگ عابدی، جانشین راهور 
كنون 43 هزار دســتگاه موتورســیكلت در  تهران هم ا
پاركینگ های تهران وجود دارند كه مالكان آنها برای 
ترخیص مراجعــه نكــرده اند. وی بــا بیــان اینكه این 
 موتورها به مدت یک ســال اســت كــه در پاركینگ ها
به حال خــود رها شــده و مالــكان آنها بــرای ترخیص 
مراجعه نمی كنند،گفت: ظرفیت پاركینگ ها محدود 
اســت و مالــكان ایــن موتــور ســیكلت هــا هنــوز برای 

ترخیص مراجعه نكردند.
از  ایــن حیــث اســتان اصفهــان نیــز بــی شــباهت بــا 
پایتخــت نیســت. جانشــین فرماندهــی انتظامــی 
استان دی ماه93 در گفت و گو با مهر ضمن اشاره به 
وجود 64 هزار موتورسیكلت توقیفی در پاركینگ های 
استان اظهار داشت: مالكان بیش از 90 درصد از این 
موتورســیكلت ها تمایلــی به بــاز پس گرفتن وســایل 
نقلیه خــود ندارنــد، از ایــن رو ایــن موتورســیكلت ها 
فضــای پاركینگ هــا را اشــغال كــرده و در حــال حاضر 
ظرفیت پذیرش موتورسیكلت جدید در پاركینگ ها 

را نداریم. 

   خلافی زیاد
ایــن آمار از ســال گذشــته تــا كنون بنــا به گفتــه رییس 
پلیــس راهنمایــی و رانندگــی اســتان بــه 60 هــزار 
موتورســیكلت رســید اســت. رضــا رضایــی ادامــه داد: 
موتورسیكلتی كه بیش از یک سال در پاركینگ مانده 
گر مالكی یک سال برای  باشد نداریم، براساس قانون ا
ترخیص موتورســیكلت خــود مراجعــه نكند به ســتاد 
اجرایی فرمان امــام خمینی)ره( تحویــل و از آن طریق 
به مزایده گذاشته می شود. این مقام انتظامی درباره 
چرایی عدم مراجعه برای ترخیص موتورسیكلت خاطر 
نشان كرد: داشتن صورت وضعیت خلافی بالا و قدیمی 

ک از دلایل اصلی است. بودن پلا
 رضایــی در پاســخ به ایــن ســوال كه كــدام موتورهــا در 
گشت ها توقیف و به پاركینگ منتقل می شوند، عنوان 
ک  كرد: موتورســیكلت هایی كــه فاقــد كلاه ایمنی و پلا
باشــند، توقیف می شــوند. موتورســیكت های حامل 
بارهای غیــر متعارف  یــا مــواردی كه حركات نمایشــی 
داشته باشند و در خطوط ویژه عبور كنند، نیز در صورت 
مشاهده توقیف می شــوند. رییس پلیس راهنمایی و 
رانندگی استان در پایان اظهار داشت: كمترین جریمه 
موتورها مربوط به حمل سرنشــین اضافه اســت كه به 
ازای هر نفر 10 هزار تومان جریمه می شــوند و بیشترین 
جریمه نیز 400 هزار تومان برای موتورسواری در حالت 

مستی و مصرف مواد روانگردان است. 

رییـس پلیـس راهنمایـی و رانندگـی اسـتان اصفهـان در گفـت و گـو بـا اصفهـان زیبـا اظهـار 

حسین 
اسدی

داشـت: در سـال گذشـته و طـی سـه ماهـه امسـال حـدود 100 هـزار موتورسـیکلت توقیـف 
شـدند کـه 60 درصـد از ایـن تعـداد هنـوز در توقیف هسـتند. وی افـزود: این موتورسـیکلت 
هـا بـرای بـار نخسـت یـک هفتـه و بـرای بـار دوم یـک مـاه توقیـف مـی شـوند و تنهـا پس از 
پرداخـت جریمـه و مفاصـا حسـاب خلافی خود ترخیص می شـوند. ضمن اینکه موتورسـیکلت 
سـوارانی کـه فاقـد گواهینامـه هسـتند نیـز جهـت سـیر مراحـل قانونـی بـه مراجـع قضایـی 

تحویل داده می شوند.

مدیر کل حمل و نقل و پایانه های استان خبر داد:
احداث هفت پاسگاه پلیس راه در استان اصفهان

رییس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری:
اعتبار  ویزای فرودگاهی سه ماهه شد 

مدیــر كل اداره كل حمــل و نقــل و پایانه های 
استان اصفهان گفت: هفت پاسگاه پلیس راه 
در جــاده های این اســتان احداث می شــود. به گزارش 
روابط عمومی اداره كل حمل و نقل و پایانه های استان، 
داریوش امانی اظهار داشــت: ســه پاســگاه پلیس راه در 
محورهــای اصفهــان - ســگزی، اصفهــان - شــهركرد و 
اصفهان- سمیرم احداث می شود. وی افزود: عملیات 
 ســاخت ایــن پاســگاه از اواخــر مــرداد ســال جــاری آغــاز 
 مــی شــود. امانــی ادامــه داد: چهــار پاســگاه پلیــس راه
 اصفهان - شیراز، نجف آباد، سه راهی دامنه و نیک آباد 
نیز پــس از مشــخص شــدن وضعیــت زمیــن و اعتبارات 
 تخصیصــی تــا پایــان ســال جــاری بــه مرحلــه اجرایــی 

می رسد. وی درباره پاســگاه پلیس راه محور اصفهان -  
نائین خاطرنشان كرد: مقرر بود این پاسگاه به مناسبت 
عید فطر افتتاح شود، اما به دلیل مشكل كم آبی این كار 
به تعویق افتاد. امانی اضافه كرد: پس از رفع این مساله، 

عملیات ساختمانی این پاسگاه تكمیل می شود. 
مدیر كل حمل و نقل و پایانه های استان گفت: با توجه 
به ظرفیت اداره كل حمل و نقل و پایانه ها در به كارگیری 
سامانه های كنترل جاده ای و موقعیت ویژه جغرافیایی 
اســتان، ایــن اداره كل بیشــترین مشــاركت كشــوری 
 را در زمینــه تهیــه و تجهیــز فنــاوری هــای نویــن ماننــد 
دستگاه های ترددشمار، دوربین های كنترل سرعت و 

ثبت تخلفات داشته است.  

معاون رییس جمهوری و رییس سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، از افزایش 
زمان استفاده از ویزای فرودگاهی به سه ماه و لغو روادید 
با 28 كشــور در آینــده نزدیک خبــر داد. به گــزارش ایرنا، 
مسعود سلطانی فر اظهار كرد: با توجه به روند رو به رشد 
ورود گردشــگران خارجی به كشــور در دو ســال گذشته، 
ارائه تسهیلات مورد نیاز گردشگران در بخش صدور ویزا 
و ایجاد امكانات اقامتی به عنوان یكی از سیاســت های 
مهم دولت تدبیر و امید در بخش گردشگری مورد توجه 
قــرار گرفــت. وی ادامــه داد: مــرداد مــاه ســال گذشــته 
براســاس مصوبه هیات دولــت، زمان برخــورداری اتباع 
خارجی از ویــزای فرودگاهی از 15 روز به یــک ماه افزایش 

یافــت و همچنین بــا تــلاش نمایندگــی  هــای جمهوری 
ج از كشــور، زمان صدور ویــزا برای  اســلامی ایران در خــار
گردشگران متقاضی ســفر به ایران كاهش یافت. معاون 
رییس جمهوری با اشاره به اینكه، اتباع 190 كشور دنیا در 
حال حاضر امكان دریافت ویزای فرودگاهی برای سفر به 
ایران دارند، تصریح كرد: با توجه به تقاضای بســیار زیاد 
اتباع خارجی به ویژه كشــورهای مســلمان و عربی برای 
سفر به ایران و درخواست حضور بیشتر در كشورمان، با 
پیشنهاد مشــترک وزارت امور خارجه و ســازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، در جلسه 13 تیرماه 
ســال جــاری هیــات وزیــران، زمــان اســتفاده از ویــزای 

فرودگاهی از یک به سه ماه افزایش یافت.

اخبار                       شهرستانخبر                       ویژه ح یاوران ولایت:  رییس سازمان بسیج مستضعفین در مراسم افتتاحیه طر

نسل چهارم انقلاب در راه ارزش ها  استوار است
ح یــاوران ولایت با  مراســم افتتاحیــه طــر

زهره 
قندهاری

حضور ســردار محمد رضا نقــدی، رییس 
ســازمان بســیج مســتضعفین، محمــد 
حســن قائــدی هــا، مدیــر كل آمــوزش و 
پرورش استان اصفهان و 500 دانش آموز 
بســیجی و جمعــی از مســوولان اســتان 
اصفهان در اردوگاه فرهنگی باغ ابریشم برگزار شد. رییس 
ســازمان بســیج مســتضعفین با بیان اینكه نســل چهارم 
انقلاب اســتوار راه ارزش ها را با صلابت تر از نســل گذشته 
ادامه می دهند، اظهار كرد: نسل امروزی از آرمان های 15 
خرداد، 1۷ شــهریور و 22 بهمن دست نمی كشند. سردار 
محمدرضا نقدی با بیان اینكــه نوجوانان امروز، ذره ای از 
مســیر امام )ره( و شــهدا منحرف نمی شــوند، افــزود: این 

نوجوانان در راه بیداری و ایثار شهدای 
بزرگوار به پا خواســته اند و چشــم های 
پرفــروغ آنهــا در افق هــای دور دســت، 
مجاهدان راه اسلام و مدافعان حرم را 
بدرقه می كند و مشت های گره كرده و 
قامت های استوار آنها در مقامل ظلم، 
زور و تجــاوز ایســتاده اســت. رییــس 
ســازمان بســیج مســتضعفین با بیان 

اینكه در تاریخ هابیل ها در مقابل قابیل ها و موسی ها در 
مقابل فرعون ها ایســتادند، گفت: هــر روز ما عاشــورا و هر 
كــه در جبهــه حــق   مــكان كربــلا شــد و امــروز مفتخریــم 
ایستاده ایم. وی، همت بلند و توجه به آرمان ها را یكی از 
شــاخصه های انقلابی بــودن و انقلابی ماندن برشــمرد و 

تصریــح كــرد: مقــام معظــم رهبــری  بــر 
كید  انقلابــی مانــدن و انقــلاب بــودن تا
دارند. سردار نقدی افزود: دل نبستن به 
خواسته های كوچک، نفسانی و مادی 
و تفكــر بــرای آزادی بشــریت و تحقــق 
كمیت عــدل و ولایت الهــی در زمین  حا
جزئــی از توجــه بــه آرمان هــا و داشــتن 
همت بلند است. رییس سازمان بسیج 
مســتضعفین ادامه داد: حفظ ارزش ها، حفظ استقلال، 
حساســیت نســبت به دشــمن و رعایت تقوای سیاسی و 
اجتماعــی از جملــه شــاخص های انقلابی مانــدن از نگاه 

رهبر  انقلاب است.
وی بــا اشــاره بــه اینكــه آزاد بــودن از ظلــم و زور اســتقلال 

ماست، خاطر نشان كرد: این موضوع یكی از ارزش هایی 
اســت كــه بایــد آن را حفــظ كــرد. باید نســبت به دشــمن 
حســاس بــود و آن را رصــد كــرد. بــه بیــان ســردار نقــدی، 
شــهدای مدافع حرم نشــانه و مایــه اثبات صداقــت ما در 
پایداری بر اصــول انقلابی ماســت.  وی تقوای سیاســی و 
اجتماعی را شاخصه بعدی انقلابی گری دانست و افزود: 
گر بی تقوایی بر ما مستولی شــود از راه خدا دور می شویم  ا
و ســبک زندگی  ما به ســمت ابتذال تغییر پیــدا می كند و 
اینگونه است كه امداد الهی را از دست می دهیم. رییس 
سازمان بسیج مستضعفین، تقدیم بیش از 36 هزار شهید 
 دانش آموز و در حال حاضر شهدای مدافع حرم را نشانه ای 
از حجت ما و اثبات صداقت ما دانســت و گفت: ما در این 

راه فقط شعار نمی دهیم و مردانه ایستاده ایم.  



سفر هر روزه 12 هزار اصفهانی 
با خط 92 

خط 92 اتوبوسرانی اصفهان با طول 

 لیلا
 یز دانی

15 کیلومتر، پس از خــط 91، که 48 
ایستگاه دارد، پرایستگاه ترین خط 
اصفهان با 42 ایســتگاه اســت. این 
خط از پارک شهید رجایی آغاز و پس 
از گــذر از خیابان چهار بــاغ ، میدان 
امام حســین ، خیابان طالقانــی ، چهــار راه وفایی ، 
میدان جمهــوری و خیابــان امام خمینی بــه خانه 
اصفهان می رسد. 15 اتوبوس در این خط پر مسافر 
اتوبوسرانی اصفهان شهروندان را جا به جا می کنند. 
مدت زمان انتظار شهروندان در هر یک از ایستگاه های 

این خط 10 تا 15 دقیقه است.    
مدیــر مطالعــات و برنامه ریزی شــرکت اتوبوســرانی 
اصفهــان بــا اشــاره بــه اینکــه خــط 92 اتوبوســرانی 
اصفهان یکی از خطوط پر مســافر است، اعلام کرد: 
هر روز 12 هزار اصفهانی با اتوبــوس های خط 92 در 

شهر اصفهان سفر می کنند. 
گفتــه آقاســی، در ســاعات شــلوغ و پــر مســافر  بــه 

 اتوبــوس هــای بیشــتری در خــط 92 اتوبوســرانی 
اصفهان فعال می شود. 

یکی از شهروندانی که از خط 92 اتوبوسرانی اصفهان 
برای سفرهای شهری استفاده می کند، از گرم بودن 
اتوبوس ها در روزهای گرم تابســتان و کولر نداشتن 
برخــی اتوبــوس ها گلایــه داشــت و از مدیریت شــهر 

تجهیز  اتوبوس ها به کولر  را درخواست کرد. 

   تجهیز  اتوبــوس ها به کولــر  از محورهای اصلی 
ح بازسازی ناوگان  طر

مدیــر مطالعــات و برنامه ریزی شــرکت اتوبوســرانی 
اصفهان  در پاســخ  به درخواســت این شــهروند، به 
تجهیز  نبــودن برخی اتوبوس هــای این خــط  به کولر  
اشــاره کــرد وگفــت: بازســازی نــاوگان اتوبوســرانی 
اصفهــان در اولویت قــرار گرفته و یکــی از محورهای 
ح بازســازی نــاوگان اتوبوســرانی اصفهــان   اصلــی طــر
تجهیز اتوبوس ها به کولر  
اســت. شــهروند دیگری 
از طولانــی شــدن مــدت 
زمان انتظار برای رسیدن 
اتوبــوس ها بــه این خط 
کــه گاه بــه بیــش از  نیــم 
ساعت می رســد، انتقاد 

داشت . 
آقــاســــی در پاســــخ بــه 
ایــن شــهروند، مـــــدت 
زمــان انتظــار برای ســوار 
شــدن بــه اتوبــوس را  در 
42 ایستگاه این خط، 10  
تــا 15 دقیقه اعــلام کرد و 
گفت: در روزهای تعطیل 
و ســاعات غیــر پیــک بــه 
دلیل اینکه 50 درصد ناوگان غیر فعال است،  مدت 
زمان انتظار در  ایستگاه های این خط به نیم ساعت 
می رســد. یکی از  بانوانی که اتوبوس های این خط 
اتوبوســرانی را برای سفرهای شــهری انتخاب  کرده 
بــود، از نظافــت نشــدن و فرســوده بــودن برخــی از 

اتوبوس های فعال در این خط  گلایه داشت. 
مدیر  مطالعــات و برنامه ریزی شــرکت اتوبوســرانی 
اصفهان  در پاسخ  به این شهروند عنوان کرد : برخی 
اتوبوس های فعال در این خط فرسوده اند و عمری 
بیــش از  11 ســال دارنــد و باید از نــاوگان اتوبوســرانی 

ج شوند.  خار

   ورود 550  اتوبوس جدید به ناوگان اتوبوسرانی 
آقاسی با اشاره به اینکه 60 درصد ناوگان اتوبوسرانی 
 اصفهان فرســوده انــد، از ورود 550 اتوبــوس جدید 
به ناوگان اتوبوسرانی اصفهان خبر داد که جایگزین 

اتوبوس های فرسوده می شوند.  

   شبکه اتوبوسرانی اصفهان در آینده، مطلوب تر 
می شود

شــهروند دیگری از کــم بودن تعــداد اتوبــوس های 
این خط اتوبوســرانی اصفهان انتقاد داشت. مدیر 
مطالعات و برنامه ریزی شرکت اتوبوسرانی اصفهان 
در این بــاره  عنوان کــرد:  تعداد اتوبــوس های فعال 
در خطــوط اتوبوســرانی اصفهــان  بر اســاس جذب 
 مسافر و کریدوری که اتوبوس در آن حرکت می کند، 

تعیین می شود.
آقاســی به برنامه های شرکت اتوبوســرانی اصفهان 
اشــاره  کرد و گفت:شــبکه اتوبوســرانی اصفهــان در 

آینده مطلوب تر  می شود. 

    لزوم توقــف اتوبوس ها در همه ایســتگاه های 
مسیر

یکی از با نوانی کــه در یکی از ایســتگا ه های خط 92 
اتوبوســرانی اصفهــان منتظــر رســیدن  اتوبــوس به 
 ایســتگاه بــود، از توقف نکــردن برخــی از اتوبوس ها 
 در بـــــرخی از ایســتگاه هــا در طــــول مســیر انتقــــاد 

داشت. 
مدیــر مطالعــات و برنامه ریزی شــرکت اتوبوســرانی 
کید بر اینکه اتوبوس ها در طول مســیر  اصفهان با تا
باید توقف کو تاهی در همه ایستگا ه ها داشته باشند، 
گفت: در کلا س های آموزشی به اتوبوسرانان در این 
زمینه تذکــر داده  می شــود و یکــی از مــواردی که در 
مدیریت مکانیزه ناوگان کنترل  خواهدشــد، توقف 

اتوبوس ها  در ایستگاه هاست.   

سال یازدهم، شماره 2693 04
 سه شنبه

22 تیر 1395 
شهر

ح شد؛ در  بازدید اعضای کمیسیون عمران از اصفهان زیبا مطر

  70 درصد مشکلات مردم در حوزه شهرسازی است

کم عمودی  شهرهای با ترا
 و زندگی پایدار

کــم عمــودی برای   مفهوم شــهرهایی بــا ترا
برخی از مــردم، جــذاب و برای برخــی دیگر، 
تنفرآور است. در اصل، زندگی در ساختمان  هایی که 
هر روز، صدها اتفاق جدید در آن می  افتد برای برخی از 
افراد، احساس خوبی به دنبال دارد. ساختمان  های 
کم عمودی، باعث کاهش  بلندمرتبه و شهرهایی با ترا
آلودگی هوا و ممانعت از نابودی زمین  های کشاورزی 
و کمربندهــای ســبز طبیعی شــهرها مــی  شــوند؛ زیرا 
کم عمودی است، فاصله  زمانی که شهر به  صورت ترا
تــردد و جابه جایــی در شــهر، پایین اســت و خدمات 

شهری، کارایی بیشتری دارند. 

کم عمودی، راهکار حیاتی     آیا شــهرهایی با ترا
برای زندگی پایدار هستند ؟

کم عمــودی، تمام خدمات  همچنین شــهر دارای ترا
کــم افقی را  مورد نیــاز برای جــاده  های شــهر دارای ترا
کاهش می  دهد و از این طریق،  شهروندان می توانند با 
پیاده  روی به پارک  های شــهری، دسترســی داشــته 
باشــند. به این دلایل، برخــی از افراد، مجــذوب ایده  
»ساختمان  های عظیم پایدار« ژانگ یو و ایده  آسمان 
خــراش 220 طبقــه  ای وی هســتند. برخــی دیگــر از 
نویســندگان به طور زیادی خود را متعهد به این ایده 
می  دانند و در نوشته  های خود به ترویج آن می  پردازند 
و بدین منظور، بیانیه  قابل توجهی را انتشار داده  اند: 
»نیاز به فــرم جدیدی از شــهر اســت و متخصصان در 
زمینه  های مرتبط، شــیوه  هــا و فرم  هــای مختلفی را 
برای رفع مشکلات پیش روی جامعه  انسانی به بحث 

گذاشته و مورد آزمون قرار داده  اند. 
گر چه برخی از این روش  ها به بعضی از این مشکلات  ا
 پرداخته  اند؛ اما هنوز قادر به ریشه   کن کردن بحران های 
شهری نیســتیم. از این  رو اســت ما معتقدیم شهری 
کــم عمــودی، فرمــی خواهد بــود کــه مــی  تواند  بــا ترا
کم  گر شهر دارای ترا مشکلات شهرهای ما را حل کند. ا
عمودی به  طور صحیح طراحی شود، این شهر خواهد 
توانســت احســاس تعلق به مکان را برای شهروندان 
فراهم کرده و مهــم تر از  همــه، حفظ و اجــرای چنین 
فرمی از شهر، آســان  تر  و کم  هزینه  تر خواهد بود. شهر 
کــم عمــودی کــه بــه  طــور صحیــح، طراحی  دارای ترا
 شده اســت، به ســه جنبه از مشکلات شــهری شامل
مشکلات زیست  محیطی،مشکلات فرمی و مشکلات 
اجتماعــی، اقتصــادی و سیاســی پاســخ مــی  دهــد و 
دستاوردهای مهمی را در هر بخش به ارمغان خواهد 

آورد.
    از لحــاظ زیســت  محیطی، مهــم  ترین دســتاورد، 
جلوگیری از گرم شدن کره  زمین، حفاظت از زمین  های 
کشاورزی و حفاظت از مواد غذایی محلی، بدون نیاز 

به مواد نگهدارنده و یا یخچال  است.
کم و فشــردگی،    در بخش فرمی، باعــث افزایش ترا
جهت ارتقای بهره  وری در برج  های بسیار مرتفع- که 
به صــورت خوشــه  ای طراحــی شــده  اند- می  شــود. 
این امر باعث کاهش نیــاز به پیاده  روی بــه میزان 15 
دقیقه از  یک ســمت پــروژه و ســاختمان  هــا به طرف 

دیگر می  شود.  
   در بخش اجتماعی، اقتصادی و سیاسی، مهم ترین 
دســتاورد این اســت که کاربــری  های ترکیبــی، باعث 
تامین نیاز شــهروندان به مسکن، اشــتغال، آموزش، 
تفریح، مراقبت  های بهداشتی و دیگر خدمات شهری 
خواهد شد و همچنین افزایش بازدهی ناشی از تجمع 
نیروی کار و بازارهای مصــرف - از طریق کاهش زمان 
و مسافت طی شده بین محل کار و سکونت- را در پی 
خواهد داشت.  برخی دیگر از دستاوردها در سه حوزه ی 
ذکــر شــده عبارتنــد از: بخش هــای زیســت محیطی، 

فرمی، اجتماعی، اقتصادی و سیاسی.
ادامه دارد...

 نهاد پایش و راهبردهای شهرسازی و معماری 
معاونت شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان

 نصب 170 دوربین نظارت 
تصویری در تقاطع های شهر 

مدیر  مرکز کنتــرل ترافیک شــهرداری اصفهان 
 گفــــت: 170 دوربیــن نظــــارت تصویــری در 

تقاطع های مختلف سطح شهر نصب شده است.
 همایون یزدان پناه با بیان این خبر اظهارکرد: در حال 
حاضــر بیــش از 330 تقاطــع چــراغ دار در ســطح شــهر 
 اصفهان وجــود دارد کــه 170 مورد آن کنترل هوشــمند 
می شوند و مشخص می کند که کدام منطقه از سطح 
شــهر ترافیک روان و کدام منطقه از شهر دارای ترافیک 
سنگین تری  است.وی ادامه داد: 170 دوربین نظارت 
تصویــری در تقاطــع های مختلف ســطح شــهر بــه کار 
گرفتــه شــده و همچنیــن 40 دوربیــن ثبت تخلــف عبور 
از چراغ قرمــز در حال عملیاتی شــدن اســت. مدیر مرکز 
کنترل ترافیک شهرداری اصفهان با اشاره به راه اندازی 
دوربین های ثبت تخلف عبور از چراغ قرمــز افزود: با به 
کارگیری ایــن دوربین هــا رانندگانی که بــر روی خطوط 
عابر پیاده توقف کنند، مشمول جریمه 60 هزار تومانی  
می شــوند.یزدان پناه تصریــح کرد: مهــم ترین وظیفه 
این مرکز،  نظارت لحظه ای بر  ترافیک شــهر با استفاده 
از ابزارهــای نوین، کمک به رفع حــوادث ترافیکی و غیر 
ترافیکــی و جمــع آوری داده هــا و اطلاعــات ترافیکــی از 
طریق حســگرهای ســطح شــهر به صــورت تصویری - 

القایی و مغناطیسی است.
وی گفت: زمان این چراغ ها متناسب با میزان ترافیک 

تغییر می کند.

شهرهای                   آینده

ح کرد؛ مدیر  پروژه  بی آر تی شهرداری مطر

 مناسب سازی تردد معلولان در خطوط بی آر تی
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری خبر داد:

  احداث ایستگاه مکانیزه پسماند در شهر

وی اظهار کــرد: ایــن اقدامات بــا بازدیدهای مکــرر از طرف 
مســوولان مرتبط و خــود معلولان انجــام خواهــد گرفت تا 

مناسب سازی کارآمد در اختیار قرار گیرد.  
ملک زاده از جمله اقدامات در حال اجرا را نصب برچسب ها 
بــا رنگ هــای مختلــف و البتــه بــر اســاس اســتانداردهای 
جهانــی بــر روی شیشــه های ایســتگاه های موجــود اعلام 
کــرده و گفــت: هــدف از نصب برچســب هــا این اســت که از 
طریق بازتــاب نــور از  برخــورد افــراد کم بینــا و دیگــر مردمی 
 کــه بــه هــر نحــوی بــا تــاری دیــد روبــه رو هســتند بــا موانــع  

جلوگیری شود.
وی ادامه داد: همچنین به  کارگیری کف پوش های سکه ای 
و لوبیایی شکل در ابتدا و انتهای خطوط به منظور هدایت 
نابینایــان بــه ســمت درهــای ورودی و محل سوارشــدن و 
جلوگیری از انحراف و برخورد به موانع، به کار گرفته خواهد 
شد.ملک زاده فر یادآور شد که تمامی ایستگاه های در حال 
 ســاخت بدون پلــه و بــا اســتفاده از رمــپ با شــیب 5 درصد 
خواهــد بــود تــا معلــولان ویلچــری بتواننــد به راحتــی از آن 

عبور کنند. 
مدیر پــروژه  بــی آر تــی اصفهــان تصریــح کــرد: از آنجایی که 
موانع بســیاری در ایســتگاه ها وجود داشــته کــه نمی توان 
 تمامــی آنهــا را حــذف کــرد و همچنیــن بــا توجــه بــه اینکــه 

ورودی ها برای معلولان جســمی - حرکتی قابل اســتفاده 
نیســتند، در احداث ایســتگاه هــای جدید ســعی کردیم تا 
 این مشــکل را برطــرف کنیــم و کــف پوش هــای هشــدار را 
در ورودی اتوبوس ها نصب کنیم؛ البته درختان و موانعی که 
در ایستگاه ها هستند، نصب کف پوش مخصوص نابینایان 
را بــا مشــکل مواجــه مــی کنــد. وی در ادامه بــا بیــان اینکه 
کنون سیستم اعلام ایستگاه و تجهیزات سخنگو  در 200  تا
دستگاه اتوبوس شهر اصفهان نصب شــده است، افزود: تا 
پایان امسال همه اتوبوس ها به این امکان مجهز می شوند. 
کید کرد: ازآنجایی که برخی اتوبوس ها بافاصله  ملک زاده فر تا
از سکوها توقف کرده یا برخی سکوها استاندارد نیستند، در 
اتوبوس های جدید برای سایر خطوط بی آر تی از  ریل هایی 
برای اتصال اتوبوس به سکو استفاده خواهد شد، همچنین 
گاهــی نابینایــان و کم بینایــان از  از سیســتم هشــدار برای آ
 توقف کامل اتوبوس و نزدیک شــدن به ایســتگاه استفاده

 می شود. 
وی گفت: در فاز دو  نیز با استفاده از کف پوش های برچسبی 
نابینایان را به سمت مقصد موردنظرشان هدایت خواهیم 
کرد. همچنین با نصب آسانسور در برخی ایستگاه ها و نصب 
مانیتورها و سامانه های گویا مناسب ســازی را تا جایی که 

امکان دارد، اجرا خواهیم کرد.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان 
با اشــاره به اینکه از ایــن 30 درصد که حــدودا 300 تن در 
روز است، 17 الی 20 تن آن مواد پلاستیکی است، اظهار 
داشــت: البته 40 تن مــواد پلاســتیکی نیز در پســماند تر 
باقی مــی مانــد کــه وارد ضایعــات می شــود. وی یــادآور 
شــد: اصفهان در تفکیــک از مبدا رتبــه خوبــی دارد، اما 
نســبت بــه ایــده آل فاصلــه داریــم. کمیلــی بــا اشــاره به 
اینکه باید سبک زندگی مان را تغییر دهیم از شهروندان 
خواســت تا از مواد پلاســتیکی کمتــری اســتفاده کنند. 
کیــد کــرد: باید بــه جــای اســتفاده از کیســه های  وی تا
کیســه هــای پلاســتیکی تجدیدپذیــر و  پلاســتیکی از 
کاغذی اســتفاده کنیــد. مدیرعامــل ســازمان مدیریت 
گــر مجبــور بــه  پســماند شــهرداری ادامــه داد: البتــه ا
اســتفاده از مواد پلاستیکی شــدید باید مواد پلاستیکی 
را با دقــت و وســواس در مبــدا تفکیک کنیــد، حتی یک 
 پلاستیک کوچک نیز نباید با پســماند تر مخلوط شود.

وی با بیان اینکه شهروندان می توانند پسماند خشک 
خــود اعــم از مــواد پلاســتیکی را به ایســتگاه هــای ثابت 
بازیافــت تحویــل دهنــد، ادامه مــی دهد: 75 ایســتگاه 
ثابت بازیافت در شــهر اصفهان فعال است و شهروندان 
می توانند با مراجعه به این ایستگاه ها به حفظ محیط 

زیســت کمــک کننــد. کمیلــی خاطرنشــان مــی کنــد: 
البتــه خودروهایــی ســنگین بــرای افــرادی کــه توانایی 
مراجعه به ایســتگاه های بازیافت را ندارند، پیش بینی 
 شــده تا در زمانی معیــن بــه درب منازل مراجعــه کنند.

وی اظهار می کند: هدف از بازیافت حفظ محیط زیست 
اســت و احداث ایســتگاه های ثابت بــرای کاهش تردد 
خودروهای ســنگین و به دنبــال آن کاهــش آلودگی هوا 
انجام شــده اســت، از ایــن رو از شــهروندان درخواســت 
می شود در ارائه پسماند خشک به ایستگاه های ثابت 

همکاری کنند.
در همیــن زمینــه مدیــر عامــل ســازمان میادیــن و 
کید  ســاماندهی مشاغل شــهری شــهرداری اصفهان تا
کــرد: از آنجایی که بخــش عمــده خدماتی کــه در زمینه 
تامین مایحتــاج عمومی شــهروندان اصفهانی از طریق 
بازارهــای روز کوثــر ارائــه می شــود، تصمیــم گرفتیــم که 
فرهنگ استفاده از این پلاستیک های پلیمری  را  کاهش 
دهیم. کشاورز راد با اشاره به اینکه جایگزینی کیسه های 
تخریب پذیر به جای کیســه های پلیمری در دستور کار  
این سازمان قرار گرفته است، خاطرنشان کرد: شهرداری 
اصفهان نهایــت ســعی خــود را دارد، بــه روز ایــده آل که 

همان روز بدون نایلکس است، دست یابد.   

مدیـر پـروژه  بـی آر تـی شـهرداری اصفهـان گفـت: مناسـب سـازی تـردد معلـولان در خـط یـک 
اتوبـوس هـای بـی آر تـی کـه از سـال 90 بهـره بـرداری شـد، مـورد توجـه قـرار نگرفتـه بـود. علـی 
ملـک زاده فـر افـزود: بـه دنبـال درخواسـت های مکـرر از طرف تشـکل های معلـولان و پـس از جمع آوری 
اسـتانداردها و دسـتیابی بـه جمع بنـدی در مـورد معایـب، برنامه ریـزی بـرای مناسب سـازی ایـن خطـوط 

برای تمامی معلولان در حال اجراست. 

مدیرعامـل سـازمان مدیریـت پسـماند شـهرداری اصفهـان گفت: روزانه هزار تن پسـماند در شـهر 
اصفهـان تولیـد مـی شـود کـه 30 درصـد آن مـواد بازیافتـی اسـت. امیرحسـین کمیلـی بـا اشـاره به 
اینکـه در كنـار خودروهـای سـیار جمع آوری پسـماند، 75 ایسـتگاه ثابـت بازیافت در شـهر اصفهان فعال 
اسـت، تصریـح کـرد: تعداد ایسـتگاه هـای ثابت در شـهر افزایش می یابـد و طرح احداث ایسـتگاه مکانیزه 

پسماند نیز در دستور کار قرار دارد و اكنون نیز طرح مطالعاتی آن در دست انجام است.

در بازدیـــد تعـــدادی از اعضـــای کمیسـیون   
معمـاری، عمران و شهرسـازی شـورای اسـامی 
شـهر اصفهـان از روزنامـه اصفهـان زیبـا بـر ایـن مطلـب 
تاکیـد شـد کـه 70 درصـد مشـکات مردم بـا شـهرداری در 
حوزه معماری و عمران متمرکز شـده اسـت. در این بازدید 
بـه بحـث و تبادل نظـر پیرامون مسـائل آموزشـی، مباحث 

شهرداری و شیوه طرح مسائل در رسانه پرداخته شد.

   زیر بنای حوزه معماری و شهرسازی 
در این بازدیــد، رییس کمیســیون معمــاری و شهرســازی از 
فرهنگ سازی و آموزش به عنوان زیر بنای مباحث معماری 
و شهرســازی یــاد کــرد و گفــت: در صورتــی کــه بتــوان در این 
حــوزه وارد شــد، نه تنها بســیاری از مشــکلات فعلــی جامعه 
 کاهش می یابد که مقاومت ها در برابــر اجرای قوانین نیز کم 
گر برای سبک های  می شــود. جان نثاری معتقد اســت که ا
مجــاز و اصیــل ایرانــی و اســلامی تبلیغــات مناســب انجام و 
افــرادی کــه در این مســیر حرکت کــرده انــد، تجلیل شــوند، 
نیازی به اجبار برای قوانین نبوده و مردم از سبک های اصیل 
معماری و یا قوانین شهرســازی اســتقبال می کننــد. وی به  
حجم پرونده های ماده100اشاره کرد وافزود: تعداد زیادی از 
گاهی مرتکب خلاف  مردم به طور ناخواسته و به علت عدم آ
ساختمانی می شوند و از سوی دیگر، اطلاع ندارند که مشکل 
و یا ارتکاب به عمل خلاف در حوزه ساخت و ساز را نمی توان 
با پول حل کرد.جان نثاری در بخش دیگری از سخنانش با 
بیان اینکه شیوه نوشتن و ورود به مطالب در حوزه شهرداری 
و عمران و شهرسازی بسیار مهم است، گفت: رویکرد ورود به 
مطالب مهم است و اینکه به یک موضوع به صورت یک سویه 

پرداختــه نشــود، اهمیــت دارد. وی پرداختن بــه مطالبات 
مردمی را در حــوزه های یاد شــده، مهم ارزیابی کــرد و افزود: 
 خبرنــگار بایــد در این خصــوص به رســالت خود عمــل کند.

به گفته جــان نثاری، اقتصــاد مقاومتــی در حوزه عمــران در 
پروژه ها و طرح ها مصداق دارد و این در حالی است که کمتر 

به آن پرداخته شده است.

   حلقه واسط مردم و دستگاه ها
عضو کمیســیون عمــران از رســانه هــای وابســته بــه نهادها و 
دســتگاه ها به عنوان حلقه واســط میــان آن ارگان و مردم یاد 
 کرد. به گفته آذربایجانی، رسانه هایی که متعلق به دستگاه ها 
و ســازمان های خاص هســتند، انتظــارات دســتگاهی از آن 
رسانه بیشتر است. وی تصریح کرد:مطالبه مدیریت شهری 

از روزنامــه اصفهــان زیبا با روزنامــه های دیگر متفاوت اســت 
و مطالبه دقیق تــری از حوزه تخصصی خــودش دارد.رییس 
کمیسیون فرهنگی شورا ضمن پذیرفتن این نکته که روزنامه 
وابسته به  نهادها و ارگان ها باید بتواند ســلایق عامه مردم را 
نیز پوشش دهد، اظهارداشــت: این روزنامه دارای مخاطب 
عام بوده و باید بتواند ســلایق آنها را نیز پوشش بدهد، ولی از 
طرف دیگر به واسطه هویت ســازمانی که دارد انتظار می رود 
بتواند چالش هایی را که به لحاظ سازمانی با آن درگیر  است را 
پوشش بدهد.وی معتقد است که در گام نخست باید اطلاع 
دقیقی از مطالبات مردمی و مطالبات شــهرداری داشت،  به 
عبارت دیگر  رسانه ای که حلقه واسط بین مردم و آن سازمان 
اســت باید بتواند نقش خود را به خوبی ایفا کند. آذربایجانی 
گفت :  این رسانه نه تنها باید نقش وکیل مدافع سیستم خود را 

داشته باشد، بلکه باید نقش مدعی العموم را نیز بپذیرد.  وی 
کید کرد: در حوزه عمران حدود70درصد مشکلات مردم با  تا
شهرداری در حوزه شهرسازی و معماری است.وی نیز معتقد 
است که  مردم دچار مشکلات عدیده ای هستند که بخشی 
از آن به علت بی توجهی نســبت به قوانین اســت که باید  در 
قالب اطــلاع رســانی تبیین شــود. عضو کمیســیون عمران و 
شهرسازی اظهار داشت: از یک سو مردم از ساختار و قوانین 
مطلع نیستند و از ســوی دیگر ، مردم مطالبات بحقی دارند 
 که مدیریت شهری از آن غافل است،بنابراین رسانه می تواند

 به عنوان حلقه واسط، محل رجوع طرفین  باشد. 

   تغییر رویکرد در روزنامه اصفهان زیبا
دیگر  عضو  این کمیسیون گفت: اصفهان زیبا در گذشته فقط 
تریبون شهرداری بود  و به تبلیغ برای این ارگان می پرداخت، 
ولی در حال حاضر فضا  باز تر شده  و مسائل تخصصی مرتبط و 

غیر مرتبط با شهرداری در آن مطرح می شود. 
جهانگیری با بیان اینکه اصفهان زیبا  وابسته به گروه خاصی 
نیست، اظهار داشــت: این رســانه در گذشــته بد عمل کرد و 
در یک جبهه قــرار گرفت که خوشــبختانه بــا مدیریت جدید 
کم شــده همــه بــه صــورت مســاوات  در  شــهری، آرامــش حا
گر کسی نیست به دلیل شخصی بوده  روزنامه حضور دارند و ا

و روزنامه کسی را کنار نگذاشته است.  
وی به اقتصاد شــهری اشــاره کرد و افزود: مدیریت شهری 
به اقتصاد شهری گره خورده و بنابراین  هر چه  این روزنامه 
فضای امید به آینده را  ایجاد کند، در مباحث سرمایه گذاری و 
اقتصاد شهری اتفاقات خوبی رخ داده و  اقتصاد شهرداری 
 کــه بــه اقتصــاد شــهری وابســته اســت، رونــق مــی یابــد.

/ گروه شهر

خط                                 نگاری

بازسازی 
ناوگان 

اتوبوسرانی  
در اولویت قرار 
گرفته و یکی 
ازمحورهای 
 اصلی، تجهیز
 اتوبوس ها 
به کولراست 

شهردار اصفهان به مناسبت روز حجاب و عفاف:

عفت و اخلاق گرایی،  زیبایی حجاب را دوچندان می کند
شهردار اصفهان با اشاره به فرهنگ پوشش مردم 
اصفهان گفت: عفــت و اخلاق گرایی، ســادگی و 
پوشــیدگی، حفظ کرامــت انســانی و تشــخص، عناصری 
اســت که زیبایــی حجــاب را دو چنــدان و پیونــدی میان 

سیمای شهر و شهروند ایجاد می کند.
مهــدی جمالــی نژادبــا اشــاره بــه ســیما و منظــر شــهری 
اصفهان اظهارکرد: باید دید که سیما و منظر شهری در یک 
شهر اسطوره ای چگونه تعریف می شود و آیا تعریف از سیما 
و منظــر شــهر در همه شــهرها یکی اســت. وی ادامــه داد: 
واقعیت این اســت که در یک اسطوره-شــهری همچون 
اصفهان، هر مفهومی عمق بســیار زیادی مــی گیرد که با 
یک شــهر معمولی قابل مقایســه نیســت و ســیما و منظر 
اسطوره-شــهر اصفهــان تنها به معمــاری و شهرســازی و 
مبلمان شــهری و فضاهای باز و بسته خلاصه نمی شود.

شــهردار اصفهان تصریح کــرد: در یک 
اسطوره-شــهر، همــه عناصــر و اجــزا، 
 جزئــی از ســیما و منظــر شــهر به شــمار 
می رود و هر شهروند و رهگذر، معنا بخش 

سیما و منظر شهر است.
کید کــرد: از این رو بافت  جمالی نژاد تا
تاریخــی شــهر در امتــدادی منطقی با 
پوشــش شــهروندان اســت، البته این 

بــه معنــای محــدود شــدن پوشــش بــه پوشــش ســنتی 
شهروندان نیست، بلکه به این معناست که باید پوشش 
شهروندان در بستر تاریخی خود حرکت و انقطاع کامل با 

گذشته نداشته باشد.
شهردار اصفهان در ادامه بیان کرد: وقتی قرن ها پوشش 
بناهای این شهر کاشی و آجر بوده، درون گرایی یک ارزش 

بــه حســاب مــی آمــده و انســان وارگی و 
طبیعــت گرایــی اصول نمــا بوده اســت 
در نهایــت فرهنــگ پوشــش مــردم این 
سرزمین نیز متناسب با همین معیار ها 

در شکلی انسانی تر بوجود آمده است.
جمالــی نــژاد ادامــه داد: عفــت و اخلاق 
گرایــی، ســادگی و پوشــیدگی، حفــظ 
کرامــت انســانی و تشــخص، عناصــری 
اســت که زیبایی حجاب را دو چندان می کند و پیوندی 

میان سیمای شهر و شهروند ایجاد می کند.
 وی بیان کرد: به برکت این نگاه، امنیت اجتماعی توسعه ای 
 ملی می یابد و اصفهان به شهر زیبای خدا بدل می شود.

شهردار اصفهان در ادامه ســخنان خود با اشاره به اینکه 
امــروزه ســیمای پوشــش برخــی از شــهروندان، انقطــاع 

تاریخــی پیدا کــرده و مضامیــن روحــی و کالبدی شــهر در 
شــهروند تبلور پیدا نکرده اســت، گفت: انســان احساس 
می کند این شــهر برای این پوشــش نیســت و تضادی در 

این میان پدید آمده است.
جمالی نــژاد افــزود: البته طراحــان لباس هم بایــد در این 
راســتا با لحاظ مولفه های اســلامی و میهنــی و همچنین 
گر همه  ســلیقه روز، به طراحی دســت بزنند و یقین دارم ا
ما به دور از تعصب ها با لحاظ شرایط روز به سوی حجاب 
برویــم، جامعه بــه خوبــی مســاله را مــی پذیــرد و حجاب 

گیر می شود. اسلامی فرا
شهردار اصفهان در پایان خاطرنشان کرد: در این شرایط 
عفــت توســعه ملــی مــی یابــد و دیــن پذیــری در جامعــه 
 رونق خواهــد گرفــت، البتــه فرامــوش نکنیم کــه حجاب 

یک خواسته فطری است.



انتقاد سیف از وزارت صنعت
رییس کل بانک مرکزی در مورد طرح وزارت 
صنعت بــرای رونــق اقتصــادی واحدهای 
تولیــدی گفــت: متاســفانه وزارت صنعــت بــدون 
هماهنگی با بانک مرکزی سامانه ای ایجاد کرده و از 
بنگاه ها نام نویسی می کند که این توقع ایجاد کرده 

و درخواست می کنیم با انضباط حرکت کنند. 
ولی الله ســیف در برنامه» تیتر امشــب« شــبکه خبر 
ح اصلاح نظام بانکی و مالی کشــور افزود:  درباره طر
دولت یازدهــم اقدام های اساســی برای قــرار دادن 
اقتصاد در مســیر رشــد،   کنترل تورم و ایجاد آرامش 
بــرای جــذب ســرمایه گــذاری بــا توجــه بــه شــرایط 
تحریم انجــام داده اســت.رییس کل بانــک مرکزی 
 با بیــان اینکه نظــام بانکی با تمــام توان بــرای رونق 
فعالیت های اقتصادی و تولیدی کشور کار می کند 
گفت: متاسفانه در بخش صنعت، معدن و تجارت 
برنامه مشــخص و راهبردی بــرای تخصیص بهینه 
منابــع وجــود نــدارد. هــر مشــکلی را نباید بــا منابع 

نقدی حل کرد؛ زیرا این منابع محدود هستند.
سیف گفت: برآورد وزارت صنعت،   معدن و تجارت 
برای رونق هفت هزار و ۵۰۰ بنگاه اقتصادی کوچک 
و متوسط ۱۶ هزار میلیارد تومان است، در حالی که 
نظام بانکی در سال گذشته ۴۱۷ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات داده است. بر این اساس ۱۶ هزار میلیارد 
تومان مبلغ زیادی نیست و بانک ها می توانند این 

تسهیلات را پرداخت کنند.
 وی گفت: بانک مرکزی در این جهت در بخشنامه ای

به بانــک ها بنــگاه هایــی که ســابقه چک برگشــتی 
و مطالبــات غیر جــاری داشــتند بــرای دریافت این 

تسهیلات از سوابق خود مستثنی کرده است.
ســیف افــزود: بانــک هــا در اســتان هایی کــه منابع 
اضافــه ندارنــد، مکلفنــد از منابع شــبکه سراســری 
تسهیلات در اختیار این بنگاه ها قرار دهند.رییس 
گر واحدی به بانک مراجعه  کل بانک مرکزی افزود: ا
کند و بانک به آن برای دریافت تســهیلات پاســخی 
مثبت ندهــد در کارگروه های تســهیل و رفــع موانع 
تولید که در اســتان ها به ریاست استاندار تشکیل، 
مشکل آن واحد بررسی و موانع دریافت تسهیلاتش 
رفع می شــود. متاســفانه بدون هماهنگی با بانک 
مرکزی وزارت صنعت ســامانه ای ایجاد کرده است 
و از بنگاه ها نام نویســی می کند که این توقع ایجاد 
کرده است. باید از منابع محدود به درستی استفاده 
کرد. از وزارت صنعــت، معدن و تجارت درخواســت 
مــی کنیم بــا انضبــاط حرکــت کنــد، و گرنــه برخی از 

منابع هدر می رود.
خ تورم بیش از این کاهش  گر نر سیف با بیان اینکه ا
یابد سود تسهیلات بانکی نیز کاهش خواهد یافت 
اظهار کرد:  کاهش سود تســهیلات و نرخ سود سپرده 
گــذاری شــامل کســانی کــه در گذشــته تســهیلات 

دریافت یا سپرده گذاری کرده اند نمی شود.

اخبار                       کوتاه

 ایران ۸۰ درصد سهم خود را 
از بازار نفت پس گرفت

مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران 
با بیان اینکه ایران حدود ۸۰ درصد از سهم 
 خود را از بازار کــه قبل از تحریم ها در اختیار داشــت 
باز پس گرفته است، گفت: تولید نفت ایران در حال 

حاضر به ۳,۸میلیون بشکه در روز رسیده است.
بــه گــزارش تســنیم،  محســن قمصــری، مدیــر امور 
بین الملل شرکت ملی نفت ایران که در مصاحبه با 
بلومبرگ سخن می گفت افزود: کشور از تولید روزانه 
۳.۸ میلیون بشکه ای خود حدود دو میلیون بشکه 

را صادر می کند.

 بیش از  7۰ کشور جهان
مقصد خرمای ایران

رییس انجمن خرمــای ایران گفــت: امروز 
بیــش از ۷۰ کشــور جهــان مقصــد خرمای 
ایران محســوب می شوند و ســالیانه ۱۱۵ تا ۱۵۰ هزار 
تــن از ایــن محصــول کشــاورزی از کشــورمان بــه 

بازارهای مختلف بین المللی صادر می شود.
به گــزارش پایــگاه خبــری اتاق تهــران، علــی محمد 
صمیمی افزود: سال گذشته استان بوشهر نزدیک 
به 2۶ هزار تن خرما به روسیه صادر کرد.وی اضافه 
کــرد: صــادرات این محصــول کشــاورزی به روســیه 
روند ســابق را حفظ کرده و این کشور همواره یکی از 

واردکنندگان خرمای ایران است. 

گروکشی بوئینگ برای ایران
چنــد روز پــس از تصمیــم پــر ســروصدا و 
دردسر آفرین نمایندگان کنگره آمریکا برای 
متوقف کردن فرآیند فــروش هواپیمای بوئینگ به 
ایران، حالا به نظر می رسد این ماجرا ابعاد تازه تری 
نیز به خود خواهد دید و این بار موضوع بر سر رقابت 
یا رقابــت نکــردن در آســمان ایــران خواهد بــود. به 
گزارش ایسنا، شرکت بوئینگ که خطر از دست دادن 
کامل بازار  ایران را  تجربه می کند، در قالب اظهارنظرهای 
چندگانه ای اعلام کرده، یا باید مجوز لازم برای ورود 
این شــرکت بــه ایران صــادر شــود و یا هیچ شــرکت و 
هواپیماسازی حق فروش هواپیما به ایران نداشته 
باشــد. مدیر اجرایی بوئینگ در این رابطه گفته در 
شــرایطی کــه ایــن شــرکت حــق معاملــه بــا ایــران را 
نداشــته باشــد، قطعــا قطعه ســازان و شــرکت های 
آمریکایی دیگر نیز باید جزء همین مصوبه به حساب 
بیاینــد و از این رو حتی هواپیماهــای ایرباس نیز که 
حداقل ۱۰درصد قطعات شان آمریکایی است، نباید 

به ایران فروخته شوند.  

 خبر خوش بانکی برای 
عروس و دامادهای قدیم

بانــک مســکن اعــلام کــرد در راســتای ارائــه 
خدمــات مطلــوب بــه مشــتریان، وام خرید 
مســکن از محــل اوراق گواهی حــق تقدم اســتفاده از 
تســهیلات مســکن به زوجیــن بــدون توجه بــه تاریخ 
ازدواج پرداخت می شــود. به گزارش تســنیم،  بر این 
اســاس از این پس تســهیلات خریــد مســکن از محل 
اوراق گواهی حق تقدم اســتفاده از تسهیلات مسکن 
بــه زوجیــن بــدون توجــه بــه تاریــخ ازدواج پرداخــت 
می شود. شــرط ازدواج اول در پرداخت تسهیلات به 
زوجیــن از محــل اوراق گواهی حــق تقدم اســتفاده از 
 تســهیلات مســکن و همچنیــن تســهیلات صنــدوق
پس انداز مسکن یکم حذف شده است. همچنین از 
ح تضمین معاملات فروش اقســاطی  این پس در طــر
مســکن نیز ارائــه معرفی نامــه برای ســازنده از ســوی 
کانــون سراســری انجمــن هــای صنفــی انبوه ســازان 
مســکن و ســاختمان ایران ضــروری نیســت و تمامی 
سازندگان مســکن بدون الزام به عضویت در کانون یا 
ح  ارائه معرفی نامــه از کانــون می تواننــد از مزایای طر
تضمین اســتفاده کنند. پیش از این، شرط پرداخت 
تسهیلات از محل اوراق حق تقدم برای زوجین، ثبت 

ازدواج از تاریخ اول فروردین ۸۵ بود.

ترین شاخص  کشور دارای بالا
کت مشخص شد فلا

بررســی ها نشــان می دهد کشــور ونزوئلا در 
کــت را در  ســال 2۰۱۵ بدتریــن شــاخص فلا
جهــان از آن خود کرده اســت. به گــزارش خبرآنلاین، 
کــت از   اقتصاددانــان بــرای محاســبه شــاخص فلا
دو روش اســتفاده مــی کننــد؛ در روش اول شــاخص 
خ تورم و بیکاری در کشورها  کت با درنظر گرفتن نر فلا
محاســبه می شــود.روش دوم از راه مقایسه شاخص 
خ  توسعه انســانی که عواملی مانند امید به زندگی، نر
بی سوادی، ســطح تحصیلات و درآمد سرانه ملی در 
کت  تعییــن آن نقــش دارد بــه محاســبه شــاخص فلا
 می پردازد.بررسی ها نشان می دهد کشور ونزوئلا در 
کت را در جهان از آن  ســال 2۰۱۵ بدترین شــاخص فلا
کشــور بــا ثبــت 2۱۴.9 در  کــرده اســت. ایــن   خــود 
کت، به عنــوان مفلوک ترین  رتبه بندی شــاخص فلا
کشور شناخته می شود.پس از ونزوئلا کشور اوکراین با 
کت حائز رتبه دوم با  اختلافی فاحش در شــاخص فلا
واحد ۸2.۷ است. برزیل و آرژانتین دو کشور آمریکای 
لاتین با شاخص های ۶۷.۸ و ۶۰ در رتبه های سوم و 
کــت در ایران توســط  چهــارم قراردارنــد. شــاخص فلا
استاتیستا در ســال 2۰۱۵ میلادی ۳۶.۷ اندازه گیری 
شده است. چین با شاخص 2.۳ در بهترین شرایط از 

کت در جهان قرار دارد. نظر رتبه بندی فلا

 معوقات بانکی 
به ۱۰۰ هزار میلیارد تومان رسید

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره 
به اینکه حل و فصل معوقــات بانکی یکی از 
 محورهــای اصلاح نظــام بانکی اســت، گفــت: حدود
 ۱۰۰ هزار میلیارد تومان معوقات بانکی داریم. حسین 
قضاوی در برنامه گفت وگوی ویژه خبری یکشنبه شب 
 شــبکه دو ســیما افــزود: پارســال رییــس جمهــور
ابلاغیــه ای را صادر کــرد کــه ســاماندهی بدهی های 
دولت، ارتقای نقش بازار سرمایه و اصلاح نظام بانکی 
کشور از جمله محورهای آن بود. معاون بیمه، بانک و 
شرکت های دولتی وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: 
در طــول ســال گذشــته در ایــن چارچــوب اقدامــات 
اجرایی خوب و تلاش های مطالعاتی و سیاست گذاری 

انجام شد.
قضاوی افــزود: یکی از علت های معوقــات بانکی این 
اســت که بخش غیر دولتی،  پیمانکاری هایی را برای 
کنون دولت وجــوه آنها را به  بخش دولتی داشــتند و ا
علت تنگناهای بودجــه ای  نمی تواند بپــردازد و آنها 
از دولت طلبکارند و در نتیجه نمی توانند  بدهی خود 
را بــه بانک هــا بپردازنــد. نبود منابــع خارجــی از دیگر 
علت هاســت.وی افزود: بــرای حل مشــکل معوقات 
بانکی کمیته فرادستگاهی تشکیل شده که قرار است 
جلسات خود را به طور منظم برگزار کند تا بدهی های 
معــوق بانک هــا را پیگیــری و وصــول کنــد. ۱2 درصد 
مانده تســهیلات بانکی یعنی حــدود ۷۰۰ تــا ۸۰۰ هزار 

میلیارد تومان بدهی معوق به صورت عام است.

 وجود  ۱۰میلیون گوشی 
تلفن همراه قاچاق در بازار

نایب رییس اول اتاق اصناف تهران، مصرف 
 ســالیانه گوشــی تلفــن همــراه در کشــور را
گفــت: بالــغ بــر  کــرد و   ۱۵ میلیــون دســتگاه عنــوان 
۱۰ میلیون دستگاه گوشی قاچاق در بازار وجود دارد. 
به گزارش مهر، ابراهیم درستی گفت: مصرف سالیانه 
گوشی تلفن همراه در سال ۱۵ میلیون دستگاه است 
که از این رقم ۶۰ تــا ۷۰ درصد؛ یعنی بالــغ بر ۱۰ میلیون 
دستگاه گوشی قاچاق است، این در شرایطی است که 
ریســک واردات تلفــن همراه بــه صورت قاچــاق برای 
قاچاقچیان بالا نیست. نایب رییس اول اتاق اصناف 
کشور افزود: در حال حاضر تعرفه تلفن همراه ۶ درصد 
است که با احتساب 9درصد مالیات بر ارزش افزوده، 
واردات قاچاق تلفن های همراه بالای  ۷۰۰ هزار تومان 
 را بــرای قاچاقچیــان مقــرون بــه صرفــه کــرده اســت؛ 
گر تعرفــه بــه ۴درصد و  در حالی کــه به نظــر می رســد ا
مالیــات بــر ارزش افــزوده بــه ۵ درصــد کاهــش یابــد، 
واردات بــه صــورت رســمی توجیــه یافتــه و بســاط 

گوشی های قاچاق از بازار جمع می شود.  

05 سال یازدهم، شماره 2693 اقتصاد
سه شنبه

22 تیر  ۱395 

معاون نعمت زاده خبر داد:
نرخ سود  اوراق مشارکت  ۱۸درصد شد

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد:
هزار میلیارد تومان اوراق رهن مسکن در  راه است

معــاون وزیــر صنعــت از تصمیــم جدیــد شــورای 
اقتصــاد بــرای تعیین نــرخ ســود اوراق مشــارکت 
طرح های دولتی خبر داد و گفت: نرخ سود اوراق مشارکت 
خ ســود بانکــی  کــه بالاتــر  از نــر  ١٨ درصــد تعییــن شــد 

است. 
مهــدی کرباســیان در گفت وگــو با  مهــر از تعیین نرخ ســود 
١٨درصدی برای اوراق مشــارکت طرح هــای دولتی خبر داد 
و افــزود: وزارت صنعــت در گام اول بــرای دو طــرح معدنــی 
خــود ۴۰۰ میلیــارد تومــان اوراق مشــارکت منتشــر می کند 
ح  ح آلومینیــوم کهنوج و یــک طر که بر ایــن اســاس دو طــر
معدنــی در حــوزه طلا مشــمول تامیــن منابــع مالــی از این 
طریق هستند. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار 

ح کنســانتره و سربار  داشت: خوشــبختانه پیمانکاران طر
تیتانیوم در مرحله انتخاب هســتند و امیدواریم تا انتهای 
مردادماه بتوانیم مناقصات مربوط را برگزار کنیم و با تامین 
 مالی که صورت می گیرد، بتوانیم این دو پروژه را که بالغ بر

 2۰سال است متوقف مانده، فعال کنیم. وی تصریح کرد: 
مسائل مالی سایر طرح های موجود تا حدودی حل شده 
و از پتانســیل اوراق مشــارکت فقط برای ایــن دو طرح بهره 
خواهیم بــرد، امــا اعتقاد مــا بر این اســت کــه بازار ســرمایه 
 رقیب بازار پول است و انتشار اوراق مشارکت علاوه بر اینکه 
می تواند به واسطه جمع آوری نقدینگی در دست مردم به 
کنترل نرخ تورم کمک کند، بلکه در اجرای پروژه های دولت 

هم یکی از ابزارهای تامین مالی طرح هاست.

معــاون وزیــر راه و شهرســازی گفــت: از بانک 
مرکزی و سازمان بورس درخواست شده برای 
افزایــش قــدرت وام دهــی بانک مســکن هــزار میلیارد 
تومان دیگر اوراق رهنی منتشر کنند. حامد مظاهریان 
در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: بعد از انتشار  ۳۰۰ میلیارد 
تومان اوراق رهنی در روزهای اخیر، وزارت راه و شهرسازی 
از بانــک مرکــزی و ســازمان بــورس درخواســت کــرد تــا 
مجددا نسبت به انتشار هزار میلیارد تومان اوراق رهنی 
اقدام کنند.وی افزود: با توجه به استقبال خوبی که از 
۳۰۰ میلیارد تومان قبلی در بورس انجام شد و این رقم 
در کمتــر از یــک دقیقــه بــه فــروش رســید، پیش بینــی 
می کنیم کــه هــزار میلیــارد تومــان نیز بــا اقبــال بالایی 

مواجه شــود. معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازی با بیان اینکه انتشار اوراق بهادار به پشتوانه 
تســهیلات رهنی، پــس از کســب مجوزهــای لازم برای 
اولین بار پس از انقلاب اسلامی انجام شده است،  گفت: 
با اهتمام وزارت راه و شهرسازی برای گسترش بازار رهن 
این ابزار مالی و با حمایت های ســازمان بورس و بانک 
مرکــزی رونمایــی شــد و مراحــل اولیــه را طــی می کند. 
کنــش مثبــت بــازار بــورس نســبت بــه ایــن اوراق که   وا
دو ســال بــر روی آن کار شــد، درســتی نظر کارشناســی 
وزارت راه و شهرســازی درخصــوص شناســایی و فعال 
کــردن ظرفیت هــای مغفــول مانــده بازارهــای مالــی و 

سرمایه برای بخش مسکن را نشان داد. 

خبر                       ویژه خبرهای                       روز

چای قاچاق گران تر از گذشته در بازار  به فروش می رسد
در پی منع شدید ورود کالاهای قاچاق به کشور؛

معمولا در همه کشــورها دولت ها بــرای کالاهای پرمصرف 
طوری برنامه ریزی می کنند که در داخل کشــور تولید کافی 
صورت بگیرد و نیازی به واردات نباشد، اما متاسفانه در کشور 
کی، تا حدی  ما واردات چای، این پرمصرف ترین کالای خورا
انجام شــده که ذائقه مــردم تغییر کرده اســت و کمتر کســی 
مبادرت به خرید چای ایرانی می کند و اغلب افراد به نوشیدن 

چای خارجی علاقه نشان می دهند.
واردات چای خارجی به ایران در حالی صورت می گیرد که در 
ع چای به وفور یافت می شود و چایکاران  شمال کشــور مزار
 برای کاشــت و برداشــت چــای زحمــات فراوانــی را متحمل 
می شوند، اماهرســاله چای ایرانی در انبارها بدون مشتری 
می ماند و عده ای واسطه گر  با واردات چای خارجی ضربات 

جبران ناپذیری را به اقتصاد ملی کشور وارد می کنند.
چای خارجی اغلب از کشورهای هند، چین ، سریلانکا و کنیا 
 وارد می شــود و به طور قطع می تــوان گفت که چــای ایرانی 
می توانــد با چــای این کشــورها  از لحــاظ کیفیت و ســلامت 
برابری کنــد، اما وجــود برخی جوســازی ها  از ســوی دلالان 
کشــور  کارخانــه هــای شــمال   مبنــی بــر اینکــه چــای در 
بدون کیفیت و غیربهداشتی تهیه می شود، باعث شده است 

تا مردم به خرید چای ایرانی رغبت نشان ندهند.

    لزوم فرهنگ سازی برای مصرف چای تولید داخلی
ازسوی دیگر، تغییر ذائقه مردم در طول سالیان براثر مصرف 
چای خارجی، دیگر عامل مهجور ماندن چای تولید کشــور 

خودمان اســت. غلامرضا توتونیز، یکی از فروشــندگان چای 
در اصفهان در این خصوص گفت:» چای خارجی طرفداران 
زیادی دارد و تنها افراد معدودی بــرای خرید چای ایرانی به 

بازار مراجعه می کنند.« 
گاهــی لازم را  وی با بیان اینکه مــردم از کیفیت چای ایرانی آ
ندارند، عنوان کرد: »کشــاورزان زیادی در شــمال کشور از راه 
کشت چای ارتزاق می کنند و واردات چای، باعث هدررفتن 

زحمات ایشان و خارج شدن ارز  از کشور می شود.«
 ایــن فروشــنده بــا ســابقه چــای بیــان داشــت: »عــده ای از 
واســطه گــران چــای تبلیغاتی ســوء مبنی بــر غیربهداشــتی 
 بودن چای ایرانی رواج می دهند که لازم است در این راستا

گاه سازی صورت بگیرد .« آ
توتونیز با اشــاره به اینکــه در کشــورهای تولیدکننــده چای، 
از آخریــن روش های مکانیزه برای کاشــت و برداشــت چای 
کــرد: »متاســفانه کاشــت و   اســتفاده مــی شــود، تصریــح 
 برداشت چای در کشور ما هنوز به صورت کاملا علمی انجام 
نمی شــود و وقتی بهترین چای ایرانی در کنار چای خارجی 
قرار مــی گیرد، کیفیــت چای خارجــی واقعا بالاتر اســت؛ زیرا 
تمام شرایط مناسب برای کشت چای در کشورهای خارجی 

به کار گرفته می شود.«

    واردات چای قاچاق به بازار ریشه کن نشده است 
کید بر اینکه چای ایرانی برخلاف شــایعات از  توتونیز با تا
کیفیت بهداشتی خوبی برخوردار است، ادامه داد: »تنها 
عطر و طعم چای خارجــی بهتر از چای ایرانی اســت، اما 
از لحاظ بهداشــتی بودن اســتفاده از چای ایرانی بسیار 
مطمئن تــر اســت.«وی اظهار داشــت: »دولت عــلاوه بر 
فرهنگ سازی برای مصرف چای ایرانی، باید از کشاورزان 
داخلی حمایت کند و مانع واردات بی رویه چای به کشور 
شود، تا به تدریج چای ایرانی بتواند جایگاه از دست رفته 
خود را بازیابــی کند.« این فروشــنده چــای در خصوص 
ورود چای قاچاق به کشور، خاطر نشان کرد: »از زمانی که 
نظارت بر ورود کالاهای قاچاق انجام شده است، چای 
قاچاق بسیار گران تر از قبل توسط واسطه گران به فروش 
می رسد، ولی از لحاظ میزان قاچاق واقعا تغییری در بازار 
ایجاد نشده است و هنوز هم به وفور شاهد واردات چای 
قاچاق به کشور هســتیم.« رییس امور باغبانی سازمان 
جهاد کشاورزی استان اصفهان نیز در این زمینه با اشاره 
به اینکه خوشبختانه تلاش خوبی در داخل کشور مبنی 
از حمایت از چایکاران داخلی صورت گرفته است ، اذعان 
داشت: »طی سال های متمادی واردات چای به ایران 
انجام شــده و این قضیه آنقدر ادامه پیدا کرده که ذائقه 
مردم به راســتی تغییر یافته اســت و در حال حاضر اغلب 

ایرانیان چای خارجی را به ایرانی ترجیح می دهند.«

   چای ایرانی تنها در  شمال کشور کشت می شود
احمدرضا رییــس زاده اذعــان داشــت: »در حالــی که در 
 چــای ایرانــی به هیــچ وجــه از رنــگ و اســانس اســتفاده 
نمــی شــود و طعــم آن واقعــی اســت، امــا اغلــب افــراد 
طرفدارچای بــا رنــگ و اســانس خارجی هســتند.«وی 
ع  افــزود: »هر ســاله  کاشــت چــای بــه انــدازه لازم در مزار
شــمال کشــور انجــام مــی شــود و کشــاورزان زیــادی از 
 ایــن طریــق امــرار معــاش مــی کننــد، امــا واردات باعث 
مــی شــود تــا چــای ایرانــی خریــداری نداشــته باشــد و 
کشاورزان متضرر شوند و از ســویی دیگر واردات به تولید 
داخلی ضربه بزند.« رییس امور باغبانی ســازمان جهاد 
کشــاورزی اســتان اصفهــان، تنهــا آب و هــوای شــمال 
کشــور را مناســب کشــت چای دانســت و گفــت: »چای 
محصولــی اســت که جــز شــمال کشــور، در هیــچ کجای 
دیگر نمی تواند کشــت شــود و باردهی آن نیازمند شــرایط 
ویژه ای است.«رییس زاده تصریح کرد: »از آنجا که چای 
کی بســیار پرمصرف در ایران محســوب   یک کالای خورا
می شــود، لازم اســت با ترویج کشــت آن در داخل کشور 
به مرحله خودکفایی برسیم تا بتوانیم اقتصاد کشور را از 

وابستگی و هدررفت سرمایه نجات دهیم.«   

سـابقه مصـرف چـای در ایران به سـال های بسـیار دور بازمی گـردد، اما طبق شـواهد تاریخی 

مهناز 
احمدی

تـا زمـان صفویـه چـای اغلـب بـه صـورت دارو بـرای درمـان برخی بیمـاری هـا مورد اسـتفاده 
قـرار مـی گرفـت و در ایـن دوران کـم کـم پـای چـای به مجالـس مهم و تشـریفاتی باز شـد و 
پـس از ورود بـه خانـه هـای اعیان و اشـراف، به تدریـج به عنـوان پرطرفدارترین نوشـیدنی به 
تمـام خانـه هـای ایرانـی راه یافـت. رواج مصـرف چـای تـا آنجـا رسـید کـه امـروزه تقریبـا هر 
ایرانـی در طـول یـک شـبانه روز حداقـل یـک فنجان چـای مصرف مـی کند و چای جـزء اصلی 

سبد خرید ماهیانه هرخانوار است.

 قائم مقام وزیر صنعت اعلام کرد:

هدف گذاری صادرات  6۸ میلیارد دلاری 
رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس عنوان کرد:

حقوق ۸۰ مدیر  دولتی بالای  3۰میلیون تومان است
قائــم قــام وزیــر صنعــت گفت: 
امسال ۶۸,۷ میلیارد دلار  برای 
صادرات غیر نفتی در حوزه های مختلف 
کنــون از  برنامــه  برنامه ریــزی شــده کــه ا
عقب هستیم. به گزارش فارس، مجتبی 
خســروتاج در مــورد صــادرات غیــر نفتــی 
گفت: اهداف صادرات غیر نفتی در سال 

جاری را با حضور  دســت اندرکاران،  تشکل ها و بنگاه های 
اصلی تهیه و تدوین کرده ایم که در این میان ۶۰۰ میلیون 
 دلار در حــوزه صادرات خــودرو،  ۸۰۰ میلیــون دلار در حوزه 
ماشین آلات صنعتی و ۴۰۰ میلیون دلار در حوزه صادرات 
فرش خواهد بود که مجموع برنامه  ریزی های ۳۸ میلیارد 
دلار شامل بخش صنعت معدن و پتروشیمی خواهد بود و 

در کنار آنپنج میلیارد دلار برای صادرات 
محصولات کشاورزی در نظر گرفته شده 
اســت.وی بــه ایــن نکتــه اشــاره کــرد که 
امســال صــادرات هفــت میلیــارد دلاری 
میعانات گازی در دستور کار قرار گرفته و  
۱۸میلیــارد دلار هــم در بخــش خدمات 
فنــی و مهندســی برنامه ریزی صــادرات 
داریم که در مجموع رقم ۶۸.۷ میلیارد دلار می شــود. وی 
تصریح کرد: همین الان نسبت به سه ماهه سال گذشته 
۵درصد با  کاهش صادراتی روبه رو بوده ایم و ۱۰,۵میلیارد 
دلار صادرات غیر نفتی در ســه ماهــه اخیر داشــته ایم و در 
مقابــل  9میلیــارد دلار  واردات انجام شــده که تــراز تجاری 

کشور را مثبت نشان می دهد.

رییــس کمیســیون برنامــه و 
بودجه مجلس گفت: هشت 
 نفــر از 9۵۰ نفــر مدیــر دولتــی بــالای
  ۴۰ میلیــون تومــان و ۸۰ نفــر بــالای
 ۳۰ میلیــون تومــان در مــاه حقــوق 
 می گیرنــد. بــه گــزارش  مهــر، غلامرضا 

تاجگــردون بــا حضــور در برنامــه زنده 
تلویزیونــی در مــورد حقــوق بــالای مدیران گفــت: من 
شهریور سال 9۴ به وزیر اقتصاد گفتم که در زیرمجموعه 
گر  شــما کســانی هســتند که حقوق بالایی می گیرنــد. ا
کنون بگوید که ما از حقوق نامتعارف  دیوان محاسبات ا
مدیران خبر نداشتیم، این حرف درستی نیست؛ چون 
من در شهریور 9۴ یک گزارش خیلی محرمانه از دیوان 

محاســبات دریافــت کــردم کــه نشــان 
می دهد دیوان محاســبات از شــهریور 
9۴ از دریافتــی بــالای مدیــران مطلــع 
بود. رییس کمیسیون برنامه  و بودجه 
مجلس افزود: من هنگامی که سال 9۴ 
به آقــای طیــب نیا گفتــم، ایشــان خبر 
نداشت که در زیرمجموعه اش مدیرانی 
حقــوق بالایــی دریافت می کننــد. آقــای وزیر شــروع به 
کــرد و یــک نفــر را هــم  اقــدام بــرای اصــلاح ایــن امــور 
بی سروصدا برکنار کرد. تاجگردون گفت : از آمار 9۵۰ نفر 
که کل دریافتی های آنها بررسی شــده، هشت نفر از آنها 
بالای ۴۰ میلیون ماهیانه حقوق می گیرند و ۸۰ نفر این 

از 9۵۰ نفر نیز  دریافتی شان بالای ۳۰ میلیون است.
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توافق فدراسیون شمشیربازی 
با یک مربی روس

 فدراســیون شمشــیربازی کشــورمان بــرای 
هدایــت تیم ملی اپه کشــورمان بــا یک مربی 
روس به توافق رســید. به گــزارش فارس، آنــدره، مربی 
روس کــه حدود  یــک دهه پیش هــم در ایــران فعالیت 
کراتی را با فدراســیون کشــورمان داشــته و  می کرد، مذا
توافقاتی هم برای حضور در ایران حاصل شده است. او 
که حدود 10 سال  پیش هدایت ملی پوشان کشورمان 
را هــم برعهده داشــت، در کویــت و ویتنام هــم فعالیت 
داشت و قرار است در یک ماه آینده به ایران بیاید. تیم 
ملی زیر 23 سال اسلحه اپه کشــورمان اواخر مهرماه در 

مسابقات قهرمانی آسیا در ژاپن شرکت می کند.
در حال حاضر نیز  چند بازیکن قرقیزستانی و ازبکستانی 
 زیــر  23 ســال در اردوی تیــم ملــی در مشــهد حضــور

دارند.

 یک دقیقه سکوت
به احترام مرحوم شاطرزاده

 به احتــرام مرحوم علــی شــاطرزاده، قهرمان 
با اخلاق کاراته، ملی پوشان کشورمان پیش 
از آغاز رقابت های انتخابی یک دقیقه سکوت خواهند 
کرد. به گزارش فارس، ششمین مرحله اردوی تیم ملی 
کاراتــه از صبــح جمعــه 18 تیرمــاه در مجموعه ورزشــی 
آزادی تهران آغاز شــده و قرار اســت امروز کاراته کاها در 

یک رقابت انتخابی به میدان بروند.
مبــارزه انتخابــی صبــح امروز)ســه شــنبه 22تیرمــاه( 
 ساعت 10 صبح و با قضاوت رسمی داوران فدراسیون و

به صورت دوره ای برگزار خواهد شد.
 طبق اعــلام ســید شــهرام هــروی، ســرمربی تیــم ملی 
کاراته کشــورمان، ملی پوشــان کشــور امروز  بــه احترام 
مرحوم علی شاطرزاده قهرمان با اخلاق کاراته، پیش از 
آغاز  رقابت های انتخابی یک دقیقه ســکوت خواهند 

داشت.

ترکیب المپیکی کشتی فرنگی 
25 تیرماه اعلام می شود

 ترکیب نهایــی تیم ملی کشــتی فرنگــی برای 
حضــور در کشــتی های المپیــک 2۵ تیرمــاه 
اعلام خواهد شــد. به گــزارش فارس، تیم ملی کشــتی 
فرنگی از سیزدهم تیرماه آغاز شده است و تا 2۵ این ماه 
ادامــه خواهد داشــت که بــر اســاس گفته محمــد بنا ، 
سرمربی تیم ملی ترکیب نهایی فرنگی کاران برای حضور 
در بازی های المپیک روز 2۵ تیرماه و در پایان این اردو 

اعلام خواهد شد.

جشنواره مینی هندبال 
استارت خورد

مراســم افتتاحیــه اولیــن دوره جشــنواره 
مینــی هندبــال محلات شــهر اصفهــان در 

مجموعه ورزشی آبشار برگزار شد.
در این مراسم مسعود انصاری مهر  و حمید محمدی 
مدیرعامــل و معــاون ســازمان ورزش شــهرداری 
اصفهــان، سیدحســن افتخــاری رییــس هیــات 
هندبال اســتان اصفهان، جمعی از اعضای شورای 
شــهر، علی نجمایی مدیر ورزش محلات اصفهان و 

دیگر پیشکسوتان رشته هندبال حضور داشتند.
مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری در این مراسم 
اظهــار داشــت: خوشــبختانه تعامــل خوبــی بیــن 
سازمان هایی که با ورزش مرتبط هستند در استان 
وجود دارد. سازمان ورزش شــهرداری برای توسعه 
ورزش همکاری لازم را با هیات های ورزشــی دارد و 

هیات هندبال استان نیز از این امر مستثنا نیست.
مســعود انصاری مهر تصریح کرد: در زمینه هندبال 
ســالنی، هندبــال ســاحلی و هندبــال خیابانــی 
همکاری لازم را با افتخاری و همکارانش داشته ایم 
و هر پیشنهادی که هیات هندبال در راه توسعه این 
رشته به ما بدهد، اســتقبال می کنیم و بدون شک 
جشــنواره مینی هندبال کمک بســزایی به توســعه 

هندبال در کشور می کند.
مدیرعامــل ســازمان ورزش شــهرداری در پایــان از 
خانــواده هایی که اوقــات فراغت فرزندان خــود را با 

ورزش پر می کنند تقدیر و تشکر کرد.  
سیدحسن افتخاری، رییس هیات هندبال استان 
اصفهــان نیــز پیرامــون جشــنواره مینــی هندبــال 
اظهــار داشــت: جشــنواره مینــی هندبــال در قالــب 
ورزش محلات بــرای اولین بار در کشــور با همکاری 
سازمان ورزش شهرداری با شرکت 34 تیم در بخش 
 پســران و 16 تیم در بخش دختــران در حال برگزاری

 است.
وی ادامه داد: در جشــنواره مینی هندبال داوران و 
 مربیان جوان بیشــتر دیــده می شــوند و خانواده ها

علاقه منــدی زیادی به هندبــال پیدا مــی کنند و با 
ایــن کار مــا الگویی بــرای دیگر اســتان ها هســتیم، 
 به هرحال ایــن رقابت هــا بایــد از یک جایی شــروع 
می شــد که خوشــبختانه جرقه اش از اصفهان زده 
شد.سید حسن افتخاری برگزاری چنین رقابت هایی 
را برای توســعه هندبال کشــور مفید دانست و بیان 
داشت: جشنواره مینی هندبال سرآغاز خوبی برای 
یک آینده 10 ساله هندبال استان و کشور است. این 
جشنواره در تقویم فدراسیون گنجانده شده است 
و مردادماه برگزار می شــود و به همین دلیل استانی 

را برگزار می کنیم.  
رییــس هیــات هندبــال اســتان اصفهــان در پایــان 
گفت: پســران در مجموعه ورزشــی آبشــار و دختران 
از روز  28 تیرماه در ســالن شهید ســجادی با هم به 

رقابت می پردازند.     

 جام شطرنج ستارگان

نایب قهرمان جهان قهر  کرد!
مسابقات کشتی فرنگی نوجوانان آسیا

برادران طلایی این بار  در کشتی فرنگی
 نایب قهرمان سابق شطرنج 
جهــان پــس از یــک باخــت، 
سالن مسابقات را ترک کرد.به گزارش 
ایسنا، رقابت دوستانه شطرنج ستارگان 
 ایــران و جهــان بــا انجــام رقابــت های
برق آســا در انزلــی آغاز شــد کــه در این 
بخش ستارگان جهان به برتری رسیدند. 

از نکات حاشیه ای این رقابت تاخیر  زیاد در آغاز مراسم 
افتتاحیه و به دنبال آن شروع بازی ها بود که عصبانیت 
شــدید نایجل شــورت، نایــب قهرمان ســابق شــطرنج 
جهــان را بــه دنبــال داشــت. در شــرایطی کــه مراســم 
افتتاحیه بســیار دیر آغاز شــده بود مســوولان به جای 
کوتاه کردن آن، بیشتر از زمان معمول مراسم افتتاحیه 

را برگــزار کردنــد و همین مســاله باعث 
شــد تا شــروع دیدارها تا ســاعت 21 به 
تاخیــر بیفتــد. در ایــن شــرایط نایجل 
کــه بســیار ناراحــت بــه نظــر   شــورت 
می رسید، پس از شکست دور اول برابر 
ج شد و از  پرهام مقصودلو از سالن خار
حضــور در 9 بــازی بعدی ســر بــاز زد.از 
نــکات جالــب این مســابقه حضــور ســرمربی تیــم ملی 
شطرنج ایران، میروشــنیچنکو در تیم ستارگان جهان 
بود. خلیل موسوی و شــاهین لرپری زنگنه دو بازیکن 
ایران بودند که سرمربی تیم ملی را شکست دادند. سارا 
خادم، پویا ایدنی،  پوریا درینی و احســان قائم مقامی 

برابر او مساوی کردند.

 پس از طلایی شدن دوبرادر 
آزادکار ایــران در رقابت های 
کشتی آزاد نوجوانان آسیا، این بار و در 
روز پایانــی ایــن مســابقات بــرادران 
فروزنده در کشــتی فرنگی بر بام آســیا 

ایستادند.
بــه گــزارش ایســنا، تیــم ملــی کشــتی 

فرنگی نوجوانان ایران با ســرمربیگری علی اشکانی در 
پایان رقابت های قهرمانی آســیا با کســب شش مدال 
طلا، یک نقــره و یک برنز مقتدرانه بر ســکوی نخســت 

آسیا قرار گرفت.
این قهرمانی در حالی به دست آمد که برادران فروزنده 
در جریــان روز پایانــی ایــن رقابت هــا موفــق شــدند دو 

 مــدال طــلای بــا ارزش را بــرای ایــران
به دست بیاورند.

حســین فروزنده در وزن 76 کیلوگرم و 
حسن فروزنده نیز در وزن 8۵ کیلوگرم 
بــا شکســت تمامــی حریفــان خــود بــر 
سکوی نخست قاره کهن قرار گرفتند و 
با کسب این دو مدال طلا نقش بسیار 

مهمی در کسب عنوان قهرمانی تیم ایران داشتند.
پیش از این نیز برادران هاشمی در کشتی آزاد موفق به 
کســب دو مدال طلای آسیا شــدند. آزادکاران نوجوان 
ایران نیز با ســرمربیگری مراد محمدی با کســب چهار 
مدال طلا، یک نقره و یک برنز به سومی در آسیا بسنده 

کردند.

ورزش                        در  شهر اخبار                       روز

لیگهندبالبهچهقیمتیبرگزارمیشود؟
گلایه پیشکسوت اصفهانی؛

سرمـــربی سابــق تیــم هنــدبال سپــاهان 
معتقـد اسـت برگـزاری لیـگ نبایـد سـبب 
شود تا بازیـــکنان در مقابـــل زن و زنـــدگی خــود 
شـرمنده باشـند. مصطفی غلامی در مورد مشکلات 
لیـگ برتـر اظهار کرد: بـه دلیل حضور تیـم ملی در 
اردوهــــا و تورنمنــت های تـــدارکاتی و همچنیــن 
مسابــقات جهانــی و انتــخابی المپـیـک تعـطیلات 
زیـادی را شـاهد بودیـم. اگـر لیگ با ایـن تعطیلات 
مواجـه نمی شـد، اکنون شـرایط بهتر بود و می شـد 
در مورد کیفیت آن بیشـتر سـخن گفت. طولانی شـدن 
لیـگ بـرای بازیکنـان و باشـگاه ها ضـرر و زیـان مالی 

زیادی به همراه داشت.

پیشکسوت هندبال در گفت و گو با ایسنا در مورد در نظر 
گرفتن امتیازات رودررو بین دو تیم با امتیازات مساوی 
گر مســابقات به صــورت لیــگ برگزار شــود، باید  گفــت: ا
نتایج و امتیازهای آن نیز به صورت لیگ بررســی شود، 
به آن صــورت که در شــرایط برابــر بین دو تیــم به ترتیب 
امتیازات تیم ها، تفاضل گل شان، گل  زده بیشتر و گل 
خورده کمتر آنها بررسی شــود و در صورتی که این  موارد 
در دو تیم مساوی بود، نتیجه بازی های رو در رو در نظر 
گرفته شــود.او ادامــه داد: از میان دو تیم بــا امتیاز برابر، 
 بــرای صعــود یکــی از  آنهــا اســتفاده از نتایــج بازی های 
رو در رو در رقابت هــای لیــگ، بــه هیــچ عنوان درســت 

این بازیکنان کند، گفت: برگزاری لیگ به چه قیمتی؟! 
در کجای دنیا اینگونه لیگ برگزار می شود؟ برگزاری لیگ 
به این صورت نباید سبب شود تا بازیکنان در مقابل زن 
و زندگی خود شرمنده باشند. فدراسیون هندبال باید 
فکر درستی برای هندبالیســت ها بکند. باشگاه هایی 
که می خواهند سال بعد در مسابقات لیگ شرکت کنند 
باید با بازیکنان، کادر فنی و مربیان تسویه حساب مالی 
داشته باشند و در غیر این صورت اجازه حضور در لیگ 

را نداشته باشند.
کارشــناس هندبال افزود: البته فدراسیون هندبال نیز 
به تنهایــی نمی توانــد ایــن کار را انجام دهد. ســازمان 
ورزش، وزارت ورزش و جوانــان، کمیتــه ملی المپیک، 
نمایندگان محترم مجلس شــورای اســلامی و سازمان  
 لیــگ بایــد دست به دســت هــم دهنــد و یــک ترفنــد و 
راه حــل درســت را اجرا کننــد تــا مدیرعامل باشــگاه ها 
را مکلــف و موظــف کنند وقتــی قــراردادی بــا بازیکنان 

می بندند، برای پرداخت آن نیز اقدام کنند.
غلامــی بــا ذکــر قوانیــن موجــود در فدراســیون فوتبــال 
ادامه داد: فدراســیون فوتبــال برای رفع این مشــکل از 
تمامی باشــگاه ها می خواهد کــه برای حضــور در لیگ 
آتی با بازیکنان خود تســویه حســاب کرده باشند. این 
فدراســیون برنامه ای منظم دارد، به این صورت که در 
هرمرحله به چه میزان از حقوق بازیکنان پرداخت شود 

و همه  باشگاه ها ملزم به رعایت آن قوانین هستند. 

نیست و اینگونه محاسبه جدول برای مسابقات قهرمانی 
آســیا و رقابت هایی که در یک دوره گروهی برگزار می شود، 
قابل قبول است، ولی وقتی لیگ به صورت رفت  و برگشتی 
و طی  9 ماه برگزار می شود، اینگونه قوانین منطقی نیست 

و عدالت را از تیم ها جدا می کند.
وی بــرای برگــزاری لیــگ جدیــد معتقــد اســت: از نظــر 
 مــن ســوپرلیگ بایــد بــه صــورت یــگ گروهــی و بــا حضــور 
 هشــت تیمــی کــه از لیگ برتــر گذشــته بــه مرحلــه پلی آف
راه یافتنــد برگزار شــود. هشــت تیم دیگــر نیز بایــد در قالب 
لیگ برتر با یکدیگر رقابت کنند تا بتوانیم در نهایت 16 تیم 

را در لیگ هندبال داشــته باشیم.پیشکسوت هندبال در 
مورد نرســیدن بازیکنان به حق و حقوقشــان تشریح کرد: 
هندبالیست ها حرفه ای کار می کنند.  درآمد زندگی و خرج 
ج فرزندان و هزینه هــای اجاره خانــه باید از همین  و مخــار
بازی حرفه ای تامین شود، ولی وقتی باشگاه پول بازیکنان 
را پرداخت نکند و دســت بازیکن نیز به جایی بند نباشــد، 
مشــکلات بســیاری برای بازیکــن اتفــاق خواهد افتــاد. در 
این شــرایط دیگر بازیکن روحیه ای برای تمرین و مسابقه 

نخواهد داشت.
او با بیان اینکه فدراســیون هندبال باید فکر اساسی برای 
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گردان کی روش در تبریز  شا
میزبان کره جنوبی؟

ورزشــگاه یــادگار امــام )ره( تبریــز پــس از  آماده 
شــدن می تواند رقیبی جــدی برای ورزشــگاه 

آزادی در بازی های تیم ملی باشد.
به گزارش تســنیم، ورزشــگاه یادگار امام )ره( تبریز طبق 
برنامه و زمانی کــه پیمانکار این ورزشــگاه تعیین کرده، 
از 15 مهرماه 95 آماده استفاده است و می توان در زمین 

چمن این ورزشگاه مسابقات را برگزار کرد.
یکی از درخواســت های کارلوس کی روش پــس از اینکه 
با مدیران پیشــین ورزشــگاه آزادی دچار مشــکل شــد، 
این بود که بازی نخســت ایران در انتخابی جام جهانی 
2018 روسیه مقابل قطر در  ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز 
 برگزار شــود؛ مســاله ای که پیگیری شــد، امــا عملی نه، 
به ایــن دلیل که زمیــن چمن ورزشــگاه یادگار امــام )ره( 
در تاریخ بازی نخست تیم ملی که 11 شهریورماه است، 
آماده نمی شود. از همین رو این بازی در ورزشگاه آزادی 

برگزار خواهد شد.
پــس از برگــزاری دیــدار ایــران - قطــر، تیــم ملــی فوتبــال 
از خانــه مقابــل چیــن  ج  بــازی خــار  کشــورمان دو 
)16 شــهریورماه( و ازبکســتان )15 مهرماه( برگزار خواهد 
کرد. دیدار بعدی تیم ملی طبق برنامه مقابل کره جنوبی 

)20 مهرماه( به میزبانی ایران خواهد بود.
البته نکته ای که وجود دارد، باتوجه به همزمانی دیدار 
ایران - کره جنوبی با  تاسوعای حسینی و  مصادف شدن 
با شب عاشورا، فدراسیون فوتبال ایران برای تغییر تاریخ 
این دیــدار تلاش می کند تــا پیــش از ایــن دو تاریخ مهم 
گر فیفــا و AFC بــا تغییر  مذهبی مســابقه برگــزار شــود و ا
تاریخ این دیدار موافقت کنند، ممکن است دیدار  ایران 

با  ازبکستان هم دستخوش تغییر شود.
با این حال نکتــه ای که در این میان وجــود دارد، محل 
برگزاری دیدار با کره جنوبی است. باتوجه به این مساله 
که ورزشــگاه یادگار امام )ره( تبریز با کیفیت چمن بسیار 
بالا تا زمان بازی مقابل کره جنوبی آماده استفاده است، 
احتمال برگــزاری دیــدار با ایــن تیــم در تبریز بســیار زیاد 
خواهد بود. فدراســیون فوتبال در نظــر دارد دیدارهای 
خانگــی ایــران در انتخابــی جــام جهانــی 2018 را در 
شهرهای مختلف برگزار کند که مشهد و تبریز گزینه های 
جدی هســتند و احتمــال اینکه افتتاحیــه زمین چمن 
جدید ورزشــگاه یادگار امــام )ره( با برگزاری بــازی ایران و 
کره جنوبی باشــد، زیاد است؛  ورزشــگاهی که با کیفیت 
چمن مناســب می توانــد رقیبی جــدی برای ورزشــگاه 

آزادی در دیدارهای خانگی تیم ملی باشد.

 تبلیغ اسلام دوستی 
در جریان مسابقات یورو ۲۰۱۶

در جریان مسابقات یورو 2016 تیشرت هایی با 
نوشــته هایی دربــاره دیــن اســلام و دوســتی 

مسلمانان با سایر ادیان توزیع شد.
به گزارش مهر، یک موسســه فرهنگی قطری در جریان 
مســابقات یــورو 2016 در فرانســه تیشــرت هایی بیــن 
هــواداران فوتبــال توزیــع کــرد کــه روی این تیشــرت ها 
شــعارهایی بــا مضمــون اســلام دوســتی و تــلاش بــرای 
نزدیــک کــردن طرفــداران دیــن اســلام ومســیحیت به 

چشم می خورد.
رییس این موسسه اعلام کرده است که این اقدام برای 
تغییر  ذهنیت مردم نسبت به دین اسلام به خاطر تبلیغ  
رسانه های غربی صورت گرفته است. »من یک مسلمان 
هســتم، من عیســی را دوســت دارم«  و »صلح و اسلام« 

شعارهای روی این تیشرت هاست.

یک مدیرعامل باشگاه تهرانی 
دو سال ممنوع الفعالیت شد

 مدیرعامل یک باشگاه تهرانی به مدت دو سال 
ممنوع الفعالیت شد.

بــه گــزارش فــارس، »الــف .ق« مدیرعامل یک باشــگاه 
تهرانی اســت که از ســوی کمیته انضباطی فدراســیون 
فوتبال به مــدت دو ســال در فوتبــال ممنــوع الفعالیت 

شده است. کمیته استیناف نیز  رای اولیه را تایید کرد.
این مدیر کــه از ابتدای امســال ممنوع الفعالیت شــده 
کنون در یک باشگاه دیگر به عنوان کارگزار رسمی نقل  ا
و انتقــالات فوتبــال مشــغول بــه فعالیــت اســت و حتی 
مصاحبه هایــی را هــم با ســایت باشــگاه جدیــد تهرانی 

انجام داده است.
در حال حاضر مقامات قضایی فوتبال به دنبال برخورد 
قانونی بــا ایــن مدیــر ممنــوع الفعالیت هســتند. حتی 
ج از فوتبــال نیــز بــرای ایــن مدیر  کــم قضایــی خــار محا
مجازات هایی را تعیین کرده اند. این باشــگاه تهرانی در 

لیگ آسیا ویژن فعالیت دارد.

 گودرزی، جانشین ملامحمد 
در فدراسیون فوتبال؟

گــودرزی، مدیرعامــل باشــگاه   اســماعیل 
مقاومت تهــران اصلی ترین گزینه جانشــینی 
ملامحمد در معاونت فرهنگی فدراسیون فوتبال است.

به  گزارش  ایســنا، در ادامه تغییرات فدراســیون فوتبال 
در دوره جدیــد و پس از اینکه ملامحمد بــه دلیل برخی 
مشــکلات بــه صــورت اتوماتیــک از معاونــت فرهنگــی 
فدراســیون فوتبال کنار رفت، اسماعیل گودرزی گزینه 
اصلی حضــور در این  معاونــت در فدراســیون فوتبال به 
کراتی را با او برای حضور  حساب می آید و مهدی تاج مذا

در این پست انجام داده است.
کنون مدیرعامل باشگاه مقاومت تهران است.  گودرزی ا
او پیش از این قائم مقــام رییس و معاون مالــی - اداری 
سازمان ورزش شــهرداری تهران بوده و سابقه معاونت 
کتورســازی را هــم در کارنامــه  مالــی- اداری باشــگاه ترا

دارد.

 دلجویی محرم نویدکیا
 از  پیشکسوتان فوتبال

کاپیتان تیم فوتبال سپاهان با صدور  بیانیه ای 
از پیشکسوتان فوتبال دلجویی کرد و رفتن به 

برنامه »نود« را بزرگ ترین اشتباه ورزشی  خود دانست.
به گــزارش فارس، محــرم نویدکیــا با ارســال بیانیــه ای  از 
پیشکسوتان باشگاه سپاهان دلجویی کرده و توضیحاتی 

را در مورد بازگشت به تمرینات تیم سپاهان ارائه کرد:
     من زندگیم را از سپاهان دارم و در تمام این سال ها، 
تمام تلاشــم را برای ســپاهان و هواداران این تیم انجام 
دادم و  همیشــه ســعی کــردم در اختیار باشــگاه و تیمم 
باشم و هرگز نخواستم از حد و حدود خودم خارج شوم. 
همواره تلاش کردم به عنوان کاپیتان تیم بهترین شرایط 
گــر نظر یــا دخالتی در امــور تیم  را بــرای تیم مهیا کنــم و ا
داشتم، صد در صد به خاطر خواسته مسوولان باشگاه 
یا کادر فنــی و سرپرســتی تیم بــوده و هیچ گاه ســرخود، 

کاری نکرده ام.
گواری در فصل گذشــته برای        متاســفانه اتفاقات نا
تیــم ســپاهان رقــم خــورد. رتبــه یازدهمــی لیــگ برتــر، 
نتایج ضعیــف در آســیا و ... که باعث ناراحتی بســیاری 
از هواداران و خیل عظیم مردم اصفهان شــد که در این 
بین افراد متعددی در این نتایج مقصر بودند که من هم 
به عنوان کاپیتان تیــم، در مواردی مقصر بــودم و از این 

موضوع فرار نمی کنم.
    در شــرایط بــد تیــم و نتایــج ضعیــف، تعــدادی 
از پیشکســوتان فوتبــــال اصفهـــــان نسبـــــت بــــه مــــن 
اظهارنظرهایــی داشــتند کــه شــاید بــه خاطــر اشــراف 
نداشتن به موضوعات داخلی تیم یا اینکه نظر شخصی 
آنها بوده اســت. من هم بعد از اتمام لیــگ در آن برنامه 
جواب هایی دادم که ممکن است این عزیزان را رنجانده 
باشد و وظیفه خود دانستم به عنوان کوچک تر  از آقایان 
یاوری، کربکندی و چرخابی دلجویی کرده باشم؛ چون 
این عزیزان حق اســتادی بر گــردن من داشــته و بزرگان 

فوتبال اصفهان هستند.
      بــه برنامه ای رفتم که فکــر می کردم می توانــم در آن 
برنامه با بیان موضوعاتی به ســپاهان و فوتبال کشــورم 
کمکی کرده باشم، اما متوجه شدم که این برنامه نه به 
سپاهان، بلکه فوتبال کشور هم هیچ کمکی نمی کند و 
از این رو واقعا برای خودم متاسفم و معتقدم بزرگ  ترین 

اشتباه ورزشی ام را با رفتن به این برنامه انجام دادم.
      مــن و مســوولان رده بــالای کارخانــه فــولاد مبارکه 
)ســبحانی( صــلاح تیــم را در این دیــده بودیــم که قطع 
 همــکاری بهتریــن تصمیــم اســت، اما پــس از گذشــت 
مدت زمانی، هر دو طرف تنها و تنها بــه خاطر هواداران 
سپاهان و شرایط این تیم تصمیم گرفتیم که باز هم به 
همکاری خود ادامه بدهیم و از بابت صداقت و دلسوزی 
گر فرد  که برای سپاهان داشت، از وی تشکر کنم. شاید ا

دیگری به جای سبحانی بود، این کار را انجام نمی داد.
      می دانم که در این شــرایط سخت اقتصادی، آقای 
سبحانی تمام تلاشش را به کار گرفته که با اتمام ورزشگاه 
نقش جهان، شرایط مطلوب را هم برای سپاهان و هم 
برای مردم اصفهان فراهم کند که لازم می دانم برای این 

موضوع از طرف مردم اصفهان از وی تشکر کنم.
      از تمــام مربیــان و تیم هایــی کــه بــه مــن پیشــنهاد 
همکاری دادند، سپاسگزارم؛ همچنین از پیشکسوتان 
فوتبال کشــور که بعد از آن برنامه از من حمایت کردند، 

ممنونم؛ چون محبتشان باعث دلگرمی من بود.
      در آخــر می خواهم از هواداران ســپاهان تشــکر کنم 
کــه واقعا برای من ســنگ تمــام گذاشــتند و فراتــر از یک 
بازیکن از من حمایت کردند. امیدوارم باز هم بتوانم هر 
کاری می توانم بــرای هواداران و باشــگاه انجــام بدهم و 
باعث خوشحالی  آنها شوم. آرزو می کنم با حمایت های 
هواداران ســپاهان به روزهای خوب خود برگردیم. آرزو 
می کنم هر چه زودتر با حمایت های استاندار اصفهان، 
آقــای ســبحانی، وزارت ورزش و جوانــان و اداره ورزش و 
جوانان اســتان اصفهان بــه خانه خــود در نقش جهان 
برویم و روزهای خوبی را برای مردم اصفهان رقم بزنیم، 
اما می دانیم که راه ســختی پیــش رو داریــم و باید صبور 
باشــیم و از ویســی و تیــم جدیــدش حمایــت کنیــم تــا 

سپاهان موفق تر از همیشه باشد.

پیشنهاد  ۱5 تغییر  در  اساسنامه 
کنفدراسیون فوتبال آسیا

 عضو کمیته تدوین مقررات فدراسیون گفت: 
در جلســه بررســی اساســنامه کنفدراســیون 
فوتبال آســیا  15 تغییر  پیشنهاد شــد. به گزارش سایت 
فدراســیون فوتبال، هوشــنگ نصیرزاده پس از جلســه 
بررسی اساســنامه کنفدراســیون فوتبال آســیا و اصلاح 
 اساســنامه فدراســیون فوتبــال ایــران اظهــار داشــت: 
به دنبال پیشــنهاد کنفدراســیون فوتبال آسیا مبنی بر 
تغییر در اساسنامه این کنفدارسیون جلسه ای با حضور 
علی کفاشــیان، احمدرضا براتی، وثوق احمدی و بنده 
برگــزار شــد و  در ابتــدای ایــن نشســت دربــاره اصــلاح 
کره شــد و پس از آن بر  اساسنامه فدراسیون فوتبال مذا
روی پیش نویس اساسنامه کنفدراسیون فوتبال آسیا 
بحث و بررسی های لازم صورت گرفت. در همین راستا 
بالغ بر 15 تغییر در اساسنامه کنفدراسیون فوتبال آسیا 
پیشنهاد شد. وی خاطرنشان کرد: عزیزالله محمدی، 
 رییــس اتحادیــه فوتبــال و هدایــت ممبینــی، عضــو

هیات رییسه فدراسیون در ادامه به این نشست اضافه 
شــدند و تا  فصل چهارم اساســنامه فدراســیون فوتبال 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

 هاشم بیک زاده با صبا 
به توافق نهایی رسید

 مدافع فصل گذشته تیم فوتبال ذوب آهن با 
کراتی انجام داد و به توافق  مسوولان صبا مذا
نهایی رسید.  به گزارش فارس، هاشم بیک زاده مدافع 
سابق تیم فوتبال ذوب آهن که سابقه بازی در تیم صبا را 
نیز دارد بار دیگر به قم بازگشــت تا در شــانزدهمین دوره 
گردان صمد مرفاوی به میدان برود.        لیگ برتر  برای شا

عمران زاده: 
به وقتش در مورد استقلال حرف می زنم

افشارزاده:
میزان آسیب دیدگی رونالدو مشخص شد

 مدافع جدید تیم فوتبال خونه به خونه بابل 
گفت: ســال بعــد همین روزهــا در مورد 

بســتن تیــم و حضــور در لیــگ برتــر حــرف 
می زنیم.

حنیف عمران زاده در گفت وگو با فارس، 
در خصــوص حضــورش در تمرینـــــات 
خونه به خونــه بابل اظهار داشــت: بعد 

از اتفاقاتــی کــه افتــاد و تصمیــم گرفتم به 
آبادان نروم به خونه به خونه اضافه شــدم 

و خوشــحالم که به تیم اســتان و شهرم 
کمک می کنم.

گران  وی افزود: جــا دارد از تماشــا
مازندارنــی و بابلــی تشــکر کنم که 
در ایــن یکــی دو روز ســنگ تمــام 

گذاشــتند و اســتقبال خوبی از من انجــام دادند. فقط 
خدا کند شرمنده آنها نشوم.

عمران زاده در خصوص اینکه چرا بعد از جدایی اش 
از اســتقلال صحبتی انجام نداده اســت، گفت: 
مگر می شــود مــن حرفــی نداشــته باشــم؟ فعلا 
درگیر تمرینات ابتدای فصل و قراردادم هستم. 
اجازه بدهید به وقتش در مورد اســتقلال حرف 
می زنم؛ چــون مــردم باید یک ســری چیزهــا را در 
مــورد تیمشــان بداننــد. عمــران زاده طــی 
چند فصل گذشــته در خط دفاعی 
اســتقلال به میدان مــی رفت 
امــا در ایــن فصــل بــا نظــر 
منصوریــان در لیســت 

مازاد قرار گرفت.

میزان آسیب دیدگی و زمان دوری فوق ستاره 
تیم ملــی فوتبال پرتغــال از میادین مشــخص 
شــد و این بازیکن ســوپر جــام اروپا برابر ســویا را کــه قرار 

گوست برگزار شود از دست داد. است در 9 آ
به گزارش ایســنا و به نقل از DPA، کریســتیانو رونالدو 
در دیدار تیم ملی فوتبال پرتغال برابر فرانسه در فینال 
یورو 2016 با آسیب دیدگی مواجه شد و در همان نیمه 

نخست از بازی تعویض شد.
آســیب دیدگی رونالدو حســابی هواداران 

این بازیکن بزرگ را نگران کرد. بعد از 
آسیب دیدگی او گمانه زنی های 

زیــادی بــه گــوش رســید و 
بعضــی از پارگــی رباط 

صلیبــی او ســخن 

به میان آوردند، اما کادر پزشــکی پرتغال چنین چیزی 
را رد کرد.

کادر پزشــکی پرتغــال بعــد از بــازی اعلام 
کرد، رونالدو از ناحیه رباط صلیبی دچار 
کشــیدگی شــده اســت و بــه احتمــال 
خیلی زیاد تا پنج هفتــه نمی تواند به 
میدان برود. به این ترتیب این بازیکن 
سرشناس پرتغالی دیدار سوپر جام اروپا 

برابر سویا را از دست داد. 
تیم مــــلی فوتبــــال پرتغــــال بــــا 
پیروزی یک بر صفر  برابر فرانسه 
میزبــان بــــرای نخستــیـــن بــار 
جــام قهرمانــی یــورو را بــالای 

سر برد.

درس هایی که باید از یورو گرفت
از بزرگ منشی بوفون تا  تشویق های تیم بازنده

 کفش طلای یورو
 به گریزمان رسید

ورودیه چهارمیلیون تومانی 
برای تیم های فوتسال بانوان

 در شبی که تیم ملی فرانسه در حسرت کســب جام قهرمانی یورو 2016 ماند، 
مهاجم این تیم جایزه برترین گلزن ایــن رقابت ها را از آن خــود کرد. به گزارش 
تســنیم، در پایان رقابت های یورو 2016 که پانزدهمین دوره از جام ملت های 
اروپا بود و با شکست یک بر صفر فرانسه میزبان برابر پرتغال در فینال رقابت ها 
همراه شد، آنتوان گریزمان، مهاجم خروس ها به عنوان برترین گلزن این دوره از 
مسابقات، جایزه کفش طلا را از آن خود کرد. مهاجم تیم فوتبال اتلتیکو مادرید 
که در مرحله نیمه نهایی هر دو گل فرانسه را برابر آلمان به ثمر رساند، در مجموع 
با شش گل کفش طلای آدیداس را از آن خود کرد، این در حالی است که کفش 
نقره آدیداس به کریستیانو رونالدویی رسید که در این دوره از رقابت ها سه گل 
به ثمر رســاند و ســه پاس گل داد. کفش برنز آدیداس هم به اولیویــه ژیرو دیگر 
مهاجم تیم ملی فرانسه که او نیز سه گل به ثمر رساند و دو پاس گل داد، تعلق 
گرفت.  در همین حال کمیته فنی رقابت  ها، رناتو سانچس، هافبک هجومی 
تیم ملی پرتغال را که در اولین تجربه حضورش در این رقابت ها به جوان ترین 
بازیکن پرتغالی حاضر در یورو و جوان ترین بازیکن تاریخ فینال جام ملت های 
اروپا تبدیل شــد را به عنوان بهترین بازیکن جوان مسابقات معرفی کرد. پس 
از هافبک بایرن مونیخ، کینگسلی کومان بال تیم ملی فرانسه و رافائل گریرو، 
مدافع تیم ملی پرتغال به عنوان دومین و سومین بازیکن جوان برتر یورو 2016 

معرفی شدند.   

۱۷ میلیون آلمانی، تماشاگر فینال یورو 
 نزدیــک بــه 18میلیون نفر شــهروند آلمانــی فینال جــام ملت هــای اروپا را 
تماشا کردند. مســابقه نهایی جام ملت های اروپا از شبکه اول تلویزیون 
دولتی آلمان پخش شد. این کانال از دو ساعت قبل از شروع فینال اقدام 
به پخش زنده تغییر و تحولات قبل از بازی کرد و تا ساعاتی بعد از بازی نیز 
به تحلیل آنچه در زمین اتفــاق افتاد، پرداخت. مطابق اعلام این شــبکه 
17.68 میلیون نفر شــهروند آلمانی این مســابقه را به صورت زنده تماشــا 
کردند. ایــن رقم قابل توجه در حالی اعلام شــد که تیــم ژرمن ها در مرحله 

نیمه نهایی 2 بر صفر مغلوب فرانسه شد.  

مسوول برگزاری مسابقات لیگ برتر فوتسال بانوان گفت: فصل 96 - 95 لیگ 
برتر فوتسال بانوان مانند لیگ مردان با 1۴ تیم برگزار می شود و هر یک از تیم ها 
باید چهار میلیون تومان ورودیه بدهند. شهرزاد نصیری در گفت وگو با تسنیم 
اظهار داشت: لیگ برتر فوتســال بانوان در فصل 96 - 95 مانند لیگ مردان 
با حضور 1۴ تیم برگزار خواهد شد، این در حالی است که سال گذشته تعداد 

تیم های حاضر در لیگ 12 تیم بود. 
وی ادامــه داد: براســاس برنامه ریزی هــای صــورت گرفته تیــم اول تا چهارم 
لیگ دسته اول به رقابت های لیگ برتر بانوان صعود کردند. ابتدا تیم های 
شهرداری دزفول و شــهرداری رشــت از لیگ دســته اول به رقابت های لیگ 
خ مبارکه  برتر صعود کردند و پس از آن تیم های هلال احمر یزد و شــقایق سر
اصفهان نیز دو تیم ســوم و چهارم در لیگ دســته اول بودند کــه جواز حضور 
در رقابت های لیگ برتر را به دســت آوردند. مسوول برگزاری مسابقات لیگ 
برتر فوتســال بانوان افزود: دو تیم بندرعباس و کیان تهران نیز به دسته یک 
سقوط کردند تا به این ترتیب این فصل از لیگ برتر فوتسال بانوان با 1۴ تیم 
برگزار شــود. نصیری درباره هزینه های ورودی تیم های گفت: در مقایســه با 
ســال گذشــته ورودی تیم های برای حضور در لیگ کمی تغییر کرده است. 
با این وجــود این، هزینه ها آن قدر کم اســت کــه کفاف هزینه هــای داوری و 

تدارکات و دیگر برنامه های لیگ را ندارد.  

07 سال یازدهم، شماره ۲۶93 فوتبال
سه شنبه

 ۲۲  تیر ۱395 
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رییس کمیته فوتسال گفت: هدف ما از حضور در 
جام جهانی کلمبیا قرار گرفتن در جمع چهار تیم 
برتر اســت. به گزارش ســایت فدراســیون فوتبال، سیدرضا 
افتخاری در خصوص شرایط تیم ملی فوتسال اظهار داشت: 
بعدازظهــر دیــروز بــا حضــور در تمریــن تیــم ملــی فوتســال، 
فعالیت های بازیکنان را زیر نظر داشته و پس از پایان تمرین، 

با کادر فنی به بحث و گفت وگو درباره شرایط تیم پرداختیم 
و مســائلی که در این اردو وجود داشــت را مــورد ارزیابی قرار 
دادیــم و در نهایــت مقرر شــد تــا در اردوی بعدی تیــم ملی، 

مواردی که مد نظر کادر فنی است، به مرحله اجرا برسد.
 وی افــزود: ایــن اردو بــدون حضــور لژیونرهــا و بازیکنــان
ملی پوش تیم تاسیســات دریایــی در حال برگزاری اســت و 

بازیکنان باانگیزه بالا و تلاش مضاعف، خــود را برای یکی از 
بزرگ ترین پیکارهای جهانی آماده می کنند. خوشبختانه 
تیم، بازیکن مصدوم ندارد و طبق درخواست سرمربی تیم 
ملی که در خلال برگزاری چهار هفته از رقابت های لیگ برتر 
یــک اردوی تدارکاتی کوتاه مدت نیز داشــته باشــند، با این 
موضوع موافقت شــد. رییس کمیته فوتســال خاطرنشــان 

کت، مدیــر   کــرد: پیــش از ظهــر بــه همــراه محمدرضــا ســا
تیــم هــای ملــی، تمرینــات تاسیســات دریایــی را از نزدیک 
دیدیم. این تیم خود را برای حضور در جام باشگاه های آسیا 
آماده می کند و قرار اســت تا دو لژیونر )فرهاد توکلی و قدرت 
بهادری( در کنار ملی پوشان تاسیســات دریایی، تمرینات 

آماده سازی خود را برگزار کنند.   

افتخاری: هدفمان در جام جهانی قرار گرفتن در بین چهار تیم برتر است

از درخشــش ســتاره ها، درگیری های خیابانــی و ظهور 
شــگفتی ســازان جدید گرفته تــا ثبــت خاطراتی زیبــا از 
برخــی بازیکنــان بــزرگ که بــه زیبایــی ها و حساســیت 
هــای ایــن جــام افــزوده بــود. ایــن جــام نشــان داد تیم 
هایــی که بهتــر دفــاع می کننــد و ســخت مــی بازند می 
توانند بهتر از تیم هایی که فوتبال را به صورت اصولی به 
 نمایش می گذارند نتیجه بگیرند که نمونه آن هم حضور 
دو تیم فرانسه و پرتغال در فینال بود که نسبت به سایر 
 تیم ها از شرایط دفاعی و ضد حمله ای بهتری برخوردار

 بودند.   این موضوع می تواند برای فوتبال ایران که در فاز 
دفاعی با ضعف های بســیاری مواجه است به یک الگو 
تبدیل شود؛ الگویی که البته کارلوس کی روش آن را در 
تیم ملی به خوبی پیاده کرده، اما تیم های لیگ چندان 
کــه تیم های  اهمیتی به ایــن موضوع نمــی دهند؛ چرا

ایرانی بیش از آنکه به فکر خوب دفاع کردن باشــند، به 
کتیــک های نوین  فکر حمله و گلزنی بــدون توجه به تا
دفاعــی لازم هســتند.  فوتبال همــواره جایــگاه خاصی 
 میان مردم داشته اســت و همین جایگاه موجب شده

به مرور زمان ایــن بازی گروهــی به یکــی از دغدغه های 
اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و حتی سیاسی تبدیل 

شود و یورو 2016 نیز  از  این قاعده مستثنی نبود.
  این جام نشان داد بازیکنان بزرگ، اسطوره و ماندگار در 
تاریخ فوتبال اخلاق خوبشان در زمان پیروزی یا شکست 
تفاوتی نمی کند.  این بازیکنان چه ببازند چه پیروزشوند، 
به سمت بازیکنان و تیم حریف می روند  و به آنها خسته 
نباشــید می گویند. بازیکن بزرگی مانند بوفــون، دروازه 
بان ایتالیا در ایــن جام  نه بــه طعنه گفــت» آخه پنالتی 
رو می دن بــه بچه بزنــه؟!« و نه برای مربــی حریف کری 
 خوانــد.  بزرگوارانــه و نجیبانــه گریــه کرد؛بــی ادا و اطوار،

 تا یادمانبمـــانـــد فــوتــبـــال با نفس بزرگانش گرماست.  
مردانی که تا دســته دوم همراه  تیمشان 

می روند و برمی گردند. 

بوفون برای اینکه بزرگی و در چشم بودن خود را نشان دهد، 
نه  احتیاج به پوشیدن لباس های عجیب و غریب داشت 
نه به نیمکت تیم حریف زبان درازی کرد. بازیکنی که بزرگی 
اش را می توان هنگام خواندن ســرود کشــور ایتالیا هنگام 

آغاز بازی مشاهده کرد که چگونه با تمام وجود این سرود را 
فریاد می زند؛ فریادی که بعید است بازیکنان تیم ملی ما آن 
 را هیچگاه اینگونه با تمام وجود بزنند. این جام نشان داد 
کــه از ابتــدا آن را حــذف شــده زودهنــگام   تیــم هایــی 

می دانستند در صورتی که اراده و برنامه ریزی مناسب 
داشته باشند می توانند حتی تا مراحل بالای یک جام 
بســیار معتبــر  مانند جــام ملت هــای اروپا نیز  برســند.  
این جام نشــان داد تنها زمان پیروزی نیســت که باید 
از تیــم هــا و بازیکنــان مــورد علاقــه مــان تشــکر کنیــم، 
بلکه زمان باخت نیز می توانیم برای آنها دســت بزنیم 
تا خســتگی ناشــی از تــلاش و غم شکســت را بــرای آنها 
کمرنگ کــرده باشــیم. برگــزاری افتتاحیــه و اختتامیه 
هایی باشــکوه همراه با نظــم و ترتیب بســیار  زیبا یکی 
دیگر  از نکات مثبت این بازی ها بــود که باید متولیان 
فوتبال کشــورمان آن را به عنوان الگو، سرلوحه برنامه 
های خود قرار دهند.  ایــن جام تــلاش و اراده بازیکنی 
مانند رونالدو را نشان داد که چگونه یک تنه تیم خود 
را به فینــال رســاند، در حالــی که تا پیــش از ایــن جام، 
فشــارهای بســیاری را روی دوش خــود احســاس مــی 
کرد. علاوه بــر این، موارد سیســتم های نوینــی در یورو 

نمایش داده شدند. 
کــه بــازی را از فــاز دفاعــی، میانــی و   از فرانســه ای 
ج کــرد و در چــپ، وســط و راســت بازی  هجومــی خــار
کردند تا روش بازی بدون مهاجــم نوک تیم پرتغال که 
کتیک هــای روز به چشــم مربیان ما   امیدواریم ایــن تا
کتیــک  آمــده باشــد.   آیــا ایــن یــک مــاه فوتبــال و تا
 هــای جدیــد را بــه چشــم خریــدار دیدیــم یــا اینکــه

  فقط مدل موی پوگبا و اســتوک های جیمــی واردی و 
ژســت هــای رونالــدو را آموختیــم؟   ما کــه به شــام آخر 
و در واقــع کلاس آخر رســیدیم و مانــده ایم با بســیاری 
بــرای شــب امتحــان. کــه مانــده  درس نخوانــده 
 امیدواریم دیگر اهالی فوتبال درس های خود را خوب

خوانده باشند      تا برای فصل 
آینــده رگــه هایــی از ایــن 
فوتبال نــاب را بـــه 

نظاره بنگریم.

 سـرانجام یـورو 20۱6 نیـز بـا قهرمانـی تیـم ملـی پرتغـال بـه ایسـتگاه پایانـی رسـید تـا یـک جام 
بـا شـکوه دیگـر بـه ویتریـن افتخـارات تیمی از کشـورهای این قـاره اضافه شـود. این جـام نیز با 
تمام خاطرات تلخ و شـیرینش برای دوسـتداران آن به پایان رسـید و مردم ایران در اوج گرمای تابسـتان 
حـرارت بـازی هـای داغ جـام ملـت های اروپـا را به شـکل بسـیار مضاعفی حـس کردنـد. در گرماگرم این 
دیدارهـا شـاهد رفتارهـا و حرکاتـی پندآمـوز بسـیاری بودیـم کـه مـی تواند بـه عنـوان الگویی مناسـب به 

بازیکنان، مسوولان و مربیان کشورمان معرفی شود.

 ،2016 یــورو  رقابت هــای  پرونــده 
پانزدهمیــن دوره از جــام ملت هــای 

اروپــا بــا جــدال  تیم  هــای ملــی 
فرانســه و پرتغــال بســته شــد 

که ایــن بــازی پــر افــت و خیز 
را تیم ملی پرتغال برخلاف 
انتظــار بــا نتیجــه یــک بــر 
صفــر بــرد و خروس  هــا را 
در حســرت نگــه داشــتن 

جــام قهرمانــی در خانــه گذاشــت.تک 
گل ایــن بــازی را کــه پــس از تســاوی 
بــدون گل در وقت هــای معمــول 
بــه وقت هــای اضافــه کشــیده 
شــد، ادر، تعویــض طلایــی 
 109 دقیقــه  در  ســانتوس، 
به ثمر رســاند تا این تیم برای 
را  قهرمانــی  بــار   نخســتین 

جشن بگیرد.
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 شورا برای بهبود شرایط 
حق نقد دارد

رییس کمیســیون بهداشــت و ســامت طی 
تذکــری گفــت: نماینــدگان شــورا حــق دارند 
بــرای بهبــود شــرایط،  مســائل و مشــکات را در قالب 
انتقــاد و تذکر ارائه کننــد و این تذکرات نبایســتی منکر 
اقدامــات و تــاش شــبانه روزی در شــهرداری باشــد. 
کید کرد: از ســوی دیگر از اصحاب رســانه  صادقیــان تا
کــه تقــوای قلــم داشــته و منصفانــه  انتظــار مــی رود 
منعکس کننــده انتظارات منتقدان باشــند تا بتوانند 
نقش پر رنگ خود را در کمک به مدیریت شهر داشته 
باشند. وی با اشاره به انتقادات اعضای شورا، تصریح 
کرد: در چند جلسه علنی گذشته شورای اسامی شهر، 
تعــدادی از همــکاران بــه 
عنوان نمایندگان مردم بر 
اســاس تکلیف و با هدف 
شــدن  مرتفــع  و  تبییــن 
اشکالات احتمالی نکات 
و انتقاداتــی را پیرامــون 
عملکرد بعضی از حوزه های شهرداری عنوان کردند که 
متاســفانه دســتمایه ای بــرای بعضــی از افــراد تحــت 
عنوان روزنامه ها، سایت ها و شبکه های مجازی برای 
تاختــن بــه اعضــای شــورای اســامی شــهر و مدیریت 
شهرداری شده اســت. صادقیان با بیان اینکه فضای 
ســبز شــهر اصفهان همواره مورد تقدیر و تشکر مردم و 
کیــد کــرد: اما  گردشــگران داخلــی و خارجــی اســت، تا
بســیاری از متخصصــان انتقــادات جدی در راســتای 
گونه های گیاهی مورد استفاده در فضای سبز اصفهان 
را دارنــد.وی افزود: بایــد در توســعه و ارتقــای کیفیت 
فضای ســبز اصفهان و انتخاب گونه های گیاهی این 
واقعیت را مدنظر قرار بدهیم که در اصفهان کمبود آب 

جدی است./گروه شورا 

 جریمه های مالیاتی 
حرام است

رییس مرکز پژوهش های شــورای اســامی 
شــهر اصفهــان گفــت:  اعــام مــی کنــم کــه 
جریمه های مالیاتی، تسهیات بانک ها و موسسات 
مالی کــه موجــب رکــود اقتصــادی و ناتوانــی مودیان 
مالیاتی و بدهکاران بانک ها شــده و روز به روز باعث  
ناتوانی بازپرداخت آنها می شود، طبق نظر تعدادی 

از مراجع تقلید حرام است.
کیــد کرد: بایــد از اینگونــه درآمدها صرفنظر   عاملی تا
کرد و دولــت نیز برای حــل این معضل دســتورالعمل 
صادر کند. وی با اشاره به تغییر نرخ تسهیات بانکی، 
اظهار داشــت: همه مــی دانند بانک ها و موسســات 
گر با روش های گذشته ادامه کار   مالی و اعتباری کشور ا
دهند، عاوه بر  تشدید معضات اقتصادی در کشور، 
حاصل دیگری نداشت. 
وی افــزود: بــه تازگــی یکی 
از حســاب ســازی هــای 
 اخیــر رخ داد و پــاداش هــا 
و برداشــت های نــاروای 
مدیران بانک ها و موسسات 
مالی افشــا شــد. عاملی گفت: این در شــرایطی است 
کــه تفــاوت و فاصلــه ســقف ایــن دریافــت هــا بــا کف 
 حقوق و مزایای کارکنــان آن بانک ها بیــش از 10 برابر
 است. وی معتقد اســت که  ثبت درآمدهای حاصل 
نشــده و جرائــم اعمــال شــده و البتــه دریافت نشــده  
که به عنوان ســودهای حاصله محســوب می شود و 
پاداش های ناشــی از درآمدهــای ثبت دفتــری که با 
کم بــر اقتصاد کشــور و بــه خصوص  شــرایط فعلــی حا
بخش های مولد کشور قابل وصول نیست، ولی همه 
ساله به سقف درآمدهای کاذب دفتری بانک ها اضافه  
و پاداش های ســنواتی مدیرانش نیز  اعمال  می شود 
که در حقیقت به مطالبات غیر وصول شــده بانک ها 

تبدیل می شود /گروه شورا  

 ستاد اقتصاد مقاومتی
 از ریخت و پاش ها جلوگیری کند

 نایب رییس کمیســیون معماری و عمران 
گفت: ســتاد اقتصاد مقاومتی شهرداری از 
ریخت و پاش و هزینه های غیرضروری که در گوشه 
و کنار شــهرداری صورت مــی گیــرد، جلوگیری کند. 
فــاح ادامــه داد: یکــی از مــواردی  کــه خاطــر مــردم 
اصفهان را در این شرایط بد اقتصادی مکدر کرده و 
مورد نفرت و دلزدگی شهروندان  می شود، اسراف و 
صــرف هزینــه هــای غیرضــروری و بیجاســت کــه در 
ادارات  از جمله در شهرداری اصفهان و مدیریت ها 
و مناطق و سازمان های وابسته انجام می شود.  وی 
ادامــه داد:هزینــه هایــی از قبیــل برگــزاری برخــی از 
جشنواره ها، همایش ها 
و جلســات پرهزینــه ای 
که بعضا هیچ ثمری برای 
شهر و شهروندان ندارد و 
پیامک های انبوهی که 
از طــرف روابــط عمومی 
شــهرداری و مناطــق و از پنل هــای متعــدد با حجم 
انبوه ارسال می شــود، تحمیل هزینه به شهروندان 

محسوب  خواهد شد.
 فاح پیشنهاد داد که اطاع رســانی از طریق فضاهای 
مجازی که رایگان اســت، انجام شــود.وی از ســتاد 
کــه در ابتــدای ســال توســط  اقتصــاد مقاومتــی 
کــه بــه  کــرد  شــهردار تشــکیل شــده، درخواســت 
صــورت عملیاتــی بــه اینگونــه مســائل بپــردازد و از 
اســراف و ریخــت و پــاش هایــی کــه در گوشــه و کنار 
شهرداری و ســازمان های وابسته صورت می گیرد، 
جلوگیــری کــرده و در یکی از جلســات شــورای شــهر 
 نیــز اعضــای شــورا را از اقدامات خــود مطلــع  کنند.

/گروه شورا 

 محدود کردن شوراها 
محکوم به فناست

عضو کمیسیون حمل و نقل،  محیط زیست و 
فنــاوری اطاعــات تصریح کــرد: رونــد کنونی 
کــم بــر کشــور کــه محــدود کــردن شــوراهای شــهر و  حا
کنون  شهرداری هاست، محکوم به خطا و فناست. مگر تا
از  دولتی کردن امور چقدر بهره و استفاده گرفته ایم که به 

سمت دولتی تر کردن شوراها گام برداشته ایم.
صلواتــی در نطــق میــان دســتور خود گفــت: بــه عنوان 
نماینــده ای در شــهر اصفهــان از همــه متصدیــان، 
دولتمــردان و نماینــدگان مــردم در مجلــس شــورای 
اســامی تقاضا می کنم که مدیریت شــهری را حمایت 
کرده و هر آنچه در برنامه های توســعه کشور آمده است 
گذاری امور به  کید کرد:  نباید از وا را اجرایی کنند. وی تا
گذار کنیم و هم  مردم هراس داشته، هم امور را به مردم وا

درحوزه زیرساخت های شهری حمایت کنیم.
وی تقاضا کرد کــه میزان کمک های دولتــی در حمل و 

نقل عمومی ، تســهیات 
خرید اتوبــوس و ... اعام 
شود و اینکه این مبلغ در 
دولت های گذشته چقدر 

بوده است.
صلواتــی گفت:  نــه تنها از 

کمک ها و یارانــه های دولتی خبری نیســت که هــر   روز 
شهرداری ها را محدود تر کرده و جرائم  رانندگی که حق 
مســلم شــهرداری ها و بــر اســاس موازین قانونی اســت 
را به شــهرداری هــا نمی دهنــد.وی با اشــاره بــه اعمال 
محدودیت در افزایش نرخ حمل و نقل، اظهار داشت: 
در توسعه حمل و نقل عمومی نه تنها کمک نمی کنند 
که محدودیت هم مــی گذارند. صلواتی افــزود: عوارض 
مختلــف را جمــع و همــه را تحــت عنــوان ارزش افــزوده 
کی است که قرار است مستقیما  تجمیع کرده و خبرها حا
حقوق شهرداری ها را به شهرداری ها پرداخت نکنند.
کــم، گفت:  وی با اشــاره به میــزان درآمد اصفهــان از  ترا
اصفهان به همراه تهران و مشــهد بیشــترین درآمــد را از 
کم داشــته اند کــه این موضــوع گرچه مثبت اســت،  ترا
اما درآمدهای پایداری کــه همواره شــعارش را داده ایم 
 عملیاتــی و اجرایی نشــده و در حد شــعار مانده اســت.
صلواتــی از  شــهردار درخواســت کــرد کــه رونــد افزایــش 
کم فروشــی را در جلسات  درآمدهای پایدار  و کاهش ترا

آتی ارائه دهند./گروه شورا   

تذکر                       اعضا

نایــب رییس شــورای اســامی شــهر اصفهان 
خواستار  تشکیل کمیته ای در سطح مدیریت 
شهری برای بررسی و پیشگیری از ریخت و پاش و اسراف 
شد. شریعتی طی تذکری، گفت: بحث کودکان کار را در 
اصفهان جدی بگیریم و نیاز است شــهرداری اصفهان  
ومعاونت فرهنگی اجتماعــی در این مورد وارد شــوند و 
برنامه ریزی خاصی را داشته باشند. وی ضمن تقدیر  از 
کسیرانی و اتوبوسرانی برای  معاونت ترافیک، سازمان تا
ارائــه ســرویس هــای عمومــی و همگانی بــرای مــردم و 

اصفهانــی،  شــهروندان 
ادامه داد: خطوط بی آر تی 
در حال توســعه در سطح 
شــهر اســت و هــر چنــد 
دقیقــه ســرویس عمومی 
در اختیار مردم است، ولی 

متاسفانه مردم کمتر  از این نعمت استفاده می کنند و 
گر  این مهم انجام شــود، از  بار آلایندگــی آلودگی هوای  ا
اصفهان کاســته می شود.  شــریعتی معتقد است که  با 
روش های تشویقی و ترغیبی و کمیته فرهنگ شهروندی  
می توان انگیزه مردم را برای استفاده از سیستم حمل و 
نقل عمومی افزایش داد که روش های تشویقی می تواند 
ارائه بلیت های نیم بهــا ، درصدهای تخفیــف و یا ارائه 
خدمات دیگر  برای مردم باشد.وی در بخش دیگری از 
تذکر خود خواستار برنامه ریزی برای سرویس مدارس در 

فرصت اوقات فراغت تابستان شد.
شــریعتی گفت: با همکاری آموزش و پرورش و ســازمان 

کسیرانی این مهم امکان پذیر است ./گروه شورا   تا

 عقب افتادگی اصفهان
ITدر حوزه 

عضو کمیسیون حمل و نقل گفت: متاسفانه 
در شــهرداری اصفهــان بــا وجــود امکانــات 
مناسب استفاده مطلوبی از فن آوری اطاعات صورت 
نگرفته اســت، به طوری که باید گفت شهر اصفهان در 
این حوزه دچار یک عقب افتادگی اســت. قربانی ادامه 
داد: در حال حاضــر نیز با ایجــاد مدیریت های مختلف 
بــرای ایــن حــوزه مشــکات عدیــده ای ایجاد شــده که 
موجبــات نارضایتــی دســت انــدرکاران و ســردرگمی 
پیمانکاران و بخش خصوصی در مواجه با مسائل IT در 
شــهرداری اصفهان شــده کــه قطعا ادامــه ایــن روند به 

مشکات این حوزه دامن 
خواهــد زد.وی در بخش 
دیگری از تذکر خود، افزود: 
نزدیــک بــه یک مــاه قبل 
مطابق با وظایف نمایندگی 
مردم درخواستی مبنی بر 

اینکه رقم هایی که به صورت مستقیم و یا غیرمستقیم 
به صدا و سیما پرداخت شده و همچنین نحوه برنامه ریزی 
برای رسانه های تحت امر شهرداری توسط من مطرح 
شد که صرف نظر از توهین ها و ناسزاهایی که بعد از این 
کنون پاســخی بــه این  درخواســت نثار من شــد ولــی تا
درخواســت داده نشــده اســت کــه در جلســه تلفیــق 

رسیدگی شود.
قربانــی همچنین بــه احداث مخــزن آب بــن بروجن در 
 نزدیکی دریاچه ســد زاینده رود اشــاره کرد کــه در آینده

 می تواند منبع ایجاد مشکل شود./گروه شورا  

نطق                     اعضا کید کرد:تذکر                       اعضا رییس شورای اسلامی شهر اصفهان تا

رعایت اخلاق و انصاف در استفاده از فضای مجازی

مدیر کل تامین اجتماعی استان در حاشیه جلسه شورای شهر  آمار  بیمه بیکاری سال 94 را  اعلام کرد

۱85 میلیارد تومان، بیمه بیکاران اصفهان 

رییس شــورای اســامی شــهر اصفهان بــه اعضای 
شــورا، مدیران شــهر و شــهرداری توصیه کرد که در 
اســتفاده از فضای مجــازی اخــاق، ادب و انصــاف را  رعایت 
کنند تا نه تنها  شأن و کرامت افراد حفظ شود که زمینه خطا و 
انحراف نیــز فراهم نشــود.مهندس امینــی در نطــق پیش از 
دستور خود در  یکصد و چهلمین جلسه علنی شورای اسامی 
شهر اصفهان، گفت: شبکه های اجتماعی، ظرفیتی است که 
مــی تواند به عنــوان بســتری مناســب بــرای اطاع رســانی و 
ارتباطــات ســالم اســتفاده شــود، امــا در صورتــی کــه  در این 
خصوص مراقبت های لازم  انجام نشــود، فضایی مسموم و 
دور از شان همه مدیران و دلســوزان به وجود خواهد آمد که 
به صــاح هیــچ کــس نیســت. وی تصریح کــرد: از همــکاران 
خواهــش می کنــم بــا تدبیــر و عقانیت کامــل از ایــن فضاها 

استفاده کنند تا ارزش و شیرینی خدمت 
بــه مــردم بــا دامــن زدن بــه فضاهــای 
مســموم و غیر ضروری بــه کام مردم تلخ 

نشود . 
وی معتقد اســت که در شــرایط ســخت 
اقتصادی فعلی، جامعه نیاز به آرامش و 
پرهیز  از حاشیه های غیر ضروری دارد و 
مردم از نمایندگان خود و مدیران انتظار 

خدمت و کار و تاش داشته و اعتقادی به  تنش، جنجال و بی 
تقوایی ندارند. مهندس امینی در بخش دیگری از نطق خود 
به لایحه حمایت از مطبوعات محلی اشاره کرد و افزود: امید 
است لایحه حمایت از مطبوعات محلی هرچه زودتر تعیین 
گر قرار اســت بــرای حمایــت از مطبوعات به  تکلیف شــود تا ا

خصوص  مطبوعات محلی اقدامی صورت 
گیرد، نتیجــه اعام شــود.وی ادامــه داد: 
کیدات متعدد شورا ی اسامی  علی رغم تا
 شــهر  درخصــوص پیــش بینــی دکــه هــای 
مطبوعاتی در ســطح شــهر هنــوز خبری از 

این موضوع نیست.  
وی ضمن تقدیر از مسوولان  برای کاهش 
نرخ سود تسهیات، اظهار امیدواری کرد 
که  این امــر باعث رونق کســب و کار بشــود. مهنــدس امینی 
خواستار روان سازی صدور پروانه ساختمانی در شهر شد. وی 
گفت: متاسفانه صدور پروانه ساختمانی مطابق پیش بینی ها 
نبوده که با روان ســازی امور می توان به اقتصاد شــهر کمک 
کن  کــرد.وی از مــردم، ادارات، حــوزه صنعــت و تجــارت و اما

عمومی، تالار ها و استخرها درخواست کرد که برای حمایت 
از فضای سبز  شهر در  مصرف آب  صرفه جویی کنند. 

مهندس امینــی با اشــاره به فرارســیدن روز عفــاف و حجاب  
و راهپیمایــی خودجــوش مــردم اصفهــان بــه مناســبت 
ایــن روز اشــاره کــرد و افــزود: مــردم شــهید پــرور اصفهــان در 
اقدامــی خودجوش، اقــدام به برگــزاری راهپیمایــی عفاف و 
حجاب کردند که نشان از  ثبات قدم آنها  در مبارزه با فساد و 

ناهنجاری های اجتماعی دارد.
گفتنی است؛ در جلسه علنی هفته جاری اعام شد که مصوبه 
افزایش قیمت بلیت اتوبوس،  در شورای حل اختاف رد شده 
و به همین دلیل، شهرداری باید لایحه اصاحی قیمت بلیت 
اتوبوس را دوباره به شورا ارسال کند تا در کمیسیون حمل و 

نقل بررسی شود./ گروه شورا 

نایب رییس کمیسیون بهداشت:

توان شهرداری در اداره شهر شایسته تقدیر است
عضو کمیسیون بهداشت و سلامت خواستار شد؛

لغو مجوز انتقال آب به استان های همجوار

نایــب رییــس کمیســیون بهداشــت، ســامت و خدمــات 
شهری معتقد است که دلیل این اتفاقات عدم اطاع رسانی 

خدمات کارکنان شهرداری بوده است.
 وی از شــهردار، رییــس شــورا و روابــط عمومی هــای این 
دو نهاد درخواســت کرد تا خدمات انجام شــده در حوزه 

مدیریت شهری را اطاع رسانی کنند.
زادهــوش ضمــن تقدیــر از  برگــزاری راهپیمایــی عفــاف و 
حجــاب، تصریــح کــرد: راهپیمایــی، ســخنرانی و خطبه 

گر چه لازم است، ولی کافی نیست. خواندن ا
 به اعتقاد وی، دشــمن بــرای از  بین بردن نهــاد خانواده 
در ایران و کل جهان اســام بــا یک برنامه عملــی دقیق و 
مشخص در حال فعالیت است و می داند یکی از بهترین 
راه های نابودی خانواده برنامه ریزی برای کمرنگ کردن 

و یا حذف عفاف و حجاب است .
نایب رییــس کمیســیون بهداشــت، ســامت و خدمات 
شــهری در ادامه افزود:این در حالی اســت که متاســفانه 
در کشور، عفاف و حجاب متولی و برنامه ریز نداشته و هر  
ارگان و سازمانی بدون نقشــه راه جامع، فعالیت می کند 
که نتیجه آن یــک تصویر کاریکاتوری اســت که به صورت 
غیرمنطقی عضو یا قســمتی از آن بزرگ و قسمتی کوچک 

شده است.

کیــد کرد:ما هنــوز دقیقــا نمی دانیــم وظیفه  زادهــوش تا
آمــوزش و پــرورش، دانشــگاه، بیمارســتان، بســیج، 
 ادارات، کارخانجات، بازار، شــهرداری، صدا و سیما و ده ها 

ارگان و نهاد دیگر در مورد عفاف و حجاب چیست.
 وی گفــت: بــه صراحت عــرض می کنــم عفــاف و حجاب 
 در ایــن مملکت فاقد مانیفســت یــا برنامه عملی اســت و 
 تا زمانــی که فاقد برنامه عملی مشــخص باشــیم، وضعیت

 از این بهتر نمی شود.
وی در بخش دیگری از نطق خود با تکیه بر سخنان مقام 
معظــم رهبــری در خصــوص تنــدروی و اعتــدال، اظهــار 
داشت: این سوغات دشمن است که مردم را به دو دسته 
تقســیم کرده  و بــه انقابی لقب  تنــدرو و افراطــی و به غیر 

انقابی می گوید میانه رو. 
ح  به گفته زادهــوش، با ایــن تعریف کــه حضرت آقــا مطر
کردند ما جناح هــا و احزاب موجــود در کشــور را بر همین 
اســاس تقســیم می کنیم، از نظر ما گــروه و جناحی قابل 
قبول است که انقابی باشد و بنا به نظر حضرت آقا گروهی 
انقابی است که دارای پنج شاخص پایبندی به ارزش های 
مبنایی و اساســی اســام، همــت بلنــد برای رســیدن به 
آرمان ها، پایبندی به استقال، حساسیت در برابر دشــمن 

و تقــوای دینی و سیـــاسی باشد./گروه شورا    

وی با اشاره به ایجاد جیره بندی آب در شرایط بحرانی، 
گفت: این موضوع در انتقال آب به اســتان های همجوار 
اعمال نمی شود و می توان گفت که عدم اعمال جیره بندی 

برای پروژه های انتقال آب ظلم مضاعف است.
فولادگر معتقد است که با ادامه برداشت های غیرمجاز 
در بالادســت، مســوولان اســتان ســکوت کــرده انــد و 

ج می دهند. نجابت به خر
وی با اشاره به تغیر مرز استان گفت: مسوولان استان همجوار 
نسبت به انتقال مرز استان در اطراف دریاچه زاینده رود و 
سد  آن در سال های گذشــته اقداماتی انجام داده اند 
که با پیگیری مســوولان و نمایندگان اســتان اصفهان 
متوقف شــد، ولی  در عمل این اتفاق افتــاده و فقط در 

نقشه جغرافیایی مرز تغییر نکرده است.
فولادگــر با اشــاره به توقــف پروژه هــای ملــی انتقال آب 
بــه حوضچــه آبریــز زاینــده رود، از نماینــدگان اســتان 

درخواست کرد که به این موارد رسیدگی کنند.
وی با اشاره به فرا رسیدن روز حجاب و عفاف، خواستار 
ارتقای فرهنگ عفاف و حجاب توســط فرهنگســراها و 

کز فرهنگی شهرداری شد. مرا
ایــن عضــو کمیســیون بهداشــت گفــت: رســانه هــای 
شــهرداری به خصــوص روزنامــه اصفهــان زیبا بــه این 

موضوع پرداخته و ضمن فرهنگ ســازی و اطاع رسانی 
بــه   نقـــــادی   اقدامـــــات متولیــــان امر  در ایــن موضوع 
پرداختــه و صاحبنظــران را بــرای کمــک به مســوولان 
 بــه منظــور ارائــه راهکارهــای صحیــح بــه مشــارکت

 بطلبد.
ارائه آموزش ها و فرهنگ سازی  به پرسنل شهرداری و 
رعایت عفاف و حجاب به خصوص در نهاد شــهرداری 
و سازمان ها و نهادهای وابسته از جمله درخواست های 

فولادگر بود.
وی اظهار داشت:  تابلوهای سازمان فرهنگی و تفریحی 
 که بــه منظــور ارائــه پیــام فرهنگی اســتفاده می شــود،
بــه صــورت هدفمنــد و بــا برنامــه در ایــن راســتا بــه کار 

گرفته شود.
فولادگــر ادامه داد: از فیلم های ســینمایی و داســتانی 
در ارتقــای فرهنگ عفــاف و حجاب و تحکیــم خانواده 

استفاده شود.
عضــو کمیســیون بهداشــت و ســامت تصریــح کــرد: از 
نهادهــای انتظامــی و قضایــی تقاضــا مــی شــود کــه  با   
کســانی که  از  روی عمد  و  با برنامه برای هنجارشــکنی 
 در سطح عموم و رســانه ها و شــبکه اجتماعی فعالیت 

می کنند، برخورد کند./گروه شورا   

نایب رییس کمیسـیون بهداشـت، سـلامت و خدمات شهری با اشـاره به بداخلاقی هایی که به تازگی در فضای 
مجـازی رخ داده، گفـت: مـا شـاهد تبلیغـات زودرس نیسـتیم، بلکـه شـاهد تخریب هـای زودرس هسـتیم. 
زادهوش در نطق میان دسـتور خود ضمن تاکید بر تقدیر از مدیران شـهری، افزود: مدیران شـهرداری که در این اوضاع 
نابسـامان کشـوری با تلاش های بسـیار زیاد شـهرداری اصفهان را اداره می كنند،  شایسـته اسـت مورد تشکر قرار گیرند 

که متاسفانه مورد آماج ناجوانمردانه عده ای که منافعشان بر باد رفته، قرار گرفته اند.

عضو کمیسـیون بهداشـت، سـلامت و خدمات شـهری خواسـتار لغو مجوز انتقال آب به استان های 
همجـوار شـد. بـه گفته فولادگر، پـروژه های انتقال آب به اسـتان های همجوار که در حال اجراسـت 
چـه توجیـه شـرعی دارد و اگـر در سـال هـای قبـل بـه هر وسـیله ای مجـوز ایـن انتقال گرفته شـده اسـت، آیا 
نمـی تـوان با توجه به شـرایط فعلی نسـبت به لغو آن اقـدام کرد. وی تاکیـد کرد: توجیه انتقال آب به اسـتان های 

همجوار استفاده برای شرب بوده، ولی برای صنعت استفاده می شد.

مدیـر كل بیمـه تامیـن اجتماعـی و معاون 

 لیلي
 زواره اي

نهـاد، مهمـان ویـژه جلسـه  ایـن  درمـان 
علنـی هفته جاری شـورای شـهر بودند که 
ارائـه  کـه  عملکـردی  گـزارش  بـر  عـلاوه 
کردنـد، پرداخـت 185 میلیـارد تومان بیمه 
بیكاری در سـال گذشـته  و تهاتر حق بیمه 
زمیـن  قطعـه  یـک  بـا  مـاه   70 از  پـس   اتوبوسـرانی 
32 هزار متری در مجموعه شـهید کشـوری از جمله مهم 
ترین اخباری بود که اطلاع رسـانی شـد.  گفتنی اسـت، در 

این زمین بیمارستان فوق تخصصی احداث خواهد شد.

    65درصد اصفهانی ها زیر پوشش تامین اجتماعی
مدیــر کل تامین اجتماعی اســتان اصفهان گفــت: 65درصد 
مــردم اصفهــان تحــت پوشــش تامیــن اجتماعــی هســتند. 
کید کرد کــه تا امروز  بدهی بازنشســتگان این نهاد   دادخواه تا
به تعویق نیفتاده است.  گفتنی اســت، همه هزینه های این 
نهاد از محل ســرمایه گذاری های انجام شده، دریافت هدایا 
و حــق بیمه هــا تامیــن مــی شــود. اســتان  اصفهــان 218هزار 
کن شهر  بازنشسته تامین اجتماعی دارد که 50درصد آنها سا
اصفهان هستند. دادخواه همچنین از تصویب قانون حمایت 
از تولید  و بخشودگی جرایم کارفرمایان خوش حساب خبر داد 
و گفت: هر چند شهرداری و اتوبوسرانی، تولید کننده محسوب 
نشــده و شــامل این قانون نمی شــوند، ولــی پیمانکارانی که 
 بــا شــهرداری قــرارداد بســته و کار تولیــدی انجام مــی دهند،

 می توانند از این قانون استفاده کنند. پرداخت 185میلیارد 
تومان بیمه بیکاری و حل و فصل بدهی اتوبوسرانی اصفهان 
بابت حــق بیمــه معوقــه بــا تهاتــر  یــک قطعــه زمیــن32 هــزار 

متــری در مجموعــه شــهید کشــوری، از جمله خبرهایــی بود 
کــه دادخــواه در صحن علنــی اعــام کرد. مدیــر درمــان تامین 
اجتماعی استان از تشکیل شورای هماهنگی درمان  و شورای 
همســویی بیمــه هــا بــرای نخســتین بــار در کشــور خبــر داد. 
 استقرار پزشک مقیم به صورت 24ساعته در بیمارستان های

  NICUتحــت پوشــش تامیــن اجتماعــی، تاســیس اولیــن
توســط تامیــن اجتماعــی در اصفهــان، تجمیــع 40هــزار 
کشــور  پرونــده بیمــاران دیابتــی بــرای نخســتین بــار در 
 و افتتاح نخستین پژوهشکده رفاه و سامت از جمله اخباری 

بود که اعتصامی اعام کرد.

ح تحول سلامت بازنگری شود       طر
 رییــس کمیســیون بهداشــت و ســامت خواســتار بازنگــری
 در طرح تحول ســامت شــد. به اعتقاد صادقیان، در صورتی 

کــه در بــزرگ تریــن رویکــرد دولــت در حــوزه ســامت بازنگری 
 نشــود، این طــرح بــه پاشــنه آشــیلی بــرای کل کشــور تبدیل 
 مــی شــود. ضــرورت توجــه بــه ایجــاد ترافیــک در طــرح های
کید بر ســاخت  کز  درمانــی تامین اجتماعی، تا  توســعه ای مرا
پارکینگ بیمارســتان غرضی و رعایت عدالت در دسترسی به 

کز  درمانی از دیگر نکاتی بود که صادقیان به آن اشاره کرد. مرا
نایب رییس کمیســیون اقتصاد، برای همکاری شــهرداری و 
کید بر عملیاتی  شورا با مجموعه »شستا« اعام آمادگی کرد.  تا
شــدن احــداث بیمارســتان فــوق تخصصــی در مجموعــه 
شــهید کشــوری و اجرای سیســتم ارجاع از دیگر مــواردی بود 
کــه داوودی مطــرح کــرد. نایب رییس شــورای اســامی شــهر 
اصفهان، خواستار رفع مشکل بیمه قالیبافان شد.  شریعتی  
بــر تاســیس یــک پلــی کلینیــک تخصصــی در شــرق اصفهان 
 و منطقــه15، تقویــت سیســتم مــددکاری بیمارســتان هــا،

تجدید نظر در رونــد تشــخیص از کار افتادگــی و ارائه خدمات 
کیــد کــرد. طــب ســنتی و توســعه خدمــات دندانپزشــکی تا
نایب رییس کمیســیون عمران به روند اجرایی بیمه کارگران 
ســاختمانی انتقــاد کــرد. فــاح خواســتار تجهیــز  درمانــگاه 
خوراســگان در حــوزه نیــروی انســانی و تجهیزات شــد. نایب 
رییس کمیســیون بهداشــت، معتقد اســت که  اجــرای طرح 
 پزشــک خانــواده بــه دلیــل بــه خطــر افتــادن منافــع افــراد، 
به تعویق افتاده است.  زادهوش بی توجهی به درمان سنتی 
انتقاد کرد و گفت: در حوزه سامت، هنر این نیست که خوب 
گــر بتــوان نیمــی از هزینــه درمــان را برای  هزینــه کنیــم، بلکه ا
پیشــگیری اختصــاص داد،  ســود کــرده ایــم. تنوع بیمــه ها، 
عدم ارائه کارت ســامت و عدم تبدیل درمانــگاه های تامین 
اجتماعی بــه پلی کلینیــک از دیگر مــواردی بود کــه زادهوش 
به آن اشاره کرد.عضو کمیســیون اقتصاد در راستای عمل به 
کید کرد. سردار  اقتصاد مقاومتی بر رعایت حال کارفرمایان تا
نصر اصفهانی خواستار رسیدگی به مصدومان ناشی از حوادث 
کارگاهی و ساختمانی برای پیشگیری از قطع نخاع آنها شد و بر 
کیــد کرد.رییس  ایجاد درمانگاه های در غرب و شــرق شــهر تا
مرکز پژوهش ها گفت: بیمه های پایه متعددی وجود دارد که 
 سقف و کف پرداخت آنها متفاوت اســت و عدالت در درمان را 
زیر ســوال بــرده اســت. عاملی دســتور داد کــه در ســاماندهی 

وضعیت خدمات دهی بیمه ها اصفهان پیشقدم شود.
عضو کمیسیون حمل و نقل، معتقد است که حضور بیماران 
 از اطراف اصفهان باعث افزایش حوادث ترافیکی و آلودگی هوا 
می شــود. قربانی ضمــن انتقــاد از تفــاوت در ســطح خدمات 
کز استان ها و پایتخت، بر کاهش هزینه های غیر  درمانی در مرا

کید کرد./گروه شورا  ضروری در حوزه درمان تا

 تشکیل کمیته ای
 برای پیشگیری از اسراف



افتتاحیه اردوی ملی دانش آموزان مناطق مرزی کشور با حضور 16 استان 

توسعه زبان شکر  و  سپاس، کلید تربیتی است
مراســم افتتاحیه اردوی ملی دانش آموزان 

کرم ا
 کیانی

مناطــق مرزی کشــور باحضــور دکتــر کفاش 
معاونت فرهنگــی وپرورشــی وزارت آموزش 
وپرورش، مدیران و روســای نواحی مربیان 
وسرپرستان 16 اســتان در کشور به میزبانی 
آمــوزش و پرورش کل اســتان اصفهان برگزار 
شد. مدیرکل آموزش وپرورش استان اصفهان دراین مراسم 
ضمن خیرمقدم به همه دانش آموزان مناطق مرزی 16 استان 
در کشور گفت:استان اصفهان امروز  افتخار میزبانی شما دلاور 
مردان دانش آمــوز، مربیان وهمراهــان را دارد.این اســتان با 
نزدیک به شش میلیون نفر  بیش از یک ششم شهدای کشور 
را  در خودجای داده اســت وافتخار دارد که دو لشــکر به تمام 
معنا و چهــار  تیــپ را  در جبهه هــای حق علیه باطل داشــته 

اســت.قائدیها بــا گرامــی داشــتن یــاد 
شهیدان وسرداران بزرگوار استان اصفهان 
افــزود: ایــن اســتان بــا تمــام ویژگــی ها و 
مسائل فرهنگی،هنری وآموزشی رتبه های 
خوبی را در کشور به خود اختصاص داده 
اســت و امروز افتخار میزبانی شما دانش 
آمــوزان ومربیــان اســتان هــا را دارد. باید 
اذعــان کنیم کــه دلاورمردی های ســایر 

اســتان ها کشــورمان به هیچ عنوان قابل انکارنیست وهمه 
قابــل تحســین هســتند. مدیــرکل آمــوزش و پرورش اســتان 
کیــد کرد:همه ما به مســلمان و ایرانــی بودن مان  اصفهان تا
افتخار می کنیــم. امــروز در ایــن اردو و جمــع درس همدلی و 
همزبانی، اتحاد، وحدت، پیروزی ویکپارچگی را با هم تمرین 

می کنیم.ایران افتخار دارد که با 32 استان 
بزرگ و با دلاورمــردان و زنــان غیوردرطول 
تاریخ همیشــه ایستاده اســت. ایستادگی 
کشــور ما به شــهدای ما و دفاع ازمــرز و بوم 
اســت وامــروز بــه واســطه شــما جوانــان و 
کنــار هــم کــه اینجــا   نوجوانــان غیــوری 
 نشسته اید وحدت و  یگانگی را فریاد زده و 
از  ارزش هــای دینــی، قرآن و مکتــب دفاع 
کرده وایستادگی می کنیم. در ادامه این مراسم معاون پرورشی 
و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش گفت: امــروز دانش آموزان 
استان های مرزی ونمایندگان این دانش آموزی در اینجا جمع 
هســتندکه ما  بــه نمایندگــی از مرزنشــینان غیــور بــا نماینده 
هراستانی به طور مستقیم صحبت  می کنیم  ودانش آموزان 

16 استان دراین مراسم درخواست و  دردل هایشان را مطرح 
می کنند وبا استماع به پیام ها و ضبط دوربین ها، مستندی 
برای رییس جمهور ساخته می شود تاهمه موارد در کنگره مهر 
با حضور مسوولان در قالب مستندی ارائه شود. دکتر کفاش 
در پایــان بــا گــوش دادن بــه اعــام نظــرات دانــش آمــوزان و 
نمایندگان استان ها خاطرنشان کرد:به طور یقین از  پیام های 
بی ریای شــما دانش آمــوزان لذت بــردم. با تشــکر از میزبانی 
آموزش و پرورش کل استان اصفهان امیدواریم که بتوانیم فهم و 
درک ما  شعور نوجوانان و جوانان را بالا برده و برای کنگره مهر 
از  این پرسش ها استفاده کنیم.  توســعه زبان شکر  وسپاس 
امروز کلیدتربیتی اســت و وظیفه والدین و معلمان و مربیان 
 تربیتــی اســت کــه آن را بــه دانــش آمــوزان بیاموزنــد تــا بــه 

داشته هایشان افتخار کنند.

09 جامعه

 حفاظت از هنجارهای
 مالکیت خصوصی

در ســاحت نظــر، هنجارهایــی کــه از 

ترجمه 
روشنک 
موسوی

مالکیت خصوصی محافظت می کنند 
مورد عاقه همگان هســتند؛ هرکسی 
که هر چیزی دارد، می خواهد آیپاد من 
کمپانــی  نفــت  چاه هــای  یــا  باشــد 
کسون. هرچه شما مایملک بیشتری  ا
داشته باشید، از این محافظت سود بیشتری می برید، 
اما ایــن محافظــت هنگامی کــه دارایــی بنیــادی برای 
نظام های ســرکوب و امتیاز باشــد به درجه عالی تری از 
اهمیت دســت می یابــد. وقتی که اشــخاص با صاحب 
دارایــی بــودن بــر دیگــران قــدرت می یابنــد، پــس هــر 
هنجاری کــه از حقوق مالکیــت محافظت کنــد از عدم 
توازن در قدرت و امتیاز و کارهایی که مردم می توانند با 
آنها بکنند هم محافظت می کند. برای مثال، در ایالات 
کثر جوامع سرمایه داری صنعتی، درصد  متحده مانند ا
اندکــی از جمعیت عمده ثــروت، خصوصــا کارخانه ها، 
ماشین آلات، ابزارآلات و ســایر منابعی را که مردم برای 
تولید ثــروت و زندگی اســتفاده می کننــد در مالکیت و یا 
تحــت کنتــرل دارد. 2۰ درصد ثروتمندتــر خانواده های 
ایــالات متحــده ۸3 درصــد از کل ثــروت، 1۰ درصــد 
ثروتمندتر  ۷1 درصــد و  یک درصــد ثروتمندتر تقریبا ۴۰ 
درصــد را در مالکیــت دارد. در مقایســه ۴۰ درصــد آخــر 

جامعه مالک 2/۰ درصد است.
  در سراســر جهــان نیــز الگــو بــه همیــن صــورت اســت،

2۰ درصد صدرنشین مالک ۸۵ درصد از کل ثروت و نیمه 
آخــری مالــک نزدیــک بــه 
یک درصد از آن هســتند. 
ثــروت  نامتــوازن  توزیــع 
بــه ایــن معنــا نیســت کــه 
هنجارهایی کــه از دارایی 
محافظــت  شــخصی 
 می کننــد تنهــا بــرای قشــر

کــه مالــک   بــه خصــوص 
ثروت انــد،  آن  عمــده 
وجــود دارنــد. بلکــه بــه 
این معناســت که با اینکه 
همــه  دارایــی  از  قانــون 
محافظت می کند، قشر به 
خصوصی را قادر می سازد 
تــا جایــگاه ممتــاز را در آن 
داشــته باشــند، از جملــه 
گر شما کسب   توانایی بیشتر کردن سهمشان از ثروت. ا
و کارهایی یا کارخانه هایی داشته باشید یا آنها را کنترل 
کنیــد، می توانیــد تصمیــم بگیرید چــه کســی کار کند، 
چه کسی نکند، چگونه کار کنند و محصول خدمات و 

کالاهایی که تولید می کنند چه باشد. 
شــما می توانید تصمیم بــه تعطیلی مغــازه بگیریــد و یا 
محصولات و مشــاغل را به ناحیه یا کشور دیگری ببرید 
که هزینه کار  در  آنجا ارزان تر است و قوانین امنیت کارگر و 
محیط زیست و اتحادیه های کارگری ضعیف تر هستند 
و حد نهایی ســودتان بیشــتر است.  شــما می توانید به 
گر به شرکت شما وقفه  اجتماع ها و دولت ها بگویید که ا
مالیاتی ندهنــد، به فضــای تجاری »مورد پســندتری« 
هجرت خواهید کرد و هنگامی که اجتماع ها و دولت ها 
به جای از دست دادن چنین مشاغلی موافقت کردند، 
مردمی کــه آنجــا زندگــی و کار می کنند باید ایــن کمبود 
مالیاتی را جبران کنند و یا پول کمتــری برای مدارس و 

سایر خدمات دولتی داشته باشند. 
توجــه بــه ایــن امــر کــه چگونــه وجــوه مختلــف زندگــی 
اجتماعــی بــا هــم تناســب دارنــد بخــش مهمــی از کار 
جامعه شــناختی اســت،  چــون هــر چیــزی در زندگــی 
اجتماعی به چیزی دیگر مرتبط است. مثا توجه کنید 
که یک فرهنگ نمی تواند ارزش ها و هنجارهایی راجع 
به دارایی داشته باشد مگر اینکه باوری فرهنگی داشته 
باشد که چنین چیزی همچون دارایی را واقعی بداند. 
همچنین هنجارهایی که به نظــر از یک ارزش حمایت 

می کنند، بر ارزش های دیگر هم تاثیر می گذارند. 

نگاه                        دیگران

بهزیستی، فعال ترین سازمان 
در حوزه مبارزه با اعتیاد 

قائم مقام دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
در دیدار با معــاون وزیر رفاه و رییس ســازمان 
کنــون در  گفــت: ایــن ســازمان تا کشــور،  بهزیســتی 
حوزه های پیشگیری و درمان نقش مثبت و تاثیرگذاری 

داشته است. 
به گــزارش مهر، علــی مویدی در ایــن دیدار کــه در دفتر 
ریاســت ســازمان بهزیســتی برگزار شــد، گفــت: جایگاه 
بهزیستی و نقش و اثربخشی آن در فرآیند مبارزه با مواد 
مخدر برای افرادی که در این عرصه مشغول به فعالیت 

هستند، برجسته و هویداست.
وی افزود: بهزیستی یکی از فعال ترین دستگاه های عضو 
کنون در حوزه های پیشگیری و درمان  ستاد اســت و تا

نقش مثبت و تاثیرگذاری را داشته است.
کید بر اینکه رسالت عملی  قائم مقام دبیرکل ستاد با تا
ما در امــر مبــارزه بــا مــواد مخــدر سیاســت های اباغی 
مقام معظم رهبری و مســوولان کشــور با ایشــان که به 
منظور بررســی آســیب های اجتماعــی برگزار شــد، مقرر 
شد گزارشات دقیقی از اقدامات دستگاه ها جمع بندی 
شودو تا آبان ماه آینده تهیه و در موعد مشخص خدمت 

ایشان ارائه شود.
کید دارند که در راستای  مویدی بیان داشت: ایشان تا
اقدام و عمــل، اقدامات فــوق العاده ای در دســتگاه ها 
صورت بگیرد، لذا جایگاه بهزیستی حائز اهمیت است.

وی ادامه داد: عاقه مندیم موضوعات مربوط به حوزه 
آســیب های اجتماعــی و اعتیــاد را بــا یکدیگــر پیگیری 
کنیم و تا پایان ســال کارنامــه قابل قبولــی در این حوزه 

داشته باشیم.
مویدی بیــان داشــت: دبیرخانــه ســتاد مبارزه بــا مواد 
مخدر آمادگی دارد برای سرعت بخشیدن به امر مبارزه 
با اعتیاد در حوزه بهزیســتی که نقش موثــری هم دارد، 

وارد و همکاری هایی بیش از گذشته داشته باشد. 

 تصویب قوانین جدید
 در حوزه زنان

معاون رییس جمهور در حوزه زنان و خانواده 
از  تمرکــز  ایــن معاونت بــرای تغییــر  در  قوانین 

مربوط به حوزه زنان در سال ۹۵ خبر داد.
شــهیندخت مــولاوردی در گفت و گــو بــا ایلنــا در مــورد 
اقدامات معاونت امور زنان برای تصویب قوانین جدید 
در حوزه زنان و یا اصاح قوانین موجود گفت: در سال ۹۵ 
تمرکز ما بر  روی لوایح است و به زودی خبر های خوشی در  
این زمینه در راه است، ما هم پیگیری لوایحی که پیش 
از این بوده و بعضا از دولت قبل به جای مانده هستیم و 
هم موضوعات جدید را که بررسی ها در موردشان تمام 

شده است، در قالب لایحه ارائه می کنیم.
وی در پاسخ به اینکه این لوایح در چه حوزه هایی است، 
توضیح داد: این موارد بسیار گسترده است، مجموعه ای 
از قوانین شــامل قانون مدنی، قانون مجازات اسامی، 
قانــون حمایــت خانــواده، آئین دادرســی مدنــی و آئین 
دادرســی کیفری مورد بررسی قرار گرفته اســت و در  این 

زمینه ها پیگیری هایی را انجام خواهیم داد.
کید بر اینکه به نتیجه رساندن  معاون رییس جمهور با تا
لوایح حقوقــی نیازمند یــک روند طولانی اســت، افزود: 
حتما در یک سال باقی مانده این مساله باید به نتیجه 
برسد و امیدواریم که تا پایان تابستان به پیشرفت خوبی 

در این زمینه برسیم.
مولاوردی در پاســخ به اینکه آیا به تاخیــر انداختن ارائه 
لوایح به دلیل صبر کردن برای آغاز به کار مجلس جدید 
بوده اســت یــا خیــر؟ گفــت: شــاید این تصــور بــه وجود 
بیاید، اما اینگونه نیست و از آنجا که بررسی های ما چند 
جانبه بود و مــوارد مختلف فقهی، حقوقــی، اجتماعی 
و روان شناســی را در بر می گرفت، زمان ارائه لوایح نیز به 

طول انجامید.

 پاداش باسوادی
 در  سال ۹۵ تعیین شد

رییس سازمان نهضت سوادآموزی با اشاره به 
جزئیات پاداش های در نظر گرفته شده برای 
ســواد آموزان در ســال ۹۵، گفــت: پاداش افــرادی که در 
فعالیت های سوادآموزی قبول می شوند،  13۹ هزار  و  6۰۰ 
تومان و برای خود آموزان، 6۹۸ هزار تومان اســت. علی 
باقرزاده، رییس سازمان نهضت سوادآموزی در گفت وگو 
با فارس با اشاره به پاداش باسوادی برای سال ۹۵، اظهار 
داشــت: در ســال جاری برای افرادی که باســواد شوند، 
مبلغ 13۹ هــزار و 6۰۰ تومــان پاداش در نظر گرفته شــده 

است.
وی افزود: در سال گذشته، 2۸6 هزار و 11۰ نفر به عنوان 
بیســواد در فعالیت هــای ســوادآموزی ثبت نــام کردنــد 
که 13۴ هــزار و 2۴ نفــر در ایــن دوره ها قبــول و مبلغ 13۴ 
هزار تومان بــه عنوان پاداش به حســاب قبول شــدگان 

واریز شد.
باقرزاده گفت: پیش بینی می کنیم که پاداش باسوادی 
افرادی که در ســال جاری در فعالیت های ســوادآموزی 
شــرکت و قبول شــوند در اوایل ســال ۹6 به حساب آنها 

واریز شود.
رییــس ســازمان نهضــت ســوادآموزی بــه پاداشــی کــه 
بــرای بیســوادان خودآمــوز در نظــر گرفتــه شــده اشــاره 
کــرد و گفــت: در ســال ۹۴، مبلــغ 6۷2 هزار تومــان بابت 
 پاداش سوادآموزی برای خود آموزان در نظر گرفته شده

 است.
وی افزود: در سال گذشته،  چهار هزار و ۴۰ نفر خودآموز 
گر تمامی آنها در  برای سوادآموزی ثبت نام کرده اند که ا
پایان قبول شوند، پاداش مورد نظر به تمامی آنها تعلق 

خواهد گرفت.

کاهش 6,۵ درصدی ازدواج و 
افزایش ۵ درصدی طلاق در کشور

مدیر کل دفتر  ازدواج و تعالی خانواده با اشاره 
 بــه کاهــش 6,۵ درصــدی ازدواج و افزایــش
 ۵ درصدی طاق در کشور گفت: تنها راه کاهش طاق 
ارائــه آمــوزش ازدواج بــه جوانان اســت کــه 2۵۰ میلیارد 

تومان هزینه دارد.
به گــزارش  مهــر، ناصر صبحی در نشســت هم اندیشــی 
کز  مشاوره و روانشناسی با اشاره به لزوم تمدید مجوز  مرا
کز  کز مشاوره افزود: به صورت جدی پیگیر توسعه مرا مرا
مشــاوره ازدواج هســتیم و در حــال حاضــر، نامه تمدید 
کز مشــاوره تحــت پوشــش وزارت  موقت ســه ماهــه مرا

ورزش و جوانان آماده شده است.
کزی که از سازمان ملی جوانان سابق  وی ادامه داد: مرا
مجوز فعالیــت دارنــد یک فرصــت ســه ماهــه در اختیار 
دارند تا مدارک مورد نیــاز را به دفتــر ازدواج ارائه دهند تا 
بتوانیم مجوز فعالیتی از سازمان نظام روانشناسی برای 

آنها اخذ کنیم.
مدیرکل دفتــر ازدواج و تعالی خانــواده با بیــان اینکه در 
کید کرد:  کشور  2۷۸ محله حاشیه نشین وجود دارد، تا
در این محات آسیب های اجتماعی فراوانی وجود دارد 
کز مشــاوره و روانشناســی می توانند برای رفع آنها  که مرا

اقداماتی انجام دهند.
 صبحی با اشاره به وجود 11 تا 1۵ میلیون نفر از جمعیت 
کشور در مناطق حاشیه ای شهرها گفت: تهران حدود یک 
تا سه میلیون  حاشیه نشین دارد، به طوری که جمعیت 
حاشیه نشــین تهران از بســیاری از کشــورهای اروپایی 
بیشتر است. همچنین 2,۵ میلیون زن سرپرست خانوار 
در کشور وجود دارد که بیشتر آنها در اثر طاق و گسست 

خانواده شکل گرفته است.
 وی خاطرنشــان کــرد: بــر اســاس آمــار رســمی کشــور

 1,۵ میلیــون نفر معتاد در سراســر کشــور وجــود دارد که 
گــر آمــار  افراد  این تنها آمــار معتــادان حرفه ای اســت و ا
دارای ســوءمصرف مــواد مخــدر یــا افــرادی کــه مصرف 
اتفاقی، درمانی یا تفننی دارند را به آن اضافه کنیم باید 
 بگوییم که  هشت میلیون نفر در کشور درگیر  مواد مخدر  

هستند. 

سال یازدهم، شماره 26۹3 
سه شنبه

22 تیر  13۹۵ 

اخبار                         جامعه جنگل                    درختان

توجه به این امر 
که چگونه وجوه 
مختلف زندگی 

اجتماعی با 
هم تناسب 
دارند بخش 
مهمی از کار 

جامعه شناختی 
است

قاضی دادگستری تشریح  کرد:

استفاده  از  سلاح سرد و خشونت های ناشی از  آن 
رییس انجمن حمایت از بیماران سوخته تشریح کرد:

عقب ماندگی ۴۰ ساله در درمان سوختگی
مدیــر کل اســناد و امور مترجمــان قــوه قضائیه 
گفــت: شــاهد افزایــش اســتفاده از ســاح ســرد و 
خشونت  های ناشی از آن هستیم. علی کاظمی در گفت وگو 
با ایلنا درباره افزایش فوت ناشی از اصابت ساح سرد افزود: 
فکر می کنم عمدتا این مطالب به حوزه قانون باز نمی گردد 

و غالبا ناشی از فرهنگ است. 
وی با یــادآوری اینکــه در زمان طرح ممنوعیت اســتفاده 
از ســاح عده ای مخالــف آن بــوده و معتقــد بودند صرف 
قانون گذاری مشکلی حل نخواهد شد، ادامه داد: سخن 
این افراد پس از تصویب این طرح اثبات شد، زیرا با وجود 
اینکه مــا قانــون را تصویب و برای اســتفاده از ســاح ســرد 
مجازات تعیین کردیم، همچنان شاهد افزایش استفاده 

از ساح سرد و خشونت های ناشی از آن هستیم. کاظمی 
کید براینکه باید علت افزایش اســتفاده از ســاح سرد  با تا
را در جــای دیگری غیــر از قانون جســت وجو کــرد، گفت: 
بایــد در خصــوص مســائلی همچــون فرهنــگ جامعــه، 
خویشــتنداری، کنتــرل خشــم و مهارت هــای تعامــل بــا 
گر  دیگران کار کنیم. این قاضی دادگستری با بیان اینکه ا
فرهنگ تعامل و مهارت های ارتباطــی را به مردم آموزش 
ندهیم، این خشونت ادامه خواهد داشت،  خاطرنشان 
کرد: امروز  ساح سرد بیش از ساح گرم در دسترس مردم 
است و قطعا اســتفاده از این نوع ســاح نیز بیشتر است و 
جای شکر وجود دارد که ساح گرم در اختیار مردم نیست، 

وگرنه از این نوع ساح استفاده می کردند.

رییس انجمن حمایت  از  بیماران سوخته،  از  عقب 
مانــدن درمــان ســوختگی در ایــران انتقاد کــرد و 
گفت: متاسفانه در  این زمینه حدود ۴۰ سال عقب هستیم؛ 
چرا که میزان مرگ و میر ما  در  ایران معادل سال های 1۹۷۰ تا 
1۹۷۵ در کشورهای توسعه یافته است. به گزارش ایسنا، دکتر 
محمد جواد فاطمی، هزینه درمان هر  یک درصد سوختگی 
را دو تا پنــج میلیون تومــان عنــوان کرد و گفت: ســوختگی 
مشکلی ملی است که تنها راه حل آن، پیشگیری است. وی 
گفــت: ایــن انجمــن براســاس پیشــنهاد آیــت الله هاشــمی 
رفســنجانی از طریــق وزارت بهداشــت، درمــان و آمــوزش 
پزشکی برنامه ها و نظرات راهبردی برای حمایت از  بیماران 
ســوختگی را  بــه مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام ارائــه 

می کند. وی با بیان اینکــه حداقل آمار ایران در ســوختگی 
هشت برابر  متوسط جهانی است، ادامه داد: سالیانه 2۰۰ هزار نفر 
در کشــور می ســوزند که 3۰ هزار نفر  از آنها در بیمارســتان ها 
بســتری می شــوند و  ســه هزار  نفر نیز بــر اثر ســوختگی فوت 
می کنند؛ این رقم یعنی  به طور متوســط هــر روز 1۰ نفر دچار 
چنین مرگی می شــوند. فاطمی با بیان اینکه پرستاران نیز 
تمایلی به کار کردن در بیمارســتان های سوختگی ندارند، 
تصریح کرد:  هر  یک درصد ســوختگی به دو تا پنج میلیون 
تومان هزینه احتیاج دارد و این یعنی اغلب بیماران، بیش از 
۵۰ میلیون تومان هزینه می کنند. متاسفانه بیشتر این افراد،   
جز ءطبقه کم درآمد کشور هستند که به این مصیبت گرفتار 

می شوند و قدرت تامین هزینه معالجه را نیز ندارند.

نگاه عکاس 

ترجمه و انتخاب عکس: مزدک موسوی
Dylan Martinez :نام عکاس

طرفــداران باقــی مانــدن انگلســتان در اتحادیــه اروپــا در میــدان 
ترافالگار لندن گرد آمدند تــا حمایت خــود را از وزرای موافق باقی 
ماندن در اتحادیه اعام دارند. در همه پرســی کــه در 23 ژوئن در 
بریتانیا انجام شد، بیش از 1۷ میلیون نفر به عدم حضور آن کشور 

در اتحادیه اروپــا رای دادند و بیش از  16 میلیــون نفر به ماندن در 
اتحادیه اروپا رای دادند. جنبــش برگزیت، جنبش موافقان ترک 
اتحادیه به موفقیت رســید. برخــی صاحب نظــران رخدادهایی 
گیــر شــدن  نظیــر خــروج بریتانیــا از اتحادیــه اروپــا را ناشــی از فرا
نئوناسیونالیسم در آن کشــور  می دانند. تنها پارلمان انگلستان 

است که می تواند رای نهایی خروج از اتحادیه را صادر کند.  

کز   اعصاب و   روان  نیاز  اصفهان به مرا
ح کرد:  معاون توانبخشی اداره کل بهزیستی استان مطر

ســعید صادقیان در بخــش دیگــری از اظهاراتش گفت: 
معلولان کم توان ذهنی، جســمی و حرکتی، ناشنوایان 
و کم شــنوایان، بیماران اعصــاب و روان، نابینایان و کم 
بینایــان، کــودکان مبتــا بــه اوتیســم و آســیب دیــدگان 
نخاعی به ترتیــب بیشــترین جامعه معلولان در اســتان 

اصفهان را تشکیل می دهند. 

ح نظام تحول سلامت به معلولان        عدم توجه طر
وی با اشــاره به اینکــه در حــال حاضر مهــم ترین چالش 
اداره کل بهزیســتی اصفهان، تامین هزینه های درمانی 
معلولان است، تصریح کرد: در طرح نظام تحول سامت 

نیز به معلولان توجه چندانی نشده است.
صادقیــان در بخــش دیگــری از ســخنانش بــا اشــاره بــه 
تدوین شناسنامه بهزیستی، افزود: هدف از این موضوع 
پیش بینی وضــع آینده و تخصیــص اعتبارات مــورد نیاز 
ح بــا تشــریح وضعیــت موجود،  اســت؛ چرا کــه ایــن طــر
 امکان بررسی و تشخیص میزان شیوع و بروز  معلولیت ها، 
خ آســیب هــای اجتماعــی و میــزان خدمــات را مهیــا   نــر
می کند. در ادامه این نشست، معاون توانبخشی اداره 
کل بهزیستی استان اصفهان با اشاره به اینکه به استناد 
آمــار  جمعیتــی ســال ۹۰ در اســتان اصفهــان، 2۴۰ هــزار 
معلول در استان  وجود دارد که از این تعداد، حدود 12۰ 

هزار نفر آنها تحت پوشش بهزیستی هستند و از این اداره 
خدمات دریافت می کنند. 

ســید اصغر فیاض با اشــاره بــه ورود بخــش خصوصی به 
عرصه خدمات رســانی به معلــولان، بیان کــرد: در حال 
حاضــر  تنها یک ســوم از هزینه های مورد نیــاز معلولان، 

توسط دولت تامین می شود و مابقی هزینه ها 
بر عهده بخش خصوصی است. 

      صدور کارت بین المللی معلولیت 
معاون توانبخشــی اداره کل بهزیســتی استان 
اصفهــان با اشــاره به صــدور کارت بیــن المللی 
بــرای معلــولان بــا هــدف شناســایی معلــولان 
واقعــی و ارائــه خدمــات بــه آنهــا اذعــان کــرد: 
کنون  هفت هــزار کارت صادر شــده و 2۰ هزار  تا
پرونــده نیــز آمــاده صدور اســت. عــاوه بــر این 
پیش بینی می شود که تا پایان سال ۹۵، برای 
6۰ درصــد از معلــولان کارت معلولیــت صــادر 
شــود. فیــاض در بخــش دیگــری از ســخنانش 
بــا بیــان اینکــه 13 مرکــز  نگهــداری از بیمــاران 
اعصاب و روان در اســتان اصفهــان وجود دارد 

کــه پنــج مرکــز آن، ویــژه بانــوان اســت، تصریــح کرد: 
در حــال حاضــر 12 هــزار بیمــار اعصــاب و روان تحت 
پوشش بهزیستی هستند که ۷۰۰ تخت موجود برای 
نگهداری از آنها به هیچ عنوان پاسخگو نیست. این 
 در حالی اســت کــه یک ســوم از مجمــوع تخت های

 3۷ مرکز نگهداری از  سالمندان خالی است. بنابراین 
کز اعصاب و روان   نیاز اصلی استان اصفهان، ایجاد مرا
است. معاون توانبخشــی اداره کل بهزیستی استان 
با بیــن اینکــه چهارمیــن جشــنواره تئاتــر  بیــن المللی 
معلولان تحت عنوان »مهرآیین« امســال در استان 
 اصفهان برگزار می شود، تصریح کرد: این جشنواره از

  12 لغایت 1۷ آذر ماه و به مدت پنج شــبانه روز است 
که ۴۰ گروه تئاتر در آن شرکت خواهند کرد.

وی بــا انتقــاد از وضعیــت اشــتغال معلــولان، گفت: 
ح توسعه اشتغال معلولان در شش ماه دوم سال  طر
در 1۰ اســتان کشــور کلید مــی خــورد. همچنین این 
ح در دو شــهر اصفهان و فاورجان نیــز به صورت  طر

پایلوت اجرا خواهد شد. 

      هر اصفهانی، هر  روز  یک کار خیر 
در ادامــه ایــن نشســت، معــاون مشــارکت هــای 
مردمــی اداره کل ســازمان بهزیســتی بــا اشــاره بــه 
شــعار »هــر اصفهانــی هــر روز یــک کار خیــر« گفــت: 
مجمــوع مشــارکت هــای مردمی در ســال گذشــته، 
بالغ بر ۴۹ میلیــارد تومان بوده اســت که درآمدهای 
نقدی، درآمدهای غیر نقدی و همچنین درآمدهای 
تخصصی )استفاده از تخصص افراد( از  جمله شیوه های 

کمک و مشارکت مردم در کار خیر است.
محمد علی شاه زیدی ادامه داد: در عید فطر امسال 
بالــغ بــر 6۰2 میلیــون تومــان، فطریــه و کفــاره نیز به 
بهزیســتی پرداخــت شــده کــه نســبت به 
سال گذشته رشــد 6/۵ درصدی داشته 
است.  معاون مشارکت های مردمی اداره 
کل ســازمان بهزیســتی اســتان اصفهــان 
افــزود: در حــال حاضر حــدود 1۵ هــزار نفر 
در نوبت اشــتغال قرار دارند. عاوه بر این 
ســال گذشــته از تعداد  هشــت هزار و ۷۰۰ 
نفــر معلولــی کــه در نوبــت اشــتغال وجود 

داشتند، تنها  دو نفر جذب کار شدند. 
اینگونه که شــاه زیدی می گوید: در سال 
گذشــته، کمک هزینــه تامین مســکن به  
 دو هزار و ۴2۵ خانواده و با اعتباری بالغ بر

 22۰ تومان پرداخت شده که  خانواده های 
دارای  دو عضو معلول در اولویت دریافت 

این کمک هزینه هستند.   

اداره  معاونـان  و  مدیـرکل  میزبـان  دیـروز  نرجـس، صبـح  سـبز شـیرخوارگاه  و  بـزرگ  حیـات 

لیلا
 مقیمی

بهزیسـتی اسـتان اصفهـان و جمعـی از خبرنـگاران بود تا بعـد از صرف یک صبحانـه کاری و به 
مناسـبت فـرا رسـیدن هفتـه بهزیسـتی، اقدام بـه برگزاری نشسـت خبری کنـد. در ابتـدای این 
نشسـت، مدیـر کل اداره بهزیسـتی اسـتان اصفهان بـا بیان اینکـه در هفته بهزیسـتی 139 طرح 
و فعالیـت بـا اعتبـاری بالـغ بر 11 میلیـارد تومان افتتـاح و اجرا خواهد شـد، گفت: این طـرح ها در 
قالـب افتتـاح مراکـز نگهـداری از سـالمندان، بیمـاران اعصـاب و روان، معلـولان کـم تـوان 
ذهنـی، کـودکان مبتـا به اوتیسـم، خانـه های کودک و نوجـوان، مهدکودک، تامین مسـکن، ایجاد اشـتغال، 

گسترش آموزه های دینی در مهدهای کودک، حمایت از زنان سرپرست خانوار و توانمندسازی آنهاست.

 در حال حاضر 
مهم ترین 

چالش اداره 
کل بهزیستی 
 اصفهان، تامین

 هزینه های 
درمانی 
 معلولان
 است
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با کمک جومپا لاهیری؛
مترجم دردها شوید

با تصویر حس خیال پردازی کودکان در مجموعه شعبان نژاد؛ 
به آدم فضایی ها سلام  کنید

»مترجم دردها« مجموعه نه داســتان اســت 
نوشته جومپا لاهیری. 

وی در این مجموعــه به گرفتاری های هنــدی ها و دو 
رگه هــای هنــدی آمریکایــی در برخــورد بــا فرهنگ دو 
کشــور کامــا متفاوت که هــر یک در یــک قــاره از جهان 
واقع شــده اند، می پــردازد. نــگاه دقیق بــه جزئیات از 
گی های در خور توجه داستان های لاهیری است. ویژ

 تــا کنــون بیــش از 15 میلیــون نســخه از کتــاب جومپــا 
لاهیــری در سراســر جهــان فروختــه شــده اســت. این 
کتاب در سال  1999میادی منتشر شد و در سال 2000 

جایزه هایی را از آن خود کرد.
 مترجم کتــاب، امیر مهــدی حقیقت برگردان فارســی 

مترجم دردها را دلنشین و ساده و در عین حال ماهرانه 
و ستودنی به مخاطب عرضه کرد، به طوری که در پاییز 

94 این کتاب به چاپ دهم رسید.
 البته ذکــر ایــن نکته ضروری اســت کــه ایــن مجموعه 
داســتان با نام »ترجمان دردها« نیز بــا ترجمه دیگری 

به فارسی برگردانده شده است.
 بزرگانی که نامشان را بیشمار شــنیده ایم نویسنده را 
تحسین کرده اند. از آن میان آنتونی کویین در ستایش 
نثر نویسنده چنین گفته است: » نبوغ جومپا لاهیری 
در طنز پنهان و محدود، نگاه دقیق به زندگی و آرامش 
خاطــر واقعبینانــه ای اســت کــه در داســتان هــای او 

طنین دارد.« 

مجموعــه شــعر افســانه شــعبان نژاد بــا عنوان 
»ســام! آدم فضایــی« حــس خیال پــردازی 
کودکان را بــا تصاویری جــذاب و طراحــی گرافیکی ویژه 
گی اشعار خیال انگیز  تقویت می کند.قرار گرفتن سه ویژ
شــعبان نژاد، تصویرگــری ابوالفضــل همتی آهویــی و 
طراحــی ویــژه گرافیکــی از کامــران مهــرزاده بــه شــکل 
تقویمــی بــه ایــن اثــر جلــوه ویــژه ای بخشــیده اســت.
شــعبان نژاد در ایــن کتــاب تازه منتشــر شــده کانــون 11 
قطعه شــعر  را در کنار هــم قرار داده اســت؛ اشــعاری که 
عــاوه بــر تقویت قــوه تخیــل کــودکان، توجــه آنــان را به 
محیط اطراف جلب می کند و حس همراهی و همدردی 
با حیوانــات و طبیعــت و جاندار پنــداری اشــیا را از نگاه 

گی ها در  کودکان بــه مخاطــب منتقــل می کند.ایــن ویژ
عین حال به بزرگســالان نیز نگاه به دنیا از دریچه چشم 
بچه هــا و احتــرام گذاشــتن بــه آنــان و بازی هایشــان را 
گــی دیگر ایــن اثر  گوشــزد می کند.بــر همیــن اســاس ویژ
جدید کانون ورق خوردن کتاب به شکل تقویمی است 
کــه باعــث شــده   شــخصیت های داســتان بــه صــورت 
عمودی ترســیم شــوند و ابعــاد بزرگ تــری در دو صفحه 
گی گاهی تصاویر کتاب را به پوستر  پیدا کنند همین ویژ
نیز شبیه می سازد.مخاطب کتاب »سام! آدم فضایی« 
قطعه  شعرهایی مانند »بچه سیب«، »تشکر«، »کاغه«، 
»دنــدان«، »غــول«، »ســوزن«، »زنبیــل مامــان«، »باد 

خانه ای نداشت« و... را می توانند مطالعه کنند.

تاریخ اصفهان حساسیت 
مباحث شهری را بیشتر می کند

پوریــا جهانشاد، مستندســاز، مــدرس و 
پژوهشــگر مطالعات بین رشــته ای فیلم در 
اولیــن فصــل از برنامــه اصفهــان در روایــت در قالــب 

سینمای مستند حضور خواهد داشت. 
این پژوهشگر در خصوص محوریت صحبت های این 
برنامه گفت: قرار است در این خط مشی کلی از نگاه 
خود به مساله شهر را مطرح کنیم. در روز اول دیدگاه 
به شــهر موضوع صحبت قــرار خواهد گرفــت و بعد از 
نمایش فیلم هــا، در مورد آثار نیــز گفت و گو می کنیم. 
به عنوان فیلمســازی کــه در بخش نظری، نوشــتار، 
پژوهش و تدریس نیــز فعالیــت دارم، بحث گفتمان 

شهری را باز خواهم کرد.
جهانشــاد  ادامــه داد: در این راســتا به ایــن مباحث 
خواهیــم پرداخــت کــه چــه حوزه هایــی در گفتمان 
وجود دارد؛ کالبدی یا غیر کالبدی هستند؛ در ایران 
چه می گذرد و در آن سوی آب ها شرایط به چه نحوی 
کم هســتند؛ انتقاد های  اســت؛ کدام گفتمان ها حا
وارده به گفتمان ها چیست و در نهایت دریچه ای به 
دیدگاه موجود بــه گفتمان باز می شــود. بحث های 
مربوط به سینمای مستند و شهر، تغییرات شهری، 
نقد هــا، پیشــنهادات و ایده هــا نســبت بــه مســائل 
شــهری موضوعات محوری اســت که در ایــن برنامه 

مورد بررسی قرار می گیرد.
غ التحصیل رشته عمران است  جهانشاد که خود فار
در ادامه به افراد درگیر با این مساله اشاره کرد و گفت: 
هر چند آدم هــای عــادی هــم می توانند جــذب این 
مباحث شــوند، اما تصــور من بر این اســت کــه تمام 
افــراد درگیــر ســینمای مســتند، شــهر، دانشــجویان 
سینما، هنر، معماری و شهر سازی مخاطبان اصلی 
این برنامه خواهند بود وبرای افرادی که به سینما، 
شهر، هنر  و ادبیات می پردازند، چنین صحبت هایی 

جذاب تر است.
 وی ادامــه داد: در تهــران در موسســه ای پژوهشــی 
بــه عنــوان مدیــر گــروه جامعه شــناختی بحث های 
جامعه  شــناختی را پیش می بریــم و از نقش مردم در 
ارگان هایــی چــون شــورای شــهر و شــهرداری و غیره 
صحبــت می کنیــم. امــروزه بســیاری از تصمیمــات 
مردم بایــد پذیرفته شــود، زیــرا رای آنهــا در تغییرات 
شهری دخیل است، اما شــرایط در شهر اصفهان به 
لحاظ قدمت زیاد و بافت تاریخی حســاس تر اســت. 
این مباحث باید در اصفهان هم شــکل بگیرد؛ ســاز 
و کار هایــی بایــد ایجــاد شــود تــا چنیــن بحث هایی 
موجب روشــنگری شــود و نتیجــه امر به این ســمت 
باید برود که نقش مردم در تصمیمات شهری بیشتر 
شــود و بتواننــد بــا مشــارکت در ارگان هــای شــهری، 

تصمیم گیرنده باشند. 
اصفهان بــا تغییراتی در میــدان نقش جهــان و مترو 
مواجــه بــوده و انتقــادات زیــادی نیــز از ســوی مردم 
ح شــده اســت. بنابرایــن فکــر مــی کنــم ایــن  مطــر
برنامــه می توانــد در نقش مــردم اثر گــذار باشــد. باید 
کــم چــه انتقاداتــی وارد اســت.  دیــد بــر گفتمــان حا
در حــال حاضر تمایــزات مــردم به لحاظ جنســیت، 
قومیت و غیــره در نظــر گرفته نمی شــود. بحث های 
موجود عملکــردی اســت، امــا بســیاری از مباحث، 
غیر عملکــردی اســت. ایــن مباحــث را بــه طــور کلی 
مطرح خواهیم کــرد و مصداق های آنها در فیلم ها را 

هم مورد بررسی قرار خواهیم داد.

 بدترین شکل نوشتن 
تحمیل فکر  نویسنده است

مجید قیصری معتقد اســت بدترین شکل 
نوشــتن تحمیل فکر نویســنده در داستان 
است و بهترین شکل آن این است که نویسنده خود 
را در خدمــت متن قــرار دهد.به گــزارش ایســنا، این 
داســتان نویس گفــت:  مضمــون در یــک اثــر چیــزی 
نیست که به راحتی بتوان بر روی آن دست گذاشت 
و آن را نشان داد، بلکه یافتنی است.او افزود: در رمان 
و داستان بلند نویسنده برای پرداخت موضوع زمان 
دارد، اما در داستان کوتاه زمان کم است و نویسنده 
مجــال مانــور بــر روی مضمــون را ندارد.قیصــری در 
کثــر افراد با آن به مشــکل  ادامه بــا بیان اینکــه آنچه ا
برمی خورند این است که در هر داســتانی چگونه به 
مضمون برســیم، گفــت: مضمــون را تجربه زیســتی 
نویسنده می سازد. اینکه او در چه جغرافیایی زیسته 
خ داده است. خیلی از رویدادها  و چه اتفاقی برایش ر
بی آنکه شما به عنوان نویسنده خود بخواهید بر روی 

شما اثر می گذارد. 
مثــا در فیلــم »قیصــر« آنچــه ایــن شــخصیت انجام 
می دهد همانی اســت کــه مســعود کیمیایــی در آن 
برهه از زمــان دیــده و حس کرده اســت.او افــزود: در 
آثــار داســتانی معمــولا نویســنده از ابتدا مضمــون را 
نمی داند. بسیاری از داستان ها از یک ایده یا تصویر 

شروع می شوند.

فراخوان بیست وسومین جایزه 
کتاب اصفهان منتشر شد

 بیست وسومین جایزه کتاب اصفهان آبان 
ماه ســال جاری برگزار خواهد شد.بیســت و 
ج گذاری به  سومین جایزه کتاب اصفهان با هدف ار
تاش پدیدآورنــدگان کتــاب در حوزه هــای مختلف، 
ارتقای سطح کیفی نشر استان، ایجاد انگیزه و رغبت 
برای مولفان و مترجمان و همچنیــن ترویج فرهنگ 
 کتابخوانــی در میــان اقشــار مختلــف جامعــه برگــزار 
می شود.بیست و سومین جایزه کتاب اصفهان آبان 
ماه سال جاری برگزار می شود و کتاب های ارسالی بر 
اساس رده بندی دیویی توسط گروه های تخصصی 
مربوط ارزیابی شــده و برگزیدگان این همایش در سه 
بخش تالیــف و ترجمه، کودک و نوجــوان و همچنین 

تولید ارزیابی می شوند.
کتاب های ارسالی باید برای اولین بار از مهرماه 1393 
تا پایان اســفندماه 94 در اصفهان اعام وصول شــده 
باشد، ضمن اینکه کتاب های درسی مشمول شرکت 
نیســتند و هر شــرکت کننده مجــاز به شــرکت در همه 
بخش ها و به هر تعداد کتاب است. مهلت ارسال آثار 
به بیست و ســومین جایزه کتاب اصفهان تا پانزدهم 
شــهریورماه اســت و عاقه مندان می توانند آثار خود 
را بــه دبیرخانه همایش واقع در ابتدای آبشــار ســوم، 
بعد از پل غدیر، اداره فرهنگ و ارشاد اسامی استان 
اصفهان ارسال کنند یا برای اطاعات بیشتر با شماره 

5 -36309091 داخلی 227 و 229 تماس بگیرند.

 شب شعر  و موسیقی 
در باغ نوش

ویژه برنامه شــب شــعر  و موســیقی از ســوی 
کانون هنری یکتا برگزار می شود.

 بــه گــزارش ایمنــا، مدیــر ایــن انجمــن گفت: سلســله 
نشســت هــای متعــددی بــا محوریــت شــعرخوانی، 
کنــون از ســوی  مدیحــه ســرایی و اجــرای موســیقی تا
کانون هنــری یکتــا برگــزار شــده و موجــب گردهمایی 
هنرمندان و هنردوســتان شهر اصفهان شــده است.
کوچکیــان افــزود: تــازه ترین نشســت ایــن کانــون با  آ
محوریــت شــعرخوانی، اجــرای موســیقی، مشــاعره 
 و بداهــه ســرایی بــا حضــور شــعرا و هنرمنــدان و 
صاحب نظران مطرح اســتانی و کشــوری در باغ نوش 
اصفهان پذیرای عاقه مندان و هنردوســتان خواهد 

بود.
وی ادامه داد: از تمامی اعضــای انجمن، هنرمندان، 
شعرا، سخنوران، خوانندگان، نویسندگان، نوازندگان، 
هنردوستان و مهمانان و همراهانشان دعوت به عمل 
می آید بــا حضــور در این مراســم مجلــس خــود را گرم 
و صمیمــی تــر  کنند.عاقــه منــدان می تواننــد جهت 
شرکت در این مراسم به باغ نوش واقع در خانه اصفهان 

مراجعه کنند.

تالار  هنر اصفهان میزبان نمایش 
»پنهان خانه پنج در« 

نمایش »پنهــان خانه پنج در« بــه کارگردانی 
»احســان جانمی« از 15 تا 25 تیرمــاه در تالار 

هنر اصفهان به روی صحنه می رود.
داســتان ایــن نمایــش قصه عطــری جــان و چهــار زن 
است که در پنهان خانه ای مشغول تحصیل و آموزش 
هســتند، اما در شــهر مــردم نظر دیگــری راجع بــه آنها 

دارند.
نویســندگی  بــه  در«  پنــج  »پنهــان خانــه  نمایــش 
حســین کیانــی و کارگردانــی احســان جانمــی تــا 25 
تیرمــاه ســاعت 19 در ســالن کوچک تــالار هنر بــه روی 
صحنــه مــی رود.مریــم معایــی، حســین اصفهانــی، 
امیــن پناهــی، رزیتــا کرونــدی، زهــرا رســتمی، مائــده 
گایــل زریــن مــکان و مســعود یــزدان  موســوی، 
 بخــش در ایــن تئاتر بــه عنــوان بازیگــر به ایفــای نقش 
مــی پردازند.احســان جانمــی طراحــی صحنــه و نور، 
صفورا شــیخی مدیــر تهیــه، مائــده وحید مدیــر اجرا، 
مجید آتــش طینــت آهنگســاز، ناصــر دیاقی و ســمیه 
ســلیمی، محبوبه کبیر، نگین دارابی و عرفان صفری 
مدیر صحنــه، زهــرا علی آبــادی یلمه منشــی صحنه، 
کت، حامد  علی پورابوطالب دکوراتور، ســاناز کارگــر ما
کاظمی، کوروش محمدی و امیر علی آقایی دستیاران 
تهیه و ســپهر ســامع دســتیار صحنــه از جملــه عوامل 

اجرایی این نمایش هستند.

زمان ثبت نام در پنجمین دوره 
ح »رو به دریا« تمدید شد طر

زمــان ثبت نــام در طــرح فرهنگــی و تفریحی 
»رو به دریــا« ویژه دختــران نوجــوان 12 تا 15 

سال تا 25 تیرماه جاری تمدید شد.
رییس فرهنگسرای نوجوان با بیان این مطلب گفت: 
طرح فرهنگی تفریحی رو به دریا به عنوان طوفانی ترین 
طرح دخترانه نزدیک به پنج سال است که به منظور پر 
کردن اوقات فراغت دختران در ایام تابستان، در سطح 
فرهنگســراهای شــهر اصفهان درحال برگزاری است.
مریم مزروعی اظهار داشت: طرح فرهنگی تفریحی رو به 
دریا با هدف جهت دهی و افزایش بینش دینی، دانش 
و مهارت های دختــران نوجوان و ایجــاد خودباوری و 
هویت بخشــی به نوجوانــان دختر  و براســاس مبنای 
علمــی صحیحــی برنامــه  ریزی شــده کــه توانســته در 
رشــد همه جانبه دختران نوجوان شهر اصفهان موثر  
واقع شود. وی افزود: ثبت نام دوره جدید طرح »رو به 
دریا«  از سوی فرهنگسرای نوجوان وابسته به سازمان 
فرهنگــی تفریحــی شــهرداری اصفهــان و بــا همکاری 
معاونــت اجتماعــی شــهرداری برنامه ریزی شــده که 

زمان ثبت نام در این طرح تا 25 تیرماه تمدید شد.

اخبار                       روز تریبون                       روز

کتاب پیشنهاد 

ایرانیهاباچاپدستیلهستانآشنامیشوند
در قالب نمایشگاه »چاپ دستی لهستان«؛

تلاش اصلی 
برگزار کنندگان 

این برنامه 
آشناسازی 

مردم اصفهان 
با فرهنگ 

 کشور
 لهستان 

است

ویژه برنامــه »فرهنــگ و هنــر لهســتان« بــه همــت 
ســازمان فرهنگــی تفریحی شــهرداری اصفهــان و با 
هدف آشناســازی بیشــتر مردم اصفهان بــا فرهنگ 
و هنر لهســتان در موزه هنرهــای معاصر برگزار شــد. 
تاش اصلی برگــزار کنندگان این برنامه و نمایشــگاه 
جانبــی آن در راســتای آشناســازی مــردم اصفهــان 
با فرهنــگ لهســتان و به خصــوص چاپ دســتی به 
عنوان یکی از صنایع ابتکاری این کشور بوده است.
همچنین در حاشــیه ایــن برنامه نمایشــگاه »چاپ 
دستی لهستان« روز یکشنبه 20 تیر در موزه هنرهای 
معاصــر اصفهــان افتتاح شــد و منتخبــی از آثــار فنی 
و تکنیــکال چــاپ دســتی از آثــار اســتادان و اعضای 
دانشگاه هنرهای زیبای شــهر  وراتساو لهستان به 

نمایش گذاشته شد.
کاردار فرهنگــی ســفارت لهســتان  سادووســکی، 
بــا حضــور در برنامــه »فرهنــگ و هنــر لهســتان«، به 
اهمیت برگزاری نمایشگاه های مختلف فرهنگی در 
شــهرهای تاریخی ایران اشــاره کرد و اظهار داشــت: 
برگــزاری چنیــن نمایشــگاهی در اصفهــان بــرای مــا 
افتخار است، به خصوص اینکه برنامه برای دومین 

بار در شهر تاریخی نصف جهان اجرا می شود.

    فرهنگ لهستان باید به مردم ایران معرفی شود
وی با اشاره به اهمیت نمایش فرهنگ و هنر کشورها 
و ملت هــای مختلــف افــزود: از آن جایــی کــه یکی از 
وظایف سفارت لهستان، نشــان دادن فرهنگ این 
کشــور به شــمار مــی رود، برگــزاری ایــن رویــداد مهم 
برایمــان بســیار افتخارآمیــز اســت و خوشــحالیم که 
چنین نمایشگاه هایی در اصفهان اجرایی می شود.

سادووســکی بــه فرهنــگ غنــی ایــران و لهســتان و 
نزدیکی این دو کشــور به یکدیگر اشــاره کــرد و ادامه 
داد: هر دو کشــور از فرهنگ غنی و فاخری برخوردار 
هستند و به طور قطع داشتن این قبیل روابط برای 
معرفــی یکدیگــر بــه مــردم کشــورها، امــری خــوب و 
رضایت بخش خواهد بود.وی ادامه داد: با توجه به 
پیشینه تاریخی اصفهان و اهمیتی که این شهر برای 
لهستان دارد، خوشحال هستیم، نه تنها نمایشگاه 
بلکه بخش شعر و تئاتر و رسپیتال پیانو هم به همراه 
نمایشگاه چاپ لهســتان برای معرفی هنر و ادبیات 

لهستان در شهر اصفهان برگزار شود.

   مراودات و تبادل فرهنگ ها  سطح برنامه های 
فرهنگی را ارتقا می دهد

کاردار فرهنگــی ســفارت لهســتان بــا تقدیــر از مردم 

اصفهــان بــه خاطــر اســتقبال از برگــزاری ایــن مراســم 
خاطرنشان کرد: برگزاری برنامه هایی مانند »فرهنگ و 
هنر لهستان« در کشورها  و مبادلات و مراودات فرهنگی 
بین فرهنگ ها و ســرزمین های مختلــف زمینه ارتقای 

سطح فرهنگ را به دنبال خواهد داشت.
وی بــا اشــاره بــه حضــور کــودکان و زنــان لهســتانی در 
اصفهــان اظهــار داشــت: جــا دارد از مهمان نــوازی و 
استقبال ایرانیان به خصوص اصفهانی ها از مردم آواره 
لهستان در دوران جنگ دوم، تشــکر کنم و باید عنوان 
 کنــم کــه ایــن مهمان نــوازی در حــال حاضر هــم وجود 

دارد.

   دانشجوهای ایرانی مقیم لهستان به خط شدند
آغاز بــه کار نمایشــگاه آثــار چاپ اســتادان لهســتان در 
ایران با ایده پــردازی و کمک های دانشــجویانی انجام 
شد که در دانشــگاه های هنر  آن کشور در مقاطع عالیه 

تحصیلی درحال علم آموزی بودند.
سمیرا زمانی، یکی از دانشــجویان مقطع دکتری چاپ 

در کشــور لهســتان اســت که آثار خود را به همراه اثرات 
اســتادان لهســتانی در این نمایشــگاه به منصــه ظهور 

گذاشت.

   نبــود رشــته تخصصــی در زمینــه چــاپ 
در ایران، علت برگزاری این نمایشگاه بود

این دانشــجوی ایرانی پیرامون ایده پردازی 
برگــزاری مراســم »فرهنــگ و هنــر لهســتان« 
گفت: مــن در ایران لیســانس گرافیک گرفتم 
و پــس از آن به علت شــناخته نشــدن رشــته 
چاپ دســتی در دانشــگاه  و ارائه چنــد واحد 
کاس مختصر در این بــاره که در آن هم فقط 
بــه آمــوزش چنــد تکنیــک ســاده و ابتدایــی 
پرداخته  می شــود، به کشــور لهســتان که در 
واقــع مرکــز چــاپ دســتی بــه شــمار مــی رود، 

سفر کردم.

   اســتادان لهســتانی به حضــور در ایران 

علاقه مند هستند.
زمانــی بــا اشــاره بــه دلایــل مشــارکتش در ایــن کار 
فرهنگــی افــزود: طــی دوران حضــورم در لهســتان 
و از ابتــدای ســفر بــه ایــن کشــور، عاقــه داشــتم آثار 
استادانم در لهستان را برای مردم ایران و کسانی که 
در این رشته درس خوانده  یا عاقه مند هستند، به 
نمایش بگذارم تا آنها هم بیننده کارهای شاخص و 

فاخر این حوزه بوده و آن را پیگیری کنند.
ایــن دانشــجوی مقطــع دکتــری دربــاره ظرفیــت 
هنرمنــدان ایرانی بــرای حضور و برگزاری نمایشــگاه 
هنری در آن کشــور  اظهار داشــت: به طور قطع این 

ظرفیت در بین هنرمندان ایرانی هم وجود دارد. 
بــرای نخســتین بــار اســت کــه مــن بــه عنــوان یــک 
دانشجو در چنین کاری مشارکت کردم، اما مطمئن 
هســتم که امکان تبادل فرهنگ و هنر بین دو کشور 

وجود دارد.

   جنبه آموزشی نمایشــگاه چاپ برای استادان 
لهستانی 

وی با اشاره به استقبال استادان لهستان برای ارائه 
آثار خــود در ایران بیان کرد: برای اســتادان چاپ در 
لهســتان جنبه آموزشــی و ایده گرفتن از اثرات شان 
 در ایده های هنرمندان اصفهانی بســیار قابل توجه

 بــود. در واقــع زمانــی کــه مــن توضیحاتــی پیرامون 
نبــود آثــار فاخــر در ایــن زمینــه ارائــه کــردم، آنهــا نیز 
عاقه منــدی خود را بــه فعالیــت خود در ایــن حوزه 

ابراز کردند.
زمانی در ارتباط با میزان استقبال از نمایشگاه در روز 
افتتاحیه تصریح کرد: استقبال مردم و عاقه مندان 
از این هنــر و نمایشــگاه مــورد توجــه و بالا 
بــود و از بیــن مخاطبــان و هنرمنــدان 
عرصــه چــاپ، افــراد بســیاری بــه چشــم 
می خورند که به دنبال ارتباط با استادان 
 لهســتان برای بهبــود کیفیــت کاری خود

هستند.
نمایشگاه»چاپ دستی لهستان«  از سوی 
موزه هنرهای معاصر و مرکز آفرینش های 
ادبی قلمستان و با همکاری امیر رجایی، 
ســمیرا زمانــی و درتــا ســوآتا، دانشــجوی 
کــه در  لهســتانی دکتــرای ایرانشناســی 
ایــران مشــغول بــه تحصیــل هســتند، در 
گالری هــای یــک و پنــج مــوزه هنرهــای 
 معاصر اصفهان تا ســوم مرداد برنامه ریزی 

شده است.  

برقـراری ارتباطـات فرهنگـی بیـن کشـورهای مختلـف جهـان، امـروزه بـه عنـوان فرصتـی بـرای توجـه به 

اشـتراکات فرهنگـی و همراهـی مـردم ملت هـای مختلـف بـا یکدیگـر قلمـداد می شـود.با توجـه بـه ایـن 

موضـوع، توسـعه روابـط در حوزه هـای مختلـف فرهنگی بین کشـورهای دارای اشـتراکات مختلف، مـد نظر قرار 

گرفته و دو کشور ایران و لهستان نیز در این حوزه، پیشگام بوده اند. 

ایـران و لهسـتان پـس از جنـگ جهانی دوم و مهاجرت مردم لهسـتان به کشـور ایران و شـهرهایی نظیر اصفهان 

و تبریـز، ارتباطـات خوبـی بـا یکدیگـر برقرار کردنـد و در سـال های اخیر نیز ایـن ارتباطات به میـزان قابل توجهی 

افزایش یافته اسـت.

دبیر کمیته فرهنگ عفاف و پوشش سازمان فرهنگی تفریحی شهرداری اصفهان :

ارائه الگوی پوشش مناسب در افزایش حجاب و عفاف موثر  است
 سازمان فرهنگی تفریحی شهرداری اصفهان به 
عنوان یکی از متولیان فرهنگ همواره به بررسی 
نیازهای جامعــه و ایجاد راهــکار و برنامــه در چالش های 
فرهنگی و اجتماعی پرداخته است. دبیر کمیته فرهنگ 
عفــاف و پوشــش اســامی ســازمان فرهنگــی تفریحــی 
شــهرداری اصفهان با بیان اینکه این کمیته در راســتای 
ارتقای فرهنگ شهروندی و اهداف فرهنگی، خانوادگی و 
اجتماعی سازمان ایجاد شده است، گفت: این کمیته از 
اردیبهشــت ماه ســال جاری با توجه به ضرورت توجه به 
نوع سبک زندگی در فرهنگ عفاف و پوشش و تلفیق هنر 
بــا دیــن همچنیــن حفــظ ارزش هــای اســامی تاســیس 
شد.حامد رحمانی، توجه به سبک زندگی اسامی را یکی 
از دغدغه های مقام معظم رهبری )مدظله العالی( عنوان 
کــرد و افــزود: موضــوع حجــاب، حیــا و عفــاف از جملــه 

موضوعاتی اســت که در شــیوه و روش 
زندگی تمامی گروه های ســنی جامعه 
تاثیــر دارد همچنیــن ایجــاد نگــرش 
صحیح و آموزش ســبک زندگی ســالم 
از  بســیاری  راهگشــای  توانــد  مــی 
معضات اجتماعی و فرهنگی جامعه 
باشــد.وی، اثرگذاری حجاب در ابعاد 
مختلف فرهنگی، سیاســی، اقتصاد و 

رسانه را موضوعی جدی دانست و تصریح کرد: با معرفی و 
گسترش حجاب با روش های صحیح و مناسب می توان 
شاهد اثرات مثبت آن در جامعه، میان خانواده ها به ویژه 
جوانان بود.دبیر کمیته فرهنگ عفاف و پوشش اسامی، 
پرداختــن به مســاله حجــاب بــا برنامــه هــای هدفمند را 
مختص تمــام روزهای ســال دانســت و ادامــه داد: یکی از 

مهمترین اهداف کمیته عفاف و پوشش 
اسامی تحقیق، بررسی و ارائه برنامه در 
ایــن حــوزه در تمام طــول ســال در عین 
حال با نــگاه غیر مســتقیم و ارائه الگوی 
پوشش اســامی اســت.وی ادامه داد: 
حجــاب موضوعــی فرهنگــی اســت کــه 
اســتفاده از هنــر اصیــل ایرانــی توســط 
طراحان دوخت و پارچه نقش مهمی در 
افزایش حجاب خواهد داشــت که درهمین راستا کمیته 
عفــاف و پوشــش اســامی در ســازمان فرهنگــی تفریحی 
شهرداری اصفهان به برپایی نمایشگاه مد و لباس اقدام 
خواهــد کرد.رحمانــی بــا اشــاره به نقــش الگوی پوشــش 
مناســب در افزایــش حجــاب و تاثیر مســتقیم آن بــر روی 
عفاف و حیا میان مردم جامعه تصریح کرد: این کمیته در 

نظر دارد تا پایان سال شش نمایشگاه مد و لباس اسامی 
برگزار کنــد. دعــوت از کارگــزاران، متولیــان تولیــد و عرضه 
ک همچنین اصناف به این نمایشگاه را نقطه مثبتی  پوشا
برای گسترش تولید ایرانی- پوشش اسامی است.وی در 
ادامه ضمن اشاره به برگزاری اولین نمایشگاه مد و لباس 
در مرداد ماه سال جاری اضافه کرد؛ باید توجه داشت که 
ک ارزان  درآمد پاییــن در نوع ســبک زندگی و خرید پوشــا
قیمت و فاقدارزش اســامی موثر است و این وظیفه مهم 
ک خارجی که نقش مهمی  مسوولان است که از ورود پوشا
در کاهــش هویــت ایرانــی اســامی دارنــد جلوگیــری و از 
تولیدکنندگان داخلی حمایت کنند.دبیر کمیته فرهنگ 
ک خارجی و  عفاف و پوشــش اســامی ،کنترل بازار پوشــا
ک فاخر ایرانی با قیمت مناسب را عامل  حمایت از پوشــا

مهمی برای افزایش پوشش در جامعه دانست.

اصلاحیه
مطلبــی بــا عنــوان »بــاغ صائــب بــه حافظیه 
اصفهــان بــدل شــود« در روز دوشــنبه 14 
ج شــد.  تیرمــاه در صفحــه فرهنــگ و هنــر در
در ایــن مطلــب بــه نقــل از آقــای فضــل الله 
شیروانی)ســخا( ذکــر شــده اســت: کــه مقــام 
معظم رهبــری در اولین همایش بزرگداشــت 
صائــب در تالار وحــدت تهران حضــور یافتند 
و شــخصا بــه قرائــت دکلمــه ای پرداختنــد. 
این بخش به این شــکل اصاح می شــود: در 
همایش بزرگداشــت صائــب تبریــزی در تالار 
وحــدت تهران، غزلــی توحیــدی از صائب که 
مورد توجــه مقــام معظم رهبــری قــرار گرفته 
بــود بــا صــدای آن بزرگــوار بــه صــورت کلیــپ 

پخش شد.   
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نقاشــی هنــری اســت کــه همــه مــا از آن لذت 
می بریم؛ فرقی هم نمی کند که خودمان قادر 
به خلق شاهکارهای هنری باشیم یا اینکه مهارتمان در 
حد همان »چشــم چشــم دو ابروی« زمان کودکی باقی 
مانده باشد! در هر حدی از تسلط که باشیم، لذت قلم 
کــه در ذهــن گرفتــن و ترســیم تصویــری   بــه دســت 

آفریده ایم، لذتی وصف نشدنی است که هیچ چیز دیگری 
گر دســتی بر قلم  در این دنیا نمی تواند جایش را بگیرد.ا
دارید، احتمالا نام اپلیکیشن های برتر نقاشی و طراحی 
در موبایــل و تبلــت بــه گوشــتان خــورده؛ نمونــه هایی 
همچون SketchBook اتودسک و ArtFlow که بستری 
مجازی برای خلق حرفه ای ترین نقاشی های دیجیتالی 
گر بدانید که یکی از  هستند، اما شــاید متعجب شــوید ا
بهترین و پرامکانات ترین اپلیکیشــن های ایــن حوزه را 
کــرده اســت. کمپانــی مشــهور سامســونگ طراحــی 

Artecture اپلیکیشــن ویــژه نقاشــی و طراحــی کمپانی 
مشــهور کره ای اســت که با امکانــات بی نظیــر و قیمت 
غ از  رایگانش عاشــقان هنر را شــیفته خــود می کند.فــار
قیمــت کامــا رایــگان )کــه از نظــر مــا بــزرگ تریــن مزیت 
 Artecture اپلیکیشن به شمار می آید(، امکانات بی نظیر
آن را به ابزاری بسیار ایده آل برای نقاشی و طراحی تبدیل 
کرده اند.از بین تمام امکانات متنوع اپلیکیشن، بدون 
شــک سیســتم طراحی چند لایه ای را باید گل سر سبد 
قابلیت های Artecture بدانیم. سیستم مذکور امکانی 
فراهم کرده تا بتوانید مثا طرح اولیه نقاشی تان را در یک 
لایه به صورت سیاه و سفید اسکچ بزنید و بعدا با اضافه 
کردن لایــه های بیشــتر روی رنــگ آمیــزی آن کار کنید. 
خوشبختانه مثل فتوشاپ می توانید روی لایه ها قفل 
بگذاریــد، از شفافیتشــان بکاهیــد یا اینکــه آنهــا را با هم 
ممزوج کنید.از سیســتم لایه ای که بگذریــم، تقریبا هر 
چیزی که برای کشیدن یک نقاشی دیجیتال لازم دارید 
در Artecture مهیاســت؛ از انواع ابزار رسم مثل قلم مو و 
مداد با ضخامت های مختلف بگیرید تا ابزار مخصوص 
ایجاد اشکال هندسی و اشــکال متقارن و سطل رنگ و 
قطــره چکان.بــه غیــر از میانبــر شــناور دایــره ای شــکل 
Artecture که برای دسترســی ســریع به ابزار فوق العاده 
کاربردی است، پالت رنگی هم یکی از بهترین ابزاری است 
 که در این اپلیکـــــیشن می بینیــد. در Artecture حــــتی 
می توانید  بک گراند نقاشی را خودتان به دلخواه برگزینید 
گالــری، گزینــه هایــی مثــل تصاویــر  کار   و بــرای ایــن 

 صفحه های رنگی یا صرفا یک صفحه ســفید ســاده در 
اختیار خواهید داشت.Artecture از چند لمس به طور 
همزمان پشتیبانی می کند و حالتی به نام Pen-Only هم 
گر از قلم برای نقاشــی در آن اســتفاده می کنید،  دارد تا ا
برخورد کف دســت به نمایشــگر موبایل مزاحــم کارتان 
نشود. خروجی های اپلیکیشــن را هم می توانید در سه 
فرمت JPEG، PNG و BMP تحویل بگیرید، بدون آنکه از 
کاســته شــود و در نهایــت بــرای   کیفیــت اصلــی آنهــا 
ک گذاری اثری که خلق کرده اید، به غیر از روش های  اشترا
ک گذارید می توانید از تبادل مستقیم با  مرســوم اشــترا

وای فای برای نقاشی های حجیم هم بهره ببرید.

موبایل                            کده

 Google Maps قابلیت جدید
در دستگاه های اندرویدی 

قابلیــت جدیــد Google Maps ابتــدا بــه 
دســتگاه های اندرویــدی می رســد. قبل از 
خواندن این خبر، لازم اســت به ســوالی کــه احتمالا 
برا تان ایجاد می شود پیشــاپیش پاسخ دهم: »واقعا 
این یــک خبر جدید اســت و تا امــروز چنیــن قابلیتی 
موجود نبوده؟« پاســخ بله اســت! حالا با هم خبر را 
می خوانیم: Google Maps، ســرویس نقشــه  گوگل، 
قابلیت افزودن چند مقصد را در اپلیکیشن موبایلی اش 
فعال کرد. این قابلیت فعا فقط برای دســتگاه های 
اندرویــدی در نظــر گرفته شــده اســت.افزودن چند 
 A  مقصد در نقشه  گوگل یعنی با کمک گوگل از نقطه
بــه نقطــه  B می رویــد و ســپس از همانجــا راهنمایی 
می شوید که چطور به نقطه C برســید.افزودن چند 
مقصد در نقشه گوگل یعنی اینکه شما با کمک گوگل 
از نقطــهA بــه نقطــه B می رویــد و ســپس از همانجــا 
راهنمایی می شوید که چطور به نقطه  C برسید. این 
اتفاق در حالی می افتد که شما برنامه سفرتان را فقط 
یک بار و همان ابتدا به گوگل داده اید. بعد از رسیدن 
به مقصد اول، خود گوگل بدون نیاز به مراجعه  دوباره  

شما راهنمایی تان خواهد کرد.
همان طور کــه گفتیــم ایــن قابلیت چنــدان عجیب 
و پیچیــده هــم به نظــر نمی رســد و مــن یکی کــه فکر 
می کردم قبل از این هم چنین کاری امکان پذیر بوده 
است، اما در عین ساده بودن، این قابلیت می تواند 
خیلــی به دردبخــور باشــد.تصور کنیــد قصــد حرکت 
به پنــج مقصد مختلــف را داریــد و می خواهیــد برای 
مسیریابی از گوگل استفاده کنید. شاید بنا بر دلایلی 
ترجیح دهید از مســیر پیشــنهادی اولی گوگل نروید 
و راه دیگــری را برای رســیدن به مقصــد اول انتخاب 
کنید. گوگل بر مبنای ترجیح شما، چهار مسیر بعدی 

را تعیین می کند.
 این مســیرها را همچنین می توانید شخصی ســازی 
کنید.درمورد زمان افزودن این قابلیت به اپلیکیشن 
موجــود روی دســتگاه اندرویــدی شــما فعــا چیــز 
زیادی نمی دانیم، فقط اینکه احتمالا مثل همیشه 
گی جدید در چند مرحله به دستگاه های مختلف  ویژ
گــی  اندرویــدی می رســد. البتــه شــاید هــم ایــن ویژ
از ســمت ســرویس دهنده اضافــه شــود و نیــازی بــه 

به روزرسانی از سوی کاربر نداشته باشد.
به هرحــال چیــزی کــه روشــن اســت این کــه بــه زودی 
ســفر  یــک  برنامــه   Google Maps بــه  می تونیــد 
چندمقصدی بدهید و از راهنمایی اش استفاده کنید.

منبع: GSM Arena فرشته سلیمانی  
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لذت دارد 

معرفی جک دورسی، مبدع توییتر
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19

 میگرن را فیزیکی 
درمان کنید

تو انرژی هسته ای 
اصفان نقصی فنی 

سردون نیاد

سلامت                                                                                              16

سرگرمی                       17

شاید از بین انواع سر درد، میگرن شیوع 
بیشتری دارد و بیشتر از سایر دردها  فرد 
را اذیــت می کنــد. در عیــن حــال مبتایــان به آن ســعی 
می کنند با درمان دارویی به خود کمک کنند، اما بـــــد 
نیــــست درمان هــای خودمراقبتــی و فیزیکـــی را نـــــیز 
امــــتحان کنید. در ایــــن بــــاره دکتر شــها  ابوالحسنی، 

دکتری پرستاری توضیحـــات و....

هر بار که به منزل جدید می رفتند جک یک نقشه از آنجا 
می خرید و شــب ها محله به محله ســر مــی زد. مادرش 
این کار او را نوعی محافظت پیشگیرانه در برابر آدم های 
جدیــد برداشــت می کرد.بنــا بــر منابعــی از دبیرســتان 
بیشاپ شــهر ســنت لوییس )چندین نســل از خاندان 
دورســی ها در این دبیرســتان درس خوانده اند( او یک 
دانش آموز معمولی بود: تنیس بازی می کرد، به نقاشی و 
تاریخ هنر عاقه داشت، در روزنامه  دبیرستان کار می کرد 
و البته عضو فعال و همیشگی سایت کامپیوتر دبیرستان 
بود. این آخری را بیش از باقی دوست داشت، اما نه در 
 )Bill Gates ( »حد شیفتگی خاصی که در »بیل گیتس
و دیگر برنامه نویسان مشهور سراغ داریم. با این حال در 

زمینه   نرم افزار بااستعداد بود.

    کارآموز، ماساژور، برنامه نویس
در تابستان ۱۹۹۱ به شرکت انتشــارات »میرا دیجیتال« 
)Mira Digital( رفــت. جــک وقتــی بــرای مصاحبــه به 
 اتاق رییس رفت او مشــغول کار روی پــروژه  مهمی بود؛ 
به جک قــول داد یک دقیقه  دیگر بــا او صحبت خواهد 
کرد، اما مثل همیشه در این طور وقت ها، جناب رییس 
درگیر کار شد و موضوع را فراموش کرد. چند ساعت بعد 
غ شد جک را در حالی یافت که هنوز دقیقا  وقتی از کار فار
همانجا منتظر او ایستاده. چند هفته بعد جک دورسی 
جوان، مدیر تیم برنامه نویســانی بود که همه بیشــتر از 
30 ســال داشــتند. وقتی کارمندان از دلیــل انتخاب او 
پرسیدند رییس به آنها پاســخ داد او را به عنوان کارآموز 
تابســتانی گرفته ایم.شــرکت »خدمــات مدیریــت اتاق 
 )Dispatch Management Services Corp( »کنتــرل
مقصد بعدی دورسی بود. ظاهرا او وبگاه شرکت را هک 
کرده و به مدیر ارشــد آن ایمیل زده و توصیه هایی برای 
بستن آن حفره   امنیتی به آنها کرده بود. به جای ارجاع 
موضوع به نهادهای امنیتی، شرکت تصمیم می گیرد او 
را استخدام کند. در آنجا درباره پیامک )SMS( اطاعات 
زیــادی بــه دســت آورد، همچنیــن بــا برنامــه جدیدی 
کــه بــا آن اتــاق کنتــرل می توانســت حرکــت لحظــه ای 
نامه رسان ها را تحت نظر بگیرد آشنا شد.دورسی چند 
کسی ها و آمبولانس ها  سال بعد را به کار روی نرم افزار تا
گذراند و نقش کلیدی در توسعه  پروژه ای در این رابطه 
گرچه پــس از اینکه حباب  به نــام dNet.com  ایفا کرد. ا
ثبــت وبگاه هــای دات کام در ۲000 میــادی شکســت، 
پروژه   آنها نتوانست موفق باشد و در نهایت دورسی هم 
بیکار شد. او تقریبا پنج سال بعد را به کارهای مختلف 
ج خــود را در آورد، حتــی در دوره هــای  روی آورد تــا خــر

ماساژدرمانی شرکت کرد و مدرک رسمی گرفت.

    توییتر شکل می گیرد 
کمی بعــد موفــق شــد در شــرکت »ادیــو« )Odeo( که در 
زمینه کمک به استارتاپ های اینترنتی فعالیت داشت 
کار بگیرد. دفتر شرکت در دره سیلیکون سان فرانسیسکو 
کارآفریــن  قــرار داشــت و به وســیله  برنامه نویــس و 

 )Evan Williams( »بااســتعدادی بــه نــام »ایــوان ویلیامــز
اداره می شــد. ویلیامــز پیش تــر در گــوگل با »ســرگی برین« 
)Sergey Brin( کار کرده بود. در ســال ۲00۶ شــرکت ادیو با 
مشــکات مالی مواجه شــد، مهم تر اینکه برنامه  راهبردی 
خاصی هم نداشت. ایوان کارمندان را به چند گروه تقسیم 
کرد و از آنها خواســت تمام توانشــان را بگذرانــد و چند ایده  
تولیدی جدید معرفی کنند. کمی بعد، یک روز که دورسی 
و همکاران مشــغول صرف غذا بودند، او ایده  سرویسی که 
امکان همرســانی )Share( فــوری نظرات را مــی داد مطرح 
کرد.جــک پیشــنهاد داد خدمــات پیامک هــا را بــه نحوی 
شــکل دهند که آنهــا را بتــوان بــه کمک یــک برنامــه، بین 
کتری  فهرستی از مخاطبان منتشر کرد. محدودیت ۱۴0 کارا
توییتر هم از همین جا آمده. برای دورسی و دوستش فقط 
دو هفته لازم بود تا برنامه   اصلی را بنویسند و حتی نام توییتر 
را هم برای آن انتخاب کنند، اما ماجرای اینکه او و دوستش 
چگونه توانســتند ظرف فقط دو هفتــه کار را تکمیل کنند 

هم جالب است:
جــک دورســی در نوجوانــی ایده هــای زیــادی بــه ذهنش 
می رسید. او همیشه تمام ایده هایش را به دقت در دفتری 
یادداشت می کرد. در طول سال ها این دفتر بی آنکه فرصت 
بروز پیدا کنــد در گنجه ای در اتــاق او از یاد رفتــه بود. جک 
یک روز از به هم ریختگی اتاقش به تنگ آمد و تصمیم گرفت 
همه چیز را تمیز و مرتب کند. موقع رُفت و روب بود که دفتر 

ایده هایش را پیدا کرد.

    اولین توییت
نخستین مطلب در سرویس توییتر در ۲۱ مارچ ۲00۶ منتشر 
شد. جک دورســی در حســاب کاربری اش نوشــت: »دارم 
توییترم را تنظیم می کنم.« البته توییتر در ماه ژوئن همان 
ســال به صــورت عمومی عرضــه شــد. جالب اســت بدانید 
اولین توییت بــه زبان فارســی هم به فاصله  کمــی از عرضه 
عمومی آن در ۲۷ نوامبر همان سال با اشاره به محدودیت 
کتــری توییتر نوشــته شــد: »ســخن کم گــوی تــا در کار  کارا
گیرند/ که در بسیار بد بسیار گیرند.«توییتر در آغاز در آمریکا 
با نگاه های منفی مواجه شد. حتی خود ایوان ویلیامز هم 
یک بار توییتر را با بستنی مقایسه کرد و گفت هم خوشمزه 

است هم بیخود. 
متاسفانه شرکت ادیو که با هدف کمک به برنامه نویسان 
جوان تاسیس شده بود، سرمایه  خود را از دست داد. کمتر 
از یک ماه پس از عرضه توییتر، جک ناچار شــد خودش به 
فکر تامین سرمایه برای آن بیفتد و توییتر را به صورت شرکتی 

مستقل در آورد.
 او می گوید: »فرصت نداشتیم سرمان را بخارانیم که یکهو 
کســی ما را بــه صرف صبحانــه دعوت کــرد. با مشــاورش در 
هتلی در سانفرانسیســکو ماقات کردیم. دیدار کوتاه،  اما 

بسیار مفید بود. 
وقتی نیم ســاعت بعد به دفتر برمی گشــتیم رونوشــت یک 
چــک نیــم میلیــون دلاری در دســتمان بود.«ایــن »فِــرِد 
ویلسون« )Fred Wilson( بود که نه فقط حمایت مالی بلکه 

مشــاوره   راهبــردی را به موســس توییتر پیشــنهاد داد. 
ویلســون علی رغم مشغله  زیاد، همیشــه برای حمایت 
از جوان ها و توصیه و مشــاوره به آنها وقت می گذاشت. 
راهبردهای او تنها بــه جنبه های کلــی و جهانی توییتر 
معطــوف نبــود. ویلســون بــه جزئی تریــن کاربردهــای 
این ســرویس هم دقت می کرد. در نتیجه فِرِد، توییتر را 
نه فقط از نظر مالی، بلکه مدیریتی و راهبردی پشتیبانی 

کرد تا به موفقیت برسد.

    بازگشت جک به خانه
جک دورسی در ســال ۲00۸ از مدیر عاملی توییتر کناره 
گذار کــرد، اما  گرفت و این ســمت را به ایــوان ویلیامــز وا
ویلیامــز هــم خیلــی دوام نیــاورد و دو ســال بعــد یکی از 
 Dick( »مدیران ارشــد شــرکت بــه نــام »دیــک کســتولو

Costolo( مدیر عامل توییتر شد. 
او تصمیم گرفت از کمک دورســی در شــرکت اســتفاده 
شــود. نظرات دورســی با دیگر موسســان توییتر خیلی 
 منطبــق نبــود و همیــن عاملــی شــد بــرای مجــادلات 
داخلی شرکت.در نهایت کســتولو هم در ۱0 جون ۲0۱۵ 
اســتعفا داد و دورســی دوباره ســکان توییتر را به دست 

گرفت.

    جک و شرکت اسکوئر
جک دورســی در کنــار مدیریت توییتر، شــرکت دیگری 
نیز تاســیس کرده که در امور مالی فعالیت دارد. شرکت 
»اسکوئر« )Square( به طور تخصصی پرداخت موبایلی را 
هدف گرفته و با هرچه بیشتر مهیا شدن بستر این شیوه  

پرداخت، به سرعت در حال رشد است.
  دورسی در توضیح اسکوئر گفته که این دستگاه در واقع

یــک کارتخــوان اســت کــه از طریــق جــک هدفــون بــه 
تلفن متصــل می شــود.از طریق یک ریدر مغناطیســی 
بــا کارت های بانکــی و اعتبــاری ارتبــاط برقــرار می کند. 
در آمریــکا هــم ماننــد کشــور مــا بســیاری از صاحبــان 
کســب و کارها هنوز از قراردادن دســتگاه های کارتخوان 

امتناع می کنند. 
هدف شــرکت اســکوئر این اســت که با قانع کــردن این 
دسته از کسبه )که تعدادشان کم هم نیست( استفاده از 
این دستگاه کوچک و البته بسیار قابل حمل را گسترش 
دهد. با این حال باید منتظر ماند و دید که این فناوری 
در برابر فناوری پرداخت از طریق NFC چه خواهد کرد و 
آیا در آینده کارت بانکی و اعتباری  وجود خواهد داشت 

تا استفاده از اسکوئر معنا داشته باشد یا خیر.
دورسی برنامه  روزانه اش را این طور شرح داده:

دوشنبه )نخســتین روز هفته(: انجام دادن ماقات ها 
و کارهای شرکت

سه شنبه: کار روی محصولات کلیدی
چهارشنبه: بازاریابی، موقعیت یابی و رشد

پنج شنبه: توسعه دهندگان و شرکا
جمعه )آخرین روز هفته(: خود شرکت و فرهنگ جاری 

آن    

ایالـت  لوییـس  نوامبـر 1976 در شـهر سـنت  نهـم  »جـک دورسـی« )Jack Dorsey( متولـد 

علیرضا 
برادران

میـزوری آمریکاسـت. در نوجوانـی عاشـق رایانـه بـود، بـه یکـی از اولیـن رایانه هـای آی بـی ام 
)IBM( دسترسـی داشـت و سـاعت ها روی آن وقت می گذاشـت. دلش می خواسـت نقشـه ای از 
شـهر نیویورک بسـازد و خودروهای آمبولانس، آتش نشـانی و تاکسـی را روی نقشـه به صورت 
زنـــــده با علامـــــت های متحــــرک، مشخص کنــــد. گرایش جـــک به شهــــر ها و جاده ها 
و نقشه هایشـان بـه شـغل پـدرش »تیـم دورسـی« برمی گـردد؛ او یـک مهندس ادوات پزشـکی 
بـود و از سراسـر کشـور درخواسـت تعمیـر و نصـب دریافـت می کـرد. خانـواده ی آنهـا چندیـن بـار نقـل مکان 

کرد. 

برق و شکر  و بستنی!
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رییس اتحادیه بستنی  و کافی شاپ اصفهان از  مشکلات این صنف می گوید

 تحلیل حجی گوگردچی از 
آتش سوزی پتروشیمی بوعلی

 »مؤذنی« تنها نیست

 یگانه است



مظنه

مشــکلات پیش خریــد آپارتمان چنــان حاد و گســترده اســت که در زمــان رونق 
کم دادگستری را به خود  مسکن بخش قابل توجهی از پرونده های قضایی محا
اختصاص می داد و بیم آن می رود که در صورت خروج مسکن از رکود این معضل 

ســازمان های  کنــد.  بــروز  مجــددا 
ایــن  در  دســت اندرکار  و  مشــمول 
زمینه از جمله قوه قضائیه، ســازمان 
ک، دادســتانی و  ثبــت اســناد و امــلا
حتی شــهرداری نیز بــه نوعــی در این 
موضــوع وارد شــده اند. مــواردی کــه 
شــاید بــا اجــرای مــواد ۲۱ و ۲۳ قانون 
پیش فــروش ســاختمان بــه حداقل 
برسد. با توجه به ماهیت قراردادهای 
پیش فــروش کــه معمــولا بــه صورت 
مبایعه نامــه تنظیــم می شــد و دولت 
این قرارداد را به عنوان سند قطعی به 

رسمیت نمی شناخت، راه فرار از قانون نیز برای سازندگان باز می شد، اما وزیر  راه 
و شهرسازی قصد دارد جلوی این فرار را بگیرد.

گهانی بهای ســکه در روز های گذشــته که رکورد بیشــترین  پس از افزایــش نا
قیمت در سه ســال گذشــته را جابه جا کرده بود، همزمان با اعلام آغاز حراج 
سکه توسط بانک کارگشایی، این فلز گرانبها روند کاهشی را در پیش گرفت.

یکی از تفاوت های دور جدید حراج 
 ســکه در بانک کارگشــایی در نـــوع 

سکه هاست.
در این حــراج بناســت بعــد از چند 
ســال ســکه هایــی وارد بازار شــوند 
که ضرب سال 58 و مجموعه های 
یاد بود بانک ملی هســتند. ضمن 
آنکه بــرای اولیــن بار در ســال های 
اخیر، بناســت ســکه های پنج بهار 
ح  وارد بازار شود. این سکه ها با طر
حرم حضــرت علی )ع( هســتند که 
گــرم و  دارای عیــار 900، وزن 40.7 

 قطر 40 میلیمتر هستند.این سکه ها در قالب سه مجموعه به حراج گذاشته 
می شوند .

در طی معامــلات مثبت دیروز،گروه پالایشــگاهی دادوســتدهای کــم فروغ و 
منفی را به همراه داشــت. در گروه خودرویی نیز با افزایــش عرضه، نمادهای 
این گروه روندی منفی در پیش گرفتند و اما بــر خلاف آنها، گروههای بانکی، 

بیمــه ای، ســرمایهگذاری و لیزینگــی 
از معامــلات مثبــت، امــا کــم حجمی 
برخــوردار بودند.همچنین نمادهای 
خساپا،وبصادر،خاور،وبملت و خزامیا 
بیشــترین حجــم معاملات را بــه خود 

اختصاص دادند.
در روز دوشنبه شاخص کل با5۲واحد 
افزایــش بــه رقــم7۳8۱6 واحد رســید 
که نمادهــای رمپنا بــا 9۳، فخور با 45 
و وبملــت بــا ۳9 واحــد بیشــترین تاثیر 
مثبت و شــپنا با 5۱واحد و فارس با۳6 
واحد بیشترین تاثیر منفی را به همراه 

داشتند.همچنین ارزش معاملات در این روز به رقم ۲5۱6.۲58میلیارد ریال 
رسید./ گروه بورس

بازارهای                      روز

سال یازدهم، شماره 2693 12
سه شنبه

22 تیر  1395 
بازار

پیچ گوشتی                         شارژی

  تیرآهن

   میلگرد

قیمت ) تومان (نوع و سایز

۲۳0,000 هر شاخه تیرآهن ۱۲

۲۳5,000 هر شاخه تیرآهن ۱4

۲87,000 هر شاخه تیرآهن ۱6

۳47,000 هر شاخه تیرآهن ۱8

6۱۲,000 هر شاخه تیرآهن ۲0

7۱7,000 هر شاخه تیرآهن ۲۲

849,000 هر شاخه تیرآهن ۲4

98۲,000 هر شاخه تیرآهن ۲7

۱,۱95,000 هر شاخه تیرآهن ۳0

قیمت )تومان(نوع و سایز

۱,7۳5 هر کیلو میلگرد 6.5

۱,590 هر کیلو میلگرد 8

۱,5۲0 هر کیلو میلگرد ۱0

۱,5۲0 هر کیلو میلگرد ۱۲

۱,5۳5 هر کیلو میلگرد ۱4

۱,5۳5 هر کیلو میلگرد ۱6

۱,5۳5 هر کیلو میلگرد ۱8

۱,5۳5 هر کیلو میلگرد ۲0

۱,5۳5 هر کیلو میلگرد ۲۲

۱,5۳5 هر کیلو میلگرد ۲5

۱,5۲5 هر کیلو میلگرد ۲8

۱,560 هر کیلو میلگرد ۳۲

مالکان خانه معمولا زمان به فروش 

ترجمه: 
نسیم 

فتحی پور

رساندن منزل خود تصمیم به ایجاد 
تغییرات در ظاهر و بازسازی می افتند، 
اما برخی از ایــن بهبودهای ظاهری 
گاهی به قیمت افت ارزش و بهای آن 

مسکن منجر می شود.
زمانــی کــه تصمیــم بــه بهبــود و ایجــاد تغییــرات در 
منــزل مــی افتیــد قبــل از عملــی کــردن ایــده هــای 
 در ذهــن، بهتــر اســت کامــلا جوانــب مختلــف آن را 

سنجید.
به کار گیری ابزارآلات روشنایی لوکس و پرهزینه یکی 
از رایج تریــن گزینه هایی اســت که معمــولا به ذهن 
مالکانی که قصد ایجاد تغییرات در ظاهر ساختمان 
را دارند می رســد. نکتــه مهمی که در ایــن بین اغلب 
نادیــده گرفتــه مــی شــود توجــه نکــردن بــه اهمیت 

نورپردازی است.
از بعد روانشناسی ایجاد نور کافی و مناسب در فضای 
ســاختمان منجر به ایجــاد بــار مثبــت روی خریدار و 

بازدیدکننده خواهد شد. 
مســاله مهــم در ایــن بیــن عــدم لــزوم بــه کارگیــری 
ابزارآلات روشــنایی گران قیمت و لوســترهای لوکس 
و پــر زرق و برق اســت. بهترین و عاقلانه تریــن کار، به 
 کار بردن ساده ترین وسایل برای نورپردازی مناسب 

است.
امــروزه اســتفاده از کاغذهــای دیــواری بســیار مــورد 
توجه قرار گرفته اســت. از آنجا که تنوع چنین ابزاری 
در دیوارهای ساختمان بسیار زیاد است، در صورت 
به کار گیری چنیــن تزئینی برای منزل ممکن اســت 
بــا بــی علاقگــی خریــدار مواجــه شــده و مجبــور بــه 
برداشــتن آنها شــوید. پس در به کارگیــری و انتخاب 
گاهانــه و دقیــق عمــل   کاغذهــای دیــواری بســیار آ

کنید.
کاری هــای عجیــب و غریــب نیــز یکــی از  کاشــی 
عواملــی اســت کــه منجــر بــه کاهــش ارزش و بهــای 
 خانه می شــود. حساسیت این مســاله زمانی بیشتر
  مــی شــود کــه عــدم تناســب در ســبک ســاختمان و 

کاشی های انتخابی باشد. 
برای مثال در ساختمانی با ســبکی کاملا کلاسیک و 
ســنتی اســتفاده از کاشــی های مدرن منجر به برهم 

خوردن تناسب و سنخیت خواهد شد. 
ترکیب کردن دو اتاق خواب بــرای بزرگ تر کردن فضا 
نیز یکی از اشتباهاتی اســت که نه تنها کمکی به بهتر 
بــه نظــر رســیدن ســاختمان نمی کنــد، بلکه ســبب 
برهم خوردن ترکیب در نمای دکوراسیون داخلی نیز 
خواهد شد. بهتر است ایجاد چنین تغییراتی را منوط 

به تمایل خریدار کرد.

بازسازی هایی که ارزش 
ساختمان را کاهش می دهند

بازار                              مسکن

 گران شدن 
انواع روغن نباتی

 نرخ اعلام شده بانک مرکزی 
برای دلار

 قیمت لیموترش های قاچاق 
در بازار

واردات بیشتر پورشه در سال 94 
نسبت به سال 93

تســنیم: هیات تعییــن و تثبیــت قیمت ها بــا افزایش 
کثر  9 درصدی قیمت انواع روغن نباتی موافقت  حدا
کرد. اجــرای قیمــت هــای جدیــد از اول مردادصورت 
می گیــرد  و انجمــن صنفی صنایــع روغن نباتــی ایران 
ج قیمت ها  اقدام لازم را  نســبت به اطلاع رســانی و در

انجام می دهد.

ایســنا: دلار دولتــی بــاز هــم بــه رشــد خــود ادامــه داد 
و ســه هــزار و 85 تومــان قیمــت خورد.بانــک مرکــزی 
خ ۳6 ارز  را نســبت بــه روز گذشــته  بــرای دوشــنبه نــر
 تغییر داده و قیمت ســه ارز را ثابت نگه داشــته اســت.
بر اساس قیمت گذاری های  انجام شده یورو  سه هزار 

و408 و پوند سه هزار و994 تومان اعلام شده است.

ایســنا: رییس اتحادیه فروشــندگان میوه و سبزی از 
عرضه لیموترش قاچاق شده از سه محور ترکیه، آفریقا 
و برزیل خبر  داد. حســین مهاجران با بیان اینکه هر 
کیلوگرم لیموترش داخلی چهار تا هشــت هزار تومان 
است، بیان کرد: هر کیلوگرم لیموترش خارجی ۱۲ هزار 

تومان فروخته می شود.

بر اساس آمار گمرک در ســال 94 سی و چهار دستگاه 
خودرو پورشــه بــه ارزش 6۳ میلیــارد ریال وارد شــده 
اســت که این آمار نســبت به ســال گذشــته که رقمی 
حدود ۱7 دســتگاه خودرو پورشــه به ارزش ریالی 46 
میلیارد ریال بوده اســت، افزایش دو برابری را نشــان 

می دهد.

برابرهزار تومان  درصد

9۱۲۲
تومان 

3085

 _ کیفیت ساخت بسیار بالا
کثر گشتاور: 4.5 نیوتن متر -حدا
-دارای سیستم ECP )جلوگیری از وارد 

شدن بار اضافه به باتری، گرم شدن بیش از 
حد و تخلیه کامل آن(

-حجم کم و قابلیت قرار دادن در جیب

 - کیفیت ساخت 
-وزن کم 

 -نداشتن قابلیت تاشوندگی 

-وزن بسیار مناسب 
-بدنه ای با طراحی ارگونومیک 

-تنوع سری پیچ گوشتی 
-بسته بندی عالی 

 _ کیفیت ساخت بالا 
- لوازم جانبی بسیار زیاد 

-حمل آسان 

- تفاوت قدرت در گردش به طرفین 

تومان

تومان

تومان

تومان 120،000

RONIX 8500

140،000

190،000

 180،000

MAKITA 6723DW

BOSCH IXO GEN IV

BLACK & DECKER KC460LN

تغییر)درصد(قیمتارز

)%0.6۳( ۳5۱۲0۲۲0دلار

)%0.۱( 40-۳9060یورو

)%0.06(۳0-46۲00پوند

)%0.۲۱( 9580۲0درهم

)%0.0( ۳6۱۳00فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

)%0.09( ۱0000-۱۱،۱60،000بهار آزادی

ح امام)ره( )%0.07( 8000-۱۱،۱70،000طر

)%0.۱8( ۱0000-5،580،000نیم سکه

)%0.۳4( ۱0000-۲،9۲0،000ربع سکه

)%0.۱8( ۲070-۱،۱۳8،870گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

)%0.07( 7۳8۱65۲شاخص کل

شاخص قیمت 
)وزنی- ارزشی(

۲68۲۲۱9 )0.07%(

)%0.۳۱( 5۱406۱59شاخص بازار اول

)%0.۳7( 6۱0-۱6۲878شاخص بازار دوم

)%0.۳( ۲.5-776فرابورس

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

-4956نزدک آمریکا

-۱8۱46داوجونز

-۲۱۳0اس اند پی500

)%4.0( ۱570860۱نیکی ژاپن

)%0.۲۳( ۲9957شانگهای چین

 ترس از پیش خرید آپارتمان
  کم می شود؟

 آغاز حراج سکه های جدید 
در بازار 

 افزایش 5۲واحدی 
شاخص کل

چند متر  خانه، یک میلیارد تومان؟
خانه های میلیاردی اصفهان در 30 روزی که گذشت

      سهم از کل
۲۳  درصد از مجموع خانه هایی که طی یک ماه گذشته 
در اصفهان برای فروش قرار گرفته اند قیمتی بیشتر از یک 
میلیارد تومان دارند ولی 77 درصد باقی مانده به قیمتی 
کمتر از یک میلیــارد تومان عرضه می شــوند، البته تعداد 
زیادی از خانه ها در میان این 77 درصد نیز قیمتی بالاتر 
از 700 میلیون تومان داشتند که با توجه به جامعه آماری 
مورد بررسی می توان نتیجه گرفت که خانه های فروشی 
اصفهان در ماه گذشــته معمولا ارزان قیمــت نبودند. با 

این حال از میان هر  پنج خانه ای که در ماه گذشته برای 
فروش قرار گرفته  است، تقریبا یکی از آنها قیمتی بیشتر از 

یک میلیارد تومان دارند.

      متراژ
خانه هایی بــا قیمت چند میلیــارد تومان معمــولا نباید 
متراژ کمی داشته باشــند که در مطالعات بر روی جامعه 
آماری مذکور نیز دقیقــا همین نتیجه به دســت آمد؛ زیرا 
99 درصد از خانه ها متراژی بیشتر  از ۱50مترمربع دارند. 

برایــن اســاس ۱9 درصــد از کل خانه های فروشــی در ماه 
گذشــته بین ۱50 تا ۲00 مترمربع زیر بنا دارند و بقیه موارد 
که شامل 80 درصد است زیربنایی بیشتر  از ۲00 مترمربع 
داشــتند، البته متراژ تعداد زیــادی از خانه های فروشــی 
در این بازه نیز حتی از 400 مترمربع بیشــتر بود، ولی هیچ 
کدام از آنها به 600 مترمربع نمی رسید. بدین ترتیب از هر 
پنج خانــه میلیاردی ماه گذشــته  در بــازار اصفهان چهار 

خانه بزرگتر از ۲00 مترمربع بوده است.

      عمر بنا
افزایــش ســود در ســاخت آپارتمــان باعــث شــده تــا افراد 
کمی اقدام به ساخت خانه کنند و به دنبال این موضوع 
خانه هــای فروشــی در مواقــع نــادری نوســاز و کم ســن و 
 ســال هســتند و در بیشــتر مواقع با ســن ســاخت بیش از
 ۲0 سال عرضه می شوند، درحالی که نتایج این تحقیقات 
نشان می دهد، دست کم در طول یک ماه گذشته تعداد 

خانه های میلیاردی و نوساز کم نیست.
در ایــن مــدت ۲0 درصــد از خانه هــای فروشــی بــا قیمت 

بیشتر از  یک میلیارد تومان نوساز بوده اند که معادل 
یک پنجــم کل جامعه آماری اســت، امــا 79 درصد از 
بقیه موارد در دو بازه ۱0 تا ۲0 ســال و بیشــتر از ۲0 سال 
قــرار دارنــد. بــه گونــه ای کــه ۳0 درصــد از آنها بیشــتر 
از ۱0 و کمتــر از ۲0 ســال از طــول عمرشــان می گــذرد و 
خانه هایــی بــا ســن ســاخت بیشــتر از ۲0 نیــز معادل 
49 درصــد از جامعــه آمــاری را تشــکیل می دهنــد که 
می توان نتیجه گرفت از هر  دو خانه فروشی اصفهان 
طی ۳0 روز گذشته، تقریبا یکی از آنها بیشتر از ۲0 سال 
از عمر ساختشان می گذرد، البته این خانه ها همگی 
 کلنگــی نیســتند، زیــرا مــورد ترمیــم و تعمیر کلــی قرار 

گرفته اند.

      اتاق خواب
اینکه یــک خانه با قیمــت میلیاردی چند عــدد اتاق 
خــواب دارد؟ مســاله مهمــی اســت. در مــدت زمــان 
مذکــور تقریبــا خانه هــای میلیــاردی فقــط بین یک 
تــا پنــج خوابــه بوده انــد کــه در میــان آنهــا خانه های 
پنــج خوابــه بــا ۲9 درصــد، بیشــترین ســهم را دارند. 
ســپس خانه های چهار و ســه خوابه به ترتیــب با ۲8 
و ۲7 درصــد در رتبه هــای بعــدی قــرار می گیرند، ولی 
 خانه هــای دو خوابــه و تــک خوابه نیــز هر کــدام تنها 

8 درصد از سهم کل را دارا هستند. 
اینکه یک خانه با قیمت بیشتر از  یک میلیارد تومان 
تنها یک یا دو اتاق خواب داشته باشد کمی عجیب به 
نظر می رسد، ولی وقتی آن خانه در یکی از محله های 
 لوکـــس ماننــد چهــــــارباغ بــالا قـــرار داشــــته باشــــد،

 توجیه شدنی است.

      محله
تعداد زیــادی از خانه هــای میلیــاردی اصفهان اصلا 
در محله های لوکس قــرار ندارند، بلکه در محله های 
عادی واقع شده اند که با صرف بودجه ای کمتر  از  ۲00 
میلیون تومان نیز می توان یک آپارتمان خرید! علت 
گران قیمت بودن ایــن خانه ها بیشــتر عواملی مانند 
موقعیت مانند قرار گیری در کنار خیابان یا دو نبشی 
اســت، البته بعضی از ایــن خانه ها نیز به دلیــل متراژ 
بالایی که دارند در میان خانه ای میلیاردی اصفهان 

جای می گیرند.
از طرفی خانه های میلیاردی یک ماه گذشــته که در 
گر متراژ زیادی  محله های لوکس قرار داشته باشند، ا
داشته باشند معمولا قیمتی بیشتر  از  چهار میلیارد 
تومــان دارنــد، حتــی در صورتی کــه عمر ســاخت آنها 

زیاد باشد.

خانه هـای زیـادی در اصفهـان بـرای فـروش قـرار می گیرنـد کـه درصـد قابـل توجهـی از آنهـا 

سعید 
غفاری

قیمتـی بیشـتر از  یـک میلیـارد تومـان دارند، البته قیمـت خانه در بعضـی از محله های لوکس 
اصفهـان بـه بیشـتر از 10 میلیـارد تومـان نیـز می رسـد، ولـی بـا توجـه به بـازار مسـکن یک ماه 
گذشـته اصفهـان کـه دسـت خوش تغییـرات زیـادی متاثـر از شـروع تابسـتان و کاهـش سـود 
سـپرده ها شـده، عرضـه خانه هـای میلیـاردی نیـز نسـبت بـه بازه هـای زمانـی قبلـی افزایـش 
یافتـه اسـت. اکنـون بـازار خانه هـای فروشـی با قیمـت بیشـتر از یک میلیـارد تومـان اصفهان 
در 30 روزی کـه گذشـت از نظـر متـراژ، طـول عمر خانـه، تعداد خـواب و اولویت های دیگـر وضعیتی جالبی 

دارد.



یادداشت دبیر  ایرنا درباره یک مشکل صنعت گردشگری کشور

تقسیم سفر،  حلقه مفقوده مسافرت در  ایران است 
ترافیک سنگین خودروها در روز عید فطر در جاده ها و اتوبان 
های شمال کشــور، بار دیگر این موضوع را آشکار ساخت که 
مســافرت و گردشــگری در ایــن مناطق بــا مشــکلاتی از نبود 

برنامه ریزی تا تقسیم نشدن سفرها مواجه است.
جزئیات داســتان ترافیک روز عید فطر این بود: پس از اعلام 
عید و ســاعتی پیش از آن، ســیل خودروها به سوی مقاصد 
شمال کشور حرکت کردند که باتوجه به ظرفیت اندک جاده 
هــا و اتوبــان هــا، ترافیــک هــای ســنگین در این مســیرها به 
وجود آمد، طوری که خودروهــا دقایقی زیاد و حتی چندین 
ساعت بدون حرکت در مسیر ماندند و هر لحظه نیز بر تعداد 
آنها افزوده شــد.در همه این مســیرها پلیس حضور داشــته 
است، اما هنگامی که جاده ها و اتوبان ها گنجایش این همه 
 خودرو را نداشته باشد، به طور طبیعی پلیس هم نمی تواند 

کمکی به رفع مســاله ترافیک کند و باید 
کم کم این مســیرها باز شــود کــه این کار 
انجام شــد، اما به هرحــال در این مواقع 
تخلیه خودروها به زمان زیادی نیازمند 

است.
 مردم حق سفر و مسافرت دارند و نمی توان 
گفت کــه حتمــا بایــد در چنیــن روزی به 
ســفر بروند، لذا این نهادهــا و ارگان های 

مسوول و ذیربط هستند که باید با استدلال به مردم توضیح 
دهند در چه روز، ماه و فصل سال به مسافرت بروند تا کمتر با 

مشکلات روبه رو شوند.
در طول مسیر مسافرت باید نســبت به مشکلات، آسیب ها 
و زیان های اینگونه مســافرت اطلاع رســانی کرد تا مسافران 

گاه شوند. نسبت به عمق مساله آ
تقسیم ســفر، موضوع مهم دیگری است 
کــه ارگان هــای ذیربــط بایــد نســبت بــه 
 فرهنگ سازی آن اقدام کنند. تقسیم سفر 
یعنی اینکه مسافرت در طول سال و برای 
مقصدهای مختلف تقســیم شود تا همه 
افــراد در یک روز یــا یک زمان بــرای حضور 
در منطقه ای حاضر نشــوند. حضور افراد 
در یک مقطع زمانی مشــخص مــی تواند معضلات مختلفی 
از جمله افزایش ترافیک، گرانی اجناس و محل اقامت و سایر 

مشکلات به همراه داشته باشد.
همچنین معرفی مقاصد جدید گردشگری از جمله اقدام های 
دیگری است که برای رفع مشکلات مسافرت های اینچنینی 

باید مد نظر قرارداد. ایران سرزمینی است که دارای جاذبه های 
فراوان گردشــگری طبیعی و غیــر طبیعی اســت، از همین رو 
ســایر نقاط کشــور برای توســعه نیازمند حضور گردشــگران 

هستند.
هرکدام از شهرهای کشور پتانسیل ها و ظرفیت های مختلف 
گردشگری از جمله آثار تاریخی و باستانی در اختیار دارند که 
حضــور گردشــگران و مســافران در این شــهرها ضمــن اینکه 
از  رفتن بــه مقصدهــای تکــراری به عنــوان آفت گردشــگری 
 جلوگیری می کنــد، می تواند به توســعه ایــن مناطق کمک

 کند.
آشنایی با فرهنگ ها و آداب و رسوم این مناطق مزیت دیگر 
این نوع مسافرت و گردشگری است که مسافر را با دنیایی از 

فرهنگ ها و آئین ها آشنا می کند.  

13 گردشگری

همایش های گردشگری ضریب 
حمایت مسوولان را بالا می برند

پروفسور جعفری طی دو، سه سال اخیر 

نفیسه
حاجاتی

حضــور پررنگ تری در کشــور داشــته و 
کنفرانس ها و همایش های مختلفی را 
در تهــران و زادگاهــش، اصفهــان برگزار 
کرده است. من سال گذشته اولین بار 
او را در کنفرانس روز جهانی گردشگری 
که در دانشگاه علامه طباطبایی برگزار شد، دیدم. او در 
ســخنرانی اش بر اهمیــت توجه بــه نیروهای انســانی و 
کید و مثال هایی را از تجربه های موفق و  آموزش آنان تا
ناموفق در ایــن زمینــه بازگو کرد. پیــش از آن هــم البته 
شاهد حضور این چهره جهانی گردشــگری در اجلاس 
جهانی میــراث ناملموس اصفهان بودیم و ســپس او در  
رویدادهای مختلفی از  جمله »سمینار گردشگری؛ پیوند 
تئــوری و عمــل« در یــزد، اولیــن کنفرانــس علمــی برند 

گردشگری ایران و... حضور داشت. 
در بخش پرسش و پاسخ نشست »کنفرانس بین المللی 
کیفیت خدمات در گردشــگری و مهمان نوازی؛ تجربه 
میراث ایرانی«، ســوال روزنامه اصفهان زیبا هم درباره 
کنفرانس های اخیر گردشگری در اصفهان و ایران بود. 
از او دربــاره خروجی ایــن کنفرانس پرســیدم و اینکه ما 
»متخصــص برگــزاری کنفرانــس هســتیم اما بعــد، چرا 
معمولا تصمیم جدی برای استفاده از داده های علمی 

این رویدادها گرفته نمی شود؟«. 
ایــن اتفــاق دربــاره کنفرانــس بین المللــی برنــد ملــی 
خ داده همــان طــور کــه خیلــی از  گردشــگری ایــران ر
کنفرانس های دیگر هم به همین وضع دچار شده اند. 
گویــی بــا اتمــام برگــزاری همایش ها ما هــم به ایــن فکر 
می کنیــم کــه کار اصلــی را انجــام داده ایــم! در حالی که 
این تازه آغاز ماجراست. در نشست مطبوعاتی از دست 
انــدرکاران پرســیدم کــه آیــا پیــش از  برگــزاری کنفرانس 
یــک هیــات ارزیابــی کیفیــت خدمــات ارائــه شــده در 
هتل های اصفهان را ارزیابی و بعد محتوای آموزشــی را 
بر اســاس نیازهای اصفهان یــا ایران، طراحــی کرده اند 
یا بیشــتر یک نگاه عمومی 
و جهانــی وجــود داشــته 
اســت؟ و آیــا برنامــه ای 
هســت که ایــن آموزش ها 
به صــورت عملی بــه بدنه 
صنعت گردشگری اصفهان 
شــــود؟پروفسور  منتقــل 
جعفـــــری در پاســـــخ بـــــه 
ایــن ســوال گفــت: »همــه 
ســخنرانان فقــط دربــاره 
نیازها و مشکلات اصفهان 
 صحبــت نمی کننــد، بلکــه 
به طــور کلی بیشــتر درباره 
صنعــت توریســم صحبت 
کــه  می کننـــــد. همایــــش 
تمــام می شــود، فعــالان 
صنعــت توریســم بایــد قبــول مســوولیت کننــد تــا این 
راهکارهــا و آموزش هــا بــه آنها منتقــل شــود. وظیفه ما 
برگــزاری ایــن همایش هاســت، امــا اینکــه ارگان هــای 
مربوطه بعد از پایــان همایش چه قدر  پیگیر هســتند و 
چه برداشتی از این محتوا می کنند به خود آنها بستگی 
دارد«. به گفته پروفســور جعفری یکــی از چیزهایی که 
همایش ایجاد می کند، این است که برای رونق صنعت 
توریسم باید اتحاد وجود داشته باشد. او اضافه کرد: »ما 
اتحاد را دور میزهایمان این چنــد روز دیدیم. همه این 
ارگان ها، شــهرداری، اســتانداری، مجمع گردشگری و 
میراث فرهنگــی و اتاق بازرگانی با هم متحد شــده اند و 
متفق القول هستند که صنعت گردشگری اصفهان می 
بایســت رونق پیدا کند. تــک صدایی فایده نــدارد و در 

توریسم همه باید با هم، هم صدا باشند«. 
 او ابــراز امیــدواری کرد کــه با انتقــال تجریبــات جهانی 
و آمــوزش هــر چــه بیشــتر اســتانداردهای بین المللــی 
صنعت گردشگری ایران به جایگاه مناسب خود برسد. 
شهردار اصفهان هم  در پاسخ به این سوال گفت: »این 
نبوده کــه همایش هــا تاثیری نداشــته باشــند. همین 
که در اصفهان هر ســاخت و ســازی که شــده، هتل هم 
برایش پیش بینی می شود، مشــخص است که اتفاقی 
خ دادن اســت«. او از شــهر رویاهــا و ســالن  در حــال ر
اجلاس به عنــوان مثال یــاد کــرد و گفــت: »همایش ها 
بودند که این دغدغه را ایجاد کردند تا جایی که شورای 
اسلامی شهر کمیسیون گردشگری راه اندازی می کند. 
بــرای اینکه ایــن کنفرانس هــا به اقــدام و عمل برســند 
زمان لازم اســت، امــا فضا  ایجاد شــده اســت«. مهدی 
جمالی نژاد اضافه کرد: »اصفهان خیلی دیر  به صنعت 
گردشــگری ورود پیدا کرد، اما ســرعتش بالاســت. این 
کنفرانس هم بی نظیر اســت. خوشــبختانه این فضاها 
باعــث ایــن حرکت ها شــدند تــا جایــی کــه ارگان هایی 
که گردشــگری جــزء وظایف ذاتی شــان نبوده هــم وارد 
این عرصه شــده اند و حــالا همه دغدغه گردشــگری را 
کید کرد:»این همایش  دارند«.  فریدون اللهیاری نیز تا
ها ضریب حمایت مســوولان را بالا بــرده و باعث اتحاد 
آنها مــی شــود«.اتحاد و وفــاق ارگان هــای اصفهــان در 
برگزاری کنفرانس های بین المللی صنعت گردشگری، 
میــراث فرهنگی و صنایع دســتی اتفاقی اســت که باید 
به فال نیــک گرفت، اما کم توقعی از ایــن کنفرانس ها را 
نه!  بنابراین حالا که در آســتانه برگزاری یک کنفرانس 
مهم بین المللی گردشگری در اصفهان هستیم، اجازه 
بدهید اظهار امیــدواری کنیم که مســوولان امر همان 
قدر که برای برگزاری رویداد تلاش می کنند، برای تبدیل 
داده های علمی به اطلاعات و تجربیات عملی و ارتقای 
واقعــی خدمــات و امکانــات گردشــگری اصفهــان هــم 

برنامه ریزی های دقیقی انجام دهند. 

هجوم اسپانیا و ژاپن به دروازه 
گردشگری حلال

کشــورهای اســپانیا و ژاپــن در ایــن زمینــه 
گردشگری حلال فعالیت چشمگیری را آغاز 
کــرده انــد.  در ســال 2014،  دو میلیــون و 600 هــزار 
گردشگر مسلمان از اســپانیا دیدن کرده  که 4 درصد 
کل مسافران بین المللی به اسپانیا بوده اند. بر اساس 
تخمین انستیتو حلال اسپانیا، در سال 2020 میزان 
پولــی کــه ایــن مســافران خرج مــی کننــد، بــه 233 
میلیارد دلار خواهد رسید که 13 درصد کل رقم هزینه 

شده توسط گردشگرها در سطح جهان است.
در همین راستا، انستیتو حلال گروه اسلامی اسپانیا 
که نهاد صادر کننده مجوز حلال است، قصد دارد یک 
 )HTI( پایگاه اینترنتی به نام توریسم حلال بین المللی 
ایجاد کند تا گردشــگران مســلمان بیشــتری جذب 
کنــد. هــدف ایــن پایــگاه اینترنتــی تبدیل شــدن به 
یک منبع مشترک برای گردشــگری حلال در داخل 
ج از اسپانیاســت. این پایگاه در صدد توســعه  و خار
فعالیت های تجاری و مارکتینگ گردشــگری حلال 

در سطح جهان است.
از طرف دیگر آژانس ملی گردشــگری کشــور ژاپن نیز 
اعلام کرده اســت برای جلب گردشگران مسلمان از 
سراسر جهان سه منطقه ویژه گردشگری مخصوص 
مســلمانان در این کشــور راه اندازی مــی کند. تهیه 
دســتور غذایــی خــاص اســلامی - ژاپنی، ســاخت و 
اختصــاص مکان هــای تمیــز بــرای نمازخانه هــای 
اســلامی در هر یک از این ســامانه های گردشگری و 
تمهیداتی برای آشــنایی بیشتر مســلمانان با برخی 
محدودیت هــای فرهنــگ بومــی ژاپنــی از جملــه 
برنامه هایی اســت که دولت ژاپن قصــد دارد در این 

سه منطقه ویژه خود به اجرا درآورد.

دورخیز  ۱۱ میلیارد دلاری 
گردشگری قطر  برای ۲۰۲۰

کارشناســان قطــری پیش بینــی کرده انــد 
درآمــد ایــن کشــور از جــذب گردشــگران 
خارجی تا سال 2020 به 11 میلیارد و ۹00 میلیون دلار 
می رسد.به گزارش ایسنا، »گلف تایمز« نوشت: یک 
مرکز  تحقیقاتی در قطر با بررسی آمار سال های اخیر و 
رویدادهای پیش رو،  پیش بینی کرده، این کشور تا 
 ســال 2020 بــا جــذب مســافران خارجــی درآمــدی

 11 میلیارد و ۹00 میلیون دلاری به جیب بزند.
رشــد ســفرهای بــرون مــرزی قطری هــا هــم از دیگــر 
نتایــج ایــن پژوهــش بــوده اســت؛ آمــار ســفرهای 
خارجــی قطری ها در ســال جــاری میلادی با رشــدی 
۷,2 درصدی، یک میلیون و ۷00 هزار نفر بوده که یک 

میلیون و 100 نفر از این افراد به عربستان رفته اند.
امارات متحده عربی، بحرین، کویــت و ترکیه پس از 
عربستان، محبوب ترین مقاصد قطری ها بوده اند. 
پیش بینی شده تعداد قطری های عازم کشورهای 
خارجــی تا ســال 2020 بــه دو میلیــون و ۵00 هــزار نفر 
برسد. کارشناسان علت رشد این آمار را قوی شدن 
اقتصاد این کشور در تعاملات با کشورهای اروپایی و 
آمریکا و همچنین شناخته شدن بیشتر قطر به عنوان 
یک مقصد گردشگری جذاب در منطقه خاورمیانه 
دانســته اند. گســترش امکانــات تجــاری و ســاخت 
هتل های تجملاتی، گردشــگران ثروتمند بیشتری 
را جذب قطر می کند و در کل درآمد گردشــگری این 

کشور را افزایش می دهد.
پاییــن آمــدن ارزش پونــد در کنــار افزایــش تمایــل 
کچــری و ســرمایه گذاری قطری هــا در  بــه ســفرها لا
بازارهای اروپایی از مهم ترین عوامل رشد آمار صدور 

و  ورود گردشگران این کشور محسوب می شود.

درآمد  دو میلیارد یورویی 
گردشگری فرانسه از  یورو ۲۰۱6

در تــب و تاب برجا مانــده از یــورو 2016 این 
ســوال ایجــاد می شــود کــه چــرا یک کشــور 
برگزاری چنین تورنمنت هایی را بر عهده می گیرد و با 
تمام قدرت سعی در برگزاری هر چه بهتر و شکو همندترش 
دارد؟ در نــگاه نخســت آنچــه قابــل توجــه اســت، 
هزینه های بسیار بالای برگزاری چنین رویدادهایی 
اســت.هزینه هایی کــه بــه ارقــام چندصــد میلیون 
یورویی می رسند. اما در مرکز تفکر چنین پدیده هایی 
یــک اصــل گردشــگری نهفتــه اســت. اصلی بــه نام 
گردشــگری ورزشــی که به عنوان یکی از شــاخه های 
مهم صنعت توریســم روز بــه روز بر اهمیتــش افزوده 
می شود. برگزاری این مسابقات برای یوفا 6۵0میلیون 
یورو هزینه در بر دارد و فرانســه نیز بــرای برگزاری این 
مســابقات یــک میلیــارد و ۹40 میلیــون یــورو هزینه 

می کند. 
این بودجه برای نوســازی اســتادیوم های ورزشی و 
بهبود زیرساخت ها و همچنین تامین امنیت هزینه 
صرف می شود. بودجه ای که برای تامین امنیت در 
نظر گرفته می شود، با توجه به تهدیدهای تروریستی 

افزایش شدیدی داشته است.
در اصل 24میلیون یــورو از این بودجه صرف تامین 
امنیت مسابقات خواهد شد و در کل برگزاری مسابقات 

یورو 2016،  دو میلیارد یورو هزینه در بر دارد.
اما این هزینــه از چه راهــی برمی گردد و این برگشــت 
ســرمایه به چه صــورت خواهد بود؟ پاســخ دادن به 
چنیــن ســوالی خیلی ســخت نیســت، چون یوفــا از 
اعطای حق پخش تلویزیونی، اسپانسرینگ و فروش 
بلیت ایجاد درآمد می کند و از این مسابقات درآمدی  

دومیلیارد یورویی خواهد داشت.
با وجود اینکه گردشگری به طور کلی در برنامه های 
توســعه ای دولت جایگاه مهمی بــه خود اختصاص 
داده اســت، امــا به نظــر می رســد که ایــران هنــوز در 
ابتدای راه رونق این شاخه مهم اقتصادی قرار دارد 

و مسائل زیادی هم در این میان دخیل هستند .

سال یازدهم، شماره ۲693 
سه شنبه

۲۲ تیر ۱395 

گردشگری                    خارجی یادداشت                     دبیر

درخواست چند سازمان مردم نهاد
روز »لباس محلی« در تقویم ثبت شود

ادبیات جهان زیر سایه یک مکان گردشگری
فرانسه را به خاطر  ویکتور هوگو ببینید!

تعــدادی از ســازمان های مردم نهــاد خواســتار 
گنجانــدن روزی بــه نــام »روز لبــاس محلــی« در 
تقویــم رســمی کشــور شــدند.به گــزارش ایســنا، انجمــن 
»دیده بان یادگارهای فرهنگی و طبیعی ایران« اعلام کرد: 
2۵ سازمان مردم نهاد فعال در حوزه های میراث فرهنگی و 
گردشگری در نامه ای به شــورای فرهنگ عمومی خواهان 
نامیده شــدن ششــم فروردین ماه بــه نــام »روز ملی لباس 
محلی« در تقویم رسمی کشــور شــدند. در این نامه که روز 
گذشــته در دبیرخانــه  شــورای فرهنــگ عمومی به شــماره  
۹۵/142۹23/الف به ثبت رسید، آمده است: »همان گونه 
گونی اقــوام دارای  گاهید، ایران ســرزمینی کهن با گونا که آ
میــراث فرهنگــی مشــترک اســت و پاسداشــت و گســترش 

فرهنگ همه  اقوام ایرانی در راســتای حفظ وحدت ملی و 
یکپارچگی ســرزمینی ایــران، اصلــی ضــروری و انکارناپذیر 
است.  یکی از جلوه های زیبای فرهنگ اقوام و خویشاوندان 
ایرانی »لباس هــای محلی« آنان اســت که نمــاد دیرینگی 

تاریخی،  غنای فرهنگی و هویت جمعی به شمار می رود.«
در نامه  انجمن ها به حجت الاسلام  والمسلمین سید حسین 
شــاهمرادی )دبیــر شــورای فرهنــگ عمومــی( آمــده: »مــا 
سازمان های مردم نهادبا توجه به نظرخواهی انجام شده از 
صاحب نظران و با در نظر گرفتن دلایلی که در طرح پیوستی 
تقدیم می شود، روز »ششم فروردین ماه« هر سال را با عنوان 
»روز ملی لباس محلی« پیشنهاد و درخواست ثبت آن را در 

تقویم رسمی کشور داریم.«

باغ لوکزامبورگ در فرانسه جایی که کوزت 

احسان 
ناجی

بــا ماریــوس در بینوایان آشــنا می شــود و 
شاهکار رمان نویســی ویکتور هوگو شکل 
گرفتــه،  امــروزه میزبــان تعــداد زیــادی از 
گردشــگران دنیاســت. کاخی که در سال 
1611 میلادی ســنگ بنای آن بــه تقلید از 
کاخی در شــهر فلورانس گذاشــته شده اســت. باغی که در 
کنون وسعت آن به  ابتدا هشت هکتار و ســعت داشــت و ا

 ۵0 هکتار رسیده است و در طول بازسازی های آن در قرن 
نوزدهم به شکل کنونی در آمده است. با استخری در میان 
باغ و دو ترانس قرینه به سبک معماری کلاسیک ساخته 
شده است. تعداد زیادی مجسمه و اثر تاریخی که مربوط 

به ملکه ها و قدیسان فرانسه اســت، در باغ وجود دارد که 
بیشتر گردشگران نیز  از آنها بازدید می کنند.وجود فواره های 
زیبا و گلکاری بی نظیر این باغ دلیل موجهی برای قدم زدن 
و تبدیل آن به دومین پارک عمومی فرانسه است. اما برای 
میهمانان ویژه نیز قسمت های از داخل کاخ قابل بازدید است 
و محوطه کوچکی نیز برای کودکان اختصاص داده شــده 
است، اما شــاید دلیل دیگری که این کاخ  در زمان انقلاب 
کنون در اختیار سنای این  فرانسه کاربری زندان داشته و ا
 کشــور قــرار دارد را تبدیــل بــه مکانــی جــذاب کــرده اســت،
 شکل گیری رمان بینوایان بوده است. اما در نهایت به هر 
دلیلی امروزه این باغ درآمد سرشاری را روانه کشور فرانسه 

ساخته است.

وفاق اصفهان 
در برگزاری 

کنفرانس های 
بین المللی 

گردشگری  را 
به فال نیک  

می گیریم ، اما 
کم توقعی از آنها  

را نه  

به پویش مهمان نوازی گردشگری بپیوندید!
گزارش نشست مطبوعاتی کنفرانس خدمات در گردشگری

»کنفرانس بیــن المللی کیفیت خدمات در گردشــگری 
و مهمان نوازی؛ تجربه میراث ایرانــی« در روزهای 26 و 
2۷ تیر ماه با حضور اساتید و دانشجویانی از کشورهای 
کرواســی، اســپانیا، آمریکا، کره جنوبی، پرتغــال و چین 
برگزار می شود. برای این کنفرانس چهار کارگاه تخصصی 
گردشــگری و یــک پنــل جامــع بــا حضــور کارشناســان 
ایرانی تدارک دیده شــده و بیش از  ۷۵ چکیــده مقاله از 
شهرهای مختلف ایران و کشورهای ترکیه، آذربایجان، 
مجارستان، اتریش، اســکاتلند، آلمان، تایوان، ایتالیا، 
اسپانیا، پرتغال، فرانسه و مالزی به دبیرخانه کنفرانس 
رســیده اســت. 1۵0 دانشــجوی داخلی و خارجــی برای 
حضور در ایــن رویداد بــورس کامــل دریافــت کرده اند و 
قرار اســت مقالات برتر بــه صــورت کتابی که انتشــارات 
امراد )Emerad( در لندن چاپ می کند، منتشــر شــوند. 
جوایز نقــدی 200 و ۵00 دلاری برای مقــالات برتر در نظر 
گرفته شده و کنفرانس با حضور معاون دبیر کل سازمان 
جهانی گردشگری )UNWTO( به میزبانی استانداری، 
شــهرداری، اداره کل میــراث فرهنگــی، اتــاق بازرگانی و 

مجمع گردشگری اصفهان برگزار می شود. 

    استانداردسازی مهمان نوازی تاریخی ایرانی
فریــدون اللهیــاری در ابتــدای نشســت مطبوعاتی این 
کنفرانس گفت: »ایرانیــان به مهمان نوازی شــهره اند و 
جزء رفتارهای نهادینه شده ماست. از طرفی، این رفتار 
از جایگاه مهمی در صنعت گردشــگری برخوردار است؛ 
گــر بتوانیم کیفیــت خدمات و مهمــان نوازی  بنابراین ا
ایرانی را به روز و استاندارد کنیم،  تاثیر بسزایی در ارتقای 

صنعت گردشگری ما خواهد داشت«. 
استاد تمام دانشکده تاریخ دانشگاه اصفهان، این شهر را 
به عنوان یکی از استان های پیشرو  در  زمینه گردشگری 
دانســت و گفــت: »امــروز  یکــی از محورهــای توســعه 
اصفهان، گردشــگری اســت و با توجه بــه ظرفیت های 
عظیمی کــه ایــن اســتان دارد، می بایســت به توســعه، 
هم در بخش نرم افــزاری و هم در بخش ســخت افزاری 
کید بر  بپردازیــم«. مدیر کل میــراث فرهنگی اســتان بــا تا
ارتقــای مدیریــت حــوزه گردشــگری در عرصــه کلان و 
استانداردســازی تمامــی هتل هــای اصفهــان در ســال  
گذشــته اشــاره کرد و گفــت: »در کنــار استانداردســازی 
همچنیــن ارتقای کیفیــت خدمات، آمــوزش نیروهای 
انســانی درگیر در بخش های مختلف حوزه گردشــگری 
نیــز در دســتور کار میــراث فرهنگــی کشــور و اســتان قرار 
دارد«. او اضافه کرد: »قرار نیســت در اصفهــان به اندازه 
اســتانبول هتل ســازی کنیم و بعد تازه 10 ســال زحمت 
بکشیم که به اندازه آنها بتوانیم گردشگر جذب کنیم«.

اللهیاری نظم بخشــیدن بــه تقویم گردشــگری ایــران را به 
عنوان عملی در راستای سر و سامان بخشیدن به صنعت 
گردشگری ایران، ضروری دانست. به گفته او، دولت تدبیر 
و امید رونق گردشگری را در کشــور ایجاد کرده و از این پس 
باید فعالیت هایی در زمینه ساماندهی گردشگری داخلی، 
ارتقــای ظرفیت ها و کیفیــت خدمــات داخلی و حضــور در 
گذاری بناهای  بازارهای خارجی صورت بگیرد. او از  تسریع وا
تاریخی اصفهان بــه بخش خصوصی خبــر داد و گفت: »در 
گذاری تمامی بناهای تاریخی  حال تدوین سندی برای وا

بین راهی استان هستیم«.
 

    ورود خوب اصفهان در زمینه جاذبه های تاسیسی 
کید بــر وجود   شــهردار اصفهــان در ادامــه ایــن جلســه بــا تا
وفاق میان مسوولان و دست اندرکاران استانی برای رونق  
گردشگری اصفهان گفت: »قرار نیست فقط به جاذبه های 
کتفا کنیم. درســت اســت که اصفهان  دو هزار  تاریخی شــهر ا
جاذبــه گردشــگری دارد و این تعداد در اســتان بــه 22 هزار 
جاذبــه می رســد امــا شــهر اصفهــان در حــوزه جاذبه هــای 

تاسیسی هم  ورود خوبی داشته است«. 

او از نقش شــهرداری در ارتقای زیرساخت های گردشگری 
اصفهان گفــت و احیای هتل همــای اصفهــان را به عنوان 
مثالــی در ایــن زمینــه ذکر کــرد. دکتــر مهــدی جمالــی نژاد 
کواریوم اصفهان  ســپس به بازدید غلامعلی حدادعادل از آ
و پیشــنهاد او بــرای نام گــذاری »ماهی خانــه« بــه جــای 
کواریوم« و »آبزی خانه« به جای »دلفیناریوم« اشاره کرد  »آ
و توضیح داد: »شــهرداری اصفهــان آماده اســت تا در همه 
حوزه های مرتبط با گردشــگری به جد ورود کند«.  او البته 
کید کــرد و از راه اندازی  بر عدم تصدی گری ایــن ارگان هم تا
باغ پرندگان، بــاغ گلها، بــاغ صدف هــا و... به عنــوان دیگر 

پروژه های تاسیسی گردشگری نام برد. 
به گفته شهردار اصفهان، مهم ترین خلأ  اصفهان در حال 
حاضــر، نبــود تورهــای منظــم ورودی اســت و در حالی که 
اصفهــان از لحــاظ گردشــگری داخلــی اشــباع اســت، اما از 
لحاظ جذب گردشــگران خارجی با توجه به رونق دو سال 
اخیر، باز هم جــای کار بســیاری دارد. او همچنین بر حفظ 
میــراث معنــوی اصفهــان که مهمــان نــوازی را هم شــامل 
کید و ابراز امیدواری کرد که برگزاری همایش های   می شود تا

بین المللی گردشگری به حفظ این میراث کمک کند. 

    جوان گرایی و حضور پررنگ زنان در گردشگری
ســومین ســخنران این نشســت، دبیر علمی همایش، 
پروفسور جعفر جعفری بود که در ابتدای صحبت هایش 
بر  اولویت ارتقای کیفیت خدمات گردشگری بر کمیت 
کیــد کــرد و گفــت: »خیلی از کشــورها خواســتار رشــد  تا
صنعت گردشگری شــان هســتند، امــا افزایش ظرفیت 
حتما باید همراه با افزایش کیفیت؛ چرا که مهم این است 
که گردشگران چه چیزی با خود به خانه می برند. در این 
صورت است که صنعت گردشگری پایدار خواهد بود«. 

به گفته او، ارزش گردشــگری بــه پــول و درآمدزایی اش 
نیســت، بلکه وصل کردن مردم دنیا به یکدیگر و ایجاد 
صلح جهانی است که اهمیت دارد.  دبیر علمی کنفرانس 
به اهمیت آموزش نیروهای انسانی برای فردای صنعت 
گردشگری ایران اشاره کرد و از سه رویکرد ویژه کنفرانس 
با عنوان بــه کارگیــری جوانــان در هیات علمــی، حضور 
پررنــگ خانم هــا و جذب ســرمایه های جــوان نــام برد. 
پروفســور جعفری همچنیــن ابراز امیــدواری کــرد که با 
ج از کشــور در ایــن همایش،  حضور ایرانیــان موفق خار
بتــوان نیازهــا و ملزومات گردشــگری اصفهــان را از نگاه 
گردشــگران خارجی و داخلی ارزیابی کرد و بستری برای 

رونق هر چه بیشتر گردشگری این شهر فراهم کرد. 

    ستاره های جعلی یا واقعی هتل ها
نشست مطبوعاتی اولین کنفرانس بین المللی کیفیت 
خدمات در گردشگری و مهمان نوازی با حاشیه هایی 
هم همراه بود، از جمله صحبت هــای انتقادی مهدی 
نریمانــی که در  هــا را مقابــل نظــرات برخی از مســوولان 
و صحبت هــای خبرنــگاران دربــاره نادرســت بــودن 
ستاره های هتل ها و کیفیت پایین خدمات گردشگری 
کید بر  مطرح شد. رییس مجمع گردشگری اصفهان با تا
لزوم حمایت از سرمایه گذاران صنعت گردشگری گفت: 
 »این طور نیســت کــه تازه همــه به اهمیت گردشــگری 
پی بــرده باشــند و تا پیــش از این هیــچ اقدامــی صورت 
نگرفتــه اســت. ســتاره های هتل ها واقعــی و بــر مبنای 
سیســتم ارزیابی آمریکا و انگلستان هســتند«. او گفت: 
»ما از اینکه هر ثانیه یک کنفرانس گردشگری برگزار شود 
کید کنم که نباید طوری  هم حمایت می کنیم، ولی باید تا
صحبت کنیم که انــگار در ویرانــه کار می کنیــم! میراث 
گردشــگری ما ویرانه نیســت! ما در اصفهان نســبت به 
شهرهای دیگر شرایط بسیار خوبی داریم، ولی در راستای 
ارتقا هم فعالیت می کنیم«.همچنین در انتهای همایش 
عکس هایی بــا شــعار »اصفهان شــهر مهمــان نــواز« به 
دست میهمانان داده شد تا عکس های یادگاری گرفته 

و پویش مردمی مهمان نوازی در اصفهان آغاز شود.    

عنـوان  بـا  اصفهـان  در  گردشـگری  جهانـی  رویـداد  جدیدتریـن  نشسـت  مـاه،  تیـر   20 یکشـنبه  عصـر 
»کنفرانـس بیـن المللـی خدمـات در گردشـگری و مهمـان نـوازی؛ تجربـه میـراث ایرانـی« در محـل اتـاق 
بازرگانـی اصفهـان برگـزار شـد. مسـوولان و دسـت انـدرکاران ایـن رویـداد دربـاره چگونگـی برگـزاری کنفرانس دو 
روزه نکاتـی را ذکـر کردنـد و سـپس بـه سـوالات خبرنگاران کـه در زمینه های مختلـف از جمله خدمات گردشـگری، 
محتـوای آموزشـی همایـش و البتـه وضعیـت گردشـگری و هتلـداری اصفهـان و ارتباطـات میـان اصفهـان و 

خواهرخوانده هایش بودند، پاسخ دادند. 



اوقــات آن وظیفــه ذاتــی کــه وظیفه اصلــی آن نهاد اســت 
انجــام نمی شــود و وظیفــه هــای عرضی مــی شــود ذاتی و 

گاهی اوقات انتظاری که فرمودید وارد است. 
مــا نبایــد فرامــوش کنیــم کــه انتظــار واقعــی مــا از ارشــاد 
چیســت؟ می خواهــم بگویــم کــه یــک نــگاه هدایتــی هم 

وجود دارد.
گران را  مثا مــن با برگــزاری فــان جشــن می آیــم و ســینما
دور یکدیگــر جمــع می کنــم که یــک اتفــاق مبــارک در این 

حوزه بیفتد. 
یکــی از بحث هــای اساســی ماهم بحــث شــورای فرهنگ 
عمومــی اســت کــه اولیــن کار آن، ایــن اســت کــه بالاخــره   
جلســات به صورت مســتمر تشــکیل شــود. کل جلســات 
شــورای فرهنگ عمومــی در ســال 93، چهار جلســه بود. 
در سال 94 این تعداد جلسات به 11 رسید؛ یعنی از همان 
اردیبهشت ســال 94 که ما آمدیم تا پایان سال جلسات را 

به صورت مستمر برگزار کردیم.

درســت، ولی متاســفانه ما خروجی خاصی را از 
آن شــاهد نبودیم. خروجی این جلســات چه بوده 

است؟
ما سه، چهار تا خروجی کان داشته ایم. یکی از آنها بحث 
رصد خانه فرهنگ بود که شهرداری متولی آن شد، چون 
ح اســت ایــن  اولیــن نکتــه ای کــه در حــوزه فرهنــگ مطــر
اســت که آیا مــا شــناخت دقیق و درســتی از وضــع موجود 
داریم تا بخواهیم برنامه ریزی کنیم؟ این اولین رکن برای 

برنامه ریزی است. ما نمی دانیم.
گر از مسوولان فرهنگی شهر هم سوال کنید، اطاعاتتان  ا
اطاعات کامل و جامعی نیست. باید جایی باشد تا دائما 
این را پایش کند. سه، چهار جـــــلسه پیرامون این مساله 
به صورت مفصل با نهادهایی کـــه در این حـــوزه کار کــرده 
بودند بدون هیچ گونه غرض و سیاست و اینکه مربوط به 

چپ یا راست است صحبت کردیم. 

بــا توجــه بــه تــاش هایــی کــه در زمــان آقــای 
حســینی و صفــار انجــام شــد و الان وضعیت بــه این 
شــکل اســت، شــما واقعا امیدوار هســتید کــه اتفاق 

خ دهد؟ خوبی از دل این رصدخانه فرهنگی ر
  در نهایت انتظاری که از رصدخانه هســت کمی سازی
اســت، در حالی کــه مشــکل ما بیشــتر کیفی اســت. 
اســتنباط مــن این اســت کــه دوســتان ما در شــورای 
فرهنــگ عمومــی انتظــار دارنــد هــر دفعــه دکمــه ای 
 را بزننــد و شــما بگوییــد کــه مثــا وضعیــت ایــن بخش
فرهنگ بدتر است و همه بگویند که روی این ماموریت 
کار کنیم. در نهایت این اتفــاق رخ نمی دهد؛ یعنی این 

هم افزایی نیست.استنباط شما چیست؟ 
من اعتقــاد دارم که در حوزه شــورای فرهنگ عمومی یک 
بحث، بحث همدلی است. یک بحث فعالیت هایی است 
که نهادهــا دارنــد انجــام می دهند. مثا شــما تصــور کنید 
شــهرداری آمد و گزارش داد کــه ما داریم ایــن فعالیت ها را 

انجام می دهیم. 
بــاور کنیــد بیــش از نیمــی از اعضــای جلســه کــه بالاخــره 
مدیران فرهنگی شــهر هســتند از جزئیــات آن  اصا مطلع 
گر خبر داشــته باشــند قطعا دیگر به صورت  نبودند. خب ا
مــوازی آن را انجــام نمی دهنــد. البته این همدلــی به این 

معنی نیست که همه گل بگویند و گل بشوند. 
طبیعی اســت که گاهــی اوقــات انتقاداتــی نیز 
 هســت. مقابل یکدیگر ایســتادن هم هســت. 

می خواهم بگویم همین هم ارزشمند است.

پس در نهایت همان همدلی است؟
همــان همدلی اتفــاق می افتد. بعد هــم اینکه 
ایــن اســتمرار اســت. البتــه مــا بــرای آن برنامه 
تعریف کرده ایم که در آن دو، ســه تــا کار انجام 
دهیم. یــک بحث، بحث خانواده اســت. یکی 
از چند دغدغه اصلی اســتان موضوع خانواده 

است. 
ما در ایــن حــوزه بحــث گفتمان ســازی عرصه 
فرهنگ خانواده را وظیفه شوراها قرار داده ایم. 
برنامه آن هم به این صورت است که اولا اینکه 
نهادها چه کاری انجام دادند را گزارش بدهیم. 
بعد بــا حکــم اســتاندار کــه بالاخــره عالی ترین 
مقام هستند و امام جمعه اصفهان که رییس 
شورا هستند یک کمیته خانواده تشکیل شود. 
ما مدلی که در کشور بود را تماما احصا کردیم. 
یک بحث نیــز بحث قرآنی بود که مــا ورود پیدا 
ح شد. بحث  کردیم. ســه مســاله اساســی مطر
رصد فرهنگی که عرض کردیم برای برنامه ریزی 
فرهنگــی قطعــا نیازمنــد برنامه هــای دقیقــی 

هستیم.
بحــث دوم موضــوع خانــواده بــود کــه چالــش 
اصلی اســتان محســوب می شــد. بحث ســوم 
گر می خواهیم  نیز یک بحث زیربنایی بــود که ا
بــرای برون رفت از مشــکات تمســک بــه قرآن 
اصل اســت و لذا قرائــت و ترویج تفســیر قرآن و 
هم نهضت ترجمه قرآن تمام چیزهایی اســت 

که برای ما مهم است و باید آن پرداخته شود.

کمیت قرآن در  گر حا این هم یک بحث زیربنایی است که ا
جامعه باشد به ما کمک می کند. سه شعار اصلی داشتیم 

که با همین سه شعار کار را جلو بردیم.

یعنی الان این موضوع عملیاتی شده است؟
آن بخش رصد، بله. شما مستحضرید جلسه قبل شورای 
 فرهنــگ  احکامــی بــا امضــای آیــت الله طباطبایــی نــژاد،

امام جمعه اصفهان صادر شد. 

ح بدهیــد و آنهــا با  یعنــی شــما می خواهیــد طــر
بودجه خودشان عملیاتی کنند؟

خیــر، اصــا. ببینیــد مــا اطاعــات را داریــم. مثــا میــراث، 
سازمان تبلیغات و ... اطاعاتی دارند. اطاعات محرمانه 
جدا می شــود. قالب این ها اطاعات غیرمحرمانه اســت؛ 
یعنی ما چند موسسه فرهنگی داریم. این اطاعات در شهر 
اصفهــان و شــهرداری اصفهان باشــد. در بقیه شــهرها نیز 
شهرداران آنها با همه مدل جلو بروند. ما الان می خواهیم 
کز  بگوییم که فان فعالیت را انجام دهیم. مثا از فان مرا
فرهنگــی  که ظرفیــت بالقوه ما هســتند، چگونــه می توان 

استفاده کرد. 

فکر می کنید می شود؟
بله، این اتفاق الان افتاده است.

در قالب شــعار و صحبت های کلی شاید بتوان 
تصورش کرد در میــدان عمل، اما نه. همــان طور که 
کــه بــه اداره ارشــاد وارد   اتفاقــا یکــی از انتقاداتــی 
می کنند، این است که عملکردی شعاری دارد. خیلی 
اتفاقات کوچک در این شهر عملی نمی شود چه رسد 

به نتیجه گرفتن از این راه کلی؟! 
ببینید مــن ضمن احترام بــه نظر حضرتعالــی مخالف این 
فکــر می کنم، چــون معتقدم مــا باید بــه ســمت اجتماعی 
گر ما  شدن پیش برویم. اجتماعی شــدن به این معنا که ا
بخواهیم یک الگوی زیست اجتماعی داشته باشیم حتما 
باید با مدل اجتماعی به آن نگاه کنیم و نه با مدل فردی. 
من فکر می کنــم با این مدل نمی توانیــم جامعه خودمان 
را اجتماعــی کنیم. ما حتمــا با یک ســری مدل های کان 
که البته آن خیلی عرق جبین می خواهــد پیش برویم، اما 
 با این فرمایش شــما در ایــن موضوع موافقم کــه بله، باید
پنج ســال در این حــوزه عــرق بریزیم و مــن نمی دانــم فردا 

هستم یا نه؟ 
فلذا مــا ایــن را آوردیــم در شــورای فرهنــگ عمومــی. حالا 
گر اعضای شورا عوض شوند  گر دولت عوض شــود، حالا ا  ا
و... این دچار خدشه نمی شود . واقعا این مسائل هست، 
ولی واقعا ما باید به این ســمت حرکت کنیم بــا اینکه الان 
گرچه  خیلی دیر هــم داریم به ســمتش حرکت می کنیــم. ا
مشکات بسیار زیادی هم داریم؛ یعنی انجام کار کوچک 

و جمع وجور کردن آن برای ما بسیار راحت است. 

برگردیــم بــه فعالیــت ســال گذشــته اداره کل 
ارشاد.

بله، در حوزه فرهنگی غیر از بحث های جاری که داشته ایم  
بــه یکــی از مــواردی کــه نــگاه خــاص داریــم،  بحــث خانه 
مطبوعات است. ما سال گذشته به بحث خانه مطبوعات 

ورود پیدا کردیم. 
خانه مطبوعات واقعــا باید به صورت خانه 
باشــند؛ یعنــی جایــی کــه مربــوط بــه همه 
است. تمام کسانی که در حوزه مطبوعات 
فعالیــت مــی کننــد بایــد بیاینــد و عضــو آن 
شوند؛ یعنی احساس کنند برای خودشان 
است. برای همین نام آن را خانه گذاشتند. 
تــاش کردیم تــا ایــن اتفــاق بیفتــد. تهران 
اساسنامه ای داشت و وارد شــد. چند ماه 
از مــا زمــان گرفــت تــا اینکــه بالاخــره بحث 
انتخابــات آن را به زودی خواهیم داشــت. 
به این معنی که هر کس که عاقه مند است 
گر صاحیتش را دارد  بیاید و کاندیدا شود. ا
بیایــد و جــزء کاندیداهــا قــرار بگیــرد و به او 

رای بدهند. 

به نظــرم ایــن چیــز جدیــدی نیســت، 
چون قبا هم همین طور بود. آقای گلناری 
کار خانــه  ونــد  کــه بــه ر وقتــی می دیدنــد 
مطبوعات انتقاد وجود دارد ،می گفتند شما 
منتقــدان و جــوان ترها چــرا خود بــه میدان 
نمی آییــد؟ شــما بیاییــد و کاندیدا شــوید. 
این مســاله بــود، ولــی مشــکلی کــه وجود 
داشت و باعث شد کمتر خانه جدی گرفته 
 شــود، ایــن بــود کــه  احســاس مــی کردیــم و 
می کنیم که این نهاد عما اختیاراتی نداشته 

و ندارد.  
خـــــانه چــه اختیــارات و توانایی هایــی برای 
بالابـــردن کــیـــفیت مطبوعات اصفهان و بهتر 
شــدن وضعیتــش داشــته اســت؟ در حــوزه 
فرهنــگ هــم همیــن طــور اســت. آیــا حــال 
فرهنگ شــهر مــا طی یــک ســال اخیــر بهتر 

شده است؟
گر پیچ این ور  ببینید، فرهنـــگ مثل صـــنعت نیست که مــثا ا
گر کمش کنیم آب ســرد   را زیاد کنیم، آب زیاد گرم شــود و ا

می شود. واقعا این طور نیست.

 درســت اســت کار در عرصــه فرهنــگ صبــوری 
می خواهد و نمی توان انتظار داشت که معجزه اتفاق 
بیفتــد، امــا بالاخــره آن برآینــد کلی کــه مــا می بینیم، 
چندان محسوس نیست.  برداشت شما از عملکرد 

خانه مطبوعات چیست؟
برای قضاوت، ما باید یک شــاخص داشــته باشیم و 
بگوییــم که مثــا من می گویم براســاس آن شــاخص 
می گویــم کــه این اصفهــان حالــش خوب اســت، بد 

است و یا هیچ فرقی نکرده است. 

در مــورد کلیــت فرهنــگ موضــوع آنقــدر واضح 
است که نیاز به کند و کاو در آمارها هم نیست. هر چند 
آمارها هم گواهی می دهنــد تعداد فیلم های ســاخته 
شــده حرفــه ای و خــوب اصفهــان، نمایــش هــای 
کیفیت  روی صحنه رفته، آلبوم های موسیقی تولید  با
اصفهان و ....چقدر کم است. تشخیص حال مریض 

بد حال فرهنگ و هنر اصفهان کار سختی نیست.
ببینید. متولی فرهنگ فقط ارشاد نیست. مشکل اساسی 
ما همــان ارتباط اســت که عــرض کــردم. ممکن اســت ما 
بگوییم این تعــداد کار انجام داده ایم. ســازمان تبلیغات 
هــم 50 کار انجــام داد. شــهرداری هــم هــر روز کار ردیــف 
می کند و می گوید که بازدید کرده ام و جشن برگزار کرده ام و 
از هنرمندان تجلیل به عمل  آورده ام. خب همه دارند کار 
می کنند، پس چــرا اتفاقی که باید بیفتد، نیفتاده اســت. 
دقیقــا پاســخش همــان بخــش اول اســت کــه خدمتتان 

عرض کردم. 
متاسفانه این ها به هم وصل نیست. این ها با یکدیگر گره 
نخورده اســت؛ یعنی مــن معتقدم کــه برون رفت مــا برای 

ارتقای مسائل قطعا به این مساله برمی گردد.

غ از جایگاه  گذشــته از عملکرد ارشــاد، اصا فــار
مسوولیتی خودتان، شما معتقدید وضعیت فرهنگی 
 امــروز مــا نســبت بــه یکــی، دو ســال قبــل بهتــر شــده 

است؟
من احســاس می کنــم  مقــداری جنب وجوش در مــردم و 
گر حداقلــی به موضوع  هنرمندان بــه وجود آمده اســت. ا
نــگاه کنیــم انــگار می خواهــد اتفاقاتــی بیفتــد. واقعــا این 
همدلی کــه الان بیــن اســتاندار، شــهردار، ارشــاد، میراث 
و حوزه هــای مختلــف وجــود دارد، خودش ثمره قشــنگی 

است. 
ما باید این را به فال نیک بگیریم. باید ببینیم چه انتظاری 
داریــم و با ایــن امکانات چــه کار می شــود انجــام داد. این 
خیلــی مهم اســت؛ یعنــی مثا یــک وقت هســت که شــما 
ماشین بنز داشته ای و الان ماشین پرشیا داری و می گویی 
که به درد نمی خورد، ولی یک وقت هست که شما ماشین 
مگان داشته باشی و الان یک پرشیا داری، بالاخره این دو 

به هم نزدیک تر هستند. 
مــن می خواهــم بگویــم کــه دقیقــا انتظارمــان چیســت؟ 
مثا در حوزه ســینما شــما فکر می کنید چــه اتفاقی افتاده 
است؟ ما 12 سینما داریم که الان دارد می شود 25 سینما 
و ما می گوییم که خیلــی کار کرده ایم. در اســتان اصفهان 
الان این 12 سینما دارد می شود 25 ســینما. مثا سمیرم 
و فریدن اصا ســینما نداشــتند، ولی الان دارند سینمادار 
می شــوند. مــا بــا معاونــت ســینمایی تهــران هماهنــگ 
کرده ایم. آنها سالن را با مبالغی بین 50 تا 80 میلیون تومان 
تجهیــز کرده انــد. خــب این اتفــاق مبارکــی اســت، مثا در 
فاورجان یک ســینما روشــن افتتاح شــد و مردم نیز از آن 

استقبال کردند.

بحــث ســینما شــد.مثا اداره ارشــاد تعــدادی 
سالن  دارد که فعالیتی در آن صورت نمی گیرد. 

اولا جای خوشــحالی دارد کــه در ایــام عید امســال میزان 
اســتقبال از ســینماها نسبت به ســال گذشــته هفت برابر 
شــده بود. در حوزه تئاتــر هم با وجــود انتقاداتی کــه به آن 
وارد اســت، مــا مجوزهایــی داده ایــم،  بالاخــره همین هــا 
نشــان دهنــده دغدغــه ای اســت کــه دارنــد، همیــن کــه 
انتخاب می کنند، نشان دهنده این است که امید دارند و 
می گویند ممکن است  اتفاقی بیفتد. برای سالن سینمایی 
خمینی شــهر برنامه ریزی داریم، چون سیســتم سینماها 

عوض شده و باید  سیستم این سینما هم تجهیز شود. 

در حوزه سینما بحث ساخت فیلم و حمایت نیز 
مساله است. نبود حمایت ها در سال های مختلف 
گران ما راهــی تهران  باعث شــده بســیاری از ســینما
شــوند و تعداد هنرمندان باقیمانده واقعا کم اســت. 

برای این موضوع چه کار کرده اید؟ 
یکی از مشــکاتی کــه ما داشــتیم این بــود که مجــوز فیلم 
90 را فقــط تهــران می داد. امســال ایــن موضوع را بــا آقای 
ح کردیــم تــا اینکــه بالاخــره ایــن  مجــوز را بــه  ایوبــی مطــر
اصفهان آوردیم. تفهیم این موضوع کــه  آیا اصفهان افراد 
داری صاحیت برای صدور مجوز فیلم 90 را دارد مقداری 
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اصفهان هم  مسجد می خواهد  و هم کنسرت
رو دررو با مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی استان 

هـر چنـد کـه وقتی بحـث بالا می گیـرد صریح تـر از بقیه مواقع 

مریم 
قدسیه

سـخن مـی گویـد، اما جـوری آرامـش و خونسـردی در وجودش 
دارد کـه هیـچ موقـع از صـورت و صدایـش حـذف نمی شـود؛  
آرامشـی کـه باعث می شـود در تمـام طول گفت و گـو با حالت 

و رفتاری یکسان به سوالات جواب بدهد. 
وقتـی حبیـب رضـا ارزانـی بـه اداره ارشـاد آمـد، امیدهـا بـه 
یکبـاره بـه شـوق حضـور یـک مدیـر جسـور و صریـح و عمـل گـرا اوج گرفت، 
امـا امـروز کـه یک سـال از تکیـه زدنش بـر صندلی ریاسـت می گـذرد، عده ای 

از آنچـه کـه محافظـه کاری و آهسـته و پیوسـته رفتنـش مـی نامند، شـاکی اند 
و نـوک پیـکان انتقـاد تنـد و تیـز از سـوی مخالفـان سیاسـت هایـش هماننـد 

مدیـران قبلـی به سـوی اوسـت.
 البته  شاید هم مشکل از این مدیر و آن مسوول نباشد و اصلا ماجرا به ذات 
 این پست و سمت برگردد؛ سمتی پر دردسر و پر کار که هر مدیری که تجربه اش 
مـی کنـد بعـد از بـازه ای ترجیـح مـی دهـد یـک جـوری عطایـش را بـه لقایش 
ببخشـد و الحـق کـه مدیریـت اداره ارشـاد، سـعه صـدر فـراوان مـی خواهد. 
 پرسـش هـا، انتقـادات، چالـش هـا و دامنـه فعالیـت، گسـترده تـر از ایـن 

نمی خواهیم 
 بگوییم 

 قانونی که
  در کشور 

هست تمامش 
 کامل است 

 و هیچ 
مشکلی ندارد 

 این همه تبصره 
 وماده ای 
 که به آن

 خورده است، 
 نشان می دهد
  که نواقص

  دارد
  بالاخره 
 قرآن که 

 ننوشته اند، 
اما بحثی که 

 هست
 این است که 

 بالاخره 
حاکمیت گفته 

 شما 
استعلام بکنید

دکتر حبیب رضا ارزانی کیست؟

از آرزوی دیرین برای روحانی بودن تا مدیریت اداره ارشاد
حبیب رضا ارزانی به ســال 1350در تهــران دیده به 
جهان گشــود. از آرزوهای دیرین  خانواده او وجود 
یک روحانی در میانشــان بود،  چــرا که جد بزرگشــان مرحوم 
شــیخ رضا )ره( از روحانیــون پارســا در زمان حضــرت آیت الله 
بروجردی در شــهر بروجرد بود.  با رســیدن به ســن تحصیل، 
تحصیل در مدرسه ابتدایی معرفت در میدان شهدای تهران 
را آغاز کرد. از سال اول دبیرستان همزمان با دروس دبیرستان 
خواندن کتاب های عربی آســان و صرف و نحــو حوزوی را نیز 
آغاز کرد و به طور پاره وقت دروس حوزوی را می خواند. پس از 
پایان سال 1367 - 1368 با اخذ مدرک دیپلم تجربی و با وجود 
قبولی در دانشگاه، وارد حوزه  علمیه  مکتب القائم در خیابان 
زیبای تهران شده و دروس حوزوی را به صورت تمام وقت آغاز 
کرد. در سال 71 به علت عزیمت خانواده به شهر اصفهان و به 
جهت عاقه  شخصی، به اصفهان سفر کرد و در دروس سطح 

رسایل، مکاسب و کفایه آقایان آیات عظام حاج احمد فقیه 
امامی، حاج حسن فقیه امامی و سپس از سال 1376 در درس 

خارج آیت الله مظاهری به طور مستمر شرکت داشت.
پس از اتمام دوران ســطح و قبولی در امتحانات تــا پایه  دهم 
ج برای اخــذ مدرک  و پس از چند ســال حضــور در درس خــار
 ســطح 3 حــوزوی اقــدام کــرده و پــس از نوشــتن پایان نامــه 
به عنوان»بررسی شیوه های تبلیغی، مسلمانان و مسیحیان 
در جنوب آفریقا« در ســال 1384 موفق به اخذ مدرک ســطح 
 3 از مرکــز مدیریــت حــوزه  علمیــه قــم شــد.  پــس از نوشــتن 
پایــان نامــه اش بــا عنوان»نقــد و بررســی نظریــه کفــاره در 
مســیحیت«در تاریــخ بیســتم تیــر مــاه 1388 بــا موفقیــت 
کنــون دارای ســطح 4 حــوزه  از پایــان نامــه دفــاع کــرد و هــم ا
علمیــه معــادل دکتــر اســت. پــس از ترجمــه مدرک ســطح 3 
حــوزوی و ارائــه  آن بــه دانشــگاه نامیبیــا، در جنــوب آفریقــا و 

همجــوار کشــور آفریقــای جنوبــی، پــس از گذرانــدن برخــی 
واحدهــای پیــش نیاز بــه عنــوان دانشــجوی دکترا در رشــته 
الهیات تطبیقی پذیرفته شد. سال گذشته پایان نامه اش را 
با موضــوع »زن در ادیان، مطالعه  تطبیقی میــان جایگاه زن 
در نامه هــای پولس رســول و قــرآن« به پایــان رســاند و پس از 
بررسی اساتید داخلی آقای پروفسور اسحاق و آقای پروفسور 
 هانتر اصاحاتی را انجام داده و مورد تایید اساتید داخلی قرار 
گرفت.  در میان سفرهای خارجی اش که از سال 98 میادی 
حدود 11 سال قبل آغاز کرد به مطالعات بین ادیانی عاقه پیدا 
کرد و به دنبال مکانی برای تحقیق و پژوهش در این حوزه بود 
که پژوهشــگاه علوم و معارف اســامی دفتر تبلیغات اسامی 
قم جهت تاســیس گروه ادیــان در دفتر اصفهان مبــادرت به 
گزینش هیات علمی کــرد و به عنوان مدیر گــروه ادیان و عضو 
هیات علمی از ابتدای ســال 86 مشــغول به فعالیت شد.در 

کنار فعالیت های پژوهشی به جهت عاقه به تدریس و تبلیغ از 
کنون همواره در محافل حوزوی و دانشجویی اشتغال  دیرباز تا

به تبلیغ و تدریس داشته است.
»بررســی شــیوه هــای تبلیغــی مســلمانان و مســیحیان 
 در جنــوب آفریقــا« و »جــوان دنیــای ناشــناخته« از جملــه 
کتاب های منتشر شده او هســتند. وی همچنین 21 عنوان 

مقاله به زبان فارسی و انگلیسی منتشر کرده است. 
حجــت الاســام ارزانــی بــه جــز ســوابق تدریــس، مشــاوره و 
راهنمایــی و ... دارای برخی ســوابق علمی اجرایــی از جمله 
رییــس دبیرخانه ادیــان توحیدی اســتان اصفهــان،  رییس 
دبیرخانه کرســی های آزاداندیشــی حــوزه علمیــه اصفهان،  
مدیر بنیاد بین المللــی اخاق،   مدیر مرکز آمــوزش زبان های 
خارجی دفتر تبلیغات اصفهان و مدیریت اداره فرهنگ و ارشاد 

اصفهان است.

برایشان  ســخت بود.   به هرترتیب مجوز را گرفتیم و شورا 
را معرفی کردیــم. آخر کار به یک جمع رســیدیم که تهران 
هم آنهــا را قبــول دارد. خــوب این حرکتــی بود کــه در این 

حوزه صورت گرفت. 

مجوزی هم صادر کرده اید؟  
بله، سال گذشــته دو پروانه فیلم 90 داشتیم. فیلم های 
کوتاه را هــم از قبل داشــته و هنوز هم داریــم. از بهمن ماه 
ســال 94 که تفویض شــد مــا در هــر ماه یــک مجــوز صادر 
کردیم. در شــورای صــدور مجوز آقــای طباطبایــی وآقای 

صدرعاملی. از بچه های اصفهان هستند.

ادارات کل شهرستان ها وظایفشان متناظر به 
اداره کل ارشــاد اســتان اســت، اما به نظر می آید که 
این ادارات در شهرستان ها خیلی کارکرد خودشان 

را ندارند؟
اعتباری که در دســتان اســتان هاســت 3 درصد اســت و 
برای 97 درصد در تهران تصمیم گیری می شود. نه اینکه 
در تهــران هزینه  شــود، بلکه تهــران نظر می دهــد که کجا 

هزینه شود. این واقعا یک فاجعه است. 
یکــی از شــعارهای خــود آقای وزیــر هم بــوده اســت. مثا 
همین مجوزهای موسســه های تک منظــوره را اصفهان 
صادر نمــی کرد، امــا الان اصفهــان صادر می کنــد. بحث 

اجرای موسیقی های زنده هم الان با اصفهان است. 
نگاهی که بود این بــود که اعتباری کــه در آنجا تخصیص 
 پیدا می کرد بســیار بســیار کم بــود. پولی که تهــران به ما 
مــی داد بســیار کــم بــود و بعــد مــا هــم همــان نــگاه را بــه 
شهرســتان هــا داشــتیم. در ســال گذشــته در بعضــی از 
شهرســتان هایمان تا هفت برابر افزایش اعتبار داشــتیم. 
این در حالی است که برای ما هیچ اعتباری افزوده نشده 
کثر هفت برابر افزایش اعتبار  است. حداقل سه برابر و حدا
برای شهرســتان هایمان صــورت داده ایم. ممکن اســت  
کار خاصی نشــود با این پول کــرد، ولی به هر حــال ما این 

را افزایش دادیم.
گذار کردیــم. مثا  بعضــی کارها را نیــز به شهرســتان هــا وا
 بحث شــعر فصلی را به کاشــان، شاهین شــهر و نجف آباد

بردیم، ولی این فرمایش کلی را می پذیرم که آن قدرتی که 
خود استان و اداره کل دارد، در شهرســتان ها  تقلیل پیدا 
می کند. بخشی مربوط به اداره است و بخشی هم مربوط 

ماموریت شــما در حوزه فرهنگ در ارشــاد 
اصفهان دقیقا چیست؟

  رســالت اصلــی وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســامی و 
بــه تبــع آن ادارات کل و ادارات مــا در شهرســتان ها و 
استان، ســاماندهی عرصه فرهنگ اســت. با آن نگاه 

کان خودش.
 ســپس این ریز می شــود و مــا در  10 عرصه تقســیمش
 مــی کنیــم. در قالــب چشــم انداز کــه ســال گذشــته 
رونمایــی شــد و نســخه ای از آن را تقدیــم حضورتان 
می کنیم. اصالتا، اولا و بالذات ما نهادی هســتیم که 
وظیفه داریم در عرصه فرهنگ درمورد بحث هنر هم 
که مستحضرید. بحث ساماندهی عرصه هنر و اعتای 
فرهنگ دینی و اسامی و ارزشی وظیفه اصلی وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسامی است.

ولی این مساله خیلی روشن نشده است 
ح می شــود. حوزه هنری ،  و به صورت کلی مطر
شــهرداری و هر ارگانی که متولی فرهنگ است، 
سیاســت هــا و دایــره فعالیت هایــش تقریبــا 
مشــخص اســت؛ یعنی ما می دانیم کــه باید چه 
انتظاراتی از آن داشته باشیم، اما درمورد ارشاد 
کثر  خیلــی اوقــات ایــن موضــوع مبهــم اســت. ا
اوقــات می شــنویم کــه فــان موضــوع در دایره 
وظایف ما نیســت. نمی دانیم دقیقا چطور باید 

با کارکرد آن برخورد کنیم.
 به نظر مــن در بحث کان نظام این بحث وارد اســت 
که نهادهــای متعددی داریــم که فعالیــت می کنند و 
بعضا موازی کاری هایی نیز وجــود دارد. این دغدغه 
اصلــی خودمــان نیــز هســت. شــاید وجــود شــورای 
فرهنگ عمومی نیز به این مساله کمک کند تا بتواند 

تا حد امکان و موازی کاری ها را کم کند. 
اما آنچه مربوط به حوزه ما می شود در حوزه فرهنگی 
تعریف کرده ایم. یک بحث دیگر هم دخالت مستقیم 
یــا  اســتفاده از ابزارهــا و امکاناتــی اســت کــه بتواننــد 
ح است که  کمکی به مســاله بکنند. این پرسش مطر
آیا وظیفه اداره ما این است که یک جشن را برگزار کند 
یا اینکه به موسســاتی مجــوز بدهد و این موسســات 
کمیتی  کارهــای فرهنگــی انجــام دهنــد. آن نــگاه حا
دقیقا همین نگاه اســت، نه اینکــه بگوییم خودمان 

ورود ذاتی کنیم.
ما می گوییــم یک ســری موسســات فرهنگــی داریم، 
حالا چه تک منظــوره و چه چندمنظــوره، که این ها 
می آیند بــا آن کارکردهایی که برایشــان تعریف شــده 
اســت مجوز می گیرند و در آن عرصه خاص شــروع به 

فعالیت می کنند. 
یــا در عرصــه هنــری، موضــوع موســیقی عرصــه ای 
اســت کــه مربــوط بــه ارشــاد می شــود. عرصــه هــای 
خوشنویسی، فیلم، سینماو تئاتر مربوط به اداره کل 
ارشاد اســت و وظیفه ذاتی  ارشــاد این است که بیاید 
و بگویــد چشــم انداز تئاتــر قرار اســت کجا باشــد، بعد 
موسســات و آموزشــگاه ها بیاینــد و جامعــه را بــه این 

سمت سوق دهند. 
فلــذا نــگاه کنیــد وقتــی مــا می گوییــم تئاتــر، این طور 
نیســت که ما در ایــن عرصــه فعالیت کنیــم. بعضی از 
نهادها و ارگان ها هستند که فعالیتشــان از ما در این 
زمینه خیلی بیشتر است، ولی رسمیت بخشی شان 

کمیت گذاشته اند. را بر عهده حا
یعنی گفته اند دولت که در ذیل آن وزارت ارشــاد قرار 
دارد بیایــد و در ایــن عرصــه یــک ورود جدی داشــته 

باشد و این ها را سامان بخشی کند.

یعنــی فقــط یــک نقــش نظارتــی داشــته 
باشید؟

نقــش نظارتــی، هدایتــی و نقــش حمایتــی؛ یعنــی ما 
در اینجــا ســه وظیفــه اصلــی بــرای خودمــان تعریف 
کنیم. هدایــت، نظــارت و حمایــت. این ســه وظیفه 
ذاتی ارشاد اســت. در واقع ما در عرصه فرهنگ و هنر 
بحث هدایــت، حمایــت و نظــارت را بر عهــده داریم. 
حالا گاهــی اوقــات این حمایــت به این معنی اســت 
که ما افرادی را در کنار یکدیگــر قرار دهیم که حمایت 

معنوی می شود. 
گاهی نیز مجلس اعتبار خاصــی را می بیند و به دولت 
اختصاص می دهد و ما آن را به موسسات و گروه های 
مختلــف می دهیــم و بــا ایــن کیفیــت از آنهــا حمایت 

می کنیم.

به نظرخودتــان مهم ترین دســتاوردی که 
حضــور یــک ســاله شــما در اداره ارشــاد بــرای 

فرهنگ به همراه داشته چیست؟ 
مــا در این مدت بــه  چند حــوزه ورود پیــدا کرده ایم و 
احســاس کردم باید تاش کنیم. یک بخش کارهای 
روتین ارشاد است که همیشه انجام می شده است. 
مــا ســعی کردیــم ببینیــم واقعــا نیاز اســت کــه در چه 

عرصه ای وارد شویم؟
یکی از این عرصه ها شــورای فرهنگ عمومی بود، اما 
مــوازی کاری هــا در نهادهــای مــا وجــود دارد. گاهی 

به نیروهاست. حالا با فرمانداران صحبت کرده ایم که 
گر شــما یک خانه بدهید، یکی از نیروهای ما حاضر  ا
اســت بیاید و آنجا مســتقر شــود. بعضی این کمک را 
گذاری به شهرستان ها  کرده اند. نگاه ما واقعا نگاه وا

و کمک بوده است. 
اداره ارشاد، 23 شهرســتان فعال دارد که ما در سال 
گذشــته آمدیــم و ایــن هــا را به چهــار منطقه تقســیم 
کردیــم. این ها هر ماه جلســه دارند و هر ســه ماه یک 
بــار نیــز تمامــی آنها بــا هــم جلســه دارنــد. ایــن برای 
خ داد. این بــه ارتقا خیلی کمک  اولین بار در ارشــاد ر

کرده است. 
کــه یکــی از   بحــث اعتبــاری هــم خیلــی مهــم اســت 
دغدغه های اصلی خود ما هم هســت. بعضی جاها 
هم امکانات زیرســاختی خیلی خوبی را داشــته اند. 
شهرســتانی مثــل فریدونشــهر ســالنی دارد کــه ما در 
اصفهــان نداریــم. یــا در شــهرضا فضایــی هســت که 
مــا در اصفهــان نداریــم. در آن شهرســتان هایی کــه 
فضاهای خوبی داشــته ایم، توانســته ایم این تعامل 

را ایجاد کنیم.

شــما قائل به ســه مــدل نقــش بــرای اداره 
 ارشــاد هســتید، ولــی واقعیت ایــن اســت که تا 
به حال نقش نظارتی، پر رنگ ترین نقش ارشاد 
بوده است و ما چهره چندان پر رنگی از ارشاد در 
جریــان حمایتی ندیــده ایم. شــاید بهتر باشــد 
بگویم حمایت لازم را نمی بینیم، به طوری که در 
میان اهالی فرهنگ معروف است که وقتی یک 
خبر خوب در شهر اتفاق می افتد، ارشاد خودش 
را متولی آن می داند، ولی زمانی که یک خبر بد 
اتفاق می افتد، ارشاد اظهار بی اطاعی می کند. 
البتــه ایــن جریــان ربطــی بــه دوران کاری شــما 
ندارد و تا جایی که به یاد دارم به اداره ارشــاد و 
به طور مســتقیم تر اداره ارشاد اصفهان معمولا 

این نقد وارد بوده است.  
به نظــرم ارشــاد یک بخشــش حمایت مادی اســت. 
طبیعی است این حمایت مادی در دولت ها با توجه 
بــه اعتمادی کــه تخصیــص پیــدا می کنــد کــم و زیاد 
می شــود. ما واقعا اعتبــاری نداریم که کمــک کنیم، 
اما من فکر مــی کنم اصا این متکی شــدن بــه اعتبار 

 اعتقاد من این است که یکی از مباحثی که به کاهش آسیب های اجتماعی به صورت 
محسوس کمک می کند، همین ایجاد فضای شاد و با نشاط برای مردم است



گـفـت و گـو

اصفهان هم  مسجد می خواهد  و هم کنسرت
رو دررو با مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 

از آنچـه کـه محافظـه کاری و آهسـته و پیوسـته رفتنـش مـی نامند، شـاکی اند 
و نـوک پیـکان انتقـاد تنـد و تیـز از سـوی مخالفـان سیاسـت هایـش هماننـد 

مدیـران قبلـی به سـوی اوسـت.
 البته  شاید هم مشکل از این مدیر و آن مسوول نباشد و اصلا ماجرا به ذات 
 این پست و سمت برگردد؛ سمتی پر دردسر و پر کار که هر مدیری که تجربه اش 
مـی کنـد بعـد از بـازه ای ترجیـح مـی دهـد یـک جـوری عطایـش را بـه لقایش 
ببخشـد و الحـق کـه مدیریـت اداره ارشـاد، سـعه صـدر فـراوان مـی خواهد. 
 پرسـش هـا، انتقـادات، چالـش هـا و دامنـه فعالیـت، گسـترده تـر از ایـن 

حـرف هاسـت کـه مـرد آرام سـازمان تبلیغـات بتوانـد بـا همـان موعظـه های 
دلنشـین و مهربانانـه کارهـا را رفـع و رجوع کنـد! اینجا باید یک روحیه سـخت 
و اسـتوار و یک جسـم و جان همیشـه آماده و عملگرا داشـت تا شاید مصائب 
 فرهنـگ و هنـر شـهر آنجـا کـه بـه ارشـاد گـره مـی خـورد و اتفاقـا خیلـی جای

متدوالی هم هست، قدری کمتر شود.
 ابهام ها، پرســـش ها و دلایـــل برای گفت و گـــو با مدیر ایــــن روزهای اداره 
فرهنـگ و ارشـاد اصفهـان آنقدر زیاد اسـت که سـاعت ها با او به بحث نشسـت. 

حاصـل سـاعاتی از گفـت و گوی ما را بـا این مدیر فرهنگـی بخوانید.

از لابه لای گفت و گو 

تا زمانی که احساس کارآمد بودن کنم ، می مانم
     به نظر مــن در بحث کلان نظام ایــن بحث وارد 
اســت کــه نهادهــای متعــددی داریــم کــه فعالیت 
می کنند و بعضا موازی کاری هایی نیز وجود دارد. این دغدغه 
اصلــی خودمــان نیــز هســت. شــاید وجــود شــورای فرهنگ 
 عمومـــی نیز  به این مســـاله کمک کـــند تا بتواند تا حد امکان و 

موازی کاری ها را کم کند. 
     این پرسش مطرح اســت که آیا وظیفه اداره ما این است 
که یک جشــن را برگزار کند یا اینکه به موسساتی مجوز بدهد 
و ایــن موسســات کارهــای فرهنگــی انجــام دهنــد. آن نــگاه 
کمیتی دقیقا همین نگاه است، نه اینکه بگوییم خودمان  حا

ورود ذاتی کنیم.
    من اعتقاد دارم که در حوزه شــورای فرهنگ عمومی یک 
بحث، بحث همدلی است و یک بحث فعالیت هایی است که 

نهادها دارند انجام می دهند. مثلا شما تصور کنید شهرداری 
آمد و گزارش داد که ما داریم این فعالیت ها را انجام می دهیم. 
باور کنید بیش از نیمی از اعضای جلســه که بالاخره مدیران 
فرهنگی شهر هستند از جزئیات آن  اصلا مطلع نبودند. خب 
گر خبر داشته باشند قطعا دیگر به صورت موازی آن را انجام  ا

نمی دهند.
    ایــن فرمایــش کلــی را مــی پذیــرم کــه آن قدرتی کــه خود 
 استان و اداره کل دارد، در شهرستان ها تقلیل پیدا می کند.

 بخشــی مربــوط بــه اداره اســت و بخشــی هــم مربــوط بــه 
نیروهاست.

    نمایش فیلم  در موسســات فرهنگی خصوصی مشــکلی 
نــدارد . در ایــن مــدت درخواســتی نبوده اســت که مــا مجوز 
بدهیم. علاوه بــر اینکه ما به هیچ عنوان در جلســات گروه ها 

دخالت نمی کنیم و مشــکلی با جلســات  نمایشنامه خوانی 
شــان نداریم،منتهــا بــه این شــرط کــه در یک مکان رســمی 

برگزار شود.  
    خدا شاهد اســت که من در این حوزه اصلا قصد و نگاهی 
برای به دســت آوردن دل و افکار عمومی نداشــتم، چون که 
اولین نفری که زیر سوال می رفت خودم بودم، چون بالاخره 
خودم یک روحانی منبری هســتم. اعتقاد من این است که 
یکی از مباحثی که به کاهش آسیب های اجتماعی به صورت 
محسوس کمک می کند، همین ایجاد فضای شاد و با نشاط 

برای مردم است.
 هر کــس کــه علاقه مند اســت مــی رود کنســرت و کســانی که 
می خواهنــد به مســجد می رونــد؛ یعنی هــر کس بــا توجه به 
گــر ما بتوانیــم این فضــا را در  فضایی کــه دارد انتخــاب کند. ا

جامعه ایجاد کنیم، یعنــی واقعا جامعه به تعادل می رســد و 
خیلی از مشکلاتمان حل می شود.

    بگذار بگویند ارزانی بد اســت، ارشاد مخالف است، بگذار 
بگویند، ولی باز هم به صلاح استان هست که همین روندی 
که داریم می رویم جلو برود و آرام آرام بعضی اتفاقات بیفتد.  تا 

زمانی که احساس کارآمد بودن کنم در ارشاد می مانم.
  بــه نظرم هــم افزایی دســتگاه های فرهنگی و موسســات 
 و هنرمنــدان در اصفهــان مهــم تریــن مشــکل ماســت.
 عــلاوه بــر اینکــه مــا حاضــر نیســتیم تشــتت آرا،  اندیشــه هــا

 و تفاوت ها را بپذیریم.
    بــه نظــرم هنرمنــد بایــد بــرای خــودش تصمیــم بگیــرد و 
کمیت به جــای اعمــال نظر بــه هنرمنــد کمک کنــد تا به  حا

هدفش برسد. 

  با وجود 
 اهمیت

 واگذاری 
به بخش 

خصوصی و 
 لزوم 

 تصمیم گیرنده
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 مردم، ما با 

 مخالفت هایی
 مواجه شدیم 
تا مدل قدیمی 
قبلی را اجرا 
کنیم، ولی 

معتقدیم اگر 
یک یا دو بار 
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 با اشکالاتی 
مواجه شود، 

 مهم نیست
  و بالاخره

با این اعتماد 
 کردن 

 کار نتیجه
 می دهد

وجود آید.ما بــرای تقدیرها و لوح ها یک اســتعلام داریم. 
بر همیــن اســاس تقدیر مــی کنیم. امســال این اســتعلام 
صورت نگرفته بود. نمی خواهیم بگوییــم آنها مقصرند و 
یا آن شخصی که تقدیر نشد مشکلی داشته، ولی مثلا شما 
تصور  کنیــد که در همان جلســه به ما از نهــاد ذی صلاحی 

خواسته می شود فردی تقدیر نشود، ما چه کنیم؟
نمایش فیلــم  در موسســات فرهنگی خصوصی مشــکلی 
نــدارد . در ایــن مدت درخواســتی نبوده اســت که مــا مجوز 
بدهیم. علاوه بر اینکه ما به هیچ عنوان در جلسات گروه ها 
دخالت نمی کنیم و مشــکلی با جلســات نمایشنامه خوانی    
نداریــم، منتهــا بــه ایــن شــرط کــه در یــک مکان رســمی 

برگزار شود.  
درمورد بــازآرت هــم باید بگویــم دلیلش این بــود که خود 
ســینما به عنوان برگزارکننــده تقاضا نداده بــود و ما حتی 
یک نامه از سوی سینما نداشتیم و مسوول بازآرت به من 
گفت شما مجوز بدهید آنها مجبور به برگزاری می شوند! 
گر مســوولان  در حالی که  ما اصــلا چنین روالــی نداریم و ا
ســینما برای برگزاری تقاضا داده بودند مــا به هیچ عنوان 

مخالفت نمی کردیم.  

مگر چنــد نهاد ذی صــلاح باید چنیــن چیزی را 
تایید کننــد؟ یعنی تصمیم بــا خودتان نبــوده؟ نهاد 
دیگری به شما گفته است که از ایشــان نباید تقدیر 

شود؟
در استعلام حراست هم دقیقا همینطوری است. 

اصلا یکــی از آســیب هــا در ایــن زمینه نــگاه های 
گر برخی تقدیرهایی که رهبر  امنیتی اســت. شــاید  ا
انقــلاب از هنرمنــدان کــرده انــد، قبلــش از برخــی 
نهادها اســتعلام می شد رد می شــدند. این را واقعا 
کی می تــوان حل کــرد؟ به خصــوص در شــهری مثل 
اصفهــان. در بحــث نشــر هــم مــا بــا ایــن نــگاه های 

امنیتی مواجهیم. 
دستور جمع کردن  کتابی می آید که بعدا تقریر مقام 
معظم رهبــری می گیرد. ایــن فضای بســته و امنیتی 
و... یکــی از وظایــف شــما  حمایــت در ایــن شــرایط 
اســت. این که فضا را باز کنید. درمــورد این موضوع 
شما چه تدبیری داشــته و دارید؟ اصلا این موضوع 

شما را رنج می دهد یا نه؟ 

بودجه ای بــه ارشــاد و یا هــر نهــادی که مجــوز صادر 
می کنــد، اشــتباه اســت، مگــر اینکــه مــا خودمــان در 
حوزه هدایتی بخواهیــم کاری انجام دهیم. بگوییم 
کــدام موسســه قوی تــر اســت و ایــن را بــه فراخــوان و 
مسابقه بگذاریم و بگوییم که ما می خواهیم این کار 

را انجام دهیم. 
ما این کار را واقعا انجام داده ایــم. یکی از مواردی که 
ح می کنم و انجام شــده اســت  به صــورت کلان مطــر
واســپاری بــوده اســت. در جلســه شــورای معاونــان 
کــه بعضــی کارهــا را لزومــا  خیلــی اوقــات می گوینــد 
خودمان بایــد انجــام دهیم، امــا من خیلی ســفت و 
گذار  ســخت می ایســتم و می گویــم کــه حتمــا بایــد وا
گذاری  گر چه اشــکالاتی هم دارد، اما با این وا  شود. ا
مــردم نشــاط پیــدا می کننــد. ایــن خــودش حمایت 
است. در بخش برگزاری ها شما سوال کنید و بپرسید 
که چه حد از کارها را خودمان برگزار می کنیم. بســیار 
گــذاری برنامــه روز  بســیار کم اســت، مثــلا امســال وا
جهانــی تئاتــر را بــه طــور کامــل بــه انجمــن نمایــش 

گذار کردیم. وا

در همین مورد  روز جهانی تئاتر که می فرمایید 
شهرداری کمک کرد، اما در نهایت ارشاد گفت 
که مــا برگــزار کرده ایــم. از طرفــی در این مراســم  
خ داد. گفته شــد که ارشاد   چند اتفاق عجیب ر
در تقدیرنامه ها دســت برده و ایــن امر اعضای 
انجمــن را تا پای اســتعفا کشــانده اســت. شــما 
گفتید بایــد پیگیری کنــم و بعد هم هیــچ اتفاقی 
نیفتاد. متاسفانه بیشتر اوقات اقدامات سلبی 
اســت. تعطیلــی جلســات نمایشــنامه خوانی 
گــروه هــا، تعطیلــی و لغــو مجــوز نمایــش فیلــم 
موسســات فرهنگــی خصوصــی یــا چــرا راه دور 
برویم؟ همین هفته گذشته، جمعه بازار هنری 
»بازآرت« نتوانســت برای برگزراری در ســینما از 

ارشاد مجوز بگیرد؟ 
ببینید مراسم امسال را به طور کامل انجمن نمایش 
برگزار کرد، ولی مثلا اردیبهشــت تئاتر سال گذشته را 
خود اداره ارشاد برگزار کرد. امسال ما سیاست را تغییر 
دادیم. گفتیم آنها برگزار کنند، چون آنها بار اولشــان 
بود که برگزار می کردند و طبیعی اســت مشــکلاتی به 

نمی خواهیم بگوییم قانونی که در کشــور هست تمامش 
 کامــل اســت و هیــچ مشــکلی نــدارد. ایــن همــه تبصــره و
ماده ای که به آن خورده است، نشان می دهد که نواقص 
دارد. بالاخــره قرآن که ننوشــته انــد، اما بحثی که هســت 
کمیت گفته شما استعلام بکنید.  این است که بالاخره حا
مثلا برای مرکزی مجوز می خواستند. پدر و مادر مشکلی 
نداشــتند، اما آن نهاد امنیتــی فرزندشــان را رد کرده بود. 
ســراغ گرفتیم و گفتند ایشــان موردی داشــته کــه ممکن 

است با یک تعهد حل شود.

یعنی الکی است؟
حالا الکی نگوییم، ولی می خواهم بگوییم بعضی وقت ها 

این حساسیت ها مثل دزدگیر ماشین می ماند. 

ســیطره نگاه امنیتی بر حوزه فرهنــگ خیلی در 
این ســال ها آســیب زده اســت و یکــی از کســانی که 

واقعا می تواند این را برطرف کند، شما هستید. 
شــاید. ما چنــد مــورد خــاص داشــته ایــم که ایــن هــا را با 
رایزنی خصوصا در موســیقی حل کرده ایم. بعضی هایش 
را واقعــا دلیــل متقــن داشــته اند، ولــی بعضــی هایش هم 
بوده که واقعا به خاطر حساســیت بی مورد می خواستند 
رد کنند. این فرمایش شما درست اســت؛ یعنی اداره کل 
ارشاد در راســتای حمایت می تواند بخشی از این کارها را 
انجام دهد. واقعا هم انجام داده ایم، ولی بالاخره همین 
آقایی که در اصفهــان برایش مجوز داده ایم در شــهر دیگر 

نتوانسته مجوز بگیرد. 

مجوز برگــزاری کنســرت ها تــا حــدودی برطرف 
شده . این مشکل را چطور رفع کردید؟

بــا دوســتان نشســتیم بــه صحبــت کــردن. مــن واقعــا به 
این ایمان  دارم. خدا شــاهد اســت کــه من در ایــن حوزه 
اصــلا قصــد و نگاهــی بــرای بــه دســت آوردن دل و افــکار 
عمومی نداشتم، چون اولین نفری که زیر سوال می رفت 
 خــودم بودم، چــون بالاخــره خودم یــک روحانــی منبری 

هستم. 
اعتقاد من، این اســت کــه یکــی از مباحثی که بــه کاهش 
کمــک   آســیب هــای اجتماعــی بــه صــورت محســوس 
می کند، همین ایجاد فضای شــاد و با نشــاط برای مردم 
اســت. نمی خواهم بگویــم همه بــه موســیقی علاقه مند 
هســتند، امــا بالاخــره بخــش قابــل توجهــی از جامعــه به 
کم  موسیقی علاقه دارندو  متاســفانه ما به عنوان نهاد حا
نتوانسته ایم این فضا را برای آنها ایجاد کنیم. در اصفهان  
هم مکتب موســیقی و هــم علاقه مندان زیــادی داریم. با 
بعضی ها که صحبت می کردم، می گفتند اینجا پنج هزار 
نفر علاقه منــد به موســیقی داریــم و چهــار و نیــم میلیون 
 نفر آدم که به موســیقی علاقه ای ندارند. مــن گفتم خیر. 
خیلــی ها هســتند کــه علاقــه مندنــد، اما پــول شــرکت در 
کنســرت را ندارنــد  و واقعیــت ایــن اســت کــه این فضــا به 
کاهش آســیب ها کمک مــی کند. نمی خواهــم بگویم که 
هر کس به موســیقی علاقه مند شــد به طرف مــواد مخدر 
گر فضا شاد و پرنشاط باشد، جهت گیری به  نمی رود، اما ا

سمت مواد مخدر کاهش می یابد.
گر این فضای با نشــاط   من واقعــا به این ایمــان دارم کــه ا
ایجــاد شــد افــراد خودشــان بتواننــد انتخــاب کننــد. هــر 
کــس کــه علاقه منــد اســت مــی رود کنســرت و کســانی که 
می خواهنــد به مســجد می رونــد؛ یعنــی هر کس بــا توجه 
گر ما بتوانیــم این فضا  به فضایی کــه دارد انتخاب کنــد. ا
را در جامعــه ایجــاد کنیــم، یعنــی واقعــا جامعه بــه تعادل 
می رسد و خیلی از مشــکلاتمان حل می شود. این یکی از 
کارهایی است که ما شدیدا داریم دنبال می کنیم. همان 
طور که برای اولیــن بار در اســتان بود که ما مجــوز اجرای 
موســیقی در ســفره خانه های ســنتی را دادیم و الان دارد 
 اجرا می شــود. مشــکلی هــم نــدارد و نظــارت  هــم صورت 

می گیرد.
 البتــه تخلفاتی داشــته ایم، ولــی صحبت کرده ایــم و تذکر 
کتبی داده ایم، ولی اینطور نیســت که رها شــود. شما فنر 
را گرفته ایــد و وقتــی آن را رهــا می کنیــد بالاخــره بــه حالت 
عادی خــودش برمی گردد. بحــث اجرای کنســرت ها هم 

همین طور است.

البتــه درســت اســت کــه یــک ســری اجراهــا در 
گرفتــه اســت، امــا بعضــی از  ســطح شــهر صــورت 
مشــکلات همچنــان وجــود دارد. هیــچ کــس هــم 
نمی داند چرا، چون طبق یک قانون نانوشته جریان 
 شــده اســت. مثــل حضــور زنــان و نوازندگــی آنهــا.

 در حالی که دو، سه ســال پیش آقای پیروز ارجمند 
بــه اصفهــان آمدنــد و گفتنــد بــا عملــی شــدن ایــن 
موضوع در اصفهان هیچ مشــکلی نــدارد و موضوع 
 رسانه ای شد، اما همچنان در عمل شاهد خلاف آن 

هستیم.
ما معتقدیم اینجــا یک جزیره جدا از کشــور نیســت که ما 
بگوییم برایش یک ســری قوانیــن خاص داریــم. با وجود 
اینکــه شــما مســتحضرید در بعضــی از شــهرهای کشــور 
مانند مشــهد به هیــچ وجه مجوز اجــرا نداده انــد، مثلا در 

شهرستان های مشهد کنسرت اجرا می شود. 
در اصفهان هم اینطور نیست که زنان  نتوانند  روی صحنه 

برونــد. همان طور کــه اخیرا ســالار عقیلی با همســرش در 
اصفهان روی صحنه رفت. 

برای ســالار عقیلی شــاید، ولی برای خیلی ها عملی 
نمی شود. مثلا چطور کسی در حد واندازه شهرام ناظری 
برای اجرا به همراه بانوان گروهش در اینجا مجوز نمی گیرد 

و تنها  روی صحنه می رود؟
ببینید هماهنگ کننده کنسرت ناظری اصلا در درخواستش 
نیاورده بود که خانم ها در گروه هستند، در حالی که باید 
ح می شــد. بالاخره ما نمی توانیم  در درخواستشــان مطر
بگوییم که اینجا فقــط یک قانون مطلق اســت و وقتی ما 
بگوییم بلــه، همــه می گویند بلــه و وقتی مــا بگوییم خیر، 

همه بگویند خیر. شما این فضا را بهتر می شناسید.
کــه مــا در اینجــا یــک درصــدی   بالاخــره طبیعــی اســت 
تاثیرگذاریــم و آن نهــاد و آن آقــا هــم همینطــور. همــه بــا 
همیم. گمان کنم بــرای اینکه کار را در ایــن حوزه تعطیل 
نکنیم توجه به بعضی چیزها لازم باشــد. این کار نشدنی 
نیســت  که بگوینــد آقا آمدنــد اینجــا و مطرب خانه شــد و 
رقاصی کردند و ... بعد تازه  شــما بخواهید همین چیزی 
که الان هست را احیا کنید. بگذار بگویند ارزانی بد است، 
ارشاد مخالف است، ولی باز هم به صلاح استان است که 
همین روندی که داریم می رویم جلو برود و آرام آرام بعضی 

اتفاقات بیفتد. 

یکی از انتـــــقاداتی کــه هـــــمواره به ارشــــاد وارد 
می شود ضعیف بودن و به روز نبودن بدنه کارشناسی 
آن اســت. بر فرض مثــال اعضای شــوراهای مختلف 
ارشــاد تخصــص و فعالیتــی در زمینــه مورد نظرشــان 
گر فعالیت داشته اند در سال های گذشته  ندارند و یاا
بوده است و بیشتر جزء پیشکسوتان و بازنشستگان 

هستند تا جوان ها و فعالان . چرا؟  
ببینید مــا دو تا شــورا داریم. در یکــی از شــوراهایمان باید 
شــخص واقعــا متخصــص باشــد و در شــورای دیگرمــان، 
نه، تخصــص نیاز نداریم. مثلا در حوزه موســیقی شــورای 
محتوایــی ما می آیــد و آلبوم را بررســی می کنــد، خواننده 
 را بررســی می کند. این هــا آدم هایی محتوایی هســتند. 
این ها کاری ندارند که الان فضا برای اجرا مطلوب است یا 
نه. مثلا می گوید من شهرام ناظری را با تمام آهنگ هایش 
تایید می کنم. بعد شورای دومی که ما هم قبول داریم که 
متخصص موســیقی نیســتند، نظر می دهند، به انضمام 
اینکه ما اصلا برای بعضی از کنســرت ها شورای محتوایی 

تشکیل نمی دهیم، چون در تهران تایید شده اند.

در واقع شورای دوم حراستی است؟
خیر، اقتضایی است. مثلا اعضای آن شورا بحث می کنند 
که اصلا فضا، فضای مطلوبی برای برگزاری هست یا خیر. 

یا مثلا به هر کاری کجا مجوز برگزاری بدهیم. 

به همان شــوراهای علمی و تخصصی تان نقد 
زیــادی وارد مــی کننــد، مثلا گفتــه می شــود  اعضای 
شــورای تئاترتان هم مثل خیلی از شــوراها نه جوان 
هستند و نه جزء فعالان شهری. به نظرتان  نباید این 

شوراها  تکانی بخورد؟
در حوزه تئاتر اتفاقی که افتــاد بحث تغییر انجمن نمایش 

و رای گیری جدید بود. ما به تهران پیشنهاد 
می دهیم. تهران می گوید حتما این شخص 
ح اســت،  بایــد از کســانی کــه در اســتان مطــر
باشــد. نــه اینکــه لزومــا جــوان نباشــد. حــالا 
اینکــه خــودش فعالیــت داشــته باشــد یــا نــه 
خودش مــی توانــد یک آســیب باشــد،  چون 
ممکن اســت کســی باشــد کــه خــودش گروه 
داشــته باشــد و بخواهد گــروه رقیبــش را حذف 
 کند. می خواهم بگویم که متاسفانه دغدغه های

 اینچنینی هم در این حوزه وجود دارد.

منتقــدان مــی گوینــد گاهــی اوقــات 
حتی ترکیبشان  نیز  ترکیب درستی نیست. 
مثلا قرار است درمورد  متن نظر بدهند، اما 
کارشــناس ادبیــات نمایشــی در  یــک 
بینشــان نیســت. یا یک ماه و نیم طول 
می کشــد تا یک متن را بخوانند و جواب  
دهند. این آســیب بزرگ است. از طرف 
کار اولــی مجــوز کارگردانــان   دیگــر بــه 

نمی دهند و حتما باید کارگردان سابقه 
داشــته باشــد تا به او مجــوز بدهنــد، در 
حالــی که هــر کســی بایــد از یــک جایی 
شــروع کنــد. می خواهــم بگویــم در این 
زمینــه نــوع سیاســت گذاری و نــوع نگاه 
گر کســی می خواهد  غلط بوده اســت. ا
 کار اولــش را انجــام  دهــد و شــما فکــر

مــی کنیــد ضعیــف اســت راهش نــدادن 
ک کردن صورت مساله به طور  مجوز و پا
کلی نیست . می شود برای او مشـــــاوره 
گرفت و کمــــکش کرد تا کار بی عیب تری 
ارائه بدهد و کم کم یک سرمایه به بدنه 
هنری شهر اضافه شود و نسل نوی هنر  

تربیت شود.
من نمی خواهم بگویم الان مدلی که دارد اجرا می شــود، 
مدل خــوب و کاملی اســت، خیــر. طبیعی هم هســت که 
نقدهایــی بــه آن وارد باشــد، امــا فکــر مــی کنــم تشــکیل 
برخی فضاها مثــل خانه تئاتــر می تواند بعضی مشــکلات 

را حل کند. 
در خانه تئاتر دقیقا اعضا هم می توانند جوان  باشند و هم 
از حوزه هــای مختلف تئاتــر. این ها با یکدیگــر حضور پیدا 
می کننــد و از بین خودشــان یک نفــر را انتخــاب می کنند. 
گر کســی بخواهــد در حوزه  او می شــود مدیرعامــل. بعــد ا
تئاتر حرف بزند، باید به خانه تئاتر بــرود،  چون خانه تئاتر 
می گوید من منتخب تمام تئاتری های اصفهان هســتم. 
تمــام اعضــا می تواننــد بــه اینجــا بیاینــد و عضــو شــوند. 
اعضایش هم می توانند چند مدل باشند. عضو پیوسته، 
عضو وابســته و عضــو افتخاری. مثــلا محمدعلی کشــاورز 
می خواهد عضــو افتخاری شــود، بــه عنوان پیشکســوت 
تئاتر، اما یک شخص می خواهد عضو پیوسته شود و حق 
رای داشــته باشــد. یک شــخص دیگر نیز می گویــد من در 
این زمینه علاقه مند هستم، اما نیاز به حق رای ندارم. ما 
خیلی  گشتیم تا چتری داشته باشیم که تمام این ها را در 
بربگیرد. بهترین  مدلی که در کشور پیدا کردیم که  حدود 
16 سال نیز سابقه دارد، همین بود.  باآقای اصغر همت نیز 
صحبت کردیم  و به دو مدل رسیدیم؛ خانه تئاتر اصفهان 
و یا خانــه تئاتر ایران شــعبه اصفهان. می خواهیم شــعبه 

اصفهان را فعال کنیم. 

منظور شما این است که یک نهاد صنفی برای 
تئاتر داشته باشیم؟

بله، یک نهاد صنفی، ولی نــه نهادی که زیرمجموعه یک 
 اتاق باشــد. نهادی کــه زیرمجموعــه جایی نیســت، یک 

ان جی اوی مستقل برای خودش است.

نهادهایی مثل شهرداری و یا حتی جاهای دیگر 
که خودشــان چند شــورا دارند، چرا باید برای انجام 
کارهایشــان به مجوز ارشــاد نیز نیاز داشــته باشند؟ 
الان شــهرداری دیگــر تکلیفــش مشــخص اســت و 

نهادی است که کلی زیرمجموعه دارد. 
ببینید این یک قاعده است. نمی توان حذفش کرد. مثل 
این مــی ماند که من بــه شــهرداری بــروم و بخواهم مجوز 
ساخت بگیرم، اما بگویم من خودم 10مهندس معمار دارم 

که همگی آنها دکترای معماری دارند. 
حالا من بــروم از یــک مهندس شــهرداری مجــوز بگیرم؟ 
کمیــت تعریف  مســاله این اســت که باید از نهــادی که حا
 کرده مجـــــــوز گرفت.  در راســــــتای همــــــان چیــزی که به
 همســان ســازی برســد؛ یعنی هر نهادی نمی تواند طبق 

تعریف خودش پیش برود.

پس چطور قبــلا این قاعده  باب نبوده اســت؟ 
مثلا حــوزه هنری تا چند ســال پیــش با نظر شــورای 
خودش کارها را تایید یا رد می کرد، بعد مجوز ارشاد 
اضافــه شــد،  در حالی که قبــلا داشــت کارش را اجرا 

می کرد و مشکلی هم نبود. 
بلــه، درســت اســت. مــا معتقدیــم کــه خیلــی از کمک ها 
را هــر دو می تواننــد داشــته باشــند. مثــلا در حــوزه کتــاب 
کــه  آمده ایــم و بــه بعضــی از نهادهایــی 
خودشــان فرهنگــی هســتند گفتیــم شــما 
بیاییــد و یــک نفــر را کــه شــاخص های مــا را 
گر  تایید کرد،  داشته باشــد، معرفی کنید. ا
ما همــان مرجــع را تایید می کنیــم. به آقای 
قاســم زاده نیــز همیــن را گفتیــم. گفتیــم ما 
حاضریم در حــوزه فیلم و یا تئاتــر همین کار 
گــر عضــوی از ما در  را انجــام بدهیــم، مثــلا  ا
شــورای شــما باشــد و آن را تایید کنــد، این 
به منزلــه تایید ماســت. می شــود اینچنین 
راهکارهایــی را در نظر گرفت، امــا نمی توان 
گفــت چــون آنهــا خودشــان شــورا دارنــد و 
بررســی می کنند دیگر به شــورای ارشاد نیاز 
نیســت. بــه هــر حــال شــهرداری و شــورای 
شهر همیشــه یک قالب ثابت ندارند. مردم 
رای می دهنــد،  یــک گــروه مــی رونــد و یک 
کمیــت می گوید یک  گروه دیگــر می آیــد. حا
کــی دارم کــه از قــول مــن بــه وزارتخانــه  ملا
ابلاغ شده اســت و باید این طور عمل شود. 
گــر شــهرداری دارای ایــن فضــا  بــود  حــالا ا
 و بــا مــا تعامــل داشــت می توانیــم بــا چنین
مدل هایی، کارها را تسریع کنیم؛ کاری که 

واقعا انجامش داده ایم.

در حوزه های دیگر چه؟ مثل مطبوعات، 
کتاب و ...؟

در حــوزه مطبوعــات جشــنواره امســال را بــا 
همین مــدل جلــو می بریــم. در حــوزه کتاب 
هم همین کار را انجام دادیم. ســال گذشته 
کتــاب را برگــزار نکردیم. امســال دوســالانه را 
برگــزار می کنیم. واقعــا با همیــن دغدغه جلو 
آمدیــم. تعــداد مجــوز هــای کتــاب امســال 

بــه  دو هــزار رســیده اســت؛ یعنــی نســبت بــه ســال 
 گذشــته  که هزار و 700 بوده اســت، 300 کتــاب افزایش 
داشــته ایــم. دوم اینکــه بــرای کســانی کــه در رابطه با 
دغدغــه هــای اجتماعــی کار مــی کننــد تفــاوت قائــل 
شــدیم. مثــلا کســی کــه بحارالانــوار را ترجمــه کــرده،  
درســت اســت کار خوبی انجام داده،  اما آیا واقعا ما در 

این زمینه لنگ هستیم؟!
در حــوزه مطبوعــات هم دقیقا بــا همیــن مولفه  پیش 
رفتیــم. در ایــن حــوزه 10 مولفــه را مشــخص کرده ایــم 
و گفتیــم کــه بیاییــم بــه طور خــاص بــه ایــن عرصه ها 
بپردازیــم. یــک عرصــه خــاص را هــم گذاشــتیم بــرای 
کــس  گفتیــم هــر  پرداختــن بــه مســائل اجتماعــی و 
در ایــن حــوزه کار فاخــر انجــام دهــد، مــورد حمایــت 
قــرار مــی گیــرد.در حــوزه کانون هــای فرهنگــی هنری 
کاهــش آســیب های  کــه در راســتای  کســانی  نیــز از 
گر تئاتر  اجتماعی تــلاش می کنند، حمایت می کنیــم. ا
گــر فیلم کار   می خواهــد بســازد،  تئاتــر فاخری باشــد، ا
می کنــد، قابل توجــه باشــد و ... . یک بحــث دیگر نیز 
ج از کشــور بود. در  بحث اعزام گروه های هنری به خار
این زمینه هم شاهد رونق بودیم. با اینکه می دانید در 

این زمینه اعتبارات ما خیلی کم است. 

ســال گذشــته چند مورد اعزام گــروه هنری 
داشته اید؟ 

گر اشتباه نکنم در سال گذشته هفت گروه داشته ایم.  ا
هزینه هایش هم اینطور داده شــده که مثــلا گفته ایم 
ک با آنها و هزینه بلیت را  هزینه اســتقرار و خورد وخورا

خودمان پرداخت کرده ایم. 

به دلیل قول های عملی نشده چندین باره 
کم کم داشــت احســاس می شــد که قرار نیســت 
دیگر جشنواره مطبوعات استان برگزار شود، اما 
چنــد وقــت پیــش شــما خبــر برگــزاری جشــنواره 
مطبوعــات را نــه در حــول و حــوش روزخبرنگار، 

بلکه در پایان سال اعلام کردید. چرا؟
گانه در نظر گرفتیم  ما در بحث مطبوعات دو حوزه جدا
که البته دوســت داشــتیم جفتــش در یک زمــان برگزار 
شود، ولی عملی نشد و ما به این جمع بندی رسیدیم 
کــه روز خبرنــگار را در زمان خــود   و  بعد از محــرم و صفر 

برگزار کنیم تا کار فنی تر شود و کار قوی تر برگزار شود.

دوران مدیریت مدیران ارشاد عموما کوتاه 
بوده است. خودتان فکر می کنید مدیریت شما 

در ارشاد تا کی ادامه داشته باشد؟
 من تا زمانــی که احســاس کارآمد بودن کنم در ارشــاد 
می مانم، ولی به هرحال به نظر وزیــر محترم  که از من 

در این سمت دعوت کرده هم بستگی دارد. 

در همین دوره مدیریت در ارشاد، بزرگ ترین 
مشــکل و مانعی کــه در اصفهان روبه روی شــما 

بوده چه بوده است؟ 
ســوال قشــنگی اســت. بــه نظــرم هــم افزایــی نکــردن 
دستگاه های فرهنگـــــی و موســــــسات و هــــــنرمندان 
در اصـــفهان مهم ترین مشکل ماست. علاوه بر اینکه 
ما حاضر نیســتیم تشــتت آرا و اندیشــه ها و تفــاوت ها 

را بپذیریم. 
بــه نظــرم مهــم تریــن مســاله در فرهنــگ عمومــی و 
هنرهــای مختلــف، نپذیرفتــن تفــاوت هاســت. در 
 صورتی که باید نمایندگانی در شــورا داشــته باشــند تا 
 به نتیجه برســیم. ما بــا توجه بــه همین مســاله بنیاد 
هم  اندیشــی هنر را پایه گذاری کردیــم. مهم تر از همه 
اینکه به نظرم هنرمند باید برای خودش تصمیم بگیرد 
کمیت به جای اعمال نظــر به هنرمند کمک کند  و حا

تا به هدفش برسد.
 

شــاید شــما  یا مدیر دیگری به ایــن موضوع 
واقف باشــید، ولی احساس می شود بدنه کاری 
و زیرمجموعه شما به این مساله واقف نیستند 
یا شــاید اجــازه اجرایــی شــدن آن  را نمــی دهند و 
کارشکنی می کنند . همان طور که مجموعه عوامل 
اجرایــی ارشــاد در طــول زمــان و مدیریــت هــای 

مختلف ثابت بوده و تغییری نکرده اند.  
درست است. من حرفتان را قبول دارم،  ولی به نظرم 
تنها راه چاره آن آموزش است، چون یک شبه یا دوشبه 
نمی تــوان آن را به کارمندان و همــکاران منتقل  کرد و 
 در همیــن جهت مــا آمــوزش را از یک ســال پیــش آغاز 

کرده ایم. 
گــذاری بــه بخش  بــر فرض مثــال بــا وجــود اهمیــت وا
خصوصی و لزوم تصمیم گیرنده بــودن خود مردم، ما 
با مخالفت هایی مواجه شــدیم تا مــدل قدیمی قبلی 
گر یــک یا دو بــار برگزاری  را اجــرا کنیم، ولــی معتقدیم ا
با اشکالاتی مواجه شــود، مهم نیست و بالاخره با این 

اعتماد کردن کار نتیجه می دهد.

از پاســخ های صریح و وقتــی که در اختیــار ما قرار 
دادید متشکریم.

 بــه نظــرم هــم افزایــی دســتگاه هــای فرهنگــی و موسســات و هنرمنــدان در اصفهان 
مهم ترین مشکل ماست ما حاضر نیستیم تشتت آرا ، اندیشه ها و تفاوت ها رابپذیریم



سلامت16
حتما می دانیــد که اســتفاده از مواد 

نارسیس 
افقری

اولیــه ســالم بــرای پخــت و مصــرف 
غذاها چه اندازه مهم اســت علاوه بر 
این شیوه پخت هم کم از آن نیست، 
چــرا کــه در غیر ایــن صورت ســلامت 
خود را به خطر می اندازید. به مثالی 

که در زیر اشاره می شود،  توجه کنید.

کریلامیدها چیست؟       آ
کریلامیدها ترکیبات شــیمیایی هستند که در حین  آ
فرآوری غذاها، طبخ غذا در دمای بالا و در طی فرآیند 
غذاهای حاوی کربوهیــدرات تولید می شــوند. لازم 
است بدانید که این ترکیبات بسیار سرطان زا هستند. 
غذاهای کربوهیدراتی و حاوی نشاســته مانند برنج 
و ســیب زمینــی بیشــتر مســتعد تولیــد ایــن ترکیبات 
هستند. چیپس ها، سیب زمینی های سرخ شده، ته 
 دیگ ها، نان های تست، تکه های سوخته نان و انواع

کریلامیدهــا  کلوچــه از جملــه غذاهــای سرشــار از آ
کریلامیــد در غذا  هســتند.هنوز میــزان مجاز وجــود آ
مشخص نشده است، ولی توصیه می شود با پیروی 
از یک رژیم غذایی سرشار از میوه و سبزیجات، لبنیات 
کم چرب، غلات سبوس دار و دور از غذاهای سرخ شده 
و کبابی این میزان را به حداقل برسانید. به یاد داشته 
باشــید که به هنگام طبخ ، اجازه ندهیــد غذاها بر اثر 
حرارت تغییر رنگ دهند و برای طبخ از حرارت ملایم 
کریلامید در  اســتفاده کنید.به منظور کاهش تولید آ
سیب زمینی، ســیب زمینی ها را به برش های باریک 
تقســیم کنید و آنها را به مدت 15 تــا 30  دقیقه در آب 
بگذاریــد و چندبــار آب آن را عــوض کنید تا بخشــی از 

نشاسته خود را از دست بدهد.
کارشناس ارشد تغذیه و رژیم درمانی 

سال یازدهم، شماره 2693 
  سه شنبه

22 تیر  ۱395 

میوه فصلی

در گرما گرمک بخورید
یکی از میوه های معروف تابستانه گرمک است و 
جزءمفیدتریــن میوه ای به شــمار مــی رود که در 
کید شــده اســت،  به ویژه آنکــه به خاطر  اســتفاده از آن تا
خاصیت  خنک کنندگی می تواند دمــای بدنتان را در این 

هوای گرم پایین آورد. 
به چند مورد از خــواص آن لیــلا آذربایجانی، کارشــناس و 
مشــاور تغذیه و رژیم درمانی و عضو انجمن تغذیه استان 

اصفهان اشاره می کند:

      تامین کننده آب بدن
گرمــک از جملــه میوه هایــی اســت که حــاوی آب فــراوان 
اســت و از این رو برای تامین آب بدن و رفع تشنگی بسیار 
مفید است، ملین و خنک بوده و مناسب طبع اشخاص 
صفراوى مزاج هست. همچنین گرمک ادرار و عرق بدن را 

زیاد کرده و در درمان یبوست نیز موثر است.

      دوستی برای معده 
این میوه هضم راحت تری نســبت بــه خربــزه دارد و برای 
افــرادی کــه دچــار ناراحتی معــده هســتند قابــل مصرف 
اســت. از ایــن رو به عنوان دوســتی بــرای معده شــناخته 

شده است.

      مفید برای کبد
 همچنین بــرای کبد بســیار مفیــد اســت و می توانــد تا به 
ک سازی این عضو مهم بدن کمک کند در عین حال که  پا

پوست ر ا طراوت می بخشد.

      مناسب برای دیابتی ها

 علاوه بر این میزان قند موجود در گرمک نســبت به دیگر 
میوه های هم ردیف خودش مانند طالبی و خربزه پایین تر 
 اســت، بنابرایــن بــرای افــراد مبتــلا بــه دیابت مناســب تر

 است.

      طراوت دهنده پوست
گرمک حــاوی ویتامین C و پیش ســاز ویتامینA اســت و  
مصرف آن برای ســلامت و شــادابی پوســت مفید است. 
همچنین  گرمــک در برطرف کردن خــارش بدن، گرمی و 

تاول های ناشی از گرما موثر است.

      ضد روماتیسم
به گفته کارشناســان تغذیه این میوه براى درمان یرقان 
و استســقا ســودمند اســت و خــوردن آن در افزایش شــیر 

مادران موثر است.
  عــلاوه بــر ایــن هــا از نقــرس و روماتیســم جلوگیــرى 

می کند.

      ماسکی برای پوست
گر آب  از دیگــر خــواص این میــوه این اســت کــه ا
آن را چند دقیقه بر روی پوست بگذارید و کمی 
ماساژ دهید، به پوست نرمی و لطافت، شادابی 

می بخشد.

      تخمه گرمک
تخمه گرمک نیز دارای بعضی از اسیدهای 

چــرب، مقــداری ویتامیــن و مــواد معدنی 
 اســت، امــا توجــه کنیــد کــه تخمــه گرمــک را 

 بــه شــکل خــام مصــرف نکنیــد و حتمــا پــس از پختــن یا 
بو دادن آن را بخورید.

توصیه                                هفته

سبد                   غذایی

آشنایی با سر درد یکطرفه

میگرن را  فیزیکی درمان کنید
شـاید از بیـن انـواع سـر درد، میگـرن 

لیلا
 کهلانی

شـیوع بیشـتری دارد و بیشـتر از سایر 
دردهـا فـرد را اذیـت می کنـد. در عین 
حـال مبتلایـان به آن سـعی می کنند با 
درمـان دارویـی بـه خـود کمـک کنند، 

اما بـــد نیــست 
و  خودمراقبتـی  درمان هـای 

فیزیکــی را نـــیز امــتحان 
کنید. در ایـــن بــاره دکتر 
شهلا ابوالحسـنی، دکتری 
پرسـتاری توضیحــــات و 
تـــوصیـــه های لازم را 

می دهــد.

کریلامیدهای  مراقب آ
سرطان زا باشید

دکتر محسن قاسمی، دکترای طب سنتی، 
مکمل و داروهای گیاهی با گرایش اسلامی 
به چند نکته برای حفظ ســلامتی در زندگی امروزی 

اشاره می کند.
گر سم پاشی      میوه هایی که گلخانه ای هستند، ا
نشده باشند خیلی بهتر از میوه های سم پاشی شده 
گر تراریخته یا همــان اصلاح ژنتیک  هســتند،  حتی ا

شده باشند.
    سبزیجات تازه زیاد مصرف کنید البته طبق مزاج 

نوع سبزی یا میوه را انتخاب کنید.
    گوجــه، خیــار و و طالبــی چــون زیــاد ســم پاشــی 

می شوند، قابل خوردن نیستند.
    ســیب را قبل از مصرف حتما با مایع ظرفشــویی 
کســی که روی پوستش برای ماندگاری  بشویید تا وا
بیشتر در سردخانه می زنند، شسته شود، اما حسابی 
بــا آب، مایع ظرفشــویی را جــدا کنید بــه خصوص از 

گودی های سیب.
کلونما قــرار دهید و      در خانه هایتــان حتمــا گیاه آ
هــر روز برگ هایــش را خیس کنیــد، چرا کــه این گیاه 
گر  کســیژن زیــادی در اطراف خــود تولید می کنــد و ا ا
هر روز روی برگ هایش خیس شــود مخصوصا با آب 
پــاش هــوای اتــاق و خانــه را مثل هــوای تــازه بهاری 

بارانی می کند.
غ قهوه ای و بومی اســتفاده کنید.      فقط تخم مــر
هر چقدر هم مثل زمان قدیم نباشــد، ولی باز  خیلی 
غ ســفید اســت، بنده بارها درکارگاه و  بهتر از تخم مر

آزمایشگاهم بررسی کردم.
غ فقط ماهی یک بار استفاده کنید،      از گوشت مر
غ به اصطلاح سبز )بدون  غ محلی تازه   یا مر آن هم مر
غ، انسان را آشفته  آنتی بیوتیک(،  چرا که گوشت مر
می کند و باعث بر هم خوردن تنظیم خواب می شود.

    در همــه غذاهــا از زرشــک اســتفاده کنیــد، زیــرا 
زرشک باعث می شود چربی های ســنگین در کبد و 

کل بدن جمع نشود.
    هر روز پشت ســر هم از زردچوبه استفاده نکنید، 
چون باعث ایجاد سنگ کلیه و سنگ صفرا در بعضی 

افراد می شود.
    غذاها را فقط در دیگ های مسی قلع اندود بپزید.
    هرگز از روغن و نمک کارخانه ای و یددار استفاده 

نکنید.
    روغن کنجد اصل قند و چربی بدن را کم می کند 

و برای سرخ کردن هم مناسب است.
    نمک کوهی یا دریاچه را آسیاب و مصرف کنید.

    گوشت گوسفند بهترین گوشت است.
    بــرای پخــت و پـــــز حتمــا از روغــن تخــــــم هندوانــه و 
 روغــن تخـــــــم کـــــــدو اصــــــل اســـــــتفاده شـــــود، چــون
ضد سرطان سینه و پروستات هستند و جوان کننده 
پوســت و قلــب هســتند، همچنیــن قنــد و چربــی را 

کنترل می کنند.

 حفظ سلامتی 
در زندگی امروزی

کــه بــا  میگــرن یکــی از انــواع ســردرد اســت 
سردردهای مداوم مشخص می شود. این نوع 
ســر درد معمــولا در یک  طرف  ســر اســت و غالبا 
همراه با تهوع، استفراغ و حساسیت شدید به 

نور و صداست. 
ســر درد میگــرن اغلــب اوقات بــه صورت 
درد ضربان دار یک طرفه اســت که ابتدا 
خفیف اســت و کم کم شــدید می شود 
و می توانــد از ســاعت ها تــا روزها طول 
بکشــد، اما تشخیص ســردرد میگرنی 
بر اســاس خصوصیــات ســردرد و علائم 
همراه توسط پزشک صورت می گیرد، 
چــرا کــه نتایــج معاینــه فیزیکــی و 
مطالعــات آزمایشــگاهی بــه طور 

معمول طبیعی است. 
در ضمــن میگــرن  هر دو 
جنــس  را تحــت  تاثیــر 
قرار می دهد، ولی در 
زنان  شایع تر است .

 شــیوه های خــود مراقبتــی و فیزیکی برای تســکین
درد میگرن شــامل کنترل استرس )انجام تمرینات 
آرام ســازی عضلانــی، ماســاژ(، خوابیدن بــه میزان 
کافــی )تنظیــم برنامــه خــواب(، اســتراحت و حفظ 
آرامش )خوابیدن در محیط تاریک و آرام در هنگام 
ســردرد(، اجتنــاب از عوامل تشــدید کننده ســردرد 
)اجتنــاب از غذاهــا و بوهایی کــه در گذشــته باعث 
 ســر درد شــده اند(، انجــام فعالیــت هــای ورزشــی 
به طــور منظــم )ورزش هــای ملایــم نظیر پیــاده روی 
برای رهایی از استرس( و تغذیه مناسب و عدم حذف 
وعده هــای غذایــی )بــا حفــظ تعــادل قنــد خــون و 

جلوگیری از بروز کم آبی( است.

داروهــای متعــددی بــرای درمــان ســردرد میگرنی 
استفاده می شوند. 

یک دسته از داروهای مصرفی داروهای تسکین دهنده 
درد نظیــر اســتامینوفن، بروفــن و... هســتند کــه  
طــی حملــه میگرنــی اســتفاده می شــوند و دســته 
بعدی داروهای پیشگیری کننده هستند که روزانه 
مصرف می شوند تا شدت یا تعداد حملات میگرنی 

را کاهش دهند.
 همچنیــن داروهای جدیــد دیگری وارد بازار شــده 
 اســت کـــــه مــــــعمولا پزشــکان تجـــــویز می کننــد، 
 اما بهتریــــــن درمــــــان از طــــــریق درمـــــان فــیزیکی 

است. 

علت بروز میگرن ناشــناخته اســت، ولی به نظر می رسد 
عوامل ژنتیکی و محیطی در بروز آن نقش دارند. 

از جملــه عوامــل تشــدیدکننده شــایع ســردرد میگــرن 
شــامل تغییــرات هورمونــی در زنــان، غذاهــا )غذاهــای 
آماده و شور(، نوشــیدنی های حاوی کافئین، استرس، 
محــرکات محیطــی نظیر نورهــای درخشــان، صداهای 

بلند و بوهایی نظیر عطر یا سیگار، تغییر در الگوی خواب 
و بیــداری، فعالیت جســمانی شــدید، تغییــر در محیط 
زندگی نظیر تغییر آب و هوا، مصرف بعضی از داروها نظیر 
کی و یا داروهای متسع کننده  داروهای ضد بارداری خورا
عروق، حذف یک وعده غذایی، ســیگار کشــیدن یا قرار 
گرفتن در معرض دود سیگار و استرس و اضطراب است.

علائم

درمان داروییدرمان فیزیکی

علت بروز 
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ک �بتی  گهی افراز �لا آ
نظر بــه اینکــه آقای/خانــم: «علیرضــا، حمیدرضا، مجیــد، زهرا» 
دیانی دردشتی فرزند مهدی به موجب درخواست وارده به شماره 
خ ۹5/3/13 تقاضــای افــراز ســهم خود  ۹5۴1010۷۹13۴3۲ مــور
ک ثبتــی یک فرعــی از ۲۲۷۴ اصلــی واقع در بخــش یک ثبت   از پلا
اصفهان را به طرفیت سایر مالکین مشاعی نموده و اظهار داشته 
به خانم منصوره دیانی دردشــتی فرزند مهدی احــدی از مالکین 
مشاعی دسترســی نداشــته و آدرس دقیقی از وی وجود نداشته و  
مجهول المکان اعــلام گردیده لذا مراتب به اســتناد مــاده 3 آیین 
ک مشاع به نامبرده فوق و کسانی که  نامه قانون افراز و فروش املا
ک مذکور ذیحق و ذینفع می باشند ابلاغ می گردد تا  به نحوی در پلا
راس ساعت ۹ صب� روز ۹5/5/1۶ که جهت معاینه محل و تنظیم 
صورتمجلس تعیین وقت می گردد در محل وقوع ملک 
حضور بهم رســانند. بدیهی است عدم حضور مالکین 

مانع از رسیدگی نخواهد بود. م الف/ 113۴3
ک منطقه مرک�ی  ا�فهان  اداره �بت اسناد و املا

گهی م�ایده  آ
واحــد اجــرای احــکام حقوقی شــوراهای حــل اختلاف فریــدن در 
نظر دارد در خصوص پرونده کلاســه ۴۸/۹5 اجراییه شورای حل 
خ ۹5/05/13  اختلاف جلســه مزایــده ای در روز چهارشــنبه مــور
از ســاعت 10 لغایــت 11:30 صبــ� در محــل اجــرای احــکام حقوقی 
شــوراهای حل اختلاف دادگســتری فریــدن اطــاق 30۷ به منظور 
وصول طلب محکوم له به مبل� 51/۴۸۸/000 ریال به جهت فروش 
یک قطعــه زمین به مســاحت عرصــه 300 مترمربع و فاقــد هرگونه 
ک 3/1 دامنه واقــع در دامنــه- خیابان حافظ  اعیانی که جزء پــلا
اراضی مسکونی تفکیکی دانگ حاجی آقا جلال که با حدود اربعه 
ذیل: شــمالا، 1۲/5 متر به گذر ۶ متری - جنوباً: 1۲/5 متر به گذر 

۶ متری - غرباً: ۲۴ متر به زمین مسکونی محکوم علیه - شرقاً: ۲۴ 
متربه گذر 10 که متعلق به محکوم علیه مجید رستمی دمنه فرزند 
عباسعلی که دارای سند قولنامه ای و فاقد هرگونه سند ثبتی شش 
دانگ می باشــد که توسط کارشناس رســمی دادگستری به مبل� 

135/000/000 ریال ارزیابی گردیده است برگزار نماید.
 طالبین خرید می توانند به مدت 5 روز قبل از موعد مزایده از ملک 
مورد نظر دیدن نموده و س�س در صورت تمایل در جلسه مزایده 

شرکت نمایند. 
مزایده از قیمت کارشناسی شروع و برنده مزایده فرد یا افرادی می 
باشــند که بالاترین قیمت را پیشــنهاد نمایند کســانی می توانند 
در جلســه مزایده شــرکت نمایند که 10 درصد قیمت کارشناسی را 
نقدا پرداخت و در صورت بنده شــدن الباقی را ظــرف مدت ۲0 روز 

پرداخت نمایند. م الف/1۴3
ا�رای احکام حقوقی شوراهای ح� ا�تلاف فریدن 

آ��� ��ا��ان ����ی ����� 
��ز��ن �����ی ا����ت و ار�����ت ���دا�ی ا����ن �� ����ر 

����� ���� ا������ ���و��ی ����� ��د،  �� ��ا�� ����� 

و  ا������ ا��م ��ه در ��� ��ا��ان

 ���� ICT.ISFAHAN.IR   از �������ن وا�� ��ا�� 

 ۹۵/۰۴/۲۰ ����� �� ��� د��ت �� ��� �� آ�رد ��� ��� ��م ��ا

(����) �� ���� ����ر ��ا��� ������. 

ا�����  

��� آ

 ����دی 

��رت ��� ��د��ی ��ا�ی ���� ����� ��و ۴۰۵ ���ه ای ������ �� ���ره ����ر ۱۲۴۸۹۰۲۵۱۱۴ 
و �ــ��ره ���ــ� NAAM۰۱CA۷AK۸۹۲۶۰۴  و �ــ��ره  ا�����ــ� ۵۴۲�ـــ ۴۸  ا�ــ�ان ۱۳  

����د ��د��ه و از در�� ا����ر ���� ا��. 

� ۹۵/۴/۱۵ ���� ۹ ��ا��ه ۴۰۰ ��  ��� ��ا��ه ���دا�ی ا����ن ��� � آ ���و د�
�����ت ���ی (��ا��) ���� �� ����. 
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 همیار پلیس در اوائل انقلاب 
ایران قدیم

 نرخ میوه و تره بار 
در ایران قدیم

 عکس رنگی شده از بازار و بازاریان 
در زمان قاجار

شهید آیت الله دکتر بهشتی در حال اقامه نماز عید فطر در 
مسجد هامبورگِ آلمان

 تصویری از پرویز پرستویی ۴۱ سال پیش 
روی صحنه تئاتر

ح  افقی       شر
1-شاه اســطوره  ای توران که پســر پشنگ است - 

قنات - چهلمین رییس جمهور آمریکا
2- ساده  ترین موجودات واجد کلروفیل - از توابع 

استان بوشهر - زبان باستانی مردم هند
3- حرف فاصله - سه کیلو

گرد لب و دهان  4- گردا
5- صدمه و آسیب 

6- نشانه بیماری
7- تلخ تازی

8- مظهر سبکی - طمع و حرص
9- نویســنده شــهیر فرانســوی و خالــق »ســرخ و 

سیاه«-  پیمانه و ظرف بلوری - کم خونی
10- جنگ و نبرد - فیل عظیم الجثه ماقبل تاریخ- 

روغن سقز.

ح عمودی       شر
1-خودداری- گونه ای موسیقی مردمی 

 2- چای را گرم نـــــگه می دارد - پنــــجره مشــبکی 
خانه های قدیمی

3- پروردگار- نمره مردودی
4- صدمه و آسیب- دو یار هم قد

5- جنس به ظاهر قوی
6- آب منجمد 

7- ضمیر غایب - مادر تازی
8- خشکی- میان چیزی

10- کجاست؟- وی
11- دندانه لاستیک - صنم

13- بله فرنگی-  هنوز فرنگی
14- به دنیا آوردن- هنوز نرم نشده!

15- از آن سو، میوه نیکو معنی می دهد
ک صنعتی 16- خا

17- عدد اول- لحظه کوتاه
18- حرف شرط شاعرانه- الفبای موسیقی

19- اشاره- جملگی
20- بوی تعفن- ابزاری در دست درویش. 

 پس از حل کامل جدول، در خانه های مشخص شده نام هنرمند سرشناس بین المللی را به دست خواهید آورد
 که امروز، سالگرد تولد اوست.

این بازی مانند سودوکو است با این 
تفاوت که باید بین اعداد روابط منطقی 

بزرگ تر ، کوچک تر برقرار باشد

۱7 سال یازدهم، شماره 2693سرگرمی
سه شنبه
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جدول                                     سرگرمی

باشگاه ستاره ها 

به میزان                           کافی

در باب معروف ها بازی اول

1234

حامد میرباقری را 
به لیست چیزی 
برای از دست دادن 
نداشتگان اضافه 
می کنیم.

سلفی بانمک 
جواد رضویان در 
کنار دختر نازنین 
و پدر عزیزش در 
مراسم جشن تولد 
دخترش.

کبری با این  پندار ا
پست ترکیبی هم 
تولد برادرش عرفان 
را تبریک گفت و هم 
تمامی کینه های 
دوران کودکی تا امروز 
را تلافی کرد!

گذر زمان 
به روایت 
تصاویر حسن 
جوهرچی و 
دخترش آوا 
خانم.

     عباس کیارستمی
»آنان که محیط فضل و آداب شدند«

یا سوژه اتهام و ارعاب شدند
                               یا با کمک پرسنل درمانگاه

     »گفتند فسانه ای و در خواب شدند«

ک اوباما      بارا
ک حسین اوباما هستم این بنده بارا

از اهل تساهل و مدارا هستم
در مملکتم سیاه ها می میرند

من مفتخرم که جزء آنها هستم

     محرم نویدکیا
    این آمدنت نوید بخشد ما را

تنها کاپیتان نمی گذارد ما را
حالا که به دست توست این پرچم زرد

هرکس که توانست بگیرد ما را

     جمال صدقی پور 
)یک مدیر دولتی بد(

 کمی شد خرج ویلا توی تجریش
بقیه رفت پای خانه کیش

از آن پولی که می گویی به والله
نمانده هیچ الا فیش و تشویش

مجید کافی
 اصفهان زیبا 

بازی جیکوگو

بازی سودوکو

تو انرژی هسته ای اصفان نقصی فنی سردون نیاد
تحلیل حجی گوگردچی از  آتش سوزی پتروشیمی بوعلی

 بیژن نامدار زنگنه روز جمعه گذشــته در 

بشیر 
اسماعیلی

جمع خبرنگاران رســانه هــای گروهی در 
ماهــــشهر یکـــــی از دلایـــــل آتـــش سوزی 
 پتروشیمی بوعلی سینا را نشــــت در یکی 
ج پارازایلیــــن عنــوان   از واحدهــای بـــــر

کرد.
 وی بــــا بیــان اینکــه لازم اســـــت در اینــــــجا چنــد نکتــه را
 بیان کنم، به عنــوان نخســتین نکته به ایــن موضوع که 
برخی عنوان می کنند علت حادثه آتش سوزی پتروشیمی 
بوعلی سینا خرابکاری بوده است که قطعا اینگونه نیست 
گر قصوری هم  و دلایل فنی داشته است، اظهار داشت: ا

انجام شده است پس از انجام بررسی اعلام می شود.
کنــش برخــی از کشــورهای  وزیــر نفــت نکتــه دوم را بــه وا

همســایه به ایــن حادثــه اختصــاص داد و با 
بیان اینکــه متاســفانه برخــی از کشــورهای 
همســایه پــس از ایــن آتــش ســوزی ابــراز 
خوشحالی کردند گفت: یک کشور مسلمان 
نباید نسبت به آسیب دیدن کشور مسلمان 
دیگر خوشــحال باشــد و بایــد ابــراز ناراحتی 

کند.
حجــی گوگردچــی وقتی خبــر را خوانــد خیلی 
گفــت: دومــادی رســولی  مضطــرب شــد، 
عامومــم اینجــا بــوده س. یقیــن درگرفتــا 
خِلاص شــد. گفتــم: نــه خوشــبختانه هیچ 
 تلفات جانی نداشته. گفت: خب الحمدلله.
گفتــم: نقــص فنــی  کــردن؟  آچــرا همچــی 
بوده. گفــت: به بــه! نقصی فنی؟ تــو انباری 

باروت؟ پس این همه مهندسا که بالا سری کارن خواب 
 بــودن؟ بوگو خیــر بیبینــی، یه وقــت تــو انرژی هســته ای

کسِــر   اصفــان نقصی فنــی ســردون نیــاد کــه هممون خا
میشیم. این کار حواسی جمع میخواد.

گه بخــوای بوگوی پول نیســا تحریمســا گرونیه ســا اینا،   اِ
 آ کمی کار بذاری هِمین مکافات درست میشه. ایمنی که 
شــوخی وردا نیس. تو همه کاری صرفــه جویی خبس الا 
ایمنی. یه جا بود تو شــوروی که اوروزا پوکید، کوجا بود؟ 

گفتم: چرنوبیل؟ 
 گفــت: هــان! قلیــا قورمه شــدن مــردوم. هنــوزم بچــا که 
به دنیــا میان آدِم نیســن. یه چیزیشــون کما زیــادس. یه 
شــاغالم نشــون میداد ســه، چار تــا ســر داشــت اِز همین 

تشعشعات.
کــرده  گفتــم: عربســتان ســعودی شــایعه 
انفجار تو پالایشــگاه ماهشــهر کار گروه های 
تروریســتی بوده. حتی یه گــروه مجعول هم 
انگار مسوولیت این حادثه را به عهده گرفته، 

نظرت راجع به این کارای عربستان چیه؟
کــردن! )حــرف  گفــت: اختلاطــی ناشــتا   
بیخود زدند(. بوگو اصش تو خودد صادراتی 

تروریست داری.
 مردومــد میخورنــدا میخوابنــدا قــدی غول 
بیابونــی میشــن آ یکــی شــیش، هفتــام زن 
دارن، جــخ حوصلــه شــون ســر میــرِد میرن 
بمــب اینــورا اون ور میذارن.حیــف اِز خونــه 
خدا و حرمی حضرِتی رسول که زیری دسی 

شوما پِدِرسوختاس.

 مــا الحمــدلله اِزیــن برنامــا نداریــم. مملکتمونــم خیلــی 
امــن تِــر اِز عربـــــاس. حــالا آمریکایــا بــرا اینکــه یــه مشــت 
چیزاشــونو بنــدازن بــه عربـــــــا، پیــزور لا پالــــــونشون 

 گذاشـــــتن، اینا فکــــــر کــــــردن جــــــای خـــــبریِس. نــه! 
بیا تــــو من )از مــــن نشـــنو( آمــــریکا که برا کـِـسی دلش 

نسوخته س.
 تــا عربســتانم خــب پولاشــا اِسِــد میزنــد تــو کمرشــا 
میندازِدش اونور. بعدش عربستان می موندا ما، اون 

وقتِس که می فهمِد یه چا چند کله آب دارِد!
 تخته پولاد تخت دارِد هر کاریم وقــت دارِد. حالام هی 

آتیش بسوزونید. داعشا بن لادنا یه مشت ازین دگوریا را 
درس کردیــن انداختین بــه جونی دنیا بــس نبود؟ حالا 

بندی ایران کرده ین؟
 اما اینجا غیری بقیه جاواســا. کِســی پســی ما ور نیمیاد. 
گــه یــه وقــت اون رو ایرانــی بــالا اومِــد، ور میپاشِــد تــو رو  اِ
همــه کِســدون. الِکــی نیس که ســه، چــار هزار ســال این 
گه خودمون خودمونا نسوزونیم تو  مملکت سری پاس. اِ

پالایشگاه، کِسی پسمون ور نیمیاد.
حالا مام که اِز همساده شانس نداریم. 

دو ر تــا دوری ایرانــا یه مشــت گرگا 
لاشخور گرفتن آ منتظرن یه طوری 

بِشــد که بیان تلافی نــو و کهنه 
را تــو دلمــون در بیــارن، امــا 

بخیالشــونه س .  چا کنم 
همیشه ته چاس.  ترکیه 
را دیــــدی؟ عربســــتــانم 

میبینی به زودی.
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 قهوه خوری در ایران 
جا نیفتاده است

اصفهانی ها؛ پاسبان میراث 
»ممد ریشی« 

لريــس نواســارتيان متولــد 1346 و 

ضحا 
قدوسی

صاحــب کافــی شــاپ جازوه اســت. 
 لريــس 17 ســال ســابقه کار دارد. او 
می گويد: »سال ها پیش برای اولين بار 
به اتاق اصناف رفتم تا وارد اتحاديه 
شــوم. مســوولان وقــت دربــاره این 
 شــغل اطلاعاتی نداشــتند. يکی از آنها بــه من گفت: 
»شغل شــما چيســت؟ می خواهيد چه کاری انجام 
دهيد؟« گفتم: »می خواهم قهوه سرو کنم«. گفت: 
»برويد سراغ عطاری ها«. گفتم: »مردم می خواهند 
قهوه بنوشــند«. گفت: »شــما بايــد زیر نظــر اتحاديه 

آبميوه و بستنی کار کنيد«. 
 او در توضيــح اينکه این يک شــغل تخصصی اســت، 
گويــد: »مســوولان ســازمان فنــی و حرفــه ای  مــی 
اصفهان از مــن تقاضا کردند تا برای آمــوزش افراد در 
این صنف وارد عمل شــوم. هنگامی که به ســازمان 
فنــی و حرفــه ای رفتــم مشــاهده کــردم افــرادی کــه 
 برای آموزش می آينــد تصور می کنند این کار شــبيه 
شــيرينی پــزی اســت، در حالــی کــه تخصــص هــای 

مربوط به خودش را نياز دارد«.
لريس ادامه می دهد: »من به عنوان بخش خصوصی 
کــردم و  گــذاری  در اداره فنــی و حرفــه ای ســرمايه 
تحــت عنــوان يــک آموزشــگاه آزاد وارد عمل شــدم و 
خوشبختانه به نتایج خيلی خوبی رسيدم. مدرسان 
قبلی بر اساس جزوه های قديمی تدريس می کردند 
و من با متد و روش جديد تدريس مــی کنم و همين 
موضوع باعــث به وجود آمــدن تحولی در این شــغل 

شد«.
او با بیان اينکه شــغل کافی شــاپی هنــوز در فرهنگ 
ایرانيان جا نيفتاده است، بیان می کند: »در گذشته 
بســيار کمرنــگ به ایــن شــغل پرداخته می شــد، اما 
امروز به عنوان يک شغل تخصصی به آن نگاه می شود. 
 ما حتی بــرای آموزش از مدرســان خارجی اســتفاده 
می کنيــم و گاهی مســابقه هایی برگزار مــی کنيم که 
تمــام داوران آن خارجی هســتند. هر چقــدر ارتباط 
ما با متخصصان کشــورهای ديگر افزايــش پیدا کند 

گيری ما بیشتر خواهد شد«. سطح فرا
او می افزايــد:» فرهنگ کافی شــاپ در کشــور ایران، 
 آنطــور کــه بايــد جــا نيفتــاده اســت، در حالــی کــه در
زمــان هــای قديــم اســتفاده از قهــوه، مخصــوص 
کنون بــه این باور رســيده ايم  ایرانيان بوده اســت. ا
که اســتفاده از قهوه در ایران کمرنگ شــده و به مرور 

زمان، نوشيدن چای به 
جای قهوه خــوری رونق 

گرفته است.«
لريــس با اشــاره بــه اينکه 
اصفهانــی هــا زيــاد قهوه 
تلخ نمی خورند، می گويد: 
»اصفهانی ها شيرین خور 
هستــنــــد و در هــــر شــهر 
 متنــاســــب بــا فرهنــگ و

ذائقــــه مردمـــــش طعــم 
قهوه ها متفاوت اســت. 
بــه طــور مثــال تهرانی ها 
 قوه تلخ دوست دارند. ما

هنــوز بــه مــزه هــا و قهوه 
خوردن عادت نکرده ايم، 
ولی کم کم قهــوه خوری 

 در حــال رونــق گرفتــن اســت. خوشــبختانه مــردم و 
به خصوص جوان ها قهوه خوری را دوست دارند«.

کثر مخاطبانــی که برای گرفتن   او ادامه می دهد: »ا
 مجــوز به اتحاديــه می آينــد تحصيلات عاليــه دارند. 
به کارگيری آمــوزش ها و اســتفاده از متــد روز در این 

شغل از اهميت خاصی برخوردار است«. 
لريــس در توضيــح  اينکــه فــرق بیــن »کافه مــن ها« و 
»باريســتا«  چيســت، اظهــار مــی دارد: »»باريســتا« 
مجهز تر از »کافه من ها« است. باريســتا را به افرادی 
می دهيم که دوره های خاصی را گذرانده باشند«. 

به بیان او »هنوز بسياری از کافی شاپ ها به صورت 
سنتی اداره می شــود و فروشنده حاضر نيست حتی 

يک دستگاه معمولی بخرد و از آن استفاده کند«.
او با اشــاره بــه اينکــه هــر روز بیــش از 40 نفر مشــتری 
داريــم، می گويد: »مشــتريان ما بیشــتر مهندســان، 
وکلا و قضات هســتند کــه علاوه بــر نوشــيدن قهوه از 
فضای محيــط برای گفتمان ها اســتفاده می کنند. 
 در این محيط می توان برای تعامل های دوستانه و 
گفتمــان هــای بیــن افــراد اســتفاده کــرد. همچنين 
برخــی از آشــنایی هــای منجــر بــه ازدواج نيــز در این 

مکان انجام می شود«.
کنون برندهای خوبی  لريس خاطر نشان می کند: »ا
با نمايندگی های مجاز به ایران آمــده و طعم  و رنگ 
قهوه نشــان دهنده يک قهوه خوب اســت. برخی از 
قهــوه ها بســيار مرغوب هســتند. افــراد از قهوه های 
گاهــی ندارند«.  ج وارد می شــود زياد آ برند که از خار
او بیان می کند:» کافی شــاپ ها مــی توانند عناوین 
مختلفی مانند فــرآوری قهوه ها داشــته باشــند، اما 
افرادی هســتند کــه فقط بــر روی کافی شــاپ ها کار 
می کننــد«. لريس ابــراز می دارد: »این شــغل بســيار 
گر فــردی نتواند يــک قهوه خوب  تخصصی اســت و ا
ارائه دهد، ســلامتی افراد به خطر می افتد. در حالی 
 کــه روزانه خــوردن دو يا ســه فنجــان قهوه مــی تواند
کــه  کبــد مفيــد باشــد. افــرادی   بــرای ســلامتی و 
می گوينــد: قهوه شــادی کاذب مــی آورد ســخت در 
اشــتباه هســتند آنزيم هایی که در قهوه وجــود دارد 
برای سم زدایی بدن مفيد است، اما خوردن بیش از 
حد آن باعث افزايش ضربان قلب می شود. هنگامی 
که قهوه می خوريد خون بیشتری در مغز شما جريان 

پیدا می کند و شاداب تر هستيد«.
او در پايان از برگزاری جشنواره »لت آرت« در روزهای 
23 و 24 تيرمــاه در هتل پیروزی خبر مــی دهد و ابراز 
می کند: »این جشــنواره بــرای اولين بــار در اصفهان 
برگزار مــی شــود و مخاطبانــی از سراســر کشــور در آن 
 حضــور دارنــد. وجــود داوران بیــن المللــی يکــی از 

مزيت های این جشنواره است.« 

شــايــــد از نــوستــالــــژی گــرايــــی مــــا 

لیلا
 مقیمی

اصفهانی   هاســت يا اينکــه واقعا این 
روزها بستی ها آن طعم و عطر قديمی 
را ندارنــد. ایــن روزهــا بســتنی هــای 
سنتی هم مثل قبل ها نيستند؛ يعنی 
مثل گذشته ها پر از خامه استخوانی، 
گلاب، هِــل، زعفران و پســته. شــايد قيمــت زعفران و 
پســته و شــکر بالارفته و برای ســنتی فروش ها صرف 
نمی کند، شــايد ذائقــه اصفهانی هــا تغيیر کــرده و يا 
بســتنی فــروش هــا کــم تجربــه هســتند و راه و روش 
درست کردن بستنی سنتی را بلد نيســتند. از سوی 
 ديگــر، ایــن روزهــا بــازار رقابــت بیــن کارخانــه هــای 
بستنی سازی و بستنی سنتی، داغ داغ است. کارخانه ها 
 هم کــم نمی آورنــد و فالــوده و بســتنی ســنتی عرضه
می کنند. البته برخی از ســنتی فروش های اصفهان 
معتقدند، بســتنی کارخانه ای رقيب شــان نيست و 
آنهایی که سنتی خورند، کمتر سراغ بستنی کارخانه ای 
می روند . حسين شــيرزای ، صاحب بستنی فروشی 
کنون بــه این حرفه  »محفل« که از 55 ســال پیش تا
مشغول است نيز همين موضوع را می گويد. او معتقد 
 اســت که هنوز هم این ميراث به جــای مانده از عهد 
کبر مشــتی« خواهــان زيــادی در  »ممــد ريشــی« و  »ا
اصفهان دارد و بستنی سنتی خورها، حاضر نيستند 
عطر گلاب، هل و خامه استخوانی و پسته را فراموش 
کنند و يا اينکه بستنی های کارخانه ای را جايگزین آن 
 کنند. »بســتنی ســنتی در حال حاضر از کيلویی 10 تا 
16 هزار تومان در بازار عرضه می شــود و ترکيبی از شير 
پرچرب گوسفند، گلاب، هل، شکر، زعفران و پسته و 
خامه است. هنوز هم بیشتر مشتری های ما بستنی 
سنتی را به سایر بســتنی های موجود در بازار ترجيح 
می دهند. حتی توريست ها نيز  برای خوردن بستنی 

سنتی پشت در  مغازه صف می کشند.«

    از بستنی دست ساز 
تا بستنی دستگاهی 

 اينگونه کــه او مــی گويد: 
»در قــديــــم بستــنــی بــه 
صورت ســنتی و دستی و 
بــا ابزاری بــه نــام »قالب« 
و »صابــون« کــه از جنس 
فلز بودند، تهيه می شد. 
این بســتنی درون ظرفی 
)بشــکه ای( دو جــداره 
درســت می شــد؛ بــه این 
صــورت کــه درون جــدار 
داخلی شير، خامه، شکر،  
ثعلب و زعفران  و در جدار 
بیرونی یخ و نمک ريخته 
می شــد؛ ســپس مرتب آن را هم می زدند تا زمانی که 

مواد سفت شود.« 
 حــالا بــه مــدد ورود تکنولــوژی هــای مختلــف از 
ســختی های این کار نيز کاسته شــده و همه مراحل 
 تهيه بستنی با دستگاه انجام می گيرد؛ دستگاه هایی 
کــه بــه گفتــه شــيرازی قيمــت شــان بیــن 45 تــا 100 
ميليون اســت. حال اضافه کنيــد به ایــن رقم هزينه 
فریزر، اجــاره مغــازه ، مــواد اوليه ای کــه روز بــه روز به 
قيمــت آنها افــزوده مــی شــود  و هــزار و يک ابــزار ديگر 
کــه لازمــه ورود بــه شــغل بســتنی فروشــی اســت.  به 
 همين خاطر علی رغم گذشــته، امروزه ورود به شغل
بستنی فروشــی نياز به سرمايه بســيار عمده ای دارد 
 و افراد »هر چه ســرمايه در این شــغل بریزنــد، باز هم 

کم خواهند آورد.«  
سود و درآمد حاصل از  بستنی فروشی، اما بسيار کم 
است و نمی تواند صاحبانش را راضی نگه دارد،به ویژه 
که افزايش قيمت بستنی به صورت ساليانه و به ميزان 

بسيار ناچيزی صورت می گيرد. 

    بره کشان بستنی فروش ها 
تابستان که می شــود به نظر می آيد فصل بره کشان 
 بســتنی فروشــی ها فرا رســيده و بازار فروش بســتنی 
داغ داغ می شود، غافل از اينکه شيرازی می گويد: »به 
طور کلی بستنی فروش ها شش ماه کار می کنند که 
البته در همين زمان نيز به دليــل گرمای بیش از حد 
هوا کمتر کسی ترجيح می دهد برای خوردن بستنی 
بیرون بیايد و معمولا از ساعت 6 بعد از ظهر تا 11 شب 
فروش خواهيم داشــت. علاوه بر ایــن، قيمت بالای 
زعفران، پسته و این روزها شکر نيز قوز بالای قوز است. 
همه این موارد موجب شده تا بستنی فروشی شغل 

پر درآمدی نباشد.«
به همه این مشــکلات البته بايــد موضــوع ماليات را 
هم اضافه کنيــد؛ موضوعــی کــه شــيرازی و ديگر هم 
صنفی هايش دل خوشی از آن ندارند و معتقدند که 
ماليات هایی که آنها پرداخت می کنند، زياد و بدون 
توجه به ميزان درآمد آنهاســت. بــه خاطر همين هم 
شــيرازی و ســایر هــم صنفــی هايــش تــوان پرداخت 

ماليات را ندارند. 

    جزء جدایی ناپذیر از زندگی 
با این همه شيرازی شصت وسه ساله عاشق شغلش 
اســت و می گويد که حــالا و بعد از گذشــت 55 ســال 
از روزی که پــا در این حرفه گذاشــته، ديگر نمی تواند 
از آن دل بکنــد. او ترجيــح می دهد تا بــا همه تلخی و 
شيرينی شغلش کنار بیايد و همچنان از ميراث »ممد 
کبر مشتی« که از زمان ناصرالدین شاه بر  ريشی« و »ا
جای مانده و حالا جزء جدایی ناپذیر زندگی او شده، 

محافظت کند.  

روزهای خوب بستنی

لذت ليس زدن بستنی برجی   آقای نواسارتيان و فضای کارش کافه لريس  

آقای شيرازی و محفل خنکش بستنی حاضر  است. می رود تا گلویی را تر کند.  

کافی شاپ                     جازوه بستنی                       محفل

نزدیک نمای  

   آزاده عزیزیان

مشتریان ما 
بیشتر مهندسان، 

وکلا و قضات 
هستند که علاوه 
بر نوشیدن قهوه 
از فضای محیط 
برای گفتمان ها 

 استفاده 
می کنند

یکی از  قدم ها برای کافه من شدن

از دم کردن تا  سَرو
دم کردن قهوه يکی از کارهایی است که خيلی ها 
 دوســت دارند يــاد بگيرنــد. خيلــی از افــراد طرز 
دم کردن قهوه را به صــورت صحيح نمی داننــد. در این 
 بخــش قصــد داريــم تــا شــما را بــا روش دم کــردن قهــوه 
به صــورت صحيح آشــنا کنيم، پس بــا ما همراه باشــيد. 
برای درست کردن قهوه ترک بايد از پودر دانه های قهوه 
تازه برشــته شــده اســتفاده کنيد. دانــه های قهــوه را در 
هاون بکوبید يا آســياب کنيد و پودر قهوه درست کنيد. 
همچنين می توانيد برای اينکه تجربه بهتری از درســت 
کــردن قهــوه داشــته باشــيد، از قهــوه جــوش مخصوص 

استفاده کنيد.
روش درســت کردن قهوه ترک در سراســر خــاور ميانه به 
يک شکل است، بنابراین به عنوان قهوه خاورميانه هم 

شناخته می شود. در یونان در پاسخ به 
حمله ترکيه به قبرس در سال 1974 نام 
آن را به قهــوه یونانی تغيیــر دادند که در 

حقيقت همان قهوه ترک است.
دانه های قهوه را انتخاب کنيد. بهترین 
نوع آنها برای قهوه ترک عبارتند از: موکا، 
 جــاوا و وينــی برشــته شــده. همچنيــن 

دانه های کمتر روغنی عربی هم انتخاب مناسبی است. 
دانه های قهوه را خوب آسياب کنيد. پودر قهوه تان بايد 
يکدســت و خيلی خوب آســياب شده باشــد. پودر قهوه 
آماده هم می تواند برای این کار مورد استفاده قرار گيرد، 
البته زياد تازه نيست. شکر را به ميزان دلخواه خود اضافه 
کنيد و برای هر فنجان به اندازه همان فنجان آب سرد در 

قهوه جوش بریزيد.
قهــوه جــوش را روی حــرارت ملايــم قرار 
دهيد تــا بــه آرامی بــه جــوش بیايــد. در 
مدتــی کــه روی حــرارت قــرار دارد آن را 
هــم نزنيــد. هر چــه حــرارت کمتر باشــد 
 قهــوه طعــم بهتــری پیــدا خواهــد کرد.

قهوه جوش را به حال خود رها نکنيد.
مشاهده می کنيد که قهوه شروع به کف کردن می کند. 
وقتی که کــف شــروع به بــالا آمــدن کــرد، آن را با قاشــق 
داخل فنجان بریزيد. زمانی که قهوه شروع به جوشيدن 
کرد و کف تا دهانه ظــرف بالا آمد، قهوه جــوش را از روی 
اجاق برداريد و وقتی قهوه کمــی از حالت جوش درآمد، 

آن را داخل فنجان مخصوص قهوه ترکی بریزيد.  

فنجان های مخصوص قهوه ترکی کوچک تر  از  فنجان های 
گر فنجــان مخصوص نداريــد از فنجان  معمولی اســت. ا

کوچک معمولی استفاده کنيد.
گر  قهوه تــان خيلی کــف داردف آن را با قاشــق برداريد،  ا
سپس قهوه جوش را مجددا روی اجاق بگذاريد و همين 

کار را برای فنجان بعدی تکرار کنيد.
برای اينکه کف قهوه از بین نرود، از کناره فنجان قهوه را 
داخل آن بریزيد نه از وســط آن. کف قهــوه گاهی اوقات 
 در اسپرســو و در کشــورهای اروپای غربی crema ناميده 
می شود که مانند کف شير به نظر می رسد، در حالی که 
داخل آن شــير ندارد. در کنار قهوه می توانيد يک ليوان 
آب سرد هم ســرو کنيد. آب را پیش از قهوه می نوشند تا 

دهان تازه باشد و طعم قهوه را بهتر درک کنند. 

 مالیات هایی 
 که آنها 

 پرداخت 
 می کنند ،

  زیاد و
  بدون توجه 

 به میزان 
 درآمد 
آنهاست

برق و شکر و بستنی!
رییس اتحادیه بستنی  و کافی شاپ اصفهان از  مشکلات این صنف می گوید

در این مدت 
مغازه داران از 
موجودی شکر 

در انبار استفاده 
کرده اند ، در  
حالی که در 

بستنی جایگزنی 
برای شکر وجود 

ندارد

درآمد افرادی 
که وارد این 

شغل می شوند 
خوب است، 

اما مشکل این 
شغل، فصلی 

 بودن آن و 
اجاره های بالای 

مغازه هاست

شــايد هر اصفهانی در طــول عمرش يک بار بســتنی 
مخصوص خيابان ســروش را خورده باشــد؛ بستنی 
خوشــمزه ای که با توجه به رنگ و طعــم خاصی که 
دارد از ديگر بستنی های اصفهان متمایز شده است. 
بســتنی حاج علی محمد در رهنان هم شايد بتواند 
رقيــب خوبی بــرای بســتنی ســروش باشــد. عصرها 
کــه از خيابــان ســروش مــی گــذرم، بــا صــف طولانی 
مــردم در راســته روبــه رو مــی شــوم. محمــود رنجبر 
صاحب بســتنی ســروش و رییس اتحاديه بستنی و 
کافی شــاپ اصفهان در گفت و گو با اصفهــان زیبا از 

مشکلات این صنف می گويد.

    جایگزینی برای شکر  وجود ندارد
گفتــه رنجبــر، »در ایــن مــدت مغــازه داران  بــه 
از موجــودی شــکر در انبــار اســتفاده کــرده انــد و بــه 
 دليل اينکــه در  بســتنی جايگزنــی برای شــکر وجود 
نــدارد همــه مغــازه داران از ایــن موضــوع نگــران 

هستند.«
کافــی شــاپ اصفهــان  رییــس اتحاديــه بســتنی و 
کنــون همه مــا منتظريــم تــا زمانی که  می افزايــد: »ا
بورس تمــام شــود و بــازار بــه حالت عــادی برگــردد. 
گر فروشــنده ای شــکر داشــته باشــد،   در این مدت ا
به قيمت هر کيلو سه هزار و  200 تومان می فروشد.«
 رنجبــر که در مــدت ســه دوره رییــس اتحاديــه بوده
 اســت، خاطرنشــان می کند: »332 واحد بســتنی،
کافــی شــاپ در اصفهــان مجــوز دارنــد و  آبميــوه و 
 مجوز 180 واحد در دســت بررســی اســت. بازرســان
اصناف تعداد واحدهایــی را که مجوز ندارند معرفی 

می کنند تا ساماندهی شوند.«
او از نظارت های بازرسان صنف و وزارت 
بهداشت ســخن می گويد و ابراز می دارد: 
»نظارت بازرســــان از ابتـــــدای فـــرورديـــن 
بیشتر می شود و تا شهریور ماه ادامه دارد. 
 از ابــتـــــدای مهــــر مـــاه فـعـــاليــــت هــای 
بستنی فروشــان کمتر می شــود و فروش 
گــرم جــای خــود را بــه  نوشــيدنی هــای 

بستنی می دهد.« 
رییــس اتحاديــه بســتنی و کافــی شــاپ 
اصفهان تصریح  می کند: »بستنی فروشی 
هــا اصــلا مجــاز نيســتند کــه در زمســتان 
 شــيرينی جــات بفروشــند. آنهــا فقــط 
می توانند شير گرم و نوشيدنی های گرم 
بفروشــند، اما امــروزه مانند زمــان قديم 
نيست که مردم در زمستان بستنی ميل 

نکنند. برخی از مردم حتی در فصول سرد سال هم ميل 
به خوردن بستنی دارند.«

او در توضيــح اينکــه کافــی شــاپ هــا در اصفهــان چــه 
تخلفاتی دارند، می گويد:» تخلفات صاحبان 
 ایــن شــغل بــه آن تنــدی کــه در جامعــه بیان 
گــر  فــردی مدعی اســت که   می شــود نيســت و ا
کافی شــاپ ها پاتوقی برای دوســتی ها شــده، 

چنين موضوعی کذب است«.
رنجبر در ادامه بیان می کند: »امروزه موضوعات 
مثبتــی نظيــر انجــام مراســم خواســتگاری در 
کافی شــاپ ها انجــام می شــود. مراســمی که 
در گذشــته در منــازل بــا هزينــه هــای گزافــی 
انجــام مــی شــد و امــروزه بــا انــدک هزينــه ای 
این کار صورت می گيرد و ایــن موضوع يکی از 
جنبه های مثبت کافی شــاپ هاست. برخی 
خانواده ها هم از این مکان برای دور هم بودن 

استفاده می کنند.«
به گفته رییس اتحاديه بســتنی و کافی شــاپ 

اصفهان، » هيچ گزارشــی مبنی بر اينکه در کافی شاپ ها 
مشــروبات الکلی فروخته می شــود به ما ارســال نشــده 

است.
کافــی شــاپی مشــروبات الکلــی  کنــون در  تا
گــر مغــازه داری در ایــن  فروختــه نشــده و ا
خصوص خلاف کرده باشد، پلمب شده است. 
برخــی تصــور مــی کننــد در محلــه جلفــا این 
خ می دهد، در حالی که هموطنان  اتفاقات ر
ارامنه قانونمند تر و از مغازه داران قديمی در 
 این شغل هســتند که حتی مجوز کسب آنها

 20 ساله است.«
او در توضيــح اســتفاده از رنــگ هــای تيــره و 
 چيدمــان هــای تاريــک در کافــی شــاپ هــا 
می گويد: »برخی از کافی شــاپ های قديمی 
چيدمانی تيره و تاريک دارند و در فنداسيون 
ســاختمانی آنهــا از نورهــای کمــی اســتفاده 
شــده اســت، امــا کافــی شــاپ هــای جديــد 
بايد نــور کافــی داشــته باشــند و از رنگ های 

روشــن در آنهــا اســتفاده شــود تــا بــه تاییديــه اداره 
کن برســند؛ زیــرا اوليــن مرحله بــرای اخــذ مجوز  اما
کــن اســت. برخــی اوقــات دکوراســيون   تاییديــه اما

کافی شاپ ها با نظر اتحاديه تغيیر می کند«.

     برخــورد با افــرادی که از رنــگ های غیــر مجاز 
استفاده می کنند

رنجبر در توضيح استفاده از رنگ های غير مجاز برای 
کی ترش می گويد: »بازرســان بهداشت با  مواد خورا
صاحبان مغــازه هایی کــه از رنگ هــای غيرمجاز در 
آب انار و لواشــک اســتفاده می کردند برخــورد کرده 
است.« به گفته رییس اتحاديه بستنی و کافی شاپ 
اصفهــان، این روزهــا تقاضا بــرای احداث مغــازه های 
بستنی و آبميوه زياد شده است، به طوری که هر روز  

10 واحد به این واحدها اضافه می شود .
وی در ایــن زمينــه مــی افزايد:»مــا طبــق قانــون 
اصنــاف عمــل می کنيــم و ایــن در حالــی اســت کــه 
جوانانی کــه بــرای ورود به این شــغل به مــا مراجعه 
وضعيــت  دليــل  بــه  و  هســتند  کنند،بیــکار  مــی 
اقتصــادی نامطلــوب ایــن شــغل مــی تواند گــره ای 
 از کار آنهــا بــاز کنــد و بــه نوعــی يــک اشــتغال زایــی

 سالم است«.
رنجبــر ابــراز مــی دارد: »درآمــد افــرادی کــه وارد این 
شغل می شــوند خوب است، اما مشــکل این شغل 
فصلــی بــودن آن و اجــاره هــای بــالای مغازه هاســت. 
اداره دارایــی از صاحبــان ایــن شــغل ماليــات زيــاد 
کــه برخــی از آنهــا نمی تواننــد هزينــه  گيــرد   مــی 
اجاره بها و هزينه های جاری را بپردازند. مصرف برق 

در بستنی فروشی ها فوق العاده بالاست.
برخــی از آنهــا بــه دليل اينکــه نمــی توانند 
هزينــه هــای جــاری را بپردازنــد مجبــور 
مــی شــوند ایــن شــغل را تــرک کننــد«. به 
اعتقاد او، بستنی فروشــی و کافی شاپ داری 
در کشــورهای ديگر به عنــوان يک صنعت 
محســوب می شــود. مــا نيــز در آموزشــگاه 
فنــی و حرفــه ای کلاس هایــی آموزشــی 
 برای صاحبان این مشــاغل برگــزار کرده ايم

گواهينامــه  آنهــا  بــه  دوره  پايــان  در   و 
می دهيم.« 

کافــی شــاپ  رییــس اتحاديــه بســتنی و  
اصفهان با بیان اينکه در گذشته ثعلب برای 
بستنی از شهرکرد به اصفهان وارد می شد، 
کنون ثعلــب از هند و دانمارک  می گويد:» ا

و برخی ميوه ها از دوبی وارد می شود.«

» شـکر نیسـت«؛ ایـن جملـه ای اسـت کـه در ابتدای گفـت و گوی ما بـا محمود رنجبـر، رییس 

زهره 
قندهاری

اتحادیـه بسـتنی و کافی شـاپ اصفهان بارها شـنیده می شـود. او می گویـد: »در حال حاضر 
مهـم تریـن مشـکل اصلی این صنف، نبود شـکر ماده اصلی بسـتنی اسـت که همه مغـازه داران را 
نگـران کـرده اسـت. حـدود یک ماه اسـت که شـکر در اصفهان وجود نـدارد و با هر مسـوولی 
کـه در ایـن موضـوع صحبـت کردیم، هیچ نتیجـه ای نداده اسـت و آنها هم نمـی دانند علت 
ایـن موضوع چیسـت. به نظر می رسـد شـکر قاچاق شـده و شـنیده هـا حاکی از آن اسـت که 

شکر وارد بورس شده و ما هم دستمان به جایی نمی رسد.«

و کافااای شااااپ هاااا ساااتنی 
ف ب

صنااا



روایتی از جشن تولد فرزند شهید مدافع حرم که یک غایب بزرگ داشت

شمعی که فوت شد و داشتن بابایی که آرزوی »فاطمه زهرا« بود
من امــروز می خواهم فقط با تو حــرف بزنم بابای 
خوبم. دخترت بابایی بود، خیلی هم بابایی بود 
یادت که هســت. وقتی می رفتی چشــم هایم تا آخر کوچه 
دنبالت می کرد، باورت می شــود بابا هنوز چشــم هایم در 

پیچ کوچه جا مانده؟!
وقتی می خواستی خداحافظی کنی، نشستی روی دو پا که 
هم قد من شوی گفتی می روی تا شرمنده  دلواپسی های 
حضرت زهــرا )س( نباشــی که دلــش پیش حضــرت زینب 
)س( است. قول دادم دختر خوبی باشم، هنوز هم سر قولم 
هستم، اما بعضی وقت ها دلم برایت خیلی تنگ می شود.
یادت هست مادر برایت قرآن گرفت و قبل از اینکه از زیر قرآن 
رد شــوی من را در آغوش گرفتی و بوســه بارانم کردی، دلم 
برای آن آغوشت تنگ شده . هر روز منتظر بودم تا صدای در 

بیاید، تا تو باشی پشت در، تا بیایم و یک بغل بابا را در آغوش 
بکشم، تا دست هایم را دور گردنت حلقه کنم تا ... بگذریم 
بابا. چشمم همیشه به عقربه های ساعت بود. صبح، ظهر 
می شد و ظهر خیلی زود به شب می رسید و این اتفاق هر روز 
و هر  روز تکرار می شد، اما از آمدن تو خبری نبود که نبود؛ تا 
اینکه تو آمدی. اما این بار مثل همیشه نبود، آمدنت. آرامِ 
آرام آمدی و دیگر خبری از صدای قشنگت نبود که بگویی 
 گل دختــرم، دردانه بابــا و ... و تو پــرواز کــردی و رفتی. فکر 
می کنم فرشته ها بال هایشان را به تو قرض دادند که رفتی 

تا آسمان که اینقدر زود رسیدی پیش خدا...
 و چند ماهی است که مهمان خدا شدی و من از این زمین 
چشم هایم را به آسمان می دوزم و با تو بابای عزیزم حرف 
می زنم. راســتی بابا جان می دانی چه روزی است؟ آفرین 

بابای باهوشم... تولد من... اما امسال حال و هوای جشن 
تولدم جور دیگری بود. مامان از چند روز قبل برنامه ریزی 
کرد  که مثل همیشــه برنامه اش حرف نداشــت. همه چیز 
سرجایش بود. کیک تولدم را هم سفارش داده بود. قرار بود 
با هم بیاییم کنار تو و مثل همیشه سه تایی جشن تولدم را 
جشن بگیریم. بابای عزیزم من یک سال بزرگتر شدم، اما 

این جشن تولد را هیچ وقت فراموش نمی کنم. 
جشــن تولدی که تو، هم بودی و هم نبودی. مامان تمام 
تلاش اش را کرد کــه حال من خوب باشــد کــه تولدم مثل 
همیشه برایم پر از خاطره باشــد. پر از اتفاق های قشنگ. 
درســت اســت که هنوز خیلی بزرگ نشــده ام، امــا بابا یک 
حرف درگوشــی به تو می گویم بین خودمان باشد. مامان 
 مــی خندیــد، اما مــن خــوب مــی فهمیدم کــه پشــت این 

خنده هایش غصه ای اســت به قد نبودن تو بابای عزیزم. 
راســتی یادم هســت وقتی می رفتی، گفتــی مراقب مامان 
باشم. بابا من تمام سعی ام را می کنم که حواسم به مامان 
 باشــد، اما خب هنوز آنطور کــه باید، نمی توانــم که وقت و 

بی وقت بغض می کند.
 بابا جان، مامــان از تو، من و کیک تولــدم عکس گرفت که 
همه کارها طبق برنامه اش پیش برود. وقتی به من گفت 
کنار عکس تو بنشینم و شمع تولدم را فوت کنم و مثل همه 
جشــن تولدهایم، آرزو کنم، چشــم هایــم را بســتم و بعد از 
آرزوی ســلامتی برای مامــان، دعا مــی کردم که بــه خوابم 
بیایی، دعا کردم بیایی و برایم بابایی کنی، دعا کردم بیایی 
و یک بار دیگر برایم لالایی بخوانی که با صدای تو به خواب 

بروم./ گروه پایداری

19 پایداری

 »مؤذنی« تنها  نیست
 یگانه است 

ایرانیان درباره مدافعان حرم 
چه نظری دارند؟ 

در تاریــخ دفاع مقــدس انســان های بزرگی 
کــه  ظهــور و بــروز یافتنــد، ولــی آنچنــان 
شایســته و بایســته نام این بزرگان بوده، نتوانستیم 
آنها را به جامعه معرفی کنیم. این مساله به ویژه در 
مورد شهیدان اول جنگ بیشــتر به چشم می خورد 
و هنوز برخی از فرماندهان شهید سال 59 و 60 برای 
مردم ناآشنا هستند. شهید غلامرضا مؤذنی یکی از 
همیــن فرماندهــان شــهید بــود کــه پس از گذشــت 
چندیــن دهــه از شــهادتش بــه تازگــی نامــش در 
رسانه ها دیده  و رفته رفته زمینه های آشنایی مردم 

با او مهیا می شود.
در رابطــه بــا بزرگــی شــهید مؤذنــی همیــن بــس کــه 
اولین عملیات منظم ســپاه در اردیبهشت سال 60 
با فرماندهی او در تپه های مدن انجام شــد. دو تپه 
مهم در شــهر آبادان که برای نیروهای نظامی هر دو 
کشور اهمیت فراوانی داشت و رزمندگان برای انجام 
عملیــات  بــزرگ در آن منطقــه مثــل ثامن الائمه)ع( 
باید آنجا را از دید و تیر دشمن روی جاده مواصلاتی  

قطع می کردند.
نیروهــای شــهید مؤذنــی یــک بــار در اســفند ســال 
59 بــرای آزادســازی ایــن تپه هــا اقــدام می کننــد 
کــه موفــق بــه آزادســازی نمی شــوند و بــار دیگــر در 
اردیبهشــت ســال 60 در قالــب دو گــردان عملیــات 
مدن را شــروع می کنند و موفق به آزادســازی تپه ها 
می شــوند. غلامرضــا مؤذنــی در این عملیــات تیری 
به قلبــش می خــورد و به شــهادت می رســد و پس از 
آن این عملیات را با نام عملیات شــهید مؤذنی هم 
می شناسند. زمان حضور شهید مؤذنی در جبهه ها 
کم بود، امــا کیفیت و کارایی اش نامــی جاودانه از او 

در دلِ تاریخ به ثبت رساند.
کبــر زراعتــکار، معــاون شــهید مؤذنــی از دوران  ا
دبیرســتان با وی آشــنا بود و این رفاقت و آشنایی تا 
زمان شهادتش ادامه پیدا کرد. زراعتکار در گفت وگو 
بــا »جــوان« دربــاره فرمانــده اش چنیــن می گویــد: 
گر رضا شــهید نمی شــد یکی از فرماندهان  مطمئنا ا
بــزرگ ســپاه می شــد. قــدرت فرماندهــی، نگاهــش 
بــه مســوولیت هایی کــه 
داشــت و تدابیــر و قدرت 
ابتــکارش بی نظیــر بــود. 
حاج مرتضــی قربانی هم 
با رضــا مؤذنی آشــنا بود. 
همان روزها اول مرتضی 
 7 ایســتگاه  در  قربانــی 
آبــادان فرماندهــی یــک 
گروه را به عهده داشــت و 
رضــا، مــن و حاج مرتضی 
را به هم معرفی کرد و من 
هر وقت فرصت می کردم 
ســری بــه ایســتگاه 7 و 
حاج مرتضــی مــی زدم یــا 
در ستاد و سپاه همدیگر 
را می دیدیم. چند ســال 
بــود  جلســه ای  پیــش 
کــه مــن و حاج مرتضــی و بعضــی از بچه هــای ســپاه 
کاوی مســائل آن روزهــا  خمینی شــهر در جهــت وا
جلسه ای داشتیم. همه اذعان به قدرت فرماندهی 
شــهید مؤذنــی داشــتند. بــا ایــن حــال محــل دفن 
رضــا تــک و تنهــا در یــک قبرســتان عمومــی اســت 
گورســتان عمومــی  کــه در  و تنهــا شــهیدی اســت 
خمینی شــهر دفن اســت. بعــد از شــهادت او، برای 
شهدای خمینی شــهر در امامزاده سیدمحمد گلزار 
شــهدا درســت کردند، ولی رضا همچنان تک  و تنها 
در آن قبرســتان مانــد. حتــی بعــد از شــهادت هــم 
مظلوم و تنهــا ماند. به نظرم رضا تنها نیســت، بلکه 
یگانه اســت.حالا به تازگی به همت معاون شهید و 
کنگره بزرگداشت سرداران و دو هزار و 300 شهید شهر 
خمینی شــهر،  کتابی با عنوان »فاتح تپه ها« منتشر 
شــده کــه اطلاعــات مفیــدی را از شــهید مؤذنــی به 
خواننده می دهد. این کتاب هــر چند دیر، اما اثری 
شایسته در جهت آشنایی عموم مردم با یک چهره 

شاخص دفاع مقدس است.
این کتاب که نامــش از عملیات مدن گرفته شــده، 
نگاهــی گــذرا بــه دوران نوجوانــی و تحصیل شــهید 
دارد و بیشــتر تمرکزش را بــر دوران رزمندگی و حضور 
شــهید مؤذنی از جبهــه گذاشــته اســت. اینکه یک 
حلقــه پنج نفــره که شــامل شــهید مؤذنی می شــود 
ســپاه خمینی شــهر را تشــکیل دادنــد و شــروع بــه 
جذب نیــرو کردنــد. در آن هنــگام در خمینی شــهر، 
رضا مؤذنی یکی از شــخصیت هایی بود که به اندازه 
کافــی شــناخته شــده و مــورد اعتمــاد بــود. مؤذنــی 
جنگ ایران و عراق را جنگ بین دو دولت و دو ارتش 
نمی دانست، بلکه آن را جنگ دو عقیده می دانست 
و آن را در واقعیــت روز و صف بندی هــای دنیــا، 
ضدایران و اســلام بیان  و راه حل شکست دشمن را 
آموزش نیروهای مردمی و تقویت جبهه  های جنگ 

عنوان می کرد. 
در ادامــه کتــاب هــم بــه دو عملیــات مــدن و نقــش 
شهید و نیروهایش در پیشبرد عملیات و آزادسازی 
کتــاب  کــه مجمــوع مطالــب  تپه هــا اشــاره شــده 
 می توانــد اطلاعــات مناســبی از شــهید بــه خواننده

بدهد.
زندگی شــهید مؤذنــی زوایــای پنهان بســیاری دارد 
و هنوز جــای کار بــرای نوشــتن کتاب هــای دیگری 
وجــود دارد. بــه لحــاظ قابلیت هــای دراماتیک  هم 
می توان یک فیلم ســینمایی جذاب،  همانند اثری 
کران شده،  که این روزها از زندگی شهید متوسلیان ا
ســاخت و زمینه هــای آشــنایی بیشــتر مردم بــا این 
قهرمانــان را فراهم کرد. شــهید مؤذنی ها می توانند 
الگوهــای مناســبی بــرای نســل جــوان باشــند، بــه 
کــه آنهــا را بــه بهتریــن شــکل بــه جامعــه   شــرطی 

معرفی کنیم.

در حالی که تعدادی از مدافعان حرم در داخل 
سوریه به شهادت رســیده اند در داخل ایران 
مورد تحسین قرار می گیرند، اما اختلاف نظرهایی درباره 

نوع مواجهه با این بحران وجود دارد.
به گزارش سایت خبری و تحلیلی صدای ایران، روزنامه 
»نیویورک تایمز« می نویسد:»در نمایشگاه بین المللی 
کتــاب تهران کــه اخیــرا برگــزار شــد مردمــی بودنــد که بر 
روی موتور سیکلت می نشســتند و تصویر زمینه پشت 
 شــان ویرانه های ســوریه بود. آنان با این تصویر  عکس 
کثرا هم لبخنــد زده بودند. نخســتین  می انداختنــد و ا
باری که گــزارش ها درباره شــهدای مدافع حرم منتشــر 
شد، درباره شــهادت 13مستشــار  ایرانی بود که همگی 
عضو سپاه بودند و در  نزدیکی حلب به شهادت رسیده 
بودند. پــس از  آن نام  این افراد، داســتان زندگی شــان و 
پرتره چهره های شان بر روی دیوار زادگاه هایشان نصب 
شــد. برای ســال هاســت که ایران فعالیت های کمکی 
 به دولت های ســوریه و عــراق دارد«. این روزنامه اشــاره 
می کنــد کــه شــاید در ابتــدا رســانه هــای داخلــی ایران 
چندان از حضور مدافعان حرم و مستشاران سخنی به 
کنون پس از شهادت این افراد در  میان نمی آوردند، اما ا

 داخل با تحسین از آنان یاد 
مــی شــود و شــجاعت آنان 

مورد احترام قرارمی گیرد. 
ایــن روزنامــه در ادامــه امــا 
اشــاره مــی کنــد کــه میــان 
 دو جـنــــــاح اصــــولگــــــرا و 
اصلاح طلب بر سر چگونگی 
مواجهــه بــا بحران ســوریه 
اختــلاف نظرهایــی وجود 
دارد و در این باره می نویسد: 
»اصولگرایان باور به حمایت 
مطلــق و بی چــون و چــرا از 
بشار اسد، رییس جمهوری 
سوریه دارند. اصلاح طلبان 
و میانــه روهــا امــا از ایــن 
موضوع نگران هســتند که 

ایــن مســاله ســبب ایجــاد مانــع در مســیر حــل و فصل 
سیاسی بحران سوریه شود. ســپاه در بیانیه های خود 
هرگونه سازش و مصالحه در مورد سوریه را رد کرده است. 
»حمیدرضا ترقی«،  تحلیلگر سیاسی نزدیک به موتلفه و 
اصولگرایان می گوید:»نقش ما در سوریه آشکار است. ما 
می توانیم راه حلی دیپلماتیک برای جلوگیری از جنگ 
 بیشتر در ســوریه ارائه کنیم. اول باید تمام تروریست ها

را در میــدان جنــگ شکســت داد و پــس از آن مــی توان 
کره کرد«.  مذا

ایــن روزنامــه در  ادامــه اشــاره می کنــد کــه اصولگرایان 
بــرای اشــاره بــه مســائل مدنظــر خــود بــر رســانه هــای 
اجتماعی تمرکز کرده اند و در این باره می نویسد:»یکی 
از حســاب هــای معــروف در ایــن بــاره حســاب کاربــری 
حسن شمشادی خبرنگار تلویزیون دولتی ایران است 
که عکــس هایــی را از مبارزان افغــان در تیــپ فاطمیون 

منتشر کرده است. 
بیــش از 90 هــزار نفــر دنبــال کننــده صفحه او هســتند و 
عکس های مرتبط بــا خط مقدم جبهه نبرد در ســوریه 
را مشــاهده مــی کننــد. او در یکــی از عکــس هــا در کنــار 
ســردار ســلیمانی اســت و در عکــس دیگــری در مقابــل 
یک خودروی زرهی اســت و در عکس دیگری پاسپورت 
 خــود بــا کارت پــروازش بــرای رفتن به دمشــق را نشــان 

می دهد«. 
نیویورک تایمز در این باره می نویسد:»او پستی را درباره 
مدافعان حرم شهید شده گذاشت که بیش از  سه هزار 
و 700 نفــر از کاربــران شــبکه هــای اجتماعــی آن را لایک 

کرده اند.« 
شمشادی می گوید که مدافعان حرم برای دفاع  از  اسلام 
نــاب محمــدی، زیارتگاه هــای مقدس و حفــظ امنیت 

کشور به شهادت می رسند. 
ایــن روزنامــه آمریکایــی در ادامــه اشــاره مــی کنــد کــه 
شمشــادی ابایــی از این نــدارد کــه بگوید ایــران حضور 
مســتقیم در ســوریه دارد و در این باره می نویسد:»او در 
کنفرانســی در مشهد در پاســخ به این پرســش که شاید 
روسیه اسد را رها کند اظهار کرد که ممکن است چنین 
چیزی روی دهد، اما ما نباید با ترس زندگی کنیم و باید 
رو به جلو حرکت کنیم. او اظهار کرد که علاوه بر حراست 
از زیارتگاه ها امنیت ملی ایران اقتضا می کند که از مردم 

سوریه حمایت کنیم«. 
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شش سال زندگی با »موسی« برای من پُر بود از چشم به راهی!
گپ و گفتی با همسر شهید مدافع حرم لشکر   ۸ نجف اشرف

اولیــن بــار، تلفنــی بــا هــم صحبــت مــی کننــد، ســال 
87. مکالمــه ای نیــم ســاعته، بعــد از آن قــرار ملاقــات 
حضــوری را مــی گذارنــد. در همــان جلســه آقــا موســی 
کــه  گویــد دوســت دارم زندگــی داشــته باشــم   مــی 
زمینه ســاز ظهــور حضــرت مهدی)عــج( باشــد. همین 
حــرف کنــار خــوش خلقــی، متانــت و خنــده رو بــودن 
آقا موســی کافی اســت تــا بلــه را بگوید.مــی گویــد: برای 
مراســم عروســی رفتیــم زیــارت خانــه خــدا، مــرداد مــاه 
ســال 88 بــود و بعــد از اینکــه از زیــارت بازگشــتیم با یک 
مهمانــی ســاده، زندگی مشــترکمان را شــروع کردیــم. از 
 همان ابتدای آشــنایی من را بــه درس خواندن ترغیب 
می کــرد. خــودش هم دانشــجوی ارشــد بــود در رشــته 
جغرافیا. از خوش سفر بودن آقا موسی می گوید: بیشتر 
سفرهای ما سفر زیارتی بود. در این شش سال، بیشتر  از 
10 مرتبه به زیارت امــام رضا)ع( رفتیم،دوبــار کربلا و یک 
مرتبه هم زیــارت خانه خــدا نصیبمان شــد که تک تک 
این سفرها برای من پر از خاطره های زیباست. دوست 
داشت هر کاری که انجام می دهد، فقط برای رضای خدا 
باشد، وقتی کســی می گفت فلان کار ثواب دارد، انجام 
بده، در جوابش با متانت همیشگی اش می گفت: خوب 
است که کارها را نه فقط به خاطر ثواب اش،به خاطر خدا 

و برای رضای خدا انجام دهیم. 

        هیچ وقت از زبانش دروغ نشنیدم
صدایش پر از حرف هایی بود که پشت دلتنگی های دلِ 
تنگش پنهان شــده بود، وقتی گفت: شش سال زندگی 
با آقا موســی بــرای من پر بــود از چشــم به راهی. موســی 
گــر  دو دقیقه از  معمولا ســاعت دو و نیم می آمــد خانه. ا
این ساعت می گذشت نگرانش می شدم و زنگ می زدم 
که کجایی؟! از صادقانه زندگی کردن شهید جمشیدیان 
صحبت مــی کند؛مــی توانم بــه جــرات بگویم کــه هیچ 
وقت از زبانش دروغ نشنیدم. یکی از همرزم هایش می 
 گفت که همسرش خیلی بی قراری می کرده، او از موسی 
می خواهد که پشت تلفن به او بگوید که آنها خط مقدم 
 نیســتند و در دمشــق اند. موســی هــم ایــن کار را انجام 
کــراه زیــاد و بعــد بــه همــکارش   مــی دهــد، البتــه بــا ا
می گوید برگشــتی از طرف من حلالیت بطلب.  موســی 
علاقه زیــادی هم بــه حضــرت آقا داشــت. گاهــی پیش 
می آمــد، چندین مرتبــه صحبت هــای ایشــان را گوش 

دهد. 

        جواب حضرت زهرا)س( با خودت...
از فاطمه زینب گفــت؛ از اینکه کمتر از یک مــاه دیگر قرار 
است بدون بابا جشــن تولد چهار ســالگی اش را بگیرد؛ 
ارادت عجیبــی به حضرت زهــرا)س( داشــت. می گفت 
دوست دارم خدا به من سه دختر بدهد و در اسم هر سه 
از نام فاطمه اســتفاده کنم. دخترمان را خیلی دوست 

داشــت.بغلش می کرد، بو می کرد و همه اش می گفت که 
تو فاطمه من هستی. بعضی وقت ها حسودی ام می شد از 
بس که فاطمه زینب را دوست داشت.  از حال و هوای دل بی 
قرار آقا موسی بعد از شنیدن خبر شهادت روح الله کافی زاده 
گفت.صدایش کمی در سینه حبس شــد و با آه آرامی ادامه 
داد: سال ها بود که خبری از شهادت نشنیده بودم. وقتی 
موســی به خانه آمد و از شهادت شــهید کافی زاده صحبت 
کرد، حالم بد شد.گفتم کجا رفته بود که شهید شد؟! گفت 
با هم اسم نوشته بودیم. ر وح الله انتخاب شد و ... نگذاشتم 
 حــرف اش تمــام شــود، گفتــم: مــن طاقــت شــنیدن ایــن 
گر بدانــم که بــروی  و ســالم برمی  حــرف هــا را ندارم،حتــی ا
گردی، باز توان شنیدن ندارم.  بی قراری اش برای رفتن هر 
روز بیشتر از قبل می شد. گفتم: من راضی به رفتن تو نیستم 
و فقط گفت: جواب حضرت زهرا)س( با خودت. دچار عذاب 
گر خانم به خواب من آمدند من هم  وجدان شدم، گفتم: ا
رضایت به رفتن می دهم.پیــش خودم گفتم: من که قابل 
نیستم که خواب حضرت را ببینم؛ با این کار شاید کمی حال 
 و هوای رفتن از ســر آقا موســی بیفتد. بعد از آن مدام ســراغ 

می گرفت و می گفت: خواب ندیدی؟

        آقا موسی برای این راه انتخاب شده بود
از ماموریت شــش ماهه به شــیراز گفت و خبر شهادت یکی 
دیگــر از دوســتان آقــا موســی؛خبر شــهادت شــهید نــوری 
 را که شــنید شــروع کرد بــه گریه کــردن. می گفت شــرمنده 
بچــه هایی می شــوم که بــا من بــرای رفتن به ســوریه اســم 
نوشتند و آنها رفتند و من ماندم. بعد از اتمام ماموریت شیراز 
قرار بود یک هفته مرخصی داشته باشــد. فردای همان روز 
بلند شد و لباس هایش را پوشید. گفتم: کجا؟ گفت رزمایش 
داریم. کم طاقت بودن من سبب شده بود که لحظه های 
آخر ماموریت هایش را به من بگوید. چند روزی بود احساس 
می کردم می خواهد چیزی بگوید، اما نمی تواند. صبح برای 
رفتن به محل کار آماده می شدم که گفت می خواهم بروم 
تهران؛ اسم تهران را که شــنیدم دلم به یک باره فروریخت. 
شــروع کردم به گریــه کــردن. چــون زودتــر از او از خانــه زدم 
بیرون. نشد از زیر قرآن ردش کنم.بعدازظهر بود که رسیدم 
خانه.صدای کلید که در قفل در پیچید حسابی خوشحال 
شــدم از اینکــه ماموریــت اش به هم خــورده، اما آقا موســی 
انتخاب شــده بود برای این راه. فــردای آن روز نزدیکهای 
ظهر زنگ زدم برای احوال پرســی که گفت: در مسیر تهران 

 اســت. بی تابی دل اش زیاد شــد؛ ایــن را می شــد از برق 
چشــم هایش و بغضی کــه در پــس صدایش جــا خوش 
 کرده بود فهمید، وقتی گفت:هرچند روز یک بار تماس 
می گرفت.آنقدر دلتنگ اش بودم که با انگشت های دستم 
روزهای نبودنش را می شمردم.آخرین مرتبه که تماس 
گرفت خیلــی گریــه کــردم، ازپایان نامــه ام پرســید، ولی 
اصلا آن موقع پایان نامه مهم نبود، وقتی می خواســت 
خداحافظــی کند گفت:راضی باش تا شــما هم شــریک 
باشی.دلم لرزید.تماس که قطع شد، گفتم: خدایا من 
راضی راضی ام.  نذر کرده بود که برای سلامتی آقا موسی 
زیارت جامعه کبیره بخواند آن هم هر  روز. می گفت:شب 
 جمعه فرامــوش کردم بخوانم،شــنبه هم همیــن طور.

28 روز بود رفته بود. پنجشنبه 14 آبان سال 94 موسی به 
خواسته اش رسید. دیگر بغض نداشت. حالا به راحتی 
حرف های دلش از چشم هایش می بارید؛هر سفر زیارتی 
که می رفتم از خدا می خواستم حتی یک ثانیه بعد از آقا 
موسی نباشــم. یاد زیارت جامعه کبیره که نذرش کردم 
افتادم.بارها دراین دعا می خوانیم بابی انت و امی و....

دعای من مســتجاب شــده بود.جنس گریــه هایم بعد 
از شهادت موســی حســابی فرق کرد. صدایش آرام شد 
وقتی صحبت از شــهادت به میان آمــد، از ناحیه گردن 
و پهلــو ترکش خــورده بــود و مــی شــد چهــره اش را دید.

هیچ شــکی نیســت کــه مصیبــت مــا، در برابــر مصیبت 
 آقا ابــا عبــدالله هیچ اســت. امــا وقتــی صورتــش را دیدم 
همــه اش این جملــه امــام حســین)ع( بعد از شــهادت 
کبــر)ع( بــر زبانــم جــاری مــی شــد؛بعد از  حضــرت علــی ا
ک بر ســر این دنیــا... دلــش جا مانــده بــود در روز  تو خــا

 14 آبــان ســال94، گریــه اش تمامی نداشــت.می گفت 
اســم من را در گوشــی اش پرتو فاطمه ذخیره کرده بود. 
وقتی پرسیدم چرا؟ گفت : آخر ما شیعیان، شعاعی از نور 
حضرت زهرا )س( هستیم. حرف هایمان به پایان رسید 
و او از دلتنگی های فاطمه زینب گفت:اوایل خیلی سراغ 
پدرش را می گرفت. من حرفی از شهادت به اونزده بودم، 
 اما یک بــار کــه از خانــه بیــرون آمدیم خــودش گفت که 
می دانم بابای من شــهید شده اســت. به هرحال هنوز 
بچه است. شب وداع خیلی دوست داشتم که یک گل 
از گل های تابــوت را بــردارم. اما ازدحــام جمعیت اجازه 
نداد. آخر شــب که رســیدیم خانه، صدای زنگ در آمد. 
یکی از همسایه ها یک شــاخه از گل های تابوت را برایم 
آورده بود. خیلی عجیب بود، چون من به کســی نگفته 
بودم که گل می خواهم. یکی از نزدیکان خواب آقا موسی 
را دیده بود کــه در یک دســتش فاطمه زینب بــوده و در 
دست دیگرش دختری که خیلی پریشان به نظر می آمده 
 و می گفته که نگران فاطمه زینب نباشــید،او را ســپردم 
گر به ســراغ   به حضرت رقیــه)س(. این را هــم گفته بود ا
 من می آییــد فقط با وضو باشــید، نیــازی بــه آوردن گل 

نیست.

قبـل از ازدواج، بعـد از اینکـه خبـر شـهادت حـاج احمد کاظمی را شـنید به مـادرش گفت دعا 

فرزانه 
فرجی

کـن مـن هـم با شـهادت عاقبـت بخیـر شـوم. خیلی دوسـت داشـت زندگانـی شـهدا را دنبال 
کنـد. کتـاب مـی خریـد، فیلم مـی دید و مـنِ کم طاقت کـه دوری چنـد روزه از آقا موسـی را 
 نمـی توانسـتم تحمـل کنـم، بـه خـودم اجـازه نمـی دادم حتـی بـه شـهادتش فکـر کنـم. 
اینهـا را »زهـرا جمشـیدیان«، همسـر شـهید مدافـع حـرم »موسـی جمشـیدیان« مـی گویـد. 
متولـد سـال 1363 اسـت و یـک سـال از همسـرش کوچـک تر. در حال حاضر کارشـناس ارشـد 

رشته فقه و اصول است و به عنوان مدرس شاغل در آموزش و پرورش و حوزه است.

»اژه ای«، شهید شاخص اجلاسیه شهداورود پیکر  31 شهید دفاع مقدس به کشور 

فرمانده کمیته جستجوی مفقودین ستاد کل نیروهای مسلح گفت: 
پیکرهای طیبه 31 شــهید دوران دفاع مقدس که در طول ماه های 
اخیر در مناطق عملیاتی کردستان عراق کشف شده اند،  پنجشنبه 24 تیرماه از 
مرز باشماق وارد کشور می شوند.  سردار سید محمد باقرزاده گفت: پیکرهای 
طیبــه 31 شــهید دوران دفــاع مقدس کــه در طــول ماه هــای اخیــر در مناطق 
عملیاتی کردســتان عراق با تلاش گروه تفحص کمیته جســتجوی مفقودین 
کشف شده اند از مرز باشــماق مریوان وارد  کشور خواهند شــد. وی افزود: این 
پیکرهای مطهر که با همت شهیدان زنگنه، شمسی پور، پازوکی و دیگر اعضای 
گروه در طول ماه های اخیر کشف شده اند، مربوط به عملیات های والفجر4، 
بیت المقــدس5 و تک دشــمن در منطقه مــاووت و منطقه مــرزی پرویزخان 
هستند. همچنین این شهیدان از یگان های لشکر 27 محمد رسول الله)ص(، 
لشکر 14 امام حسین)ع(، لشکر 5 نصر و یگان هایی از نزاجا هستند. باقرزاده در 
ادامه گفت: قرار است این شــهیدان پس از استقبال توســط مرزنشینان غیور 
مریوان در شهرهای مریوان، سروآباد و سنندج تشییع و جهت انجام اقدامات 

تکمیلی برای شناسایی به ستاد معراج شهدای تهران منتقل  شوند.

دبیر هشــتمین اجلاســیه گرامیداشــت شــهدای طلبه و روحانی 
اســتان اصفهــان گفــت: اســتان اصفهــان558 شــهید روحانی را 
تقدیــم انقــلاب اســلامی کــرده اســت.به گــزارش مشــرق، حجت الاســلام 
عبدالامیــر خطــاط بــا اعــلام ایــن خبــر توضیــح داد: هشــتمین اجلاســیه 
 گرامیداشــت شــهدای طلبــه و روحانــی حــوزه علمیــه اســتان اصفهــان 
9 مردادماه مصادف با سالروز شهادت امام صادق )ع( در حوزه علمیه امام 
صادق )چهارباغ( برگزار خواهد شــد. این اجلاســیه به منظور حفظ روحیه 
ایثــار و شــهادت و تجلیــل و گرامیداشــت شــهدای روحانــی هرســاله برگزار 
خواهد شد.وی با بیان اینکه تعداد شهدای روحانی استان 558 نفر است 
گر این تعداد شهید را با تعداد کل طلاب در حال تحصیل در آن  یادآور شد: ا
زمان که سه هزار  نفر بودند مقایسه کنیم متوجه می شویم تقریبا یک ششم 
طلاب اســتان اصفهان توفیق شــهادت را پیدا کرده اند.خطاط با اشاره به 
تعداد شهدای مدرسه علمیه امام صادق )ع( افزود: از میان مدارس علمیه 
استان اصفهان، حوزه علمیه امام صادق)ع( با 150 شهید بیشترین تعداد 

شهید را تقدیم انقلاب اسلامی کرده است. 

سه                           رویداد

یادواره شهید مدافع حرم »حسن احمدی«

مراســم یادواره شــهید مدافع حرم شــهید حســن احمــدی روز 
سه شنبه 22 تیرماه در مسجد و حسینیه الغدیر شهرک الغدیر 

برگزار می شود.
مراسم یادواره شــهید مدافع حرم شــهید حســن احمدی روز سه شنبه 
 22 تیرمــاه مصادف با ســالروز تخریب بقیع در مســجد و حســینیه الغدیر 

شهرک الغدیر برگزار می شود.
در این مراســم یکی از همرزمان شــهید به روایتگری پرداختــه و کربلایی 
گین به حضور شهدا  سید رضا نریمانی با نوای دلنشین خود فضا را عطر آ

خواهد کرد.
دختر شــهید مدافع حــرم در این مراســم دلنوشــته ای را خطــاب به پدر 

قرائت می کند.
لازم به ذکر است شــهید حســن احمدی در تاریخ 25 مهر سال 1394 در 
جبهه هــای نبرد حــق علیــه باطل در ســوریه به شــهادت رســیده و پیکر 
کش پس از تشــییع در دانشــگاه پیام نور و شــهر تیران در گلزار شهدای  پا

ک سپرده شد.  زادگاه خود، روستای حسن آباد وسطی به خا



در زیرزمین زمانه
گــر دو نفــر  در گفــت و گوهــای روزمــره ا

حامد 
صفائی پور

بخواهنــد با هــم بحــثِ پیــش رونده و 
رضایت بخشی داشته باشند، حداقل 
شرط آن این است که در بدو امر حرف 
گر دو نفر بخواهند  یکدیگر را بفهمند. و ا
حــرف یکدیگــر را بفهمنــد، لازم اســت 
دست کم قدری درجهانِ یکدیگر گردش کرده باشند و 
پیچ و خم افــکار یکدیگــر را بدانند. این شــرطِ اولیه، در 
ســطح برخی بحث های روزمره، به طور طبیعی تحقق 
 می یابــد، اما در بحث هــای بنیادین فکری و فلســفی، 

هم زبانی تقریبا نایاب و نادر است. 
چارچوبه هــای فکر فلســفی در زیــر زمینِ زمانه اســت و 
خاصه آن زمان که نظریه ها هنوز، جوانه های آشکاری 
بر شاخه واقعیت و عمل نداده اند، فهم و تلطیف افکار 
فلسفی در سطح عمومی تقریبا ناممکن است. گاهی، 
زمان لازم برای این حفاری و آشکارشدن افکار فلسفی، 
بیش از عمر طبیعی یک انسان و گاهی بیش از چندین 

قرن است.
این خصوصیت گریزناپذیرِ فکر فلسفی، آن را در ظاهر از 
ک تنهــایی و انـــزوا نشان  گفت وگو گریزان  و خزیده در خــا

می دهد. 
از ایــن رو اســت کــه در نظر 
بیشــتر مــردم، فیلســوف، 
گفــت وگــو، نــه  نــه اهــل 
عنصری فرهنگی و نه مرد 
 عمل اســت! وقتی ســطح 
گفــت وگوهــای فرهنگــی 
جامعــه مجلس آرایــی در 
همایش هــا، خودنمایــی 
مقالــه  یــا  گالری هــا   در 
ســازی در مجلات اســت، 
طبیعی است که فیلسوف 
کوتــه فکــری  خــواب زده 
روز  و  شــب  کــه  اســت 
هذیــان  »خــودش«   بــا 

می گوید!
اما بــا ژرف نگــری در معنــای گفت وگــو و در نظــر گرفتن 
مخاطبانی دیگر، فیلسوف، زنده ترین، اجتماعی ترین، 
و کنشگرترین فرد جامعه است. فیلسوف در کنج اتاق 
خود، نه لزوما با هم سایه خود، بلکه با هم آستانه های 
خــود ســخن می گویــد. بــا همــه پرسشــگران تیزبیــن و 
باریک اندیش زمان ها هم ســخن می شــود. بــه تاریخ 
فلســفه بنگرید! کــدام  فیلســوفِ تحول آفریــن، قبل از 
مرگ، »چهره ماندگاری« شده است؟ خوش اقبال ترین 
کثر، مجلسِ ترحیم  فیلســوف ها در تاریخ فلســفه حدا
باشکوهی داشــته اند و حق تالیف دســت نوشته های 
ج کفن و دفن شــان شــده اســت! این اســت  آنان، خــر
کــه )ظاهــرا( واقعیــت از این حکایــت می کند که ســهم 
فیلسوف، به ناچار، تنهایی اســت مگر اینکه بخت با او 

یار باشد و در زمانه ژرف پسندی به دنیا بیاید! 
در مفهوم پرورده این نوشته، »جزامیان دیوانه« که تنها 
هستند و »هذیان گویان روان پریش« که هیچ هم زبان 
ندارند، با فیلسوفان در یک دســته به صف شده اند! و 
البته هنوز تنها و تنها یک »فیلسوف« است که می تواند 

فرق این سه را از هم تمیز  دهد!   

گیشه                      نشریه

انتشار  اولین »تهران فردا«

اولین شــماره ماهنامه اجتماعــی- فرهنگی 
»تهـــران فـــــردا« بــــــه صــاحـــــب امتـیــــازی و 
مدیرمســوولی علیرضا غفاری با گســتره توزیع اســتان 
گــی هــای  تهــران، در تیرمــاه 1395 منتشــر شــد.از ویژ
نخستین شــماره مجله تهران فردا گفت و گو با معاون 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری دکتر ســورنا ستاری 
است که نگاه خود به دانش و منبع اقتصادی بودن آن 
بیــان مــی کنــد، همچنیــن مــی تــوان بــه یادداشــت 
اختصاصــی مهنــدس مرتضــی طلایــی، نایــب رییس 
شــورای شــهر، پیــام تعــدادی از نماینــدگان مجلس و 

نمایندگان پارلمان شهری به »تهران فردا« اشاره کرد.
گفتنی است، همچنین در این شماره به برخی از مسائل 
شهرستان های استان تهران نظیر پردیس، رباط کریم، 
ری پرداخته شده است.علیرضا غفاری مدیرمسوول 
ماهنامــه »تهــران فــردا« در ایــن رابطــه گفــت: انتشــار 
اولین نسخه این ماهنامه را می توان تحولی در تحلیل 
اخبار و مسائل پایتخت قلمداد کرد، زیرا این ماهنامه 
گیرترین ماهنامه پایتخت است و به بررسی مسائل و  فرا
موضوعات مهم در شهر تهران و شهرستان های استان 
تهران مــی پــردازد.وی در ادامه تصریح کــرد: تلاش در 
جهت بهبود و حل مسائل فرهنگی و اجتماعی پایتخت 
در کنار مناسبات اقتصادی و سیاسی می تواند حقوق 
شــهروندی مردم را به آنها یادآوری و افــراد را به محله و 

گاه تر  کند.   منطقه زندگیشان آ

محمدرضا حکیمی ، مجتهد : فقر همسایه 
دیوار به دیوار »کفر« اســت -به نص احادیث 
معتبر- پس چگونه میتوان درباره آن خاموش نشست  
و به مبــارزه بــا آن برنخاســت  و عوامل عمــده آن، تکاثر 
)سرمایه داری( و اتراف )تنعم گرایی( را محکوم نکرد  و 
در صدد طــرد و حذف این دو عامل ضد انســانی و ضد 
قرآنی بــر نیامد؟ و حساســیت ها را به مســائلی از قبیل 
 بدحجابــی و خــوش حجابــی منحصــر ســاخت؟!من 
نمی خواهم بگویم حجاب زن اهمیت چندانی ندارد، 
یا در قرآن کریم حکم نداریم؛ نه! زیرا زن منهای حجاب 
یعنی تن؛ و این در معیار انســانی نهایت مرتبه سقوط 

است. 

نوشت چتر            

نامه دیروز 

خبر اینستا 

چگونه می توان در برابر 
فقر خاموش ماند؟

شاخص کیفیت هوا ی دیروز

امروز

فردا

امام علی)ع(: با مردم درباره ریز  امور حسابگری نکنید و با چشم پوشی از کارهای پست، بر قدر و ارزش خود بیفزایید.

میزان آلودگی:103
کیفیت: سالم
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     ایلنــا : برنامه ریزان کشــور هنوز
 باور ندارند کشور آب ندارد

ک:علــت پرخاشــگری   تابنا     
ایرانی ها در فضای مجازی چیست؟

ح       مهــران: دریــغ از یــک طــر
هنرمندانه در مهد هنر

 ایســنا: آداب بزرگی کردن 
در فوتبال

خشونتهای هفته گذشــته از جمله 
کشته شدن دو سیاه پوست و متعاقب 
آن وقوع تیراندازی دالاس باعث افزایش نگرانیها در 
محافل سیاسی آمریکا در زمینه تشدید خشونت های 
مسلحانه شده است. خبرگزاری فرانسه گزارش داده 
است که در خلال درگیری های شنبه شب تا یکشنبه 
بین پلیــس آمریکا بــا معترضان بــه تبعیض نــژادی و 
خشــونت پلیــس علیــه ســیاهان بیــش از 200 نفــر 
کــی از آن اســت کــه  بازداشــت شــده اند.  شــواهد حا
بیشــتر تظاهــرات شــنبه و یکشــنبه در نقاطــی مثــل 
 نیویورک، لس آنجلس و سانفرانسیسکو مسالمت آمیز  
و در راســتای بی عدالتــی علیه ســیاه پوســتان بوده 
اســت. با این حــال مقامــات آمریکایــی می گویند که 
تظاهرات در ســنت پاول در مینه ســوتا به خشــونت 

کشیده شده است.

حاشیه های ادامه دار 
تظاهرات ضدتبعیض 

در آمریکا

رز
ویت
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 از 

س
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اردستان

گلپایگان

خوانسار
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کاشان

خمینی شهر

 سه شنبه ها، هوای اصفهان 
را بیشتر داریم

امروزه موضوع سلامتی به عنوان یکی از حقوق 
ح بوده و  اساسی بشر در جوامع مختلف مطر
همه بالاتفاق بر این باور هســتند که سلامتی به عنوان 
یکــی از حقــوق حقــه انســان ها بایــد در هــر جامعــه 

شهروندی مورد توجه قرار گیرد.
جنبه هــای مختلف ســلامتی و توجه به ایــن جنبه ها، 
همــه و همــه می توانــد جامعــه ایــران را به یــک جامعه 
پیشرفته، سالم و البته ایمن از دردها و مشکلات مختلف 
بدنی تبدیــل ســازد و در ایــن راه، کاهــش آلودگی های 

زیست محیطی، نقشی اساسی را ایفا می کند.
کاهش ترافیک در کلانشهر اصفهان و به تبع آن کاهش 
آلودگی های زیست محیطی، صوتی، تصویری و... همه 
و همه باعث می شــوند که نصف جهان بار دیگر به شهر 
ک و عاری از  گنبدهای فیروزه ای و در نتیجه شــهری پــا
آلودگی تبدیل شود. جلوگیری از تردد خودروها در سطح 
شهر و افزایش استفاده از  وسایل حمل و نقل عمومی و 
ک، در این راستا یکی از مهم ترین  وسایل حمل و نقل پا

رویکردها به شمار خواهد رفت.
سه شنبه های بدون خودرو شاید سرآغاز راهی باشد که 
در این راستا، قدم برداشته و رفته رفته، شهر اصفهان را 
به شهری با تعداد کمتری خودروهای شخصی تبدیل 
کند. تداوم ایــن طرح می توانــد زمینه بازگشــت دوباره 
دوچرخه ها به اصفهان را فراهم کرده و در نگاهی دیگر، 
ک را در این شــهر  حمل و نقل عمومی و حمــل و نقل پا

بار دیگر احیا کند.

خبر                     شهر

 ترویج فرهنگ
 استفاده از دوچرخه 

کمیتــه فرهنگ شــهروندی ، فرهنگ ســازی 
ک را از تاریــخ  اســتفاده از وســیله نقلیــه پــا

 19 تیرماه تا پایان فصل تابســتان ســال جــاری در صدر 
برنامه های خود قرار داده است.

فرهنــگ ســازی دوچرخــه ســواری همزمــان در تمــام 
مناطق اصفهان و با همکاری سازمان ورزش و جوانان، 
صدا و ســیما، معاونــت حمل و نقــل وترافیــک، پلیس 
راهور، معاونت خدمات شــهری، ســازمان هــای مردم 
نهــاد و... انجــام می گیــرد. برنامــه هایی که بــه منظور 
فرهنگ سازی دوچرخه سواری انجام می شود در سه 
قالب تبلیغات، تولیدات و برنامه های محلی و شهری 
اجرا خواهد شد که در تبلیغات شهری علاوه بر استفاده 
 از ظرفیــت هــای تبلیغاتــی موجــود در شــهر همچــون 
گالــــری هـــــای شهـــــری، ســفر مطالعــــه، ایســتگاه ها و 
 بدنــه اتوبــوس، رادیــو و تلویزیــون و ... از ظرفیت های 

شبکه های مجازی نیز استفاده می شود. 
در شــبکه های مجــازی عــلاوه بــر تولیــدات فرهنگی با 
موضــوع دوچرخــه ســواری، آمارهــای هشــدار دهنده 
در حــوزه حمل و نقل و ترافیک نیز منتشــر خواهد شــد 
که شــهروندان بــا مراجعه بــه کانــال تلگرام شــهروندی 
@isfahanshahrvandi مــی تواننــد ایــن تولیــدات را 

مشاهده کنند.
در همیــن راســتا تولیدات کمیتــه فرهنگ شــهروندی 
شــامل تیــزر، کلیــپ هـــــای صوتــی و تصویــری و ... بــا 
موضــوع دوچرخه ســواری تولیــد و در بین شــهروندان 
اصفهانــی توزیــع مــی شــود. همچنیــن بــه منظــور 
 ترویـــــج فرهنـــــگ دوچرخـــــه ســــــواری در مناطـــــق

 15 گانــه اصفهــان، برنامــه هــای شــهری متنوعــی نیــز 
همچون تئاتر نامحسوس، مانورهای شهری، ساخت 
المان هــای حجمی و اجــرای ســرود در ایســتگاه های 
اتوبوس های تنــدرو )BRT( نیز اجرا می شــود. در طرح 
ســه شــنبه های بدون خودرو که به منظور الگوســازی 
ک بدون خودرو مطرح شــده است، محور  ارائه شــهر پا
چهار باغ از میــدان امام حســین)ع( تا خیابــان آمادگاه 
با همکاری پلیس راهــور بر روی خودروها مســدود و به 

»پیاده راه« و بازارچه فرهنگی تبدیل می شود. 
بازارچه فرهنگی از ســوی کمیته فرهنگ شــهروندی و 
»پویش مردمی ترافیــک« همراه با برنامــه های متنوع 
در موضوعات مربوط بــه حوزه حمل و نقــل و ترافیک، 
روزهای سه شنبه ویژه عابرانی که از محور چهارباغ عبور 
می کنند، دایر می شود. ایجاد زیر ساخت ها و استمرار 
در فرهنگ ســازی لازمه تاثیر گذاری فرهنگی است، بر 
این اساس فرهنگ سازی دوچرخه سواری بعد از فصل 
کنده ادامه  تابستان تا پایان سال جاری نیز به صورت پرا

خواهد داشت. 

 جدایی سازی 
شرم آور انگلیسی ها
انگلیــس ها تــازه فهمیــده انــد که در 
ماجراى حمله به عراق سرشان کلاه 

رفته است. . . 
بی بی سی خبر  را با آب و تاب می گوید و اضافه 
می کند کــه جنــگ بــا عــراق قربانیــان فراوانی 
داشــته،169 ســرباز انگلیســی و عراقیانــی کــه 

همچنان قربانی می دهند.
 ایــن جــدا ســازى واقعــا شــرم آور اســت! ... 
ج بوش  گر جر و شــرم آورتر، جهان خواهد بود ا
و تونی بلر را بــه خونخواهی میلیــون ها کودک 

کمه نکشاند. عراقی پاى میز محا

منصور ضابطیان
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خ نــژاد در کنــار مرحــوم ســمندریان-  عطــاران و فــر
خ نــژاد را  که آن روزها به  عکس، رضا عطاران و حمید فر
عنوان دستیار کارگردان در تئاتر فعال بود در کنار مرحوم 

حمید سمندریان نشان می دهد.

ســمندریان، کارگردان مشــهور تئاتر بود که ســال 1391 
در چنیــن روزی بر اثــر بیماری درگذشــت.  همســر وی، 
هما روستا نیز  سه ســال بعد از مرگ ســمندریان از دنیا 

رفت. 

نقش                         ماضی

فیروزه ای

فرهاد فخرالدینی، آهنگساز: آهنگی که بنده 
برای بخشی از سریال »امام علی )ع(« ساختم 
مربوط به یک هزار و ۴00 سال پیش است که عبدالقادر 
مراغی حــدود 600 ســال پیــش آن را با حــروف ابجد در 
آثاری چون »مقاصد الحــان« و »جامع الحان« تدوین 
کرده است. بنده پس از پژوهش های فراوانی که در این 
زمینه انجــام دادم تــلاش کردم تا ایــن آثــار را در فضای 
موسیقایی امروز پیاده کنم. من بیش از ۴0 سال پیش 
این نسخه موسیقایی از عبدالقادر مراغی را کشف کرده 
بودم و خودم بــر این باورم که ســاخت آن قطعه یکی از 
کنون در موسیقی انجام  دشوارترین کارهایی است که تا

دادم.

 موسیقی سریال امام علی)ع(
 از 600 سال پیش بود

محمدرضــا زائــری، نویســنده:  پایه های 
تفکر شهید بهشتی دین مبین اسلام بود و 
همین امر باعث شد تا در خلوت و خودسازی موفق 
باشــد. آن زمان سینما وضعیت مناســبی نداشت، 
فیلم هایی ســاخته و به نمایــش در می آمدنــد که با 
چارچوب هــای خانواده هــای مذهبــی تعــارض 
داشــتند. شــهید بهشــتی و دوستانشان شــرکتی را 
تاســیس کردند به نام »فیلــم در خدمــت دین« که 
بهتریــن فیلم هــای معرفتــی سراســر دنیــا را دوبلــه 
می کردند و در مدرسه رفاه به نمایش می گذاشتند. 
گر نفی  کید داشــت که ا شــهید بهشــتی همیشــه تا

می کنید، اثبات هم داشته باشید.

 اگر نفی می کنید
 اثبات هم داشته باشید

رسول جعفریان، مورخ: ا ز منازعات اخیر 
معلوم می شــود که ما هنــوز و همچنان بر 
ســر مفهوم اشــرافیت اختلاف داریم. اینکه بالاخره 
اشرافیت چیست؟ مثلا آیا داشتن بنده خدمت در 
خانه نشــان اشرافیت اســت؟ آیا داشــتن یک خانه 
گر کسی ماشین خوب  خوب نشان اشرافیت است؟ ا
دارد نشانه اشــرافیت است؟ و آیا اساســا در این حد 
چیز بدی اســت؟ متاســفانه فهم ما از فقه و تاریخ و 
تبلیغات تابعی از گرایش ما در برخورد با دیگران شده 
اســت. ای کاش مــی توانســتیم پنبــه در گوشــمان 
بگذاریم و  این مطالب را نشنویم و از این همه تعارض 

و  دو پهلو حرف زدن و شنیدن پرهیز کنیم.

 ای کاش می توانستیم
 پنبه در گوش بگذاریم

  با ژرف نگری 
در معنای 
گفت وگو 
 فیلسوف، 
زنده ترین 

 اجتماعی ترین 
و کنشگرترین 
فرد جامعه 

است

 اذان ظهر                                                                             13:09                         
  اذان مغرب                                                                     20:31
  نیمــه شــب شــرعی                                      00:19

  اذان صبح فر دا                                                   04:26  
  طلوع آفتاب فر دا                                               06:05


